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Αθήνα, σήµερα στις 3 Οκτωβρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-10-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Γ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 2
Οκτωβρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού (ΠΟΤ) για τη διοργάνωση της 8ης Διεθνούς Συνάντη-
σης του ΠΟΤ για τον Τουρισµό στον Δρόµο του Μεταξιού».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 4 Οκτωβρίου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 7/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Γιακουµάτου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Χρήση
εκτάσεων ΓΑΙΑΟΣΕ στον Δήµο Αγίων Αναργύρων - Καµατερού».

2. Η µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντω-
νίου Γρέγου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Περί του Μουσείου Μακεδονικού Αγώνα και λοιπών φο-
ρέων, συλλόγων και σωµατείων της Μακεδονίας και του άρθρου
6 της συµφωνίας Ελλάδας - Σκοπίων».

3. Η µε αριθµό 15/2-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Προβλήµατα αιγοπροβατοτρόφων από τη
συνεχή πτώση της τιµής του γάλακτος».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 8/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Το Bre-
xit έχει αντίκτυπο στη φέτα».

2. Η µε αριθµό 4/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζα-
ρούλια προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Συνεχίζεται το
πογκρόµ κατά των Ελλήνων στη Χιµάρα».

3. Η µε αριθµό 6/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κού-

ζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Λιµάνι των Σκο-
πίων καθίσταται η Θεσσαλονίκη βάσει της Συµφωνίας των Πρε-
σπών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Θέµατα υδατοδροµίων, αστι-
κών οδικών µεταφορών και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 27 Σεπτεµβρίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µια
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς, το Σώµα

συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καµατερός.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα

σας.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε έναν διάλογο, που είχαµε µε

τον κύριο Υπουργό στις επιτροπές, αφού δεν παρακολούθησαν
όλοι τις επιτροπές.

Είχα ξεκινήσει την τοποθέτησή µου µε µια διαφωνία, όσον
αφορά στην αναφορά που έχει η αιτιολογική έκθεση, ότι η
ίδρυση και η λειτουργία υδατοδροµίων είναι µια καινοτόµα
δράση, τονίζοντας ότι η λειτουργία υδατοδροµίων είναι από πολύ
παλιά στη χώρα µας και δεν πρέπει να θεωρείται καινοτόµα
δράση. Βέβαια, αυτό βαραίνει τις προηγούµενες κυβερνήσεις
που δεν προχώρησαν σε αυτό.

Αυτή ήταν η τοποθέτησή µου και ο κύριος Υπουργός µού
απάντησε -και καλώς- ότι παρά τις καθυστερήσεις που υπήρχαν,
δεν υπάρχουν δεδοµένα και εµπειρία στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
που θα βοηθούσαν στο να φτιάξουµε ένα σύγχρονο νοµοθέτηµα,
που να καλύπτει τη χώρα µας µε αυτή την ιδιαιτερότητα που έχει,
που είναι κατ’ εξοχήν νησιωτική χώρα.

Επιτρέψτε µου, παρουσιάζοντας εν συντοµία το νοµοσχέδιο,
να πω ότι χωρίζεται σε τρεις βασικές ενότητες. Στην πρώτη πε-
ριγράφεται η ίδρυση, η λειτουργία και η εκµετάλλευση αεροδρο-
µίων επί υδάτινων πόρων -των υδατοδροµίων δηλαδή- στη
δεύτερη ενότητα θέµατα αστικών οδικών µεταφορών και στην
τρίτη λοιπές διατάξεις, όπως είναι κάποιες ρυθµίσεις για θέµατα
της Εθνικής Αρχής Συντονισµού Πτήσεων και κάποιες διορθώ-
σεις σε προηγούµενα νοµοθετήµατα. Εν τω µεταξύ, κατατέθηκαν
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κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες θα συζητήσουµε
στη συνέχεια.

Όπως είπα και πριν, η λειτουργία υδατοδροµίων στη χώρα µας
ξεκινάει από πολύ παλιά. Ως Δωδεκανήσιος, έχω δει σε φωτο-
γραφίες και σε κείµενα από το 1916 πτήσεις υδροπλάνων στη
Δωδεκάνησο από τους Ιταλούς επί ιταλοκρατίας. Στη χώρα µας
έγιναν πτήσεις στη δεκαετία του 1920 και η τελευταία ήταν πριν
από τον Β’ Παγκόσµιο πόλεµο. Ενδιάµεσα, την περίοδο 2004 -
2008, εµφανίζονται ιδιαίτερα στα Ιόνια νησιά και κάπου αλλού,
οπότε και αποχωρούν. 

Για τη χώρα µας έχει ιδιαίτερη σηµασία η λειτουργία υδατο-
δροµίων, γιατί είναι µία κατεξοχήν νησιωτική χώρα, µε το µεγα-
λύτερο µήκος ακτογραµµών, µε τα περισσότερα λιµάνια, καθώς
και για λόγους κλιµατολογικούς και γεωµορφολογικούς και του-
ριστικούς και κοινωνικούς και αναπτυξιακούς.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ µε δυο λόγια στους κοινωνικούς
λόγους, γιατί ξέρουµε την αποµόνωση των νησιών και τον ρόλο
που µπορούν να παίξουν και τα υδροπλάνα στη σύνδεση των νη-
σιών µε τον υπόλοιπο κόσµο και τη µεταξύ τους διασύνδεση, που
είναι πάρα πολύ σηµαντική, ιδιαίτερα για τα νησιά που είναι εξαρ-
τηµένα από µεγαλύτερα νησιά.

Ένα χαρακτηριστικό στοιχείο είναι ότι το κόστος της επένδυ-
σης αυτής, για την ίδρυση και τη λειτουργία υδατοδροµίων, για
τις υποδοµές δηλαδή, είναι αρκετά µικρό και αυτό βοηθάει στην
ανάπτυξή τους.

Στη συνεδρίαση της επιτροπής ακούσαµε τους φορείς και φυ-
σικά τους εκπροσώπους των κοµµάτων. Φάνηκε ότι όλοι οι φο-
ρείς θεωρούν ότι το νοµοσχέδιο είναι σε θετική κατεύθυνση, γιατί
όλοι παραδέχονται ότι η λειτουργία των υδατοδροµίων είναι θε-
τική για τη χώρα µας. 

Τις διαφωνίες που προέκυψαν από κάποιους φορείς, αλλά πε-
ρισσότερο από την Αντιπολίτευση, επιτρέψτε µου να τις εντο-
πίσω σε δύο βασικά ζητήµατα. Η πρώτη διαφωνία είναι πάνω στο
άρθρο 4, το οποίο διαχωρίζει τις άδειες για τα υδατοδρόµια σε
άδειες ίδρυσης και άδειες λειτουργίας. Αυτό δεν προβλεπόταν
στο προηγούµενο θεσµικό πλαίσιο. Εκτός του ότι αυτός ο δια-
χωρισµός ισχύει για όλες τις αδειοδοτήσεις στη χώρα µας, εδώ
αποκτά µια ιδιαίτερη σηµασία, γιατί τις άδειες ίδρυσης µπορεί
να τις πάρει µόνο φορέας του δηµοσίο είτε αυτός είναι η Αυτο-
διοίκηση πρώτου και δευτέρου βαθµού είτε κάποιος οργανισµός
του δηµοσίου. Αυτό στοχεύει στην προστασία της δηµόσιας πε-
ριουσίας, αλλά και του δηµόσιου συµφέροντος, γιατί διαφορε-
τικά, όταν όλα -και η ίδρυση και η λειτουργία- είναι σε έναν
ιδιώτη, σε µία πιθανή διακοπής πτήσεων, λόγω κάποιων προβλη-
µάτων του ιδιώτη, πέφτουµε σε µεγάλο κενό και χρειάζεται να
γίνει η διαδικασία πάλι από την αρχή.

Θα ισχυριστούν πολλοί και ίσως ο δηµιουργός του προηγού-
µενου νοµοσχεδίου του 2013, ο φίλος µου ο κ. Μηταράκης, ότι
υπάρχει θεσµικό πλαίσιο και ότι κακώς έως τώρα δεν έχει λει-
τουργήσει. Μπορούµε να δούµε τα στοιχεία. Δεν έχει αποδώσει.
Έχουν κατατεθεί µόνο είκοσι επτά αιτήσεις και µόνον τρεις
άδειες έχουν εγκριθεί. Και αυτό δεν είναι τυχαίο. Οι διαδικασίες
ήταν χρονοβόρες και δύσκολες. Υπήρχαν περιπτώσεις που στοι-
χεία, δικαιολογητικά για την άδεια λειτουργίας, ενώ µπορούσαν
να προχωρήσουν καθυστερούσαν, επειδή κάπου κολλούσε η
άδεια ίδρυσης, ιδιαίτερα σε περιβαλλοντικά ζητήµατα, σε ζητή-
µατα αρµοδιοτήτων του Λιµενικού, αρµοδιοτήτων της ΥΠΑ όπου
δεν υπήρχε ένα σαφές καθεστώς ή ένας σαφής διαχωρισµός των
αρµοδιοτήτων, των κανόνων ασφαλείας λειτουργίας των υδατο-
δροµίων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, έχουµε αυτό το αποτέλεσµα.
Κρίνεται, λοιπόν, αναγκαίο, µέσα από αυτή τη νοµοθετική ρύθ-
µιση που έρχεται σήµερα και συζητάµε, να µπουν τα πράγµατα
στη θέση τους και να ξεκινήσει επιτέλους η λειτουργία των υδα-
τοδροµίων.

Επίσης, ο διαχωρισµός αυτός στοχεύει στη διευκόλυνση και
των επενδυτών, που κάποιος θα ήθελε τη λειτουργία, αλλά δεν
θέλει την υποδοµή. Επίσης, ενισχύονται οι φορείς του δηµοσίου,
αυτοί που θα έχουν την άδεια ίδρυσης, γιατί θα έχουν έσοδα, τα
οποία πριν δεν τα είχαν και πήγαινε στο δηµόσιο, το όποιο τί-
µηµα. 

Επίσης, εξυπηρετούνται τα µικρά νησιά και οι µικροί δήµοι,
γιατί ξέρουµε ότι µπορούν να ιδρυθούν υδατοδρόµια και στις λί-
µνες. Εξυπηρετούνται οι µικροί δήµοι, και ιδιαίτερα τα µικρά
νησιά, γιατί ξέρουµε ότι όταν είναι έξω από το ενδιαφέρον του
επενδυτή µένουν χωρίς συγκοινωνία. Με αυτή εδώ τη διαδικασία
θα µπορεί ο δηµόσιος φορέας να ιδρύσει υδατοδρόµιο. 

Επίσης, προβλέπεται στο νοµοσχέδιο ότι µπορεί να βγει οµάδα
υδατοδροµίων σε διαγωνισµό, που να συµπεριλαµβάνει και αυτά
τα οποία θα ήταν έξω από το ενδιαφέρον του επενδυτή, επειδή
δεν είναι κερδοφόρα. Τέλος πάντων, σε αυτή τη διαφωνία επι-
τρέψτε µου να πω το εξής, επειδή κατηγορούµαστε και για ιδε-
οληψίες και όλα αυτά. Δεν αποκλείεται η συνεργασία µε ιδιώτες,
ακόµα και στην άδεια ίδρυσης, γιατί επιτρέπεται και µπορούν να
προχωρήσουν σε ΣΔΙΤ. 

Ένα δεύτερο επιχείρηµα, που µπήκε σε όλη τη συζήτηση, ήταν
για τη γραφειοκρατία και τι γίνεται µε όσους είναι σε διαδικασία
αδειοδότησης. Προβλέπονται µεταβατικές διατάξεις, και µάλιστα
πολύ σύντοµες, για όσους έχουν άδεια και γι’ αυτούς που δεν
έχουν. Διευκολύνεται η διαδικασία της περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης, όπως είπα και πριν. Πρώτα-πρώτα, πάει στην αποκεντρω-
µένη διοίκηση, ενώ πριν έπρεπε να εγκριθούν κεντρικά. 

Επίσης, για τους υπαλλήλους, που εξετάζουν σε κάθε στάδιο
τις αιτήσεις και τα δικαιολογητικά προβλέπονται αυστηρές προ-
θεσµίες και προβλέπεται και ποινική δίωξη, αν δεν τηρούν αυτές
τις προθεσµίες. Απλοποιούνται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά
µε διάφορα εγχειρίδια, που παρουσιάζονται αναλυτικά στο νο-
µοσχέδιο. Δεν χρειάζεται, λόγω χρόνου, να τα αναλύσουµε. Και
δηµιουργείται ένα ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης
αδειών υδατοδροµίων, το οποίο και ελέγχει την όλη διαδικασία,
αλλά και διευκολύνει τις διαδικασίες. 

Υπήρχαν και άλλες επιµέρους διαφωνίες, όπως για τα θαλάσ-
σια πεδία, να µπορεί ένα υδροπλάνο να αλλάζει πεδίο. Αυτό,
στην ουσία, ήταν ένα αίτηµα από κάποιους φορείς, που φαντά-
ζονται τη λειτουργία των υδροπλάνων σε στυλ, όπως χαρακτη-
ριστικά είπε ο κύριος Υπουργός, «Ιντιάνα Τζόουνς», όπως κάνουν
στον Αµαζόνιο. Δεν είναι πρόθεση του νοµοθετήµατος αυτή. Η
πρόθεση είναι, όπως ανάφερα και στην αρχή, να συνδέσει τα
νησιά, να εξυπηρετήσει τον τουρισµό και να βοηθήσει στην ανά-
πτυξη των νησιών.

Πέρα από το ότι µπαίνουν ζητήµατα ασφαλείας σε αυτές εδώ
τις προτάσεις, είναι ενδεικτικό και του πόσο ευήκοον ους είχε
κατά τη διαδικασία συζήτησης στις επιτροπές ο κύριος Υπουρ-
γός, που έκανε στο µεγαλύτερό τους ποσοστό αποδεκτές όλες
τις επιµέρους προτάσεις, που έγιναν και έχουν ενσωµατωθεί στις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που κατατίθενται. 

Για παράδειγµα, πολύ σύντοµα να πω ότι τα δύο χρόνια που
προβλέπονταν σαν όριο, για να ανακληθεί η άδεια ίδρυσης του
υδατοδροµίου καταργούνται. Μπαίνουν δυόµισι χρόνια για το πε-
ριθώριο να αναπτυχθεί πτητικό έργο από την άδεια λειτουργίας.
Εξυπηρετείται η εκπαίδευση προσωπικού, µε το να δίνεται η δυ-
νατότητα σε περιφερειακά αεροδρόµια να γίνεται η εκπαίδευση
από την ΥΠΑ. Επίσης, µέχρι να ισχύσει το ηλεκτρονικό σύστηµα
δίνεται η δυνατότητα να συνεχίσει, όπως είναι σήµερα η λειτουρ-
γία του ελέγχου της υποβολής αιτήσεων και του ελέγχου των
αδειοδοτήσεων.

Στο δεύτερο µέρος, που το νοµοσχέδιο αναφέρεται σε θέµατα
αστικών οδικών µεταφορών, ο κύριος στόχος είναι η οµαλή µε-
τάβαση στο νέο καθεστώς, που θέλει να επιβάλει το νοµοσχέδιο
και προβλέπεται µια διαδικασία προς αυτή την κατεύθυνση. Είναι
σαφής η ανάθεση και η διάκριση αρµοδιοτήτων, στην προκήρυξη
θα προβλέπονται τα όρια, οι γραµµές κ.λπ. και θα γίνονται από
τον Υπουργό οι διαγωνισµοί. Είναι κάτι, το οποίο συγκεκριµενο-
ποιείται στο νοµοσχέδιο. 

Η προκήρυξη για γεωγραφική περιοχή θα µπορεί να συµπερι-
λαµβάνει περισσότερους δήµους, για τον ίδιο λόγο που ανέφερα
και πριν, δηλαδή για να µπορούν µικροί δήµοι, για τους οποίους
δεν ενδιαφέρονται επενδυτές, να συµπεριληφθούν στο όλο σχέ-
διο. Λαµβάνονται υπ’ όψιν οι προτάσεις των δήµων. Υπάρχουν
επιτροπές παρακολούθησης. Μπορεί να γίνεται απευθείας ανά-
θεση από τον Υπουργό, όταν συντρέχουν διάφοροι λόγοι. Για την
εξυπηρέτηση του κοινού, αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία για τους
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µικρούς δήµους, αλλά περισσότερο για τα µικρά νησιά, που εκεί
µε µια βελτίωση στο νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι ανάδοχος µπο-
ρεί να είναι και ο ίδιος ο δήµος. Αναφέρουµε χαρακτηριστικά πα-
ραδείγµατα µικρών νησιών, όπως είναι η Αστυπάλαια ή η Κάσος,
που έχουν ένα ή δύο λεωφορεία και κανένας ιδιώτης δεν ενδια-
φέρεται, δεν έχει κέρδος να επενδύσει εκεί. Εκεί µπορεί το έργο
να ανατεθεί από τον Υπουργό στον δήµο, ο οποίος µπορεί να
είναι και ανάδοχος.

Κι άλλες πολύ σοβαρές τροποποιήσεις και βελτιώσεις έγιναν
στο Κεφάλαιο αυτό. Ο κύριος Υπουργός άκουσε τους πάντες,
και τα κόµµατα και τους φορείς. Θα αναφέρω δύο παραδείγ-
µατα, το ότι εξαιρείται η Δηµοτική Επιχείρηση της Ρόδου και η
Δηµοτική Επιχείρηση της Κω, που είναι οι µοναδικές δηµοτικές
επιχειρήσεις αστικών συγκοινωνιών, για να µπορούν να συνεχί-
σουν το έργο τους στις γραµµές που διαθέτουν και να µην µπουν
στη διαδικασία σύγκρουσης µε τις ιδιωτικές εταιρείες, που θα
λάβουν µέρος στο διαγωνισµό. Εδώ, επιτρέψτε µου να αναφέρω
τις δυσκολίες, που έχουν αυτές εδώ οι επιχειρήσεις όσον αφορά
τις προσλήψεις, που πρέπει να πάνε µέσω ΑΣΕΠ, όσον αφορά
τις προµήθειες, που πρέπει να γίνει διαγωνισµός, πολλές φορές
διεθνής, και καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούν να ανταγωνιστούν
τις ιδιωτικές επιχειρήσεις, που µπορούν να προσλαµβάνουν και
να απολύουν όποτε θέλουν και µπορούν να κάνουν την προµή-
θειά τους σε µια ηµέρα.

Μια επίσης σηµαντική πρόταση, που έγινε και έκανε αποδεκτή
ο Υπουργός, είναι η µέριµνα για τους εργαζόµενους στα ΚΤΕΛ.
Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Έγινε παρέµβαση από τους εργα-
ζόµενους, ότι σε περίπτωση αλλαγής ιδιοκτησίας στα ΚΤΕΛ, πρέ-
πει να προστατευθούν και να µη µείνουν µετέωροι και έτσι
προβλέπεται µε νοµοτεχνική βελτίωση ότι θα πρέπει σε µια τέ-
τοια περίπτωση, δηλαδή στην αλλαγή ιδιοκτησίας, να λαµβάνεται
υπ’ όψιν και ο Κανονισµός των ΚΤΕΛ, που προβλέπει προστασία
των εργαζοµένων, αλλά και κοινοτικές οδηγίες, που προβλέπουν
σε αυτές εδώ τις περιπτώσεις τι γίνεται µε τους εργαζοµένους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι ακριβής στο χρόνο. 
Σε τελική ανάλυση, νοµίζω ότι έγινε µια πολύ σοβαρή συζή-

τηση, εποικοδοµητική, γιατί ενσωµατώθηκε η συντριπτική πλει-
οψηφία των προτάσεων στο νοµοσχέδιο, ακόµα και εάν κατά τη
σηµερινή ηµέρα υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης. Νοµίζω ότι ο
κύριος Υπουργός θα ακούσει και µπορεί στο τέλος της ηµέρας
να το ψηφίσουµε σχεδόν όλοι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Συνεχίζουµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.
Βλάχο. 

Παρακαλώ, κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο, το οποίο αποτελείται από δύο µέρη: Το πρώτο αφορά τη λει-
τουργία των υδατοδροµίων και το δεύτερο τις αστικές συγκοινω-
νίες.

Σχολιάζοντας για το πρώτο µέρος πρέπει να πω ότι διαχρονικά
υπήρξε η πολιτική βούληση κυβερνήσεων να ξαναπετάξουν τα
υδροπλάνα στην Ελλάδα. Μετά τη δεκαετία του 1920, που τότε
πράγµατι τα αεροπλάνα πετούσαν σε διάφορους προορισµούς,
ξεκίνησε µια προσπάθεια µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες του
2004 από την εταιρεία «AIR SEA LINES» µε Καναδούς µετόχους
και µε κεντρικό υδατοδρόµιο στο Φάληρο. Λειτούργησε µε προ-
σωρινές άδειες µερικά χρόνια και το 2009 αυτή η δραστηριότητα
σταµάτησε. Μένουν εκεί διάφορες κατασκευές να µαρτυρούν ότι
αυτό το εγχείρηµα δεν ολοκληρώθηκε. 

Η δεύτερη προσπάθεια που έγινε το 2013, ήταν πάλι από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ο ν.4146 για τις στρατηγικές
και ιδιωτικές επενδύσεις προέβλεπε την επιτάχυνση των αδει-
οδοτήσεων για τα υδατοδρόµια των υδροπλάνων, χωρίς όµως
να έχει την ανάλογη εξέλιξη, αφού από το 2015 και µετά ουσια-
στικά, ο νόµος αυτός πάγωσε, σταµάτησε. Είχαν βγει τρεις

άδειες και υπάρχουν και εικοσιεπτά φάκελοι σε εκκρεµότητα.
Άρα, το θεσµικό πλαίσιο υπήρχε. 

Κύριε εισηγητά της Πλειοψηφίας, σχολιάσατε τον συνάδελφό
µου, τον κ. Μηταράκη. Έχει δίκιο. Το θεσµικό πλαίσιο υπήρχε.
Απλά, εσείς είχατε την πολιτική επιλογή να µην το προχωρήσετε.
Μας είπατε ότι δεν έχετε ιδεοληψίες. Ναι, έχετε ιδεοληψίες. Διότι
από όλο αυτό που φέρατε, από το νέο εγχείρηµα που κάνετε,
ποια είναι η πιο σηµαντική διαφοροποίηση; Ότι δεν µπορούν οι
ιδιώτες να ιδρύσουν υδατοδρόµια. Αν εκτιµήσατε ότι το πρό-
βληµα ήταν αυτό και µε το καινούριο νοµοσχέδιο το λύνετε, τότε
φοβάµαι ότι και αυτή τη φορά δεν θα προχωρήσει. 

Δώσατε ένα νοµοσχέδιο από το 2016 σε διαβούλευση. Καθυ-
στερήσατε δύο χρόνια. Και φέρατε σήµερα, όπως σας είπα, ένα
νοµοσχέδιο για το οποίο εµείς στην επιτροπή κρατήσαµε επιφύ-
λαξη και επί της αρχής και επί των άρθρων, γιατί πράγµατι, δεν
έχουµε πειστεί ότι στο σύνολό του είναι κάτι διαφορετικό, είναι
κάτι καινούριο, είναι κάτι αποτελεσµατικό. Δώσαµε, κύριε
Υπουργέ, στην επιτροπή αναλυτικκά παρατηρήσεις επί των άρ-
θρων. Και εισπράξαµε τη δέσµευση ότι θα εξεταστούν. Βεβαίως,
κάποιες παρατηρήσεις, αλήθεια, περιέχονται στις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, που ανακοινώσατε, όµως υπάρχουν και ανοιχτά θέ-
µατα.

Μετά απ’ όλα αυτά, παραµένει ο αποκλεισµός των ιδιωτών από
την ίδρυση υδατοδροµίου, αφού η συγκεκριµένη διάταξη δεν
λαµβάνει υπόψη το γεγονός ότι στην παρούσα συγκυρία, ακόµα
και οι οργανισµοί των δύο µεγαλύτερων λιµένων της χώρας, Πει-
ραιά και Θεσσαλονίκης, έχουν παραχωρηθεί σε ιδιώτες. Επίσης,
αρκετές µαρίνες βρίσκονται στη διαδικασία παραχώρησης σε
ιδιώτες. Είπε ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή: «Μα, έχει πα-
ραχωρηθεί ο ΟΛΠ για συγκεκριµένες δραστηριότητες. Και γι’
αυτές τις δραστηριότητες έχει πληρώσει. Πώς θα του δώσουµε
µια επιπλέον δραστηριότητα, έτσι, δωρεάν;». 

Εάν το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό, να δοθεί η δρα-
στηριότητα. Και αν χρειάζεται να πληρώσει στο ελληνικό δηµόσιο
κάτι, να το κάνει. Διότι αύριο το πρωί, θα ιδιωτικοποιηθεί µια µα-
ρίνα. Στη µαρίνα αυτή που θα ιδιωτικοποιηθεί για πρώτη φορά,
θα υπάρχει η πρόβλεψη δηµιουργίας υδατοδροµίου ή θα απο-
κλείεται, µε βάση τον νόµο; Αυτά πρέπει να τα ξεκαθαρίσετε,
γιατί προσπαθείτε να κάνετε ένα βήµα, αλλά όταν ακούτε για κάτι
ιδιωτικό, τροµάζετε. Γι’ αυτό σας λέµε ότι πηγαίνετε να χειρι-
στείτε πράγµατα, που δεν τα πιστεύετε και έννοιες, τις οποίες
δεν κατανοείτε. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο δεύτερο, στο άρθρο 6. Σας είπα ότι η
διάταξη αυτή είναι ατελής, διότι δεν προβλέπεται η ισχύς στην
περίπτωση, κατά την οποία εταίροι της ΕΠΕ ή της ΙΚΕ είναι νο-
µικά ή και νοµικά πρόσωπα και όχι φυσικά ή όχι µόνο φυσικά πρό-
σωπα. Στην περίπτωση δε εταίρων, που οι εταιρείες είναι µε
πολυµετοχική σύνθεση ή εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο, είναι
προφανές ότι αναλογική εφαρµογή της διάταξης, όπως έχει δια-
τυπωθεί -«…συνυπεύθυνα τα φυσικά πρόσωπα, που κατέχουν τις
µετοχές ή τα µερίδια των νοµικών προσώπων-εταίρων της ΕΠΕ
ή της ΙΚΕ…»- θα είναι δύσκολο να εφαρµοστεί. Σ’ αυτό δεν πή-
ραµε κάποια απάντηση.

Δεν λάβατε, επίσης, υπ’ όψιν την παρατήρηση στο άρθρο 27.
Επί της ουσίας, απαγορεύει τις µετακινήσεις σε περισσότερα
υδάτινα πεδία. Αυτό είναι το πλεονέκτηµα των υδατοπλάνων, να
πηγαίνουν εκεί, που δεν µπορεί να πάει άλλο µέσο και να πηγαί-
νουν γρήγορα, να πηγαίνουν φτηνά. Διότι τα υδροπλάνα δεν
απευθύνονται προφανώς σε εµάς. Απευθύνονται στους ανθρώ-
πους που κάνουν τουρισµό. Εάν δεν αξιοποιηθούν έτσι και εάν
δεν µπορούν να λειτουργήσουν και να πετάξουν µε συνοπτικές
διαδικασίες, ποιο το νόηµα; Χαρακτηριστικά, µου έλεγε ένας
γνωστός ότι στον Καναδά ο χειριστής τα κάνει όλα: κατεβαίνει
κάτω, ελέγχει τους επιβάτες, επιβιβάζονται, ξεκινάει, φεύγει, πάει
αλλού. Είναι πολύ απλουστευµένες οι διαδικασίες, γι’ αυτό και
συµφέρει αυτή η δραστηριότητα. Γιατί; Διότι συµπιέζει το κό-
στος. Εµείς τι θέλουµε τώρα; Να αναπτύξουµε µια γραφειοκρα-
τία ελέγχων-παραέλεγχων. Ε, άµα ανέβει το κόστος, προφανώς
θα υπάρχουν, στις περισσότερες περιπτώσεις, εναλλακτικοί τρό-
ποι µετακίνησης των τουριστών και των πολιτών γενικότερα.

Ακόµα, στο άρθρο 31 δεν ξεκαθαρίζει για όσα υδατοδρόµια
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έχει ξεκινήσει η αδειοδότηση. Φέρατε µια νοµοθετική ρύθµιση.
Στη νοµοθετική ρύθµιση, που φέρατε, όµως, τι λέτε; Εάν εντός
δεκαπέντε ηµερών αυτός ο ταλαίπωρος επενδυτής που παιδεύ-
τηκε χρόνια, που πλήρωσε να πάρει την άδεια, δεν συµφωνήσει
να παραδώσει την άδεια στον φορέα του δηµοσίου, που του την
έδωσε και να συνεργαστεί αναγκαστικά µαζί του για τη λειτουρ-
γία, χάνει την άδεια. Δηλαδή, µε το πιστόλι στον κρόταφο. Αυτή
είναι η επιβράβευση των επενδυτών; Έτσι την βλέπετε εσείς την
επένδυση; Πώς µπορεί αυτός ο άνθρωπος σε δεκαπέντε µέρες
να πάρει αυτές τις αποφάσεις; Ένας άνθρωπος που περίµενε την
πολιτεία και συγκεκριµένα τη δικιά σας κυβέρνηση τέσσερα χρό-
νια, τώρα του λέτε σε δεκαπέντε µέρες να πάρει γρήγορα τις
αποφάσεις του, αλλιώς θα χάσει την άδεια και θα φύγει εντελώς
από το παιχνίδι. Προφανώς, είναι µια ρύθµιση που δηµιουργεί
µόνο προβλήµατα.

Έχουµε ακόµη στο άρθρο 13. Λέει στα δύο χρόνια, αν δεν πα-
ρουσιάζει πτητικό έργο, να χάνει την άδεια. Σας είπαµε ότι,
επειδή η γραφειοκρατία είναι γνωστή, υπάρχει ο κίνδυνος ένας
επενδυτής να βγάλει άδεια για ένα υδατοδρόµιο και µέχρι να
βγάλει τις άδειες από τα επόµενα, για να φτιάξει το δροµολόγιό
του, να έχουν περάσει τα δύο χρόνια και να χάνει την άδεια του
πρώτου. Εσείς τι ήρθατε και κάνατε; Κάνατε τα δύο χρόνια, δυό-
µισι. Δεν σας είπαµε αυτό. Σας είπαµε ότι τα δύο χρόνια, αν θέ-
λετε, θα ισχύουν από τη στιγµή που αρχίζει το πτητικό έργο, που
παίρνει την άδεια, που ένας φορέας µπαίνει σε λειτουργία. Τότε,
αν σταµατήσει δυο χρόνια το πτητικό έργο, ας χάνει την άδεια.
Μέχρι να ολοκληρώσει, όµως, τις χρονοβόρες διαδικασίες, τη
γραφειοκρατία, και εάν κάποια υπηρεσία του καθυστερήσει ένα
χαρτί, περάσουν τα δύο χρόνια -δυόµισι τα κάνατε εσείς- δεν
µπορεί να είναι υπό την απειλή ότι θα χάσει την άδεια και να ξε-
κινήσει πάλι από την αρχή, «φτου κι απ’ την αρχή», που λέµε.

Πάµε στο άρθρο 15. Λέτε «είµαστε εναντίον των µεταβιβάσεων
και της εµπορίας των αδειών» και καλά κάνετε. Κι εµείς είµαστε
αντίθετοι. Δεν θέλουµε οι άδειες να εµπορεύονται. Και τι λέτε;
Λέτε στο άρθρο 15 ότι η άδεια λειτουργίας είναι αµεταβίβαστη
και τελικά, αντί για δύο χρόνια, εντός των οποίων µπορούσε να
γίνει η µεταβίβαση, που ήταν αµεταβίβαστα, την κάνετε τρία. Δη-
λαδή, οι αµεταβίβαστες άδειες τελικά, δεν µπορούν να µεταβι-
βαστούν νωρίτερα από τα τρία χρόνια. Άρα τελικά, και η θέση
αρχής ότι δεν εµπορεύονται, δεν πουλιούνται οι άδειες καταρ-
γείται, αφού δεν είναι αµεταβίβαστες και αφού βάλατε όριο. Κά-
νουµε κάπου λάθος; Απαντήστε µας.

Στην παράγραφο 4 του άρθρου 15 σας είπα, φέρατε µια νο-
µοθετική ρύθµισηκαι από τη διατύπωση που φέρατε, εµένα µου
λέτε ότι «Δεν κατανοήσατε τι ακριβώς είπαµε». Θα ήθελα στην
παράγραφο 4 του άρθρου 15 να γίνει καλύτερη, πιο αναλυτική
και πιο κατανοητή, θα σας πω εγώ, διατύπωση.

Πάµε στο άρθρο 20: Λέτε «η ασφαλιστική βεβαίωση αφορά
µόνο το πτητικό έργο». Δεν πρέπει η ασφαλιστική βεβαίωση να
αφορά όλη τη λειτουργία των υδατοδροµίων; Γιατί µόνο το πτη-
τικό έργο; Δεν υπάρχουν άλλοι κίνδυνοι; Αυτό είναι άλλο ένα
κενό, το οποίο διαπιστώσαµε. Στο άρθρο 27 σας µίλησα για τα
περισσότερα υδάτινα πεδία.

Στο άρθρο 30 στην παράγραφο 6 φέρατε µια νοµοθετική ρύθ-
µιση. Όµως, εδώ καταλαβαίνω ότι δεν κατανοήσατε το πρό-
βληµα, διότι θα πρέπει να µας εξηγήσετε πώς συµβαδίζει το 3β
και η παράγραφος 5 και πώς διορθώνονται µε το 6 που φέρατε
εσείς. Πρέπει να µας το εξηγήσετε, διότι εδώ µιλάµε και φαίνεται
ότι δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε.

Σας είπα για την ανάκληση άδειας εντός δεκαπέντε ηµερών
και βεβαίως, κάπου λέτε ότι δροµολογείται µια ανεξάρτητη αρχή,
που προβλέπεται από άλλο νοµοσχέδιο µε την ΑΠΑ. Η ΑΠΑ, η
ανεξάρτητη αυτή αρχή, αν δεν κάνω λάθος δεν λειτουργεί, δεν
έχει συγκροτηθεί. Αυτή είναι που θα ελέγχει, αυτή είναι που θα
επισπεύσει τη διαδικασία λειτουργίας των υδροπλάνων και των
υδατοδροµίων; Πάλι στις καλένδες; 

Είχατε θεσµικό πλαίσιο, δεν το αξιοποιήσατε. Κάνατε τροπο-
ποιήσεις και βάζετε µόνοι σας τρικλοποδιές. Μετά ποιος θα
φταίει; Έχετε την πολιτική βούληση να προχωρήσει; Ναι ή όχι;
Διότι τελικά, περί αυτού πρόκειται. Βεβαίως, είναι µια επενδυτική
προσπάθεια. Η Νέα Δηµοκρατία από θέση αρχής σε ό,τι έχει

σχέση µε επένδυση, δεν µπορεί να είναι αρνητική. Δεν µπορούµε,
όµως, να µην αναδείξουµε τα προβλήµατα, τα οποία υπάρχουν
στις επιµέρους ρυθµίσεις, διότι αύριο θα πείτε «Μα, το ψήφισαν
όλοι». Και επειδή το ψήφισαν όλοι; Την ευθύνη των ρυθµίσεων
την έχετε εσείς. Τι να σας πούµε, λοιπόν; Να σας πούµε «ναι» επί
της αρχής; Ωραία. Αν κάποια άρθρα αντιστρατεύονται το όλο
πνεύµα του νοµοσχεδίου και το κάνουν αναποτελεσµατικό, η πο-
λιτική ευθύνη είναι µόνο σε σας.

Έρχοµαι στο δεύτερο µέρος, διότι τελειώνει και ο χρόνος µου.
Το δεύτερο µέρος, αφορά στις αστικές συγκοινωνίες. Εµείς
ακούσαµε τους φορείς, ακούσαµε τις προτάσεις της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Αστικών Συγκοινωνιών και είδαµε κάποιες βελ-
τιώσεις. Παρ’όλα αυτά, πρέπει να πω ότι παραµένουν επιµέρους
ενστάσεις. Για παράδειγµα, σας είπα στο 45 -και ο Υπουργός µου
έδωσε την εντύπωση εκείνη τη στιγµή ότι το αποδέχεται- ότι θα
υπάρξει µια οµαδοποίηση του συγκοινωνιακού έργου. Αυτό, κατά
τη γνώµη µας, δεν γίνεται. Σας είπα να δεχτείτε -να µην το δια-
βάζω και καθυστερώ- την πρόταση που κάνει η ΠΟΑΣ, όπως το
προτείνει. Νοµίζω ότι είναι αντικειµενικότατη διατύπωση και εκ-
φράζει το πνεύµα, µε το οποίο νοµίζω κι εσείς συµφωνήσατε
στην επιτροπή.

Στο δεύτερο ζήτηµα, που θέλω να αναφερθώ, είναι πως στο
άρθρο 45 στο εδάφιο 3 της παραγράφου 5 σας είπαµε να διευ-
κρινίσετε το ότι κάθε επιχείρηση, ανεξάρτητα από την συµµετοχή
της σε µια ή περισσότερες διαγωνιστικές διαδικασίες, δύναται
να κηρυχτεί ανάδοχος ενός µόνο διαγωνισµού. Εάν πράγµατι θέ-
λετε να αποκλείσουµε µεγάλα σχήµατα, πολυεθνικά, τα οποία
µπορεί να έλθουν ευκαιριακά, να «χτυπήσουν» έναν διαγωνισµό
να πάρουν ένα έργο και στην πορεία, να αρχίσουν να δηµιουρ-
γούν προβλήµατα, θα πρέπει να προστατεύσουµε τα σχήµατα,
τα οποία σήµερα λειτουργούν. Δεν καταλαβαίνω, τι θέλετε; Να
το αφήσετε ανοιχτό; Είναι επιλογή σας δηλαδή, αυτό; Να έλθει
ένας φορέας και να πάρει όλο το συγκοινωνιακό έργο σε όλη την
Ελλάδα; Αυτό είναι το πνεύµα το δικό σας; Διότι εµείς προτεί-
νουµε κάτι άλλο. Προτείνουµε επιµέρους δραστηριοποίηση φο-
ρέων συγκοινωνιακού έργου µε διαγωνισµό, µε καθαρές
διαδικασίες, αλλά επιµέρους.

Και λέµε: Για να µην υπάρξει διαχωρισµός προσοδοφόρων
γραµµών και των λεγόµενων άγονων γραµµών, που δεν θέλει κα-
νείς, είπαµε να υπάρχει µια οµαδοποίηση, ούτως ώστε όποιος
πάρει συγκοινωνιακό έργο να ξέρει από την αρχή ότι έχει µέσα
και κάποιες προβληµατικές –να το πω έτσι- γραµµές. Ως εκ τού-
του, θα µπορέσει να οργανώσει καλύτερα τη δουλειά του. Απευ-
θυνόµαστε δε, σε επαγγελµατίες ανθρώπους, που γνωρίζουν το
αντικείµενο, άρα µπορούν να προστατεύσουν και τους πολίτες
που µετακινούνται, αλλά και τα δικά τους συµφέροντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο άρθρο 38 ορίζεται ότι υπεύθυνος φορέας είναι ο Υπουρ-

γός ή προφανώς, κάποια υπηρεσία του Υπουργείου Μεταφορών,
η οποία θα εξουσιοδοτηθεί γι’ αυτό. Ξέρετε ότι έχει νοµοθετηθεί
η ΡΑΕΜ, η ρυθµιστική αρχή. Για τα υπεραστικά λεωφορεία υπεύ-
θυνη να αποφασίζει είναι η ρυθµιστική αρχή, δηλαδή µια ανεξάρ-
τητη αρχή. Για τα αστικά, λέτε ότι είναι ο Υπουργός. Για τα
υδατοδρόµια πάλι µου λέτε ότι είναι µια ανεξάρτητη αρχή. Τώρα,
όπου θέλουµε θα είναι ανεξάρτητη αρχή και όπου θέλουµε θα
είναι ο Υπουργός; Τι θα κάνετε; Ξέρετε ότι είµαστε υποχρεωµένοι
να κινηθούµε σε ευρωπαϊκά πλαίσια και οι συγκοινωνίες δεν µπο-
ρεί να είναι σε πρόσωπα, δεν µπορεί να είναι στον Υπουργό και
δεν φαντάζοµαι ότι ο Υπουργός είναι σε θέση να αποφασίσει για
µια συγκοινωνιακή γραµµή στην Κρήτη. Δεν έχει τη γνώση. Ό,τι
του πουν θα υπογράψει. Για να µπορεί να ελεγχθεί η σκοπιµό-
τητα της οποιασδήποτε γραµµής σ’ όλη την Ελλάδα, θα πρέπει
να µας πείτε πότε και πώς θα δουλέψει αυτή η ανεξάρτητη αρχή.

Επίσης, στο άρθρο 47 παραµένουν οι αναθέσεις. Η ανάθεση
σε µια ώρα ανάγκης, προφανώς λύνει το πρόβληµα, αλλά θα
πρέπει να συµφωνήσουµε ότι οι αναθέσεις, όταν υπάρχει στο σύ-
νολό της διαγωνιστικής διαδικασίας, δεν είναι ό,τι το καλύτερο
και είναι παρέµβαση και µπορεί πολλές φορές να υποκρύπτει και
σκοπιµότητα. Ως εκ τούτου, θα έλεγα ότι πρέπει να κάνουµε ό,τι
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είναι δυνατόν, ώστε αυτή η ευθύνη της ανάθεσης να µην υπάρχει
και µάλιστα, σ’ ένα πολιτικό πρόσωπο, όπως είναι ο εκάστοτε
Υπουργός.

Όσον αφορά στο άρθρο 39, θα σας µιλήσω για καλύτερη δια-
τύπωση. 

Θα ήθελα να αναφέρω κάτι τελευταίο, µιας και µιλάτε για τις
αστικές συγκοινωνίες. Θα ήθελα να µιλήσω για το µόνιµο αίτηµα
των ΚΤΕΛ να έχουν δικά τους πρατήρια. Ξέρετε ότι για να ιδρυθεί
ένα πρατήριο είτε είναι του ΚΤΕΛ είτε είναι κάποιου ιδιώτη, πρέ-
πει να υπάρχουν χρήσεις γης. Αυτές οι χρήσεις γης, ίσως είναι
κατά τη γνώµη µου και το υπ’ αριθµόν ένα πρόβληµα που έχει η
χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ πολύ,
κύριε Βλάχο, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, όµως δεν γί-
νεται επί της αρχής, επί των άρθρων και σε δεκαπέντε λεπτά και
σε µία συνεδρίαση να µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο. Δεν γίνον-
ται όλα. Θα ήθελα µια κατανόηση ως προς τον χρόνο και ας τε-
λειώσουµε λίγο αργότερα το βράδυ.

Εάν θέλουµε µε αφορµή τα ΚΤΕΛ να έχουµε ίδρυση πρατη-
ρίων, όχι µόνο στη δικαιοδοσία των ΚΤΕΛ, αλλά και γενικότερα,
πρέπει να ρυθµίσετε και να λύσετε το θέµα των χρήσεων γης. Το
να κάνετε ότι δεν το βλέπετε και να λέτε ότι µπορείτε να δηµι-
ουργήσετε πρατήρια, την ώρα που ουσιαστικά απαγορεύονται,
φαντάζοµαι ότι καταλαβαίνετε κι εσείς ότι είναι µια µεγάλη κο-
ροϊδία.

Θα επανέλθω στα επιµέρους και στις τροπολογίες, οι οποίες
έχουν κατατεθεί. Ο χρόνος, προφανώς, δεν φτάνει. 

Θέλω να πιστεύω ότι θα υπάρξουν βελτιώσεις σ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο ακόµα περισσότερες απ’ αυτές που έχουν ήδη δοθεί,
που κάποιες δεν είναι και σηµαντικές. Θα καταλάβετε ότι µ’ αυτό
το εγχείρηµα, το οποίο ξεκινήσατε, δηλαδή µε το να αγνοήσετε
ένα υπάρχον θεσµικό πλαίσιο –µιλάω για τα υδατοδρόµια- και να
κάνετε µια νέα αρχή, έχετε την πολιτική ευθύνη να θεσµοθετή-
σετε και να θωρακίσετε αυτήν τη νέα αρχή, αλλιώς, ανεξάρτητα
από το τι θα ψηφίσει το κάθε κόµµα στη Βουλή, όπως είπα, η ευ-
θύνη τελικά θα είναι δική σας εάν αυτό το σχέδιο που φέρατε
ναυαγήσει. Είστε υπεύθυνοι γιατί δεν προχώρησε ο ν.4146 τα
προηγούµενα χρόνια. Θα είστε υπεύθυνοι γι’ αυτό το ξεκίνηµα,
που δήθεν πάτε να κάνετε και που δειλά-δειλά, θέλετε να το δια-
φηµίσετε, χωρίς εµείς να καταλαβαίνουµε τον λόγο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δυστυχώς, ο Κα-
νονισµός δεν προβλέπει παράταση του χρόνου οµιλίας για πάνω
από δεκαπέντε λεπτά ανάλογα µε την ποιότητα ή την ποσότητα
του νοµοσχεδίου και βεβαίως έρχοµαι στη δυσάρεστη θέση να
διακόπτω τους εισηγητές, αλλά αυτό δεν είναι σωστό.

Παρακαλώ, λοιπόν, να συµµορφωθούµε όλοι µε τα δεκαπέντε
λεπτά, για να µην είµαι στη δυσάρεστη θέση να διακόπτω τους
εισηγητές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού δώσω τον λόγο στον κ.
Τζελέπη, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Αγίων Αναργύρων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης κ. Τζελέπης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αξιοποιώντας την πα-
ρουσία σας, θα ήθελα να βάλω, κατ’ αρχήν, πριν µπω στην ανά-
λυση του νοµοσχεδίου, το θέµα της αποχής των εξεταστών των
εργαζοµένων, δηλαδή στο Υπουργείο Μεταφορών, όπου απέ-
χουν από τις εξετάσεις των υποψηφίων οδηγών. Γιατί απέχουν;
Διότι στις 30-4-2018 βγάλετε σε διαβούλευση έναν νόµο, όπου

σωστά αλλάζετε τη διαδικασία ως προς τις εξετάσεις, τον χρόνο
εξέτασης και όλα αυτά και είπατε ότι µέχρι τον Μάιο του 2018,
σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου που βγάλατε, θα ψηφιζόταν στη
Βουλή και θα έκλεινε το θέµα. Εκεί υπήρχαν µεταβατικές διατά-
ξεις, που προβλεπόταν, αλλά δυστυχώς µέχρι και τον Οκτώβριο
δεν έχει έρθει καν για συζήτηση στη Βουλή το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, µε αποτέλεσµα να µην αµείβονται οι εξεταστές, γιατί
δεν υπάρχει από τις 30 Απριλίου του 2018 η σχετική υπουργική
απόφαση.

Έχουµε καταθέσει επανειληµµένα τροπολογία γι’αυτό το θέµα
για να λυθεί. Το βάζουµε και σήµερα και θα καταθέσουµε ξανά
τροπολογία. Θεωρούµε ότι είναι ένα πρακτικό ζήτηµα. Δείξτε επι-
τέλους, ως µια Κυβέρνηση που λέτε «για πρώτη φορά Αριστερά»,
την ευαισθησία σας απέναντι στους εργαζόµενους.

Σχετικά τώρα µε το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε, τα υδα-
τοδρόµια είναι το ένα κοµµάτι και οι αστικές οδικές µεταφορές
το δεύτερο κοµµάτι. Πριν προχωρήσει στην τοποθέτησή µου,
όµως, για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση,
όσον αφορά το κοµµάτι που αφορά τα υδατοδρόµια. Αποκαλύ-
πτει έντονα µια από τις παθογένειες της χώρας µας, του πολιτι-
κού συστήµατος θα έλεγα γενικότερα. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο θα µπορούσε να είχε ψηφιστεί χρόνια πριν και να είχε συµ-
βάλει στην ανάπτυξη της χώρας µέσω των επενδύσεων, καθώς
η δηµιουργία των υδατοδροµίων θα συνέβαλε καθοριστικά στην
ενίσχυση και ανάπτυξη του τουρισµού, ενός από τους βασικότε-
ρους, όπως λέµε όλοι, πυλώνες της εθνικής µας οικονοµίας.

Το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, µε τον πλέον αποκαλυπτικό
τρόπο, δείχνει γιατί βρισκόµαστε σήµερα σε αυτή την κατά-
σταση, ως χώρα. Γιατί, αντί να έχουµε προνοήσει από χθες να
έχει κατατεθεί το παρόν σχέδιο νόµου, να έχει ψηφιστεί και να
γίνει νόµος του κράτους, δυστυχώς βλέπουµε σήµερα ότι τέτοια
νοµοσχέδια, µέχρι να φτάσουν στο σηµείο υλοποίησης, έχουν
καταντήσει να είναι το γεφύρι της Άρτας. Και γιατί τα λέω αυτά;
Γιατί από το 2013, µε τον επενδυτικό ν.4146,  προβλεπόταν η
ίδρυση και η χωροθέτηση των υδατοδροµίων. Μετά από δύο
χρόνια, στις 5 Αυγούστου του 2016, κατατέθηκε στη Διαβού-
λευση το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όσον αφορά τα υδατοδρό-
µια.

Μετά από δύο χρόνια, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ και καταθέτει προς ψήφιση στη Βουλή το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, ανατρέποντας τη φιλοσοφία του προηγούµενου
νόµου. Για µια χώρα, όπως τόνισα, που είναι κατά κύριο λόγο νη-
σιωτική, η διευκόλυνση της δηµιουργίας των υδατοδροµίων σί-
γουρα θα αλλάξει ριζικά τον χάρτη της, κυρίως στον τουριστικό
και επενδυτικό τοµέα. Τα οφέλη δηλαδή, που θα προκύψουν,
είναι πάρα πολλά. 

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, έχουµε εκφράσει επιφυλάξεις για
συγκεκριµένα άρθρα που χρήζουν ιδιαίτερης προσοχής, όσον
αφορά στην ίδρυση και λειτουργία των υδατοδροµίων, ούτως
ώστε ο νόµος να είναι αποτελεσµατικός και προσοδοφόρος για
τη χώρα για τον σκοπό που τον ψηφίζουµε σήµερα. Κι ενώ ο ανα-
πτυξιακός ν.4146/13 θεµελίωσε µια αναπτυξιακή προοπτική και
δηµιούργησε µια δυναµική χωροθετήσεων και παράλληλα µια
προσδοκία στις περιφερειακές αρχές του τόπου, στους δήµους,
στα δηµοτικά λιµενικά ταµεία, στους οργανισµούς λιµένων και
σε επενδυτές για επενδυτικές ευκαιρίες, για την ανάπτυξη απο-
µακρυσµένων περιοχών, έρχεστε εσείς σήµερα µε το παρόν νο-
µοσχέδιο και, όπως ορίζει στο άρθρο 4, λέτε ότι οι µόνοι φορείς
που θα µπορούν να µπουν για να ιδρύσουν υδατοδρόµιο είναι οι
φορείς του δηµοσίου και οι ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Μόνο αυτοί
µπορούν να πάρουν άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου. 

Εδώ υπάρχει µία βασική διαφορά, από την πλευρά µας. Εµείς
συµφωνούσαµε µε αυτό, που προβλεπόταν στον επενδυτικό
νόµο, ότι µπορούν να συµµετέχουν και νοµικά πρόσωπα ιδιωτι-
κού δικαίου και ιδιώτες επενδυτές. Η επιφύλαξη της άδειας ίδρυ-
σης υδατοδροµίου αποκλειστικά στους δηµόσιους φορείς
παρακάµπτει το γεγονός ότι στην παρούσα συγκυρία οι οργανι-
σµοί των δυο µεγαλύτερων λιµένων της χώρας, του Πειραιά και
της Θεσσαλονίκης, έχουν παραχωρηθεί σε ιδιώτες. Ακόµα, αρ-
κετές µαρίνες βρίσκονται σε διαδικασία παραχώρησης σε ιδιώ-
τες. Αποτέλεσµα αυτού είναι ότι αρκετά λιµάνια και µαρίνες, που
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προσφέρονται για τη δηµιουργία κόµβου εξυπηρέτησης ενός ή
περισσοτέρων δικτύων υδατοδροµίων στα µεγαλύτερα αστικά
κέντρα της χώρας, αλλά και σε λοιπούς τουριστικούς προορι-
σµούς, πρακτικά αποκλείονται από οποιονδήποτε σχεδιασµό δι-
κτύου υδατοδροµίων, µε όσα αυτό συνεπάγεται για τη
βιωσιµότητα κάθε σχετικού εγχειρήµατος και την προσέλκυση
επενδυτών. 

Επιπροσθέτως, η διάταξη αυτή δηµιουργεί περαιτέρω ζητή-
µατα για την περίπτωση παραχώρησης σε ιδιώτες κι άλλων λιµέ-
νων της χώρας. Με τη διάταξη που ίσχυε στον ν.4146/13 το
κράτος δεν διακινδύνευε να χάσει κάτι, γιατί όταν κάποιος επεν-
δύει σε έναν λιµένα, το κράτος έχει τον κύριο λόγο και δεν χάνει
τίποτα απ’ αυτά που είχε. 

Οι οργανισµοί λιµένος στη χώρα είναι δώδεκα. Έχουµε µια χω-
ροθέτηση για εξήντα περίπου υδατοδρόµια. Πέραν από τους δώ-
δεκα οργανισµούς λιµένος, τα υπόλοιπα λιµάνια ανήκουν στα
λιµενικά ταµεία και κατ’ επέκταση στους δήµους. Και έρχεστε
εσείς σήµερα και λέτε ότι την επένδυση θα την κάνουν είτε το
δηµόσιο είτε οι φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης. Μπορούν να υλο-
ποιήσουν αυτό το έργο οι δήµοι, όπου οι περισσότεροι απ’ αυ-
τούς σήµερα, λόγω της οικονοµικής κατάστασης της χώρας, των
µειωµένων εσόδων και των περικοπών που έχουν στην ΚΑΠ, δεν
έχουν τη δυνατότητα να προχωρήσουν σε τέτοιες επενδύσεις; 

Εκτός απ’ αυτό, όµως, βλέπουµε ότι για άλλη µια φορά το κρά-
τος αντιµετωπίζει την αυτοδιοίκηση σαν µια πηγή πόρων υπέρ
του κεντρικού κράτους. Και ενώ λέτε τώρα να συµµετέχουν τα
λιµενικά ταµεία -οι δήµοι δηλαδή- στη δηµιουργία υδατοδροµίων,
έρχεται το Υπουργείο και µε τα άρθρα 8 και 22 του νοµοσχεδίου
επιβάλλει µεν παράβολο 2.500 ευρώ κατά την αρχική αδειοδό-
τηση –αυτά τα χρήµατα τα παίρνει το κεντρικό κράτος- και, πα-
ράλληλα, επιβάλλετε και ένα 5% εισφορά υπέρ του καθαρού
ναύλου, το οποίο είναι και αυτό πάλι υπέρ του Υπουργείου. Μα,
αφού θα επενδύσουν οι δήµοι απ’ αυτά που δεν έχουν, τα έσοδα
από τη συγκεκριµένη επένδυση, είτε τα παράβολα, είτε το 5%
επί του καθαρού ναύλου, γιατί τα παίρνει το Υπουργείο; Για να
λειτουργήσουν κάποιες υπηρεσίες, λέει. Βάλτε τα εσείς. Αφήστε
τα χρήµατα αυτά στους δήµους. Αυτό δείχνει και την απόφαση
για µια συγκεντρωτική διαχείριση από µέρους της κεντρικής Κυ-
βέρνησης σε βάρος των περιφερειακών και δηµοτικών αρχών
της χώρας, που καλούνται όλοι αυτοί να υλοποιήσουν την επέν-
δυση ίδρυσης υδατοδροµίου χωρίς πόρους, µε τα πιθανά έσοδα
από αυτό το τέλος -και το παράβολο και το 5%- να πηγαίνουν
στην κεντρική διοίκηση.

Παράλληλα, θα ήθελα να πω και να τονίσω την περίπτωση που
συµµετέχει το δηµόσιο πλειοψηφικά προκειµένου να αποκτήσει
µια άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου: Γιατί να το κάνει αυτό, όταν
µπορεί, µέσω της διαδικασίας παραχώρησης προς τον ιδιώτη,
να έχει τον απόλυτο έλεγχο -όπως τόνισα- και να επαυξάνει την
περιουσία του; Επίσης, µπορεί να ανακαλέσει την παραχώρηση
εάν κάτι τέτοιο απαιτηθεί στο µέλλον. Γιατί το δηµόσιο να δαπα-
νήσει χρήµατα για την κατασκευή των υδατοδροµίων, ειδικά
τώρα που η χώρα αναζητά τη στοιχειώδη χρηµατοδότηση για να
καλύψει τις απόλυτα βασικές ανάγκες λειτουργίας της και ενώ
οι κοινωνικές και προνοιακές ανάγκες του πληθυσµού δεν ικανο-
ποιούνται; 

Επίσης, το 5% ως τέλος περίπου πάει να προσοµοιάσει µε τα
12 ευρώ που υπάρχουν ως οριζόντια εισφορά επί αεροπορικού
εισιτηρίου. Όµως το σπατόσηµο -τα 12 ευρώ- ήρθε να υποστη-
ρίξει το κράτος για τις επενδύσεις που έκανε ή κάνει στα αερο-
δρόµια, ενώ στην περίπτωση των υδατοδροµίων δεν συµµετέχει
µε κανέναν τρόπο σε αυτές. 

Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω –παρ’ ότι το επισηµάναµε στις
επιτροπές- ότι στο άρθρο 6 παράγραφος 3 η διατύπωση της διά-
ταξης αυτής είναι ατελής, αφού δεν προβλέπει τι ισχύει στην πε-
ρίπτωση κατά την οποία εταίροι της ΕΠΕ ή της ΙΚΕ είναι νοµικά
ή και νοµικά και όχι φυσικά ή όχι µόνο φυσικά πρόσωπα. Στην
περίπτωση, δε, εταίρων που είναι εταιρείες µε πολυµετοχική σύν-
θεση ή εισηγµένες σε Χρηµατιστήριο, είναι προφανές ότι η ανα-
λογική εφαρµογή της διάταξης, όπως έχει διατυπωθεί, θα είναι
δύσκολο να εφαρµοστεί. 

Περιµένουµε να το δείτε αυτό και έστω και στο «και πέντε» να

υπάρξει νοµοτεχνική βελτίωση.
Πάµε τώρα στο δεύτερο µεγάλο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου,

στις αστικές οδικές µεταφορές: Πρόκειται για τον επανακαθορι-
σµό του θεσµικού πλαισίου ανάθεσης του µεταφορικού έργου
των δηµοσίων αστικών οδικών µεταφορών στο πλαίσιο της ενω-
σιακής νοµοθεσίας, σύµφωνα µε τον κανονισµό 1370/2007. Φαί-
νεται ότι είναι µια απλή πράξη κύρωσης που θα επιτρέπει τα
κράτη µέλη να την εφαρµόσουν καθολικά και συνολικά. Θα
έπρεπε, όµως, να έχει προηγηθεί γι’ αυτό διαβούλευση και επε-
ξεργασία. Δεν έγινε καµµία διαβούλευση για το συγκεκριµένο
κοµµάτι του νοµοσχεδίου. 

Στη συζήτηση και στην ακρόαση φορέων στις επιτροπές οι επι-
σηµάνσεις που έγιναν από τους φορείς ήταν σηµαντικές και ο
Υπουργός -οφείλω να το πω- προχώρησε στις απαιτούµενες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Πέρα από το γεγονός ότι στο άρθρο 40
εξαίρεσε τους δήµους της Ρόδου και της Κω, επιτρέπει την προ-
σφορά δηµοσίων οδικών αστικών µεταφορών και σε µικρούς νη-
σιωτικούς δήµους, επιτρέποντας µε αυτόν τον τρόπο να είναι
ανάδοχος ο οικείος δήµος. 

Αξίζει να υπογραµµιστεί ότι είναι θετικές και οι αλλαγές που
δέχτηκε ο Υπουργός στο άρθρο 45 για την προκήρυξη των δια-
γωνισµών -νοµοτεχνικές βελτιώσεις- όπως οι φορείς τις έχουν ει-
σηγηθεί. Δηλαδή, την ηµέρα διενέργειας του διαγωνισµού οι
ενδιαφερόµενοι θα πρέπει να διαθέτουν τον προβλεπόµενο
αριθµό λεωφορείων, την απαραίτητη εµπειρία και να είναι ξεκά-
θαρο το προσωπικό το οποίο θα απασχολήσουν, θα χρησιµοποι-
ήσουν, για να έχουµε ποιοτικές αστικές συγκοινωνίες και για να
είναι ίδιοι οι όροι συµµετοχής όλων των διαγωνιζοµένων.

Θα ήθελα να αναφερθώ κι εγώ στην τροπολογία που κατέθε-
σαν και πάλι οι φορείς που εκπροσωπούν τα αστικά ΚΤΕΛ, για
τις εγκαταστάσεις εφοδιασµού µε καύσιµα των λεωφορείων των
αστικών ΚΤΕΛ. Ζητούν να έχουν αυτό το δικαίωµα και παράλληλα
να υπάρχει από την Πυροσβεστική Υπηρεσία το πιστοποιητικό
πυρασφάλειας, όπως, επίσης, να υπάρχει το σύστηµα εισροών -
εκροών για να µην γίνεται λαθρεµπόριο στους συγκεκριµένους
χώρους. Ζητούν, όµως, να µην είναι αναγκαία η άδεια εγκατά-
στασης και λειτουργίας, όπου εκεί είναι και το µεγάλο κόστος,
σε σχέση µε τις περιβαλλοντικές µελέτες.

Εµείς λέµε να µην υπάρχει η συγκεκριµένη άδεια εγκατάστα-
σης και λειτουργία. 

Συµφωνούµε µε όλα τα άλλα που πρέπει να υπάρχουν, γιατί
θεωρούµε ότι στους χώρους στέγασης-στάθµευσης µπορεί ο
ανεφοδιασµός καυσίµων να γίνεται στο στόλο των αστικών ΚΤΕΛ
και µόνο για να πετύχουν χαµηλότερες τιµές, για να µειώσουν το
κόστος λειτουργίας τους, αποκλειστικά για τον εφοδιασµό των
ιδιόκτητων ή µισθωµένων λεωφορείων.

Θα πρέπει να τονίσω ότι η υιοθέτηση αυτής της πρότασης δεν
ενέχει κανέναν κίνδυνο, καθώς οι εγκαταστάσεις που αφορούν
τον στόλο των αστικών ΚΤΕΛ, δεν χρησιµοποιούνται για επιβί-
βαση ή αποβίβαση ή αναµονή ή οποιασδήποτε άλλη συναλλαγή
των επιβατών.

Κλείνοντας, για ακόµη µια φορά θα ήθελα να πω ότι αυτό το
νοµοσχέδιο για να είναι αποτελεσµατικό και να ευδοκιµήσει, χρει-
άζεται να έχει µια φιλοσοφία και να δηµιουργεί ένα επενδυτικό
περιβάλλον. Τα υδατοδρόµια µπορούν να αποτελέσουν ένα καλό
σηµείο εκκίνησης επενδυτικών πρωτοβουλιών, τόσο για τους φο-
ρείς του δηµοσίου όσο και των ιδιωτιών. Άλλωστε, η χώρα µας
σήµερα έχει µεγάλη ανάγκη τις επενδύσεις.

Γι’ αυτό και ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη ψηφίσαµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο που θα ενισχύσει αναπτυξιακά και τουρι-
στικά τη χώρα µας. 

Σε σχέση µε το δεύτερο κοµµάτι, για τις αστικές µεταφορές,
πιστεύουµε ότι εξασφαλίζει τη µεταφορά των επιβατών µε ποι-
οτικές αστικές συγκοινωνίες, εκσυγχρονίζοντας παράλληλα το
θεσµικό πλαίσιο.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να θέσω ένα θέµα σχετικά µε τις
τροπολογίες. Κατατέθηκε µια σηµαντική τροπολογία που αφορά
τον ΟΑΣΑ και τον ΟΣΕΦ, χωρίς να την παρουσιάσει κανείς στις
επιτροπές. Κατατέθηκε χθες το βράδυ. Δεν υπήρξε καµµία συ-
ζήτηση. Και ερωτώ: Θα έρθει κάποιος Υπουργός να αναλύσει τη
συγκεκριµένη τροπολογία;
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Επιφυλασσόµεθα, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθούµε επί των
τροπολογιών, γιατί είναι σηµαντικότατες, ίσως περισσότερο από
τα άρθρα που προβλέπονται για τις αστικές συγκοινωνίες. Όµως
επειδή εξαιρούνται εκεί και ο Νοµός Θεσσαλονίκης και η Αττική,
έρχεται νύχτα µια τροπολογία, που µάλλον πάει να βάλει από την
πίσω πόρτα την ιδιωτικοποίηση του ΟΑΣΑ και του ΟΣΕΦ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Ζαρούλια, ειδική αγορήτρια της Χρυσής

Αυγής.
Σας κάνω παράκληση για τον χρόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορούµε

να έχουµε ενηµέρωση για τις τροπολογίες; Καθώς µιλούσε ο ει-
σηγητής µας, κατατέθηκαν δύο υπουργικές τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μετά την κ. Ζα-
ρούλια θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μπορώ να έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Ζαρούλια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, κατά τη διάρκεια των Επι-

τροπών Παραγωγής και Εµπορίου η τρίτη πολιτική δύναµη της
χώρας, ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή, υπέστη µια αήθη επί-
θεση από τον Προεδρεύοντα κ. Δρίτσα µε ύβρεις κατηγορίες
κ.λπ.. Δεν θα ήθελα να δώσω συνέχεια, απλά θα καταθέσω για
τα Πρακτικά ποιοι είναι οι κατήγοροί µας.

Έχω εδώ την αιτιολογική έκθεση της 28ης Ιουνίου 2016 και την
κύρωση της σύµβασης παραχώρησης του ΟΛΠ, όπου ο κ. Δρί-
τσας έβαλε φαρδιά-πλατιά την υπογραφή του στο ξεπούληµα
του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, κατά τη στιγµή που είχε κάνει
σηµαία του ότι δεν θα επέτρεπε την πώλησή του.

Ο αρχηγός του, όµως, ο σηµερινός Πρωθυπουργός, είχε άλλα
σχέδια και φρόντισε να τον εκθέσει ανεπανόρθωτα και δια βίου
στην αριστερή πελατεία του στο λιµάνι της αγωνίας.

Αυτά είναι για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Ζαρούλια καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ να δείξουµε ότι είναι η υπογραφή του: Υπουργός Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Θεόδωρος Δρίτσας.

Ας έρθουµε τώρα στο σχέδιο νόµου το οποίο αφορά θέµατα
υδατοδροµίων, αστικών οδικών µεταφορών και λοιπές διατάξεις. 

Μέσω αυτού του νοµοσχεδίου -και ιδίως του πρώτου µέρους-
η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να τονώσει το επενδυτικό κλίµα και να
δώσει τις ευκαιρίες που ζτάνε οι επενδυτές στον τοµέα των
υδροπλάνων για να επενδύσουν στη χώρα.

Να ξεκαθαρίσω ότι κανένας δεν µπορεί να είναι αντίθετος στην
ανάπτυξη και στην εξέλιξη αυτού του τόπου. Προφανώς και τα
υδατοδρόµια είναι ένας πρόσφορος τοµέας για επενδύσεις, δε-
δοµένου, µάλιστα, ότι εδώ και δεκαπέντε χρόνια περίπου επικρατεί
ένα εξαιρετικά ασταθές περιβάλλον για αυτές τις δραστηριότη-
τες.

Ελάχιστα πράγµατα έχουν γίνει από το 2003 και εντεύθεν, όταν
ο τότε Υπουργός Μεταφορών επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ είχε προ-
βλέψει τη λειτουργία υδατοδροµίων. Ο ν.3333/2005 για την
ίδρυση αεροδροµίων επί υδάτινης επιφάνειας παρέπεµπε τη
ρύθµιση κρίσιµων θεµάτων σε προεδρικό διάταγµα, το οποίο δεν
εκδόθηκε ποτέ.

Για να µην κατηγορούµε, όµως, µόνο το ΠΑΣΟΚ, στο ίδιο
µήκος κύµατος είχε κινηθεί και επί Νέας Δηµοκρατίας ο τότε
Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, το 2012, όταν
είχε εξαγγείλει την κατασκευή µέσω ΣΔΙΤ ενός υδατοδροµίου ως
κεντρική βάση στην Αττική και δώδεκα µικρότερων στην περιφέ-
ρεια. Τελικά, µόνο του Βόλου λειτούργησε και αυτό µε προσω-
ρινή άδεια, ενώ ανενεργά παρέµειναν τα υπόλοιπα είκοσι ανά την
επικράτεια που είχαν λάβει επισήµως άδειες.

Ο µεταγενέστερος νόµος 4146/2013 δεν ευνόησε ούτε και
αυτός την ανάπτυξη κατάλληλου δικτύου υδατοδροµίων, καθώς
υπήρξαν γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, δικαστικές εµπλοκές και
πιέσεις ανταγωνιστικών κλάδων. 

Τρία επιπλέον χρόνια πέρασαν αυτή τη φορά µέχρι να τεθεί
σε διαβούλευση το νέο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ και ακόµη είκοσι τέσσερις µήνες µέχρι να έρθει τελικά
προς επεξεργασία και ψήφιση στη Βουλή. 

Είναι, λοιπόν, κατανοητό ότι διαχρονικά -από το 2000 και µετά-
όλες οι κυβερνήσεις φέρουν ευθύνη για την παύση λειτουργίας
των υδατοδροµίων και την ανακοπή της οποιασδήποτε αναπτυ-
ξιακής προοπτικής.

Θα αναφερθώ τώρα σε κάποιες διατάξεις. 
Εις ό,τι αφορά τα άρθρα 4 και 6 είµαστε αντίθετοι στην αδει-

οδότηση υδατοδροµίων σε περιοχές που έχουν υπαχθεί στο δί-
κτυο «NATURA 2000». Δεν θα έπρεπε να χορηγείται καµµία άδεια
ίδρυσης σε τέτοιες περιοχές, καθώς σκοπός της προστασίας των
συγκεκριµένων περιοχών είναι η διατήρηση και ανάδειξη των
προστατευόµενων περιοχών ώστε να αποτελέσουν τοπικούς πό-
λους βιώσιµης ανάπτυξης.

Εδώ υπάρχει η µεγάλη τοµή µε τον ν.4146, καθώς διαχωρίζεται
η διαδικασία αδειοδότησης σε δύο στάδια, ώστε να διαφοροποι-
είται ο κάτοχος της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου από τον κάτοχο
της άδειας λειτουργίας και εκµετάλλευσης του υδατοδροµίου µε
στόχους -όπως αναφέρεται- την υποστήριξη, διευκόλυνση και
προώθηση συνεργειών Σύµπραξης Δηµοσίου - Ιδιωτικού Τοµέα,
ΣΔΙΤ. Η ιδιωτική πρωτοβουλία ενθαρρύνεται, λοιπόν, και η σύµ-
πραξη µε το δηµόσιο -προγράµµατα ΣΔΙΤ- δεν αποτελεί δικλείδα
ασφαλείας του δηµοσίου συµφέροντος, ειδικά όταν βλέπουµε να
ενδιαφέρονται εταιρικά σχήµατα στα οποία περιλαµβάνονται οι
εθνικοί µεγαλοεργολάβοι.

Όσο δε για µια παλαιότερη «διαφωνία» µεταξύ Κυβερνήσεως
και Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, σχετικά µε δηµοσιεύµατα που
είχαν κυκλοφορήσει µε τίτλο «Η κυβέρνηση µπλοκάρει τις ιδιω-
τικοποιήσεις και φρενάρει τις επενδύσεις», έχουµε να πούµε ότι
αυτά είναι στάχτη στα µάτια του κόσµου, αφού εν τέλει και οι
δύο έχετε σχεδιάσει την πορεία της χώρας µας ως αποικία χρέ-
ους και συµφερόντων που θα νοµοθετεί κατά παραγγελία συγ-
κεκριµένων επιχειρηµατικών συµφερόντων. Και είναι αυτονόητο
ότι θέλετε να συνεχίσουµε να εξαρτώµεθα από αλλότρια συµφέ-
ροντα, αφού, σύµφωνα µε πληροφορίες, µια από τις αιτίες κα-
θυστέρησης κατάθεσης του παρόντος νοµοσχεδίου ήταν ότι
έπρεπε να λάβει τη σχετική άδεια από την Επιτροπή Μεταφορών
και Κινητικότητας της Κοµισιόν.

Προβλέπεται ότι οι άδειες λειτουργίας µπορεί να δοθούν και
σε φυσικά πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στην Ελλάδα ή σε
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, µε την προϋπόθεση στην
τελευταία περίπτωση να οριστεί αντίκλητος που εδρεύει στη
χώρα. Έτσι, λοιπόν, θα γίνουν οι επενδύσεις. Ας µην ξεχνάµε
πόσες φορές οι αναπληρωτές ή οι αντίκλητοι είναι απλή βιτρίνα
ξένων εταιρειών που εδρεύουν σε φορολογικούς παραδείσους
εντός Ευρωπαϊκής Ενώσεως, γεγονός που έχουµε καταδείξει
πολλάκις, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχουν δίκαιοι κανόνες αν-
ταγωνισµού, αλλά και διαφεύγοντα κέρδη από τα κρατικά ταµεία.

Ένα ακόµη ζήτηµα που υπάρχει -και θέλω να σταθώ- αφορά
τα υδατοδρόµια όπου πραγµατοποιούνται πτήσεις από και προς
χώρες που δεν έχουν κυρώσει τη Συνθήκη Σένγκεν του άρθρου
4, παράγραφος 8. Να θυµίσω ότι κατά το παρελθόν αρκετοί επεν-
δυτές είχαν αποσύρει το ενδιαφέρον τους λόγω των εξελίξεων
στο προσφυγικό και λόγω του αν θα παρέµενε η χώρα µας εντός
Σένγκεν. Τελικά, όπως φαίνεται, οι εγκλωβισµένες προσφυγικές
ροές στη χώρα µας δεν πτοούν κανέναν και όπως έχουµε λιµάνια
που έχουν χαρακτηριστεί ως «πύλη Σένγκεν», το ίδιο θα γίνει και
µε τα υδατοδρόµια. 

Αν δούµε τώρα αυτό συνδυαστικά µε τη δυνατότητα ίδρυσης
και λειτουργίας υδατοδροµίων από δηµόσιους φορείς, τότε το
ζήτηµα της Σένγκεν λύθηκε, αφού προβλέπεται ότι το δηµόσιο
µπορεί να λειτουργήσει τέτοιες εγκαταστάσεις εφόσον δεν
υπάρχει άλλος ενδιαφερόµενος φορέας. Αυτό είναι στο άρθρο
29. Τότε και οι ξένοι επενδυτές δεν έχουν να φοβηθούν τίποτε,
καθότι διασφαλίζονται τα συµφέροντά τους και το δηµόσιο θα
αναλάβει να τα βγάλει πέρα µε τους λαθροµετανάστες. 

Χρήσιµο, δε, θα ήταν να τεθούν κριτήρια, βάσει των οποίων θα
καθορίζεται ο τύπος κάθε υδατοδροµίου σε υδατοδρόµιο εσω-
τερικού ή εξωτερικού - πύλη. 
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Τα υδροπλάνα έχουν αναµφισβήτητα αρκετά πλεονεκτήµατα
συγκριτικά µε τα λοιπά θαλάσσια µέσα µετακίνησης. Καλύπτουν
ένα ευρύ φάσµα πτήσεων, έχουν τη δυνατότητα απογείωσης και
προσγείωσης σε χερσαίο αεροδρόµιο, αλλά και σε υδάτινη επι-
φάνεια, είναι φιλικά προς το περιβάλλον, ο χρόνος µετακίνησης
είναι πολύ µικρότερος από το αντίστοιχο ταξίδι µε καράβι και το
κόστος µικρότερο από το αντίστοιχο µε το αεροπλάνο.

Όταν ψηφιζόταν ο ν.4146/2013 είχα πει χαρακτηριστικά: «Τα
υδατοδρόµια, καθώς και η λειτουργία υδατοδροµίων, µας βρί-
σκει σύµφωνους, αρκεί η επένδυση να γίνει προς εξυπηρέτηση
των πολιτών, η τιµή των κοµίστρων να είναι προσιτή και να διευ-
κολυνθούν στη µεταφορά τους οι συµπατριώτες µας των νησιω-
τικών περιοχών». 

Με το παρόν και συγκεκριµένα µε το άρθρο 21, η διαµόρφωση
των τιµολογίων δεν υπόκειται σε κανέναν έλεγχο και περιορισµό
και θα διαµορφώνεται από τον φορέα λειτουργίας του υδατο-
δροµίου, µε στόχο την εξασφάλιση της βιωσιµότητάς του. Συνε-
πώς βάσει των κανόνων του ελεύθερου ανταγωνισµού, κανείς
δεν µπορεί να εγγυηθεί το χαµηλό κόστος και κατά πόσο θα αν-
τέχει το κόστος το βαλάντιο του µέσου φορολογούµενου Έλ-
ληνα πολίτη. 

Όσο δε, για τη διευκόλυνση των µετακινήσεων των συµπα-
τριωτών µας, και αυτό τίθεται σε αµφισβήτηση µε το παρόν νο-
µοσχέδιο, αφού ήδη από την αιτιολογική έκθεση δίνετε
υπέρµετρη έµφαση στη συνεπακόλουθη ανάπτυξη του τουρι-
σµού και δεν αναφέρεστε -παρά ελάχιστα- στη χρήση των υδρο-
πλάνων που είναι πολύτιµη όταν πρόκειται για κοινωνικού
χαρακτήρα εξυπηρετήσεις, όπως παραδείγµατος χάριν µία αε-
ροδιακοµιδή ή µία επείγουσα µεταφορά εµπορευµάτων σε ση-
µεία της επικράτειας όπου δεν προσεγγίζει άλλο µεταφορικό
µέσο. 

Στο άρθρο 22, ορίζεται πως το τέλος αναχωρούντων επιβατών
είναι 5% του καθαρού ναύλου και µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών θα θεσπιστεί το τέλος ανά σκέλος πτήσης. Και τα δύο
τέλη είναι υπέρ του Υπουργείου και όχι του δηµοσίου ή των οι-
κείων δηµοτικών ΟΤΑ και ουσιαστικά, θα πηγαίνει κατευθείαν
στον ειδικό λογαριασµό του Υπουργείου και θα χρησιµοποιείται
για τη χρηµατοδότηση των υδατοδροµίων, αφού µιλάµε για έργα
κατασκευής, συντήρησης, ηλεκτρονικών συστηµάτων, την επι-
δότηση γραµµών υδροπλάνων σε προορισµούς αποµακρυσµέ-
νων νησιών ή περιορισµένης επιβατικής κίνησης. Συνεπώς οι
ιδιώτες θα εκµεταλλεύονται τα υδατοδρόµια, αλλά το κράτος θα
πληρώνει γι’ αυτά.       

Το άρθρο 29 είναι εκείνο στο οποίο γίνεται η µόνη αναφορά
για τη δυνατότητα ίδρυσης και λειτουργίας υδατοδροµίων από
το δηµόσιο, εφόσον δεν υπάρχει άλλος ενδιαφερόµενος φορέας. 

Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι προτεραιότητα έχουν οι επενδυτές
για τους προορισµούς που τους ενδιαφέρουν και οι λοιποί, δη-
λαδή τα αποµονωµένα νησιά, οι άγονες γραµµές, µένουν στο δη-
µόσιο. 

Δηµιουργείτε, µε λίγα λόγια, µόνοι σας, επενδύσεις δύο ταχυ-
τήτων και αυτοµάτως υποβαθµίζετε τη συµµετοχή του δηµοσίου
στη διαδικασία. Οι επενδυτές που θα έχουν στην εκµετάλλευση
και επίβλεψή τους τους πιο τουριστικούς προορισµούς θα είναι
οι καλοί και το κράτος θα είναι το κακό αν κάτι δεν πάει καλά µε
µία µεταφορά σε ένα αποµονωµένο νησί ή σε κάποια άλλη δυ-
σπρόσιτη περιοχή.

Ο Υπουργός στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής ανα-
φέρθηκε, µεταξύ άλλων, στο ηλεκτρονικό σύστηµα και συγκεκρι-
µένα ανέφερε: «Μέχρι να γίνει ηλεκτρονικό σύστηµα, προφανώς
θα λειτουργεί και θα γίνονται οι παρατηρήσεις και η παρακολού-
θηση των διαφόρων εγκρίσεων σε µορφή φυσικού αρχείου, αλλά
έχουµε αποδείξει ότι κάνουµε γρήγορα τα ηλεκτρονικά συστή-
µατα. Θα συνεργαστούµε και µε το Τεχνικό Επιµελητήριο, που
το ζήτησε, γι’ αυτό το θέµα και έχει εµπειρία σε αυτό». 

Έχουµε ξαναπεί ότι όσο καλή και αν είναι η πρόθεσή σας να
δηµιουργείτε ηλεκτρονικά συστήµατα προκειµένου να µειωθεί η
γραφειοκρατία, ο χρόνος και ο κόπος, εντούτοις δεν µπορούµε
να µην καταδείξουµε ότι πολλές φορές είναι δυσλειτουργικά ή
δέχονται τέτοιο φόρτο µε αποτέλεσµα να τίθενται εκτός λειτουρ-
γίας. 

Βεβαίως, το φυσικό αρχείο είναι πάντα µια διασφάλιση. Θα
πρέπει, όµως, να διασφαλιστεί η λειτουργικότητα του συστήµα-
τος. Το γεγονός, δε, πως το άρθρο 30 προβλέπει τη λειτουργία
έναν χρόνο µετά την έκδοση σχετικής ΚΥΑ -παράγραφος 4- µπο-
ρεί να µας προϊδεάσει για τα χρονικά κωλύµατα που θα υπάρ-
ξουν κατά τη διάρκεια αυτού του έτους, τη στιγµή, µάλιστα, που
µιλάτε για δεκάδες αιτήσεις που θα προχωρήσουν ώστε να τε-
θούν σε λειτουργία τα υδατοδρόµια το 2019.    

Εις ό,τι αφορά τις παραχωρήσεις λιµένων, µαρίνων κ.λπ., ο
Υπουργός ανέφερε ότι αν δεν υπάρχει στις αρχικές συµβάσεις
και στο master plan η χωροθέτηση υδατοδροµίου, τότε θα έρθει
αργότερα προς κύρωση στη Βουλή, όπως θα γίνει µε το Εµπο-
ρευµατικό Κέντρο του Θριασείου.  Ακόµα και αν υποθέσουµε
πως θα εισρεύσουν µεγάλα ποσά από τη σύµβαση αυτή στα κρα-
τικά ταµεία, δεν παύει ένα υδατοδρόµιο να είναι ένα asset, εξα-
σφαλίζοντας υπεραξία στους ιδιοκτήτες τους. Δεν είναι άλλωστε
τυχαίο, ότι µε πρωτοβουλία και πίεση από το ΤΑΙΠΕΔ αδειοδο-
τήθηκε το υδατοδρόµιο στην Κέρκυρα και «τρέχουν» αντίστοιχα
οι διαδικασίες για τα υδατοδρόµια σε Παξούς, Πάτρα, Λαύριο,
Αγία Μαρίνα, Ηράκλειο, Αλεξανδρούπολη, Θεσσαλονίκη, Βόλο
και αλλού.                   

Ας αναφερθώ τώρα στην Αρχή Συντονισµού Πτήσεων του άρ-
θρου 51. Τροποποιούνται διατάξεις που αφορούν στη λειτουργία
της Εθνικής Αρχής Συντονισµού Πτήσεων, ενός νοµικού προσώ-
που ιδιωτικού δικαίου, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που συνε-
στήθη µε τον ν.4233/2014 σε αντικατάσταση της Αρχής
Συντονισµού Πτήσεων του ν.3534/2007. Συνεπώς, δεν είναι νέα
Αρχή. Επανακαθορίζονται η σύνθεση των µελών της αρχής, τα
τέλη για τις παρεχόµενες υπηρεσίες της αρχής ανά φορέα δια-
χείρισης αερολιµένα, θέµατα που ρυθµίζονται µε τον κανονισµό
εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας και θέµατα που αφο-
ρούν τη διαδικασία πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου.

Τα προβλήµατα της αρχής είναι πολλά. Λειτουργεί χωρίς µό-
νιµο προσωπικό, ενώ το επιχειρησιακό της έργο υποστηρίζεται
µε συµβάσεις έργου ετήσιας διάρκειας από εξωτερικούς συνερ-
γάτες και υπάρχει διαγωνισµός του ΑΣΕΠ που παραµένει σε ανα-
στολή. Με τις διατάξεις του παρόντος δηµιουργούνται είκοσι
πέντε νέες µόνιµες θέσεις και δύο εξ αυτών θα καλυφθούν από
νοµικούς. Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι πρόκειται ακόµη µία φορά
για βόλεµα «ηµετέρων», πάντα µε στόχο «τη διασφάλιση της
απρόσκοπτης και αδιάκοπης λειτουργίας της αρχής».

Ο δε Υπουργός έκανε λόγο περί της ανεξαρτησίας της αρχής.
Και θα ήθελα να πω επ’ αυτού –όπως είχε πει και ο ειδικός αγο-
ρητής µας, όταν ψηφιζόταν ο ν.4233- ότι θα έπρεπε να διασφα-
λίζεται η εποπτεία της από το ΓΕΕΘΑ και την Πολεµική
Αεροπορία, καθώς επίσης και ότι θα µπορούσε να στελεχωθεί
από προσωπικό που θα διέθετε η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπο-
ρίας.

Παρ’ όλα αυτά, θα θέλαµε πολύ να γίνει µια εκτενής συζήτηση
για τον ρόλο των ανεξάρτητων αρχών και πώς διασφαλίζεται η
ανεξαρτησία τους, όπως πρότεινε και ο Υπουργός, µιας και επί
της δικής σας Κυβερνήσεως έχετε δηµιουργήσει και στελεχώσει
ουκ ολίγες «ανεξάρτητες αρχές».

Για να ολοκληρώσω, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ενδιαφέρου-
σες διατάξεις για τις οποίες θα µπορούσαµε να είµαστε θετικοί
υπό ένα διαφορετικό πρίσµα. Ο αναπτυξιακός του χαρακτήρας
τίθεται υπό αµφισβήτηση, όπως και το κατά πόσον θα ωφεληθεί
η εθνική µας οικονοµία. Αναγνωρίζουµε τα πλεονεκτήµατα που
θα µπορούσε δυνητικά να έχει η χώρα µας, αν και η δική σας πο-
λιτική ήταν διαφορετική και δεν θέτατε στο επίκεντρο τα συµφέ-
ροντα των ιδιωτών και δεν µειώνατε την κοινωνική διάσταση της
επένδυσης.

Για ακόµη µία φορά, όµως, καλείστε να υπακούσετε στους κα-
νόνες της ελεύθερης οικονοµίας και δεν δίνετε την ελάχιστη ευ-
καιρία στο δηµόσιο, στο κράτος να αναπτύξει δηµόσιες δοµές
στο ακέραιο. Το πρόβληµα της νησιωτικότητας και των αποµα-
κρυσµένων νησιών δεν θα επιλυθεί. Ούτε και θα ωφεληθούν οι
κάτοικοι αυτών των περιοχών, που ελπίζουν ότι θα έχουν ένα
µέσο µεταφοράς που θα εκτελεί δροµολόγια περισσότερο από
µία φορά την εβδοµάδα ή ένα κάθε δεκαπέντε ηµέρες, που θέ-
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λουν να ελπίζουν ότι δεν τους έχει ξεχάσει κανένας. Θα ήταν µια
καλή ευκαιρία -όπως και οι προγενέστερα νοµοθετηµένες, εάν
υπήρχαν διαφορετικές αρχές- εάν στο επίκεντρο ήταν ο Έλλη-
νας πολίτης. Όσο δεν είναι και όσο φέρνετε νοµοσχέδια που πε-
ριλαµβάνουν διατάξεις αντικοινωνικές, αντιλαϊκές, αντεθνικές και
διατάξεις ρουσφετολογικές για λίγους δικούς σας, εµείς δεν
µπορούµε να είµαστε συµπαραστάτες σας σε αυτό το έργο. 

Και φυσικά µην ξεχνάµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να
συµπληρώσει τη σειρά εκείνων των νοµοσχεδίων που έχουν ξε-
πουλήσει τα πάντα σε αυτή τη χώρα. Αυτοκινητόδροµοι, σιδηρό-
δροµοι, λιµάνια, αεροδρόµια κ.λπ. βρίσκονται στα χέρια µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων, ενώ θα έπρεπε να τελούν υπό την εκµε-
τάλλευση και τον έλεγχο του κράτους.

Είναι αλήθεια πως οτιδήποτε κινείται και πετάει αυτήν τη
στιγµή είναι ιδιωτικό. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να το
αποδεχτούµε χωρίς καµµία αντίρρηση, χωρίς καµµία κριτική,
χωρίς καµµία θέληση να το αλλάξουµε. Εάν θέλουµε να µιλάµε
για αδειοδότηση και ανάπτυξη υδατοδροµίων, θα πρέπει να δη-
µιουργήσουµε µια βιοµηχανία υδροπλάνων, διότι µόνο έτσι θα
είναι και ανταγωνιστική η αγορά και µέσω της βιοµηχανίας θα
αναδειχθεί η ανάγκη για τη βιωσιµότητά τους και θα είναι προς
όφελος του ελληνικού λαού και της εθνικής οικονοµίας.

Γι’ αυτό ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτή)
Ένα λεπτό θα ήθελα να αναφερθώ σε µία τροπολογία, κύριε

Πρόεδρε.
Η τροπολογία είναι η 1760, η οποία αφορά απαλλαγή από τον

ΕΝΦΙΑ ακινήτων σε πυρόπληκτες περιοχές. Προβλέπεται η απαλ-
λαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τα ακίνητα που βρίσκονται στις περιοχές
της περιφέρειας Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της
23ης και 24ης Ιουλίου 2018. Προφανώς και είµαστε θετικοί σε οποι-
οδήποτε µέτρο φέρετε και είναι ευνοϊκό για τους συµπατριώτες
µας που επλήγησαν από τις φονικές πυρκαγιές. 

Ωστόσο, το µέτρο αυτό θα πρέπει να µην ισχύσει µόνο για το
τρέχον έτος αλλά και για όσο χρονικό διάστηµα δεν µπορούν να
χρησιµοποιηθούν οι ιδιοκτησίες, δεδοµένου ότι η αποκατάστασή
τους συνεπάγεται ήδη ένα σηµαντικό οικονοµικό βάρος για τους
κατόχους τους. Επίσης, η διάταξη θα πρέπει να γενικευτεί και να
ισχύει για την ανακούφιση των πληγέντων από φυσικές κατα-
στροφές σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης. 

Τέλος, είναι περιττό να αναφέρουµε ότι, δράττοντας την ευ-
καιρία, θα µπορούσατε να καταργήσετε εντελώς τον ΕΝΦΙΑ, που
λέγατε ούτως ή άλλως ότι θα τον καταργούσατε. Σε αυτήν την
τροπολογία είµαστε υπέρ. Για τις υπόλοιπες θα τοποθετηθούµε
στη συνέχεια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δώδεκα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η συζήτηση του νοµοσχεδίου γί-
νεται στη σκιά του προσχεδίου του κρατικού προϋπολογισµού
του 2019, όπου ενσωµατώνονται όλα τα αντιλαϊκά µέτρα των
τριών µνηµονίων και βέβαια έχουµε και προσθήκη νέων. Όποιο
σενάριο και αν επικρατήσει, ό,τι τρικ και να κάνετε, ένα είναι βέ-
βαιο, ότι είναι ένας προϋπολογισµός που συµβαδίζει µε την κλι-
µάκωση της αντιλαϊκής πολιτικής τόσο στο σκέλος της
περαιτέρω κατακρεούργησης των κάθε είδους κοινωνικών δαπα-
νών και προνοιακών επιδοµάτων που έχουν αποµείνει στη λαϊκή
οικογένεια όσο και στο σκέλος της φοροληστείας.

Συνεπώς το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν µπορεί και δεν είναι

αποσπασµένο από τη συνολικότερη αντιλαϊκή πολιτική της Κυ-
βέρνησης. Είναι ένα νοµοσχέδιο που εντάσσεται στο Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο Μεταφορών που θα προωθηθούν µεγάλα κα-
τασκευαστικά έργα και θα ακριβοπληρώσει ο λαός. Αφορούν και
προορίζονται κύρια στο να διευκολύνουν τις µεταφορές εµπο-
ρευµάτων, αλλά και στην εξυπηρέτηση υποδοµών για την τουρι-
στική βιοµηχανία, ώστε να προσελκύσουν νέες κερδοφόρες
επενδύσεις για το κεφάλαιο. Εντάσσεται στον µεγάλο όγκο
έργων υποδοµών που θα κινητοποιήσει τα επόµενα χρόνια τερά-
στιους οικονοµικούς πόρους, προκαλώντας ευφορία και µεγάλες
προσδοκίες για κερδοφορία στα µονοπώλια και τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. 

Στο επίκεντρο, λοιπόν, είναι η ικανοποίηση των αναγκών των
µονοπωλιακών οµίλων και γι’ αυτό η ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών θυσιάζεται στον βωµό του καπιταλιστικού κέρδους. Ο
πυρήνας της πολιτικής σας δεν έχει να κάνει µε την ικανοποίηση
αναγκών του λαού, αλλά µε το ότι κίνητρο της αναπτυξιακής δια-
δικασίας πρέπει να είναι η διασφάλιση του καπιταλιστικού κέρ-
δους. Έτσι οι επενδυτές, οι κεφαλαιοκράτες κάνουν µια
επένδυση, επειδή θέλουν κέρδη –γι’ αυτό το κάνουν, δεν το κά-
νουν για κανέναν άλλον λόγο- εκµεταλλευόµενοι βεβαίως τις λαϊ-
κές ανάγκες, αξιοποιώντας παραλίες, αιγιαλούς, µεγάλες
θαλάσσιες εκτάσεις, τις πλουτοπαραγωγικές πηγές και τη νέα
τεχνολογία. Αυτός είναι ο σκοπός. Και όταν δεν υπάρχει το κίνη-
τρο του κέρδους, δεν κάνουν καµία απολύτως επένδυση, παρότι
έχουν υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια.

Συνεπώς ο όρος ανάπτυξη, που προπαγανδίζετε, δεν είναι κάτι
ουδέτερο, αλλά βαθιά ταξικό. Αφορά την καπιταλιστική ανάπτυξη
που στηρίζεται στην πάµφθηνη εργατική δύναµη, που εξασφα-
λίζεται µε νόµους τύπου Βρούτση - Αχτσιόγλου, και στους αντα-
γωνισµούς. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι και αυτό το νοµοσχέδιο και
για την ανάπτυξη υδατοδροµίων, αλλά και για το θέµα των αστι-
κών οδικών µεταφορών επιβατών. 

Κατ’ αρχάς, χρειάζονται υδατοδρόµια και υδροαεροπλάνα;
Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση ως συµπληρωµατικά στις θαλάσσιες
µεταφορές, που και αυτές πρέπει να αναπτυχθούν και να καλύ-
πτουν όλον τον χρόνο τις ανάγκες των νησιωτών και να µην ξε-
µένουν τους χειµερινούς µήνες και ειδικά τα αποµακρυσµένα
νησιά, ακόµα και σε άγονες γραµµές που επιδοτούνται αδρά από
τον κρατικό προϋπολογισµό και µπαίνουν στις τσέπες των ακτο-
πλόων εφοπλιστών. 

Έχετε σχεδιασµό για το πού θα κατασκευαστούν τα υδατο-
δρόµια έτσι που να διευκολύνονται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που
θα έχουν τις εταιρείες µε τα υδροαεροπλάνα και το κατοχυρώ-
νετε στο άρθρο 4.

Τι κάνετε, λοιπόν; Διορθώνετε τον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας
- ΠΑΣΟΚ του 2013 στα σηµεία εκείνα που δυσκόλευε τους ιδιώ-
τες στην κερδοφορία τους και όχι βεβαίως στις ανάγκες των νη-
σιωτών. 

Πρώτον, διαχωρίζετε τη διαδικασία αδειοδότησης σε δύο στά-
δια, ώστε ο κάτοχος ίδρυσης υδατοδροµίου, εφόσον το επιθυµεί,
να διαφοροποιείται από τον κάτοχο άδειας λειτουργίας και εκ-
µετάλλευσης του υδατοδροµίου.

Μάλιστα, ξεκαθαρίζετε από την αρχή ότι η άδεια ίδρυσης, δη-
λαδή της υποδοµής, εκδίδεται υποχρεωτικά στο όνοµα ΟΤΑ ή λι-
µενικού ταµείου ή οργανισµού λιµένος ή φορέα ή υπηρεσίας του
δηµοσίου και του ευρύτερου δηµοσίου. Αυτή είναι η λύση που
εξυπηρετεί, αφενός, τις µεγαλοεταιρείες, τους εν δυνάµει επεν-
δυτές εκµετάλλευσης και λειτουργίας υδατοδροµίου, που θα
βρουν και έχουν έτοιµες υποδοµές για να λειτουργήσουν τα
υδροαεροπλάνα τους, αλλά ευνοεί και το κατασκευαστικό κεφά-
λαιο, αφού µε τη µορφή των ΣΔΙΤ φτιάχνετε τις υποδοµές αυτές
του ευρύτερου δηµοσίου.

Εξάλλου, εδώ που τα λέµε, οι κεφαλαιοκράτες δεν διέθεταν
κεφάλαια για την έκδοση ενιαίας άδειας ίδρυσης και λειτουργίας
υδατοδροµίου. Γενικά, το κεφάλαιο προτιµά να βρίσκει έτοιµες
υποδοµές που έχει κατασκευάσει το κράτος από τα λεφτά του
λαού, για να µην έχει και έξοδα συντήρησης και έτσι να αποκτά
περισσότερα, γρηγορότερα και εξασφαλισµένα κέρδη. Το ίδιο
γίνεται και µε τα αεροδρόµια, τα λιµάνια, την ΕΥΔΑΠ κ.ο.κ, δη-
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λαδή διευκολύνονται καλύτερα µε τις πολυετείς συµβάσεις πα-
ραχώρησης. Όµως υποδοµές για νοσοκοµεία και παιδικούς
σταθµούς ή αντιπληµµυρικά έργα δεν φτιάχνετε, γιατί αυτά αφο-
ρούν λαϊκές ανάγκες και δεν αφήνουν κέρδη στους καπιταλιστές
και ας πνίγονται άνθρωποι και ας καταστρέφονται περιουσίες
που φτιάχτηκαν µε κόπους µιας ζωής. Αυτό δεν αφορά µόνο την
πρόσφατη καταιγίδα, αλλά και έντονες βροχοπτώσεις. Η Μάνδρα
τι ήταν; Από ισχυρή βροχόπτωση. Γιατί; Γιατί δεν είχε αντιπληµ-
µυρικό έργο. Έτσι είναι, για επιχειρηµατικούς οµίλους βρίσκετε
και προωθείτε απλούστερες, ευέλικτες και ρεαλιστικές διαδικα-
σίες που διευκολύνουν και επιταχύνουν την κερδοφορία τους. 

Δεύτερον, δηµιουργούσε πρόβληµα για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους η απαίτηση περιβαλλοντικής αδειοδότησης για τη λει-
τουργία υδατοδροµίων. Τι κάνετε, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέ-
διο; Με άλλοθι ότι είναι µια ιδιαίτερα χρονοβόρα διαδικασία
εξαφανίζεται η απαίτηση περιβαλλοντικής µελέτης επιπτώσεων
για την άδεια λειτουργίας, ενώ για την ίδρυση των υδατοδροµίων
επιτρέπετε τη δηµιουργία τους και σε περιοχές Natura, αρκεί να
συµφωνήσει το Υπουργείο Περιβάλλοντος, όταν το ίδιο δίνει
άδεια για ανεµογεννήτριες σε τέτοιες περιοχές Natura. Γιατί να
µην δώσει και για υδατοδρόµια;

Αυτή είναι η πολιτική σας, όπως και των προηγούµενων, και
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, βάζετε τα κέρδη πάνω
από τις ανάγκες των ανθρώπων και του περιβάλλοντος. Νοµιµο-
ποιείται ο ένας, που για να µεγιστοποιήσει το κέρδος του τού επι-
τρέπετε να µπορεί να καταστρέφει ό,τι ανήκει στους πολλούς και
τις επόµενες γενιές. 

Βέβαια, η δροµολόγηση των υδροαεροπλάνων προς διάφο-
ρους προορισµούς δεν µπορεί να αντικαταστήσει τις θαλάσσιες
µεταφορές, αλλά θα είναι πάντα συµπληρωµατική. Συνεπώς το
θέµα των υδατοδροµίων δεν αφορά τις ανάγκες των νησιωτών
για την απρόσκοπτη σύνδεση των νησιών µε την ηπειρωτική Ελ-
λάδα και µεταξύ τους, αλλά για µια ακόµα µπίζνα για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους που θα επιδοτηθούν µάλιστα από
κοινοτικά προγράµµατα και τον κρατικό προϋπολογισµό και δεν
θα έχουν κανένα ρίσκο.

Δεν δίνετε όµως επιδότηση σε χιλιάδες που δεν έχουν να πλη-
ρώσουν τις δόσεις των στεγαστικών τους δανείων, γιατί βρέθη-
καν στην ανεργία και µπαίνουν στις λίστες των ηλεκτρονικών
πλειστηριασµών. Αντίθετα, ψηφίσατε νόµο µε τον οποίο χαρα-
κτηρίζονται οι κινητοποιήσεις ενάντια στους πλειστηριασµούς
ιδιώνυµο αδίκηµα, για να προστατεύσετε τα κέρδη των τραπε-
ζών. 

Τι άλλο κάνετε; Δίνετε ταυτόχρονα δυνατότητα τα τιµολόγια
υπηρεσιών του υδατοδροµίου προς τα υδροπλάνα να µην περιο-
ρίζονται από κοινή υπουργική απόφαση, αλλά να καθορίζονται
από τον φορέα λειτουργίας του υδατοδροµίου, δηλαδή, τον
ιδιώτη, ώστε να διασφαλίζεται η βιωσιµότητα των υδατοδροµίων,
σύµφωνα µε τις πραγµατικές συνθήκες της αγοράς. Αυτό εσείς
το ονοµάζετε καινοτόµες επενδυτικές ευκαιρίες µε σηµαντικές
αναπτυξιακές προοπτικές. 

Αυτή είναι η ανάπτυξη που προπαγανδίζετε και δεν αφορά τα
λαϊκά στρώµατα. Είναι η ανάπτυξη των κερδών για το κεφάλαιο
και το τσάκισµα του ιδιωτικού επιπέδου του λαού. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, και εδώ ενι-
σχύεται το αντιλαϊκό θεσµικό πλαίσιο των αστικών οδικών µετα-
φορών επιβατών, στο πλαίσιο εφαρµογής της ευρωενωσιακής
νοµοθεσίας, διευρύνοντας ακόµα περισσότερο την είσοδο κοι-
νοπραξιών ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων και δηµοτικών επι-
χειρήσεων, µε συµπράξεις του δηµοσίου, δηλαδή, ΣΔΙΤ.
Ουσιαστικά, προωθείτε την πλήρη ανάπτυξη της επιχειρηµατικής
δράσης µε κριτήριο το κέρδος, αυξάνοντας τα βάρη για την ερ-
γατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα. Μάλιστα, χρησιµοποιείτε ως
πρόσχηµα τη διασφάλιση της συνεχούς παροχής αστικών µετα-
φορών επιβατών, εξασφαλίζοντας κάθε φορά στον αρµόδιο
Υπουργό να έχει τη δυνατότητα να προβεί σε προκήρυξη διαγω-
νισµού παραχώρησης, σε ιδιωτικές εταιρείες δηµόσιας αστικής
οδικής µεταφοράς επιβατών. 

Αν και στο νοµοσχέδιο προσδιορίζεται ότι οι διατάξεις του
αφορούν τριάντα τέσσερις πόλεις της Ελλάδας, στις οποίες δεν
συµπεριλαµβάνονταν οι επιβατικές αστικές συγκοινωνίες Αθήνας

και Θεσσαλονίκης, µε τη χθεσινή νυχτερινή υπουργική τροπολο-
γία που καταθέσατε, συµπεριλαµβάνετε και τις αστικές συγκοι-
νωνίες Αθήνας και Θεσσαλονίκης. 

Διαµαρτυρόµαστε γιατί δεν είπατε τίποτε στη συζήτηση στην
επιτροπή, για να καλυφθούν, τουλάχιστον, οι εκπρόσωποι των
εργαζοµένων. Αιφνιδιασµός, λοιπόν. Είναι προφανές, αφού προ-
ωθείτε την παραπέρα ιδιωτικοποίηση των αστικών συγκοινωνιών
µε χτύπηµα των εργατικών δικαιωµάτων στον κλάδο και αύξηση
του κοµίστρου για τη λαϊκή οικογένεια, ώστε να υπάρχει µεγιστο-
ποίηση της καπιταλιστικής κερδοφορίας. Αυτό είναι το σχέδιό
σας.

Ωστόσο για τη συγκεκριµένη τροπολογία θέλω να πω ότι ξέ-
ρετε ότι υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα στις συγκοινωνίες.
Το 50% µε 60% των λεωφορείων είναι ακινητοποιηµένα. Δεν
υπάρχουν ανταλλακτικά εδώ και αρκετά χρόνια και µε τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Παίρνουν φωτιά ακόµα και µε τον
οδηγό στο τιµόνι και να µην µπορεί ο άνθρωπος να κάνει τίποτα,
ενώ καθηµερινά ο λαϊκός κόσµος που τα χρησιµοποιεί τραβάει
Οδύσσεια για να φτάσει στη δουλειά του ή στο σπίτι του. Και τι
λύση δίνετε; Σχεδιασµό διείσδυσης ιδιωτών για να κερδοφορή-
σουν σε έναν νέο τοµέα. Και βέβαια ο εκάστοτε Υπουργός µπο-
ρεί να δίνει τα φιλέτα των δροµολογίων. Απαξιώνετε, λοιπόν, τις
αστικές συγκοινωνίες για την περαιτέρω ιδιωτικοποίησή τους.

Εξάλλου, κατασκευάζετε και άλλοθι. Δηλαδή; Να υπάρχει δυ-
νατότητα, όπως λέτε στο άρθρο 35, «σε περίπτωση διακοπής µε-
ταφοράς επιβατών σε όλο το δίκτυο δηµοσίων αστικών οδικών
µεταφορών επιβατών της υπηρεσίας αυτής ή επικειµένου κινδύ-
νου διακοπής τους, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών έχει
την αρµοδιότητα να παίρνει έκτακτα µέτρα». Δηλαδή, µπορεί να
κάνει προκήρυξη διαγωνισµού για τη σύµβαση σύναψης παρα-
χώρησης δηµόσιας αστικής οδικής µεταφοράς επιβατών ή απευ-
θείας ανάθεση δηµόσιας υπηρεσίας σε περίπτωση που δεν
ευδοκιµήσει ο διαγωνισµός. Μάλιστα, σε κάθε περίπτωση ο πά-
ροχος που θα αναδεικνύεται θα αποζηµιώνεται, δηλαδή «ζεστό»
χρήµα, το ύψος του οποίου θα καθορίζεται από τον Υπουργό µε
κριτήρια, όπως οι χιλιοµετρικές αποστάσεις, ο πληθυσµός και
άλλα. 

Από τον Υπουργό θα καθορίζεται και το χρονικό διάστηµα της
ανάθεσης, ενώ στον κανονισµό προτείνεται ο χρόνος της ανάθε-
σης να είναι όσο το δυνατόν µεγαλύτερος, για να είναι ελκυστι-
κός για τις επιχειρήσεις. 

Εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Θεωρούµε σαν µοναδική
λύση, που συµφέρει την πλειοψηφία για την αντιµετώπιση των
πραγµατικών αναγκών µετακίνησης του λαού σε όλη την επικρά-
τεια, στο αστικό και υπεραστικό δίκτυο, πρώτον, τη δηµιουργία
ενιαίου κρατικού φορέα µεταφορών, µε κεντρικό επιστηµονικό
σχεδιασµό, που θα λαµβάνει υπ’ όψιν, όχι την κερδοφορία των
κοινοπραξιών και των επιχειρηµατικών οµίλων, αλλά τις σύγχρο-
νες ανάγκες µετακίνησης της εργατικής τάξης και των λαϊκών
στρωµάτων. Δεύτερον, τον σχεδιασµό που θα περιλαµβάνει τη
µετακίνηση του πληθυσµού για την εργασία, για το σχολείο, για
την αναψυχή και διασκέδαση, που θα καλύπτει τις ανάγκες σε
όλη τη διάρκεια του έτους. Τρίτον, έναν ενιαίο φορέα που θα
αξιοποιεί όλο τον στόλο των οχηµάτων που διαθέτει η χώρα, του-
ριστικά, υπεραστικά, ηµιαστικά, αστικά, όλα ενταγµένα σε ενιαίο
αλληλοσυµπληρούµενο δίκτυο, τοπικό, περιφερειακό, εθνικό, µε
αξιοποίηση των υποδοµών κατασκευής και συντήρησης βαρέων
οχηµάτων, που θα γίνεται συνεχής ανανέωση του τροχαίου υλι-
κού. Έτσι ικανοποιούνται οι υλικές ανάγκες, αλλά έχουµε και
αξιοποίηση του εργατικού δυναµικού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω µε ένα ερώτηµα για την τροπολογία σχετικά µε τον
ΕΝΦΙΑ στους πυρόπληκτους. Είναι µεν θετική, αλλά γιατί βάζετε
επανέλεγχο έως τις 27 Σεπτέµβρη; Γιατί δεν το αφήνετε ελεύ-
θερο; Θα βγει κόσµος απ’ έξω, ενώ το δικαιούται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής των ΑΝΕΛ κ. Κατσίκης. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ίσως και συντοµότερα, κύριε
Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα προχω-
ρούµε στη θεσµοθέτηση ενός ξεκάθαρου νοµοθετικού πλαισίου
που θα διέπει τη λειτουργία και την ίδρυση υδατοδροµίων ανά
την επικράτεια, ενώ ταυτόχρονα θέτουµε τις βάσεις για την ανα-
µόρφωση του χάρτη των αστικών οδικών µεταφορών, σύµφωνα
µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις που προβλέπονται στο υπό ψή-
φιση σχέδιο νόµου. 

Το εγχείρηµα που προωθείται από την ηγεσία του Υπουργείου
Μεταφορών και Υποδοµών φιλοδοξεί να ξεπεράσει τα αδιέξοδα
που χαρακτηρίζουν την παρούσα κατάσταση, κατά την οποία µε
βάση το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο ο τοµέας των µεταφορών
µέσω υδροπλάνων καθηλώθηκε σε µια δεκαετή περίοδο λήθης,
αδράνειας και ουσιαστικά µηδενικής προόδου, παρ’ ότι τα πρώτα
δείγµατα λειτουργίας των υδατοδροµίων κατά την περίοδο 2004
- 2008 υπήρξαν ενθαρρυντικά και ελπιδοφόρα. 

Αποτελεί, παράλληλα, αναγκαιότητα και κοινή διαπίστωση, θα
έλεγα, πως το πεδίο των αστικών οδικών µεταφορών χρήζει θε-
σµικής αναβάθµισης και εκσυγχρονισµού µε βάση τις ανάγκες
των τοπικών κοινωνιών, την προστασία των εργασιακών δικαιω-
µάτων και τη διασφάλιση, βεβαίως, του δηµοσίου συµφέροντος. 

Σε ό,τι αφορά, βεβαίως, το τρίτο µέρος του υπό ψήφιση σχε-
δίου νόµου, οι αλλαγές που προωθούνται στη λειτουργία της
Εθνικής Αρχής Συντονισµού Πτήσεων γίνονται µε γνώµονα τον
εκσυγχρονισµό της, αλλά και την εναρµόνισή της µε τους ευρω-
παϊκούς και διεθνείς κανόνες, προκειµένου να αποκτήσει το ει-
δικό βάρος που της αρµόζει, βάσει των υποχρεώσεων και των
ευθυνών που αναλαµβάνει να φέρει εις πέρας. 

Επιστρέφοντας τώρα στο πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου και
τα υδροπλάνα, πιστεύω πως ένα από τα καθοριστικά συγκριτικά
πλεονεκτήµατα που καθιστά τις επενδύσεις ελκυστικές, αλλά και
τις αναπτυξιακές προοπτικές ευοίωνες, είναι το γεγονός πως για
τη δηµιουργία των υδατοδροµίων δεν απαιτούνται πολυδάπανες
εγκαταστάσεις, τη στιγµή που οι απαιτούµενες µικρές υδάτινες
επιφάνειες υπάρχουν σε αφθονία στην ελληνική επικράτεια σε
µία κατάσταση -αν θέλετε- αναµονής προς αξιοποίηση. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που η χώρα µας πληροί τις µορφολογικές
προδιαγραφές που ευνοούν τις εγκαταστάσεις υδατοδροµίων,
αποµένει η υποχρέωση πλέον της πολιτείας να θεσµοθετήσει
εκείνο το νοµικό πλαίσιο, που θα της επιτρέψει στη συνέχεια να
επιλέξει µε ορθά κριτήρια εκείνες τις περιοχές που θα αξιοποι-
ηθούν. Αυτό ακριβώς επιλέγει να κάνει πράξη η Κυβέρνηση, ει-
σάγοντας προς ψήφιση το παρόν νοµοσχέδιο, σε µια χρονική
στιγµή καθοριστική για την εθνική οικονοµία. 

Το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών µέσα από µια διετή
διαβούλευση µε τη συµµετοχή εµπλεκόµενων φορέων του δηµό-
σιου και του ιδιωτικού τοµέα, σε συνεργασία µε τα Υπουργεία
Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, φιλοδοξεί πλέον να µειώσει τη
γραφειοκρατία και να επιταχύνει τις διαδικασίες που εξυπηρε-
τούν τόσο το δηµόσιο συµφέρον όσο και τις καθηµερινές ανάγ-
κες των πολιτών της ακριτικής νησιωτικής χώρας.

Ειδικά σε ό,τι αφορά τις άγονες γραµµές, οφείλουµε να απο-
φύγουµε τις πρακτικές του παρελθόντος, που οδήγησαν στην
αποµόνωση και στην ερηµοποίηση αρκετών νησιών της χώρας,
καθώς γνωρίζουµε πως µειώθηκε ο αριθµός των µονίµων κατοί-
κων σε εκείνα τα νησιά που δεν συµπεριελήφθησαν στην τακτική
αεροπορική διασύνδεση µε την ενδοχώρα, κατά τις περασµένες
δεκαετίες. 

Ουσιαστικά, στόχος του παρόντος σχεδίου νόµου είναι µία
εθνική στρατηγική ανάπτυξης του δικτύου συγκοινωνιών της
χώρας, µε απώτερο σκοπό την αξιοποίηση των µέσων µεταφο-
ράς προς όφελος των πολιτών, καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους,
ειδικά στις άγονες αεροπορικές και ατµοπλοϊκές γραµµές.

Αναφορικά µε το βραχυπρόθεσµο χρονοδιάγραµµα εφαρµο-
γής των διατάξεων του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου, χαιρετίζω
την πρόθεση της ηγεσίας του Υπουργείου Μεταφορών και Υπο-
δοµών να σχεδιάσετε, κύριε Υπουργέ, επί χάρτου και να ετοιµά-
σετε µέχρι τα Χριστούγεννα, όπως ανακοινώσατε από αυτό εδώ
το Βήµα, το αρχικό πλάνο της Κυβέρνησης µε τα νέα υδατοδρό-
µια, που θα πρέπει να αναπτυχθούν ανά την επικράτεια.

Στη σωστή κατεύθυνση πιστεύω βρίσκεται και η πρόθεση του
Υπουργείου να εκδώσει µέχρι την άνοιξη άδειες ίδρυσης ειδικά
για τα αποµακρυσµένα νησιά, µε στόχο τη λειτουργία υδατοδρο-
µίων, είτε µέσω µεικτών σχηµάτων σύµπραξης δηµοσίου και ιδιω-
τικού τοµέα είτε µόνο υπό τη δηµόσια εποπτεία. 

Αναφορικά τώρα µε τις ενστάσεις που διατυπώθηκαν -τις αι-
τιάσεις θα έλεγα καλύτερα- σχετικά µε το ανεφάρµοστο του
νόµου για όσες µαρίνες και λιµάνια έχουν ήδη εκχωρηθεί σε ιδιώ-
τες, νοµίζω πως η απάντηση του Υπουργείου είναι επαρκής,
σαφής και κατανοητή από όλους. Βρίσκω µάλιστα απολύτως λο-
γική τη βούληση της πολιτείας να θέλει να αποκοµίσει ένα επι-
πλέον έσοδο, τη στιγµή κατά την οποία στην αρχική σύµβαση
παραχώρησης, όπως για παράδειγµα ειπώθηκε για το λιµάνι του
Πειραιά, δεν προβλεπόταν η ίδρυση και λειτουργία υδατοδρο-
µίου.

Είναι πιστεύω αυτονόητο για την ελληνική πολιτεία να θέλει να
αποκοµίσει ένα επιπλέον αντίτιµο, τη στιγµή που δίνει µία ακόµη
δυνατότητα επένδυσης στον εκάστοτε ιδιώτη. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος για τις αστικές επιβατικές µε-
ταφορές, ζητούµενο είναι η διασύνδεση δικτύων ανά την επικρά-
τεια, η µεγαλύτερη συµµετοχή των αστικών συγκοινωνιών στις
καθηµερινές µετακινήσεις των κατοίκων και η παροχή ποιοτικών
υπηρεσιών κοινής ωφελείας. 

Το Υπουργείο προκηρύσσει τους διαγωνισµούς για τη σύναψη
συµβάσεων παραχώρησης δηµόσιων αστικών επιβατικών µετα-
φορών µε βάση τις επιβατικές ανάγκες, τα γεωγραφικά δεδο-
µένα και τις προτάσεις των δηµοτικών αρχών, ενώ διατηρεί το
δικαίωµα απευθείας ανάθεσης ή ακόµη και παράτασης της
ισχύουσας σύµβασης σε εξαιρετικές βέβαια περιπτώσεις, προ-
κειµένου να προσφέρονται στο κοινό υπηρεσίες µε συνεχή βάση. 

Η εν λόγω προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 47 θεωρώ πώς
είναι αναγκαία, κύριοι συνάδελφοι, καθώς διασφαλίζει το δηµό-
σιο συµφέρον και εφαρµόζεται µόνο ως έκτακτο µέτρο, ενώ η
παράταση της ισχύουσας σύµβασης παραχώρησης δεν προβλέ-
πεται να υπερβαίνει τα δύο έτη. 

Ανακεφαλαιώνοντας, θεωρώ πως οι προτεινόµενες διατάξεις
του δεύτερου µέρους διευρύνουν τη βάση των εν δυνάµει επεν-
δυτών µε την είσοδο κοινοπραξιών, ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµί-
λων και δηµοτικών επιχειρήσεων µέσω συµπράξεων δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα. Επιπρόσθετα, αναδιαµορφώνουν την ισχύουσα
νοµοθεσία µε γνώµονα την προστασία του δηµοσίου συµφέρον-
τος και την προστασία των εργαζοµένων, ενώ παράλληλα, δίνουν
τη δυνατότητα ευέλικτων αποφάσεων που θα επιτρέπουν την
απρόσκοπτη παροχή υπηρεσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση και εξέταση
των προτεινόµενων διατάξεων που περιλαµβάνονται στο σχέδιο
νόµου, η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών επέ-
δειξε διαλλακτικότητα και ευελιξία, κυρίως, όµως, επέδειξε πο-
λιτική βούληση και αποφασιστικότητα να χαράξει ένα νέο εθνικό
σχέδιο συγκοινωνιών ανά την Ελλάδα. 

Σε αυτήν την προσπάθεια, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε
συµµέτοχοι και αρωγοί και υπερψηφίζουµε, όπως τονίσαµε και
στις συνεδριάσεις της επιτροπής, το παρόν σχέδιο νόµου, υπε-
ρασπιζόµενοι το δηµόσιο συµφέρον και την αναβάθµιση της ποι-
ότητας ζωής των Ελλήνων πολιτών

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω και δύο λόγια για τις δύο από
τις πέντε τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν και αναλύθηκαν
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών. Για τις
άλλες τρεις, επιφυλάσσοµαι, αν χρειαστεί, να τοποθετηθώ στη
δευτερολογία µου. 

Ξεκινώ µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1760 και ειδικό
αριθµό 31, την οποία υπερψηφίζουµε. Είµαστε σύµφωνοι µε το
περιεχόµενο και το κείµενο αυτής της τροπολογίας. Αναφέρεται
στην απαλλαγή των πυρόπληκτων από την καταβολή του ενιαίου
φόρου ιδιοκτησίας ακινήτων. Πλέον στους δικαιούχους της
απαλλαγής περιλαµβάνονται όλοι οι πυρόπληκτοι που είναι κά-
τοχοι του δελτίου επανελέγχου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών και όχι αποκλειστικά όσοι των οποίων τα ακίνητα
είχαν καταστραφεί ή κριθεί µη κατοικήσιµα. 

Η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ που αφορά στα ακίνητα που βρί-
σκονται σε περιοχές της περιφέρειας Αττικής, τα οποία επλήγη-
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σαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου του τρέχοντος
έτους –τυγχάνει να είναι και η περιφέρεια την οποία υπηρετώ-
ουσιαστικά διευρύνεται, εφόσον οι ιδιοκτήτες των ακινήτων
αυτών είναι κάτοχοι δελτίων επανελέγχου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών που εκδόθηκε µέχρι τις 27 Σεπτεµβρίου
2018 και κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγ-
µατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο
για το έτος αυτό. 

Πρόκειται για ακίνητα τα οποία φέρουν, όπως είπα, δελτία
επανελέγχου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών µε έν-
δειξη κόκκινο, κίτρινο και πράσινο, βεβαίως µε ζηµιές. 

Τελειώνω µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1764 και ειδικό
33 του ιδίου Υπουργείου. Βεβαίως θεωρώ δίκαιη και αναγκαία την
αποδοχή της και την ψήφισή της, αφού κατ’ αρχάς σας πω ότι
όσον αφορά την προβλεπόµενη εκτέλεση αστικών και υπεραστι-
κών δροµολογίων, εντός των περιοχών αρµοδιότητας του Οργα-
νισµού Αστικών Συγκοινωνιών, ΟΑΣΑ δηλαδή, και του Οργανισµού
Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης, ΟΣΕΘ δηλαδή, δίνεται η
δυνατότητα να πραγµατοποιείται από έτερο φορέα εκτέλεσης µε-
ταφορών κατόπιν σύναψης διµερούς σύµβασης µεταξύ των εµ-
πλεκόµενων εταιρειών. 

Με τον τρόπο αυτό πιστεύω πως διευρύνεται το παρεχόµενο
έργο υπηρεσιών ενισχύοντας τόσο τη συχνότητα δροµολογίων,
όσο και την αξιοπιστία των παρεχόµενων υπηρεσιών µεταφοράς
επιβατών, που αποβαίνει βεβαίως προς όφελος του επιβάτη και
του πολίτη.

Η υποχρέωση των ΚΤΕΛ Αττικής και Θεσσαλονίκης να ενταχ-
θούν στο σύστηµα τηλεµατικής στη συνέχεια και να προχωρή-
σουν στην εγκατάσταση συστηµάτων ηλεκτρονικών εισιτηρίων
και µάλιστα εντός τεσσάρων µηνών από την ψήφιση του νόµου,
πιστεύω πως κινείται στη σωστή κατεύθυνση εκσυγχρονισµού
των παρεχόµενων υπηρεσιών. Είναι πλέον αναγκαία και επιτα-
κτική. Είναι ένα µέτρο που ήδη ισχύει σε άλλα µέσα µεταφοράς.

Τέλος, τη διασφάλιση αξιοπιστίας των παρεχόµενων υπηρε-
σιών προς τους πολίτες πιστεύω πως εδραιώνει ως µέτρο ελέγ-
χου των δροµολογίων η προβλεπόµενη στην ίδια τροπολογία
επιβολή προστίµων. Δηλαδή τα εν λόγω πρόστιµα θα επιβάλλον-
ται µε απόφαση του Υπουργού και θα ανέρχονται στις 2.000
ευρώ όταν δεν πραγµατοποιείται καθορισµένο δροµολόγιο, ενώ
διπλασιάζονται στην περίπτωση υποτροπής στις 4.000 ευρώ.

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 4ο Γυµνάσιο Αγίων Αναργύρων (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στον επόµενο ειδικό αγορητή από το Ποτάµι, τον
κ. Ψαριανό.

Παρακαλώ, κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε λίγοι άνθρωποι εδώ, ένα νοµοσχέδιο -περισσότεροι

ήµασταν στην επιτροπή, όπου ειπώθηκαν διάφορα πράγµατα
αναλυτικά- για την ίδρυση ενός νέου µεταφορικού φορέα, ενός
νέου τρόπου µεταφορών στη χώρα µας που αφορά τα υδατο-
δρόµια και τα υδροπλάνα.

Αν ήµασταν µια κανονική χώρα, αυτό θα είχε υλοποιηθεί εδώ
και τριάντα χρόνια τουλάχιστον. Είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι
στη σωστή κατεύθυνση, αλλά πρέπει να πω ότι ακούγονται διά-
φορες γκρίνιες ανάµεσα και σε κυβερνητικούς Βουλευτές, ακόµα
και σε Υπουργούς ενδεχοµένως, γιατί είµαστε σε µια µεγάλη
σύγκρουση ενδοκυβερνητική. Και δεν εννοώ τις ακραίες αντιφά-
σεις πολιτικών θέσεων ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και στους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες, που είναι τρεις λαλούν και δυο χορεύουν και
στο µακεδονικό και όχι µόνο. Μιλάµε και µέσα στον ίδιο τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Και µέσα στις οµάδες του ΣΥΡΙΖΑ και µέσα στις οµάδες των
οµάδων που είναι γύρω από τον ΣΥΡΙΖΑ, οι τέως ΠΑΣΟΚ ή διά-

φοροι άλλοι τέως και νυν δεξιοί, που συµµετέχουν σε αυτή την
πολυκοµµατική συγκυβέρνηση, υπάρχουν δύο λογικές που συγ-
κρούονται. 

Η µία είναι ένας άκρατος κρατισµός, όπου κάποιοι θα θέλαµε
να έχουµε κάποιου είδους νέα σοβιέτ µε κολχόζ και σοβχόζ, µε
οµάδες εργαζοµένων ή δήθεν εργαζοµένων, που άλλοι κάνουν
ότι δουλεύουν και άλλοι κάνουν ότι τους πληρώνουν, όπως στον
υπαρκτό ανύπαρκτο.

Αυτή η µεγάλη σύγκρουση ανάµεσα σε αυτές τις δύο λογικές
µπορεί να γεφυρωθεί, όταν ένα ευνοµούµενο κράτος φροντίζει
τους εργαζόµενους στην υγεία, την παιδεία, την πρόνοια, τις
συγκοινωνίες, τις υπηρεσίες, τη δικαιοσύνη, παντού. Κράτος
είναι και είναι διαιτητής και είναι αυτός που θέτει τους νόµους
και καθορίζει το πεδίο όπου θα ασκούνται συνεργασίες και, εν-
δεχοµένως, θα ισορροπεί και τις συγκρούσεις όπου εµφανίζον-
ται. Συγκρούσεις µπορεί να εµφανίζονται ανάµεσα σε οµάδες
εργαζοµένων ή δήθεν εργαζοµένων, βολεµένων, ηµετέρων, υµε-
τέρων, όπου κανείς δεν ενδιαφέρεται για τον ιδιωτικό τοµέα.
Έχει διαλυθεί εντελώς ο ιδιωτικός τοµέας και κάποιοι θα θέλανε
να φροντίζουν να γίνονται διορισµοί, ρουσφέτια και να «χώ-
νουµε» δικούς µας σε κρατικούς φορείς και κρατικές υπηρεσίες
συγκοινωνών, παιδείας, υγείας, πρόνοιας κ.λπ.. Αυτή είναι η µία
λογική του άκρατου κρατισµού.

Η άλλη είναι η λογική της άκρατης νεοφιλελεύθερης λογικής,
τη άκρατης φιλελευθεροποίησης, όπου όλα ρυθµίζονται από
µόνα τους στην αγορά και την οικονοµία και το κράτος δεν χρει-
άζεται καθόλου να παρεµβαίνει ούτε να φροντίζει τίποτα, γιατί
όλα τακτοποιούνται από µόνα τους.

Αυτές οι δύο λογικές είναι καταστροφικές, όταν η µία συγ-
κρούεται µε την άλλη, όταν δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε σε
βασικά πράγµατα.

Είµαστε µια χώρα µε δεκαπέντε χιλιάδες χιλιόµετρα ακτογραµ-
µής. Από εδώ ως τις Φιλιππίνες είναι η ακτογραµµή µας, µην πω
µέχρι τα νησιά Κουκ. Δεν έχω µετρήσει στην υδρόγειο πόσα είναι
δεκαπέντε χιλιάδες χιλιόµετρα, αλλά είναι η µεγαλύτερη ακτο-
γραµµή στην Ευρώπη η ακτογραµµή της Ελλάδας, η ακτο-
γραµµή των ελληνικών παραλίων και των νησιών και νοµίζω ότι
είναι η έβδοµη στον κόσµο.

Όταν, λοιπόν, εδώ αλωνίζουν οι βαρονίες της ακτοπλοΐας, οι
συντεχνίες εργαζοµένων ή δήθεν εργαζοµένων, που ανοιγοκλεί-
νουν µπουκαπόρτες, κλείνουν λιµάνια, αντιτίθενται σε οποιονδή-
ποτε νεωτερισµό ή σε οποιαδήποτε εφαρµογή συνταγών ή
δραστηριοτήτων που συµβαίνουν και µπορούν να συµβαίνουν σε
ευνοµούµενες κοινωνίες, αυτή η ιστορία δεν µπορεί να συνεχι-
στεί, δεν µπορεί να φέρει ανάπτυξη στη χώρα, εάν το κράτος δεν
ρυθµίζει δραστηριότητες και πρωτοβουλίες ιδιωτικών φορέων.

Έχουµε τη µεγαλύτερη ακτογραµµή στην Ευρώπη και την
έβδοµη νοµίζω µεγαλύτερη στον κόσµο και δεν έχουµε υδατο-
δρόµια. Εδώ και δέκα χρόνια γίνεται αυτή η συζήτηση. Δύο χρό-
νια είναι η διαβούλευση για το παρόν νοµοσχέδιο ή γι’ αυτήν την
ιστορία. Το Ποτάµι και εγώ προσωπικά επανειληµµένως έχουµε
κάνει ερωτήσεις γατί δεν λειτουργούν υδροπλάνα στην Ελλάδα
σε προορισµούς που δεν εξυπηρετούνται από την ακτοπλοΐα,
που δεν εξυπηρετούνται από αεροπορικές εταιρείες, γιατί αυτό
το πράγµα το εµποδίζουµε.

Να σας πω γιατί. Γιατί είχαµε καµποτάζ στις κρουαζιέρες επί
σαράντα χρόνια; Δήθεν για τα συµφέροντα των εργαζοµένων
στη ναυτιλία. Και ένα πλοίο που ερχόταν στην Ελλάδα, ένα
κρουαζιερόπλοιο, δεν µπορούσε να δέσει δεύτερη φορά σε ελ-
ληνικό λιµάνι, αν δεν είχε ελληνικό πλήρωµα. Αν ερχόταν ένα
πλοίο, δηλαδή, από τη Βαρκελώνη ή από τη Μασσαλία, θα
έπρεπε κάποια µίλια έξω από τα ελληνικά χωρικά ύδατα να αλ-
λάξει το πλήρωµά του και να βάλει ελληνικό πλήρωµα για να µπο-
ρεί να δέσει δεύτερη φορά σε ελληνικό λιµάνι.

Αυτή η παραφροσύνη µάς κατέστρεψε επί δεκαετίες και κά-
ναµε δώρο σε γείτονες, κυρίως στην Τουρκία, έναν τεράστιο
αριθµό κρουαζιέρας, µαρίνας. 

Έχουµε εκατό µαρίνες εµείς; Αν έχουµε εµείς εκατό µαρίνες,
οι Τούρκοι απέναντι έχουν πεντακόσιες, ενώ θα έπρεπε να
έχουµε χίλιες εµείς και πενήντα εκείνοι. 

Και αυτό δεν το λέω συγκρουσιακά, αλλά το λέω γιατί σε αυτή
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τη χώρα σε ό,τι πρόταση είχε γίνει για να αλλάξουµε τα πράγ-
µατα και τον τρόπο που υλοποιούµε υπηρεσίες, δραστηριότητες
και λοιπά, υπήρχαν οι µισοί από εµάς που µπορεί να το ήθελαν
και οι άλλοι µισοί που ήταν µε µαύρες σηµαίες απέναντι. 

Έτσι τώρα ακούω ανθρώπους που είναι στην Κυβέρνηση ή
περί την Κυβέρνηση –«παραποτάµιοι» της Κυβερνήσεως, θα
έλεγα- οι οποίοι λένε «µα, γιατί τα θέλουµε τα υδατοδρόµια τώρα
και τα υδροπλάνα;», «τι είναι αυτό τώρα, τον Τζέηµς Μποντ θα
κάνουµε µε υδροπλάνα;». 

Αυτή η λογική µάς έχει εγκλωβίσει, µας έχει φρενάρει και µας
έχει φέρει σε αυτό το αδιέξοδο. Διότι ενδιαφερόµαστε µόνο για
να εξυπηρετήσουµε ή να υπηρετήσουµε µικροοµάδες συµφε-
ρόντων για τα δικά τους συµφέροντα, αδιαφορώντας για το δη-
µόσιο συµφέρον και για το κοινωνικό όφελος συνολικά.

Αυτή η λογική µάς έβγαζε µε µαύρες σηµαίες απέναντι στο πο-
λιτιστικό Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», απέναντι στο Μέγαρο Μου-
σικής, απέναντι στην Εγνατία Οδό, απέναντι στην Αττική Οδό,
απέναντι στον Περιφερειακό της Αθήνας, απέναντι στα µετρό,
απέναντι στην πεζοδρόµηση της Ερµού, απέναντι σε οτιδήποτε
προτεινόταν, απέναντι στη Γέφυρα Ρίου - Αντιρρίου. Διότι κά-
ποιοι µε τις παντόφλες και τις γαλότσες που πηγαινοέφερναν τα
αυτοκίνητα πέρα δώθε ήταν κόντρα και πάρα πολλοί κάτοικοι των
περιοχών, κινητοποιηµένοι από µικροσυµφέροντα µικροοµάδων,
αντιτίθεντο σθεναρά στην κατασκευή της γέφυρας. 

Σε οποιαδήποτε βελτίωση γίνεται στα τρένα, στα λιµάνια, στα
αεροδρόµια, για την αποκρατικοποίηση των λιµένων και των αε-
ροδροµίων, είµαστε οι µισοί απέναντι. Γιατί το κάνουµε αυτό σε
αυτή τη χώρα; Είναι, δηλαδή, προς το εθνικό, προς το κοινωνικό
συµφέρον και το δηµόσιο όφελος; 

Αυτό το νοµοσχέδιο συγκρούεται µε την ίδια τη λογική της
µισής Κυβέρνησης.

Εµείς πιστεύουµε ότι είναι σε σωστή κατεύθυνση, όχι επειδή
θα δώσει στα µεγαλοσυµφέροντα και στους µεγαλοκαρχαρίες
του κεφαλαίου την ευκαιρία να αλωνίζουν και να µας πιουν το
αίµα µε υδροπλάνα και υδατοδρόµια, που θα κατασκευάζουν
ανεξέλεγκτοι και δεν θα κάνουν ό,τι γουστάρουν. Διότι νοµίζω
ότι υπάρχει ένα κράτος που µπορεί να τα ισορροπεί, να τα ελέγ-
χει, να διαιτητεύει και να καθορίζει τους κανόνες πάνω στους
οποίους γίνεται οποιαδήποτε δραστηριότητα –από τον δηµόσιο
φορέα δεν χρειάζεται, γιατί είναι το ίδιο- από τον ιδιωτικό φορέα
ή από συνεργασία και συνέργειες του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό
τοµέα. 

Γιατί πάρα πολλοί από εµάς είµαστε απέναντι; Γιατί είµαστε
απέναντι στο να έρθουν –ας πούµε- Έλληνες σύµβουλοι στα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια από τα καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου
και τους κλωτσοπετάξαµε γιατί δεν γουστάρουµε; Διότι υπάρχει
η µασονία των δικών µας, οι οποίοι δεν γουστάρουν να έρθουν
άλλοι. 

Είπαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο κατ’ αρχάς το ψηφίζουµε, το
στηρίζουµε. Έχουµε αναφέρει και στην επιτροπή επιµέρους βελ-
τιώσεις, κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις –δεν θέλω τώρα να
επεκταθώ σε αυτά- και σε κάποια άρθρα θα διαφωνήσουµε, εφ’
όσον δεν άλλαξαν.

Πρέπει να πω ότι ήρθαν τροπολογίες επί του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου µόλις σήµερα, φρέσκιες, σαν τα κουλούρια από
τους φούρνους, µε ζεστό χαρτί. Τις πήραµε στα χέρια µας τώρα.
Θα έπρεπε αυτά να τα έχουµε συζητήσει από την πρώτη επι-
τροπή, από τη δεύτερη επιτροπή, στην ακρόαση των φορέων.
Γιατί ήρθαν τώρα κάποιες τροπολογίες; Γιατί δεν περιµένουν να
το ψηφίσουµε και να τις φέρουν µετά και να το αλλάξουµε σε έξι
µήνες, αν δεν δουλεύει; Είναι και αυτό µία λογική. 

Πιστεύω ότι πρέπει να προχωρήσει αυτή η ιστορία. Πιστεύω
ότι τα υδατοδρόµια και τα υδροπλάνα πρέπει να λειτουργήσουν.
Πρέπει το κράτος να έχει τη φροντίδα και τον έλεγχο όποιων
δραστηριοποιούνται σε αυτόν τον τοµέα και πρέπει να προχω-
ρήσουµε γρήγορα, πρόπερσι. 

Έπρεπε να έχει γίνει ήδη. Σε οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα θα είχε υλοποιηθεί ένα τέτοιο έργο εδώ και χρόνια. Εδώ,
όµως, είµαστε πολύ δύσκολοι, δυσκίνητοι -ας µην χρησιµοποι-
ήσω άλλες λέξεις από «δυσ-»-, µε αποτέλεσµα τεράστια κεφά-
λαια δισεκατοµµυρίων τα απαλλοτριώνουµε και τα σκορπάµε

από εδώ και από εκεί, πάλι για να εξυπηρετήσουµε µικροσυµφέ-
ροντα µικροοµάδων «ηµετέρων», αντί να προσπαθούµε να ανοι-
γόµαστε σε τοµείς της αγοράς, σε τοµείς που φέρνουν
ανάπτυξη, να διευκολύνουµε επιχειρήσεις και επιχειρηµατίες να
επενδύουν στη χώρα µας σε όλους τους τοµείς δραστηριοτήτων
και να προκαλούµε έτσι εκτίναξη ανάπτυξης και δηµιουργία δε-
κάδων, εκατοντάδων χιλιάδων θέσεων εργασίας σε οποιονδή-
ποτε τοµέα είτε στον ιδιωτικό είτε στον δηµόσιο είτε της
συνεργασίας, της συνεργίας.

Εµείς, όµως, δεν θέλουµε να το κάνουµε αυτό, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Θέλουµε να τακτοποιήσουµε τα πελατάκια µας στο
δηµόσιο. Υπάρχουν Βουλευτές και δυο, τρεις Υπουργοί που συγ-
κρούονται µε τους άλλους δυο, τρεις -ας µην αναφερθώ, όµως,
τώρα και πάλι και σε άλλα θέµατα, για τις εσωτερικές, ενδοκυ-
βερνητικές συγκρούσεις πιο αναλυτικά-, υπάρχουν λογικές που
λένε ότι αυτά τα πράγµατα δεν πρέπει να προχωρήσουν. 

Εµείς είµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου. Πρέπει να πούµε ότι εδώ
µερικές πρώτες βασικές παρατηρήσεις που έχουµε να κάνουµε
είναι ότι δεν µπορούν τα υδατοδρόµια να κατασκευάζονται σε
χώρους που είναι NATURA, που είναι προστατευόµενοι σε οποι-
οδήποτε επίπεδο. Δεν µπορεί να γίνονται παντού. Πρέπει να
δούµε πώς θα γίνονται και πού. Ήδη έχουν αδειοδοτηθεί τρία
υδατοδρόµια στο Ιόνιο και δεν έχει υλοποιηθεί τίποτα. 

Θυµάµαι πριν από µερικά χρόνια ότι υπήρχαν κάτι κίτρινα τα-
χύπλοα µεταφορικά καράβια της ακτοπλοΐας, που περιµένουν
στο Λαύριο να πάρουν άδεια για να πηγαίνουν σε µιάµιση ώρα
στη Σάµο, στη Χίο, στη Λέσβο, στη Σαµοθράκη, στις Σποράδες,
ακόµα στα Δωδεκάνησα. Ταχύπλοα, από το Λαύριο. Όχι να πη-
γαίνουν από τον Πειραιά σε δώδεκα ώρες. Να πηγαίνουν από το
Λαύριο σε τρεις, σε δύο, ανάλογα µε τον προορισµό. Περιµένουν
να αδειοδοτηθούν όχι από αυτήν την Κυβέρνηση µόνο, αλλά και
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Δεν πήραν ποτέ άδεια. Γιατί; Γιατί κάποιοι δεν γούσταραν να
τους δώσουν άδεια, γιατί το θεωρούσαν αντίθετο στα συµφέ-
ροντα µικροοµάδων και στα µεγαλοσυµφέροντα των βαρόνων
της ακτοπλοΐας. Ξέρουµε ονόµατα και διευθύνσεις. Ξέρουµε
πόσο κόστιζαν και κοστίζουν τα εισιτήρια. Είναι πιο φθηνό το ει-
σιτήριο να πας και να έρθεις στη Στοκχόλµη και στην Κοπεγχάγη,
παρά να πας και να έρθεις στη Ρόδο ή, ακόµα χειρότερα, στην
Κάρπαθο ή στο Καστελόριζο. 

Με αυτόν τον τρόπο, µε τα υδροπλάνα και τα υδατοδρόµια
µπορούµε να διευκολύνουµε και την ιστορία µε τις άγονες γραµ-
µές και την πρόσβαση σε προορισµούς που αυτήν τη στιγµή είναι
απροσπέλαστοι, είναι απλησίαστοι, είναι αδιανόητο ότι µπορείς
να σηκωθείς µε την οικογένειά σου, µε τη φίλη σου, µε τη γυ-
ναίκα σου, µε τον άντρα σου και να πας, για παράδειγµα, στο
Αγαθονήσι. Καλύτερα να πας στη Τζακάρτα! Δεν µπορείς να πας
στους Φούρνους εύκολα. Πηγαίνεις, βέβαια, ευκολότερα απ’ ό,τι
να πας στα Αντικύθηρα, για παράδειγµα. Έχουµε χιλιάδες νησιά,
έχουµε εκατοντάδες νησιά κατοικηµένα, στα οποία δεν έχουµε
πρόσβαση στην πραγµατικότητα ή η πρόσβαση που έχουµε είναι
πανάκριβη. 

Στις λεπτοµέρειες, σε µερικές από τις οποίες έχουµε αναφερ-
θεί και στην Επιτροπή, όπου ακούσαµε και διάφορα πράγµατα
από τους φορείς, πρέπει να πούµε ότι πρέπει να προστατεύ-
σουµε τις ζώνες NATURA, πρέπει να προστατεύσουµε τις περιο-
χές που µπορεί να πληγούν από µία τέτοια διαδικασία ή που δεν
χρειάζεται να γίνουν τώρα σε πρώτη φάση.

Επίσης, για τις αστικές συγκοινωνίες, που βοηθητικά θα λει-
τουργούν σε αυτή την κατεύθυνση, δεν πρέπει κανείς να φοβάται
ότι θα πληγούν συµφέροντα διότι υπάρχει ένα κράτος που τα
φροντίζει αυτά. Αν το κράτος δεν υπάρχει, ας αλωνίζουν οι διά-
φορες συντεχνίες και ας κάνει η κάθε οµαδούλα ό,τι γουστάρει.
Το κράτος υπάρχει. 

Έχουµε προτείνει κάποιες αλλαγές. Δεν ξέρω ποιες από αυτές
µπορεί να γίνουν δεκτές. Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Προ-
τείναµε την αλλαγή µιας λέξης. Λέει «κατασκευή» για τα υδατο-
δρόµια. Εµείς προτείναµε αντί για τη λέξη «κατασκευή», να λέει
«υλοποίηση» ή «δηµιουργία». Μας απαντήθηκε αρµοδίως ότι το
νοµικό τµήµα που ελέγχει ή φροντίζει ή χτενίζει τα νοµοσχέδια
είπε ότι δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν οι λέξεις «δηµιουργία»
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ή «υλοποίηση». Πρέπει να υπάρχει η λέξη «κατασκευή». 
Δεν είναι αστείο; Δεν είναι ένα νοµικό αστείο, ένα τέχνασµα;

Δεν είναι τροµερά καθοριστικό το αν θα πούµε «κατασκευή» ή
«δηµιουργία» ή «υλοποίηση». Έχει όµως µια µεγάλη διαφορά.
Δεν είναι καθοριστική, αλλά η διαφορά υπάρχει. Γιατί κολλάµε
σε τέτοιες λεπτοµέρειες για να εµποδίζουµε µεγαλύτερα πράγ-
µατα;

Ρωτάω ξανά αυτούς που είναι αντίθετοι στο νοµοσχέδιο. Εγώ
είµαι αντίθετος στην Κυβέρνηση, απέναντι εντελώς, θα έλεγα
στα πάντα. Δεν θα ψήφιζα τίποτα από αυτή την Κυβέρνηση.
Όµως, σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορώ να πω «όχι» γιατί η
εσωτερική σύγκρουση των κυβερνητικών πρέπει να λυθεί µεταξύ
τους. Δεν θα τη λύσω εγώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε Ψαριανέ. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα το λύσω εγώ το αν θα είµαστε µια νέα σοβιετία ή ένα

κανονικό κράτος ευνοµούµενο, όπου υπάρχει συνεργασία και συ-
νέργεια του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα.

Θα στηρίξουµε το νοµοσχέδιο. Θα κάνουµε τις παρατηρήσεις
µας και στη δευτερολογία µας στην Ολοµέλεια. Ελπίζουµε να
υλοποιηθεί γρήγορα για να προλάβουµε το 2019. Σας το λέω
τώρα βέβαια ότι αποκλείεται. Δεν ξέρω αν θα προλάβουµε και το
2020. 

Αυτή η διαδικασία και η δραστηριότητα θα εκτοξεύσει τον του-
ρισµό µας, όπως τον εκτόξευσε η άρση του ηλίθιου καµποτάζ
της κρουαζιέρας. Σε αυτά τα πράγµατα πρέπει να είµαστε συνε-
χώς ανοιχτοί, γιατί τα µυαλά, όπως είπε ο Φρανκ Ζάππα, είναι
σαν τα αλεξίπτωτα. Λειτουργούν µόνο όταν είναι ανοιχτά. Θα µας
χρειαστούν αλεξίπτωτα και πρέπει να τα θυµόµαστε, να τα
έχουµε ανοιχτά µαζί µε τα µυαλά µας. 

Ελπίζω να το προχωρήσουµε γρήγορα και αν υπάρχουν αστο-
χίες και ατέλειες, έχουµε καιρό του χρόνου ή του παραχρόνου
να τις διορθώσουµε. Δεν είναι ανάγκη να τα κάνουµε όλα τέλεια
τώρα. Δεν µπορούµε να τα κάνουµε όλα τέλεια τώρα, ας κάνουµε
τα βασικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Ψαριανέ. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.

Γεωργιάδης για δεκαπέντε λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, η Κυβέρ-

νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σήµερα εισάγει ένα σχέδιο νόµου που στην
ουσία είναι σπασµένο σε τρία, για να µην πω σε τέσσερα κοµµά-
τια. 

Αφ’ ενός αφορά την ίδρυση των υδατοδροµίων µε τα άρθρα 1
έως 32. Το δεύτερο κοµµάτι αφορά τις αστικές οδικές µεταφο-
ρές µε τα άρθρα 33 έως 49. Το τρίτο κοµµάτι αφορά κάποιες επι-
πρόσθετες ρυθµίσεις για την Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων
και συγκεκριµένα τα άρθρα 50 έως 53 και το τέταρτο κοµµάτι
είναι οι τροπολογίες. 

Για άλλη µια φορά έχουµε τροπολογίες και µάλιστα του
Υπουργείου Ναυτιλίας, οι οποίες είναι άσχετες µε το συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου. Έρχονται εδώ στην Ολοµέλεια, δεν έχουν
συζητηθεί κατά τη διάρκεια των επιτροπών και για άλλη µια φορά
δεν τηρούνται τα προσχήµατα, όσον αφορά το θέµα των τροπο-
λογιών, πράγµα που έχουµε αναφέρει άπειρες φορές. Φέρνετε
τροπολογίες τις οποίες δεν µπορεί να µην γνωρίζετε τόσο καιρό.
Να τις φέρετε στις επιτροπές να τις συζητήσουµε. Δεν λέω να
ενταχθούν µέσα στο σχέδιο νόµου ή στο προσχέδιο που µας
φέρνετε. Για ευνόητους λόγους µπορεί να έρθουν την τελευταία
στιγµή, αλλά να περιµένουµε κατά τη διάρκεια της Ολοµέλειας
να έρθουν τροπολογίες επί τροπολογιών;

Κανείς δεν έχει καταλάβει, βέβαια, γιατί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ υπαναχώρησε το 2016 για την προώθηση ενός παρό-
µοιου σχεδίου νόµου, δεδοµένου ότι τότε όχι µόνο βαρύγδουπα
είχε ανακοινωθεί, αλλά και δήθεν υπήρχαν εισηγήσεις ότι εντός

των επόµενων δύο ετών θα είχε ολοκληρωθεί ένα δίκτυο υδατο-
δροµίων πανελλαδικής εµβέλειας, το οποίο µάλιστα θα κάλυπτε
µεγάλο µέρος των σχετικών συγκοινωνιακών αναγκών της χώρας
µας. Άρα, σήµερα αυτό που συζητάµε θα έπρεπε ήδη να έχει
υλοποιηθεί, όχι απλά να έχει προχωρήσει.

Παρ’ όλα αυτά, σαν πρώτο σχόλιο θα µπορούσαµε να πούµε
ότι φυσικά είναι καλοδεχούµενη αυτή η πρόταση, έστω και αργά,
για την ανάπτυξη του τοµέα των υδατοδροµίων στη χώρα µας
και αυτό, διότι, κατ’ αρχάς, θα ενδυναµωθεί ο τουρισµός, κατά
δεύτερον, θα προσελκύσει σοβαρές επενδύσεις -µακάρι να φέ-
ρετε και µια επένδυση και εσείς σαν Κυβέρνηση στη χώρα µας-
και κατά τρίτον, θα βοηθήσει δεκάδες αποµονωµένες, κυρίως νη-
σιωτικές, περιοχές της Ελλάδας να έχουν γρήγορη, εναλλακτική
και ελπίζουµε και φθηνότερη διασύνδεση και µε άλλα σηµεία της
χώρας µας.

Ακούστηκε και στην επιτροπή ο αριθµός «εξήντα πέντε» για τα
υδατοδρόµια, για τα οποία υπάρχουν επίσης και εξελίξεις και
όλοι ευχόµαστε να ενταθεί ο σχετικός ανταγωνισµός και γρή-
γορα να αναπτυχθεί το απαραίτητο δίκτυο.

Κάποιες παρατηρήσεις τώρα επί του σχεδίου νόµου. Κατ’
αρχάς, για το ζήτηµα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος του άρθρου
4, µάλλον είναι καλύτερα που διαχωρίζεται πλέον η αδειοδότηση
ίδρυσης αυτής της λειτουργίας, όπως και το ότι η άδεια ίδρυσης
υδατοδροµίου χορηγείται µόνο σε δηµόσιο φορέα, παρ’ ότι η Κυ-
βέρνηση δείχνει την επιθυµία να συγκεντρώνει τη διαχείριση των
πάντων. Διότι ναι µεν πρέπει ο οποιοσδήποτε επενδυτής να δι-
ευκολύνεται σε γραφειοκρατικό επίπεδο µε όσο το δυνατόν λι-
γότερες επαφές µε τους λεγόµενους «καρεκλοκένταυρους»,
αλλά πιο σηµαντικό είναι να υπάρχει ένας εθνικός σχεδιασµός
για τη χωροθέτηση των υδατοδροµίων, αρκεί να ληφθεί µέριµνα,
ώστε να αποφευχθεί ταύτιση µε τις ακτοπλοϊκές γραµµές.

Για το καθεστώς λειτουργίας θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν
βλέπουµε αρνητικά τη σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα
και τις συνέργειες που µπορεί να έχουν. Διαφωνούµε, όµως, κά-
θετα µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 και
στην παράγραφο 1 του άρθρου 6, που κάνουν λόγο για χορή-
γηση αδειών ίδρυσης και λειτουργίας αντίστοιχα σε ζώνες που
επιτρέπεται ήπια ή πιο βαριά δραστηριότητα –όπως αναφέρατε,
κύριε Υπουργέ και εσείς- που θα καθοριστούν µέσα σε περιοχές
«NATURA 2000», γιατί σίγουρα ένα υδατοδρόµιο δεν αποτελεί
ήπια δραστηριότητα και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά αυτό,
οπότε χρειάζεται µια προσοχή στο πώς θα υλοποιηθούν τα υδα-
τοδρόµια.

Στην Ένωση Κεντρώων πιστεύουµε ότι καµµία αναπτυξιακή
διαδικασία δεν πρέπει να υπερέχει του περιβάλλοντος και των
προστατευόµενων περιοχών.

Τα υπονοούµενα που αφήσατε, κύριε Υπουργέ, που αφορούν
αυτές τις περιοχές ότι πιθανόν στο παρελθόν να µην καθορίστη-
καν µε βέλτιστο τρόπο, πραγµατικά δεν υπάρχουν σαν δικαιολο-
γία και θα θέλαµε να µας εξηγήσετε κάποια πράγµατα
παραπάνω.

Διαφωνούµε, επίσης, µε την παράγραφο 3 του άρθρου 6 για
τη χορήγηση άδειας λειτουργίας ακόµη και σε ΙΚΕ, τη λεγόµενη
«εταιρεία 1 ευρώ», όπως αποκαλείται στο εµπόριο. Επιβάλλεται
να υπάρχει ένα όριο όχι µόνο για τους εταίρους και τους διαχει-
ριστές, αλλά επιπρόσθετα να τεθούν κάποια ελάχιστα κεφαλαι-
ακά όρια, εξασφαλίζοντας στοιχειώδεις ανάγκες ρευστότητας.

Δεν συµφωνούµε µε την προβλεπόµενη στην παράγραφο 2
του άρθρου 13 ανάκληση της άδειας ίδρυσης σε περίπτωση που
για δύο συνεχόµενα έτη δεν παρουσιάζει πτητικό έργο, γιατί
υπάρχει ένα σοβαρό ενδεχόµενο κάποιοι φορείς…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αυτό αφαιρέθηκε.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφαιρέθηκε; Αν έχει αφαιρεθεί -µπο-
ρεί να έγινε την τελευταία στιγµή- καλώς έχει αφαιρεθεί. Δεν συ-
νεχίζω.

Επίσης, διαφωνούµε κάθετα για λόγους αρχής µε το άρθρο
14 που προβλέπει τη σύσταση επιτροπής υδατοδροµίων, ενός
ακόµη φορέα που συµβάλλει στη διόγκωση του κράτους. 

Οπωσδήποτε κάποια υπηρεσία πρέπει να είναι αρµόδια και να
συντονίζει, αλλά, επιτέλους, κάντε κάτι για το λεγόµενο «µικρό-
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τερο κράτος», για τις λιγότερες θέσεις ηµετέρων και για τον µι-
κρότερο αριθµό φορέων και επιτροπών.

Όσον αφορά τη µεταβατική διάταξη της παραγράφου 2 του
άρθρου 31, το να επιτρέπονται δηλαδή λυόµενες κατασκευές ως
υποδοµή των υδατοδροµίων, δεν κατανοούµε τη χρησιµότητά
της, δεδοµένου ότι η άδεια ίδρυσης γίνεται για αόριστο χρόνο.
Εποµένως, δεν υπάρχει ανάγκη πρόχειρων κατασκευών που
εξάλλου θα δηµιουργούν και στο τέλος της ηµέρας µία άσχηµη
εικόνα. Καταλαβαίνετε πως όταν µιλάµε για λυόµενα είναι και
λίγο αυθαίρετο για την επέκταση και τους κινδύνους που αυτό
ενέχει. 

Κάποιες απορίες προκαλεί και η παραποµπή της αιτιολογικής
έκθεσης που αναφέρει ότι το σχέδιο νόµου δεν αντιβαίνει τον
Κανονισµό 2017/352 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επειδή πρώτον,
όπως αναφέρθηκε, στον συγκεκριµένο Κανονισµό δεν υπάρχει
ούτε µία φορά η λέξη «υδατοδρόµια» ή η εναλλακτική διατύπωση
«αεροδρόµια επί υδάτινων επιφανειών» και, δεύτερον, ο κύριος
Υπουργός στην επιτροπή είπε κατά λέξη «Να σας πω ότι ήταν
πολύµηνη η διαβούλευση µε τις Διευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, διότι δεν υπήρχε Κανονισµός για τη λειτουργία των
αεροπλάνων». 

Δεν γνωρίζουµε εάν έχει γίνει κάποιο λάθος, αλλά δεν επιθυ-
µούµε πραγµατικά οι υποχρεώσεις όσων λάβουν άδειες να προ-
βλέπονται µόνο σε εθνικό επίπεδο και όχι σε κάποια ενωσιακή
νοµοθεσία. 

Ας πάµε τώρα στο δεύτερο κοµµάτι που αφορά το ζήτηµα των
οδικών επιβατικών αστικών συγκοινωνιών, όπου είναι φανερό ότι
επιχειρείται ένας επανακαθορισµός του θεσµικού πλαισίου και η
απελευθέρωσή του σύµφωνα µε τον Κανονισµό 1370/2007. 

Ενώ στην αρχή αυτές οι διατάξεις δεν αφορούσαν την Αθήνα
και τη Θεσσαλονίκη, αλλά τριάντα τέσσερις πόλεις που διαθέ-
τουν αστική συγκοινωνία µέσω ΚΤΕΛ και τριάντα δύο από αυτές
µέσω δηµοτικής συγκοινωνίας, όπως η Ρόδος και η Κως, ξαφνικά
έρχεται η τροπολογία 1764/33 που αφορά αλλαγές και σε Αθήνα
και σε Θεσσαλονίκη. 

Θεωρούµε απαράδεκτο να γίνεται αυτό τώρα στην Ολοµέλεια
και να µην έχουν τοποθετηθεί οι φορείς, να µην έχουµε τοποθε-
τηθεί εµείς σαν κόµµατα κατά τη διάρκεια των επιτροπών, γιατί
οι συγκοινωνίες τουλάχιστον των µεγάλων αστικών πόλεων είναι
ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Το ζήτηµα δεν είναι αµελητέο γενικότερα, µιας και τα ΚΤΕΛ και
αυτός ο στόλος εξυπηρετεί εννιακόσια οχήµατα και έχει πάνω
από χίλιους εξακόσιους εργαζόµενους. Οπότε καταλαβαίνετε ότι
κάθε διαγωνισµός ανάθεσης ενός σχετικού έργου θα επηρεάσει
αυτόµατα τους πάντες. 

Ας αναφερθούµε τώρα στο άρθρο 35, στο οποίο δεν έχουµε
αντίρρηση για την παρεχόµενη στον Υπουργό εξουσιοδότηση να
διασφαλίζει τη συνεχή και οµαλή µεταφορά επιβατών σε όλο το
δίκτυο των δηµόσιων αστικών οδικών µεταφορών επιβατών σε
περίπτωση κινδύνου διακοπής της παροχής τους µε προκήρυξη
διαγωνισµού, δεδοµένου ότι συγκαταλέγεται στις υπηρεσίες γε-
νικού οικονοµικού συµφέροντος και ως εκ τούτου πρέπει να προ-
σφέρονται απρόσκοπτα. 

Όσο για το άρθρο 47 και παρά το ότι γενικά δεν συµφωνούµε
µε κάθε είδους απευθείας αναθέσεις, επειδή στο παρελθόν όπως
καταλαβαίνετε έχουµε κακές εµπειρίες, ωστόσο την αποδεχόµα-
στε δεδοµένου ότι προβλέπεται στον παραπάνω Κανονισµό ως
υποχρεωτική εφαρµογή. 

Όµως, είµαστε κάθετα αντίθετοι στο προβλεπόµενο εγχείρηµα
διόγκωσης για άλλη µία φορά του κράτους του άρθρου 46. Επι-
τέλους, σταµατήστε αυτές τις διµελείς, τριµελείς, πενταµελείς
επιτροπές των επτά, οκτώ, δέκα, δεκαπέντε, τριάντα πέντε ατό-
µων, διότι αναφέρεστε σε µία συγκρότηση πενταµελούς επιτρο-
πής η οποία στην ουσία αποτελείται από έντεκα µέλη µε τους
αναπληρωτές και τον γραµµατέα, η οποία αφορά την επιτροπή
παρακολούθησης για κάθε µία σύµβαση που θα γίνεται. 

Όσον αφορά την τροπολογία που πρότεινε η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Αστικών Συγκοινωνιών, εκτιµούµε ότι αν επιτραπεί η το-
ποθέτηση δεξαµενών αποθήκευσης καυσίµων σε χώρους
στάθµευσης ή στέγασης των λεωφορείων των αστικών ΚΤΕΛ,
τότε σύντοµα θα αποδειχθεί ότι είναι προβληµατικοί, κυρίως για

λόγους µη τήρησης προδιαγραφών και αποστάσεων ασφαλείας. 
Όπως καταλαβαίνετε, µε τα καύσιµα και τις υποκλοπές µπορεί

να έχουµε και τέτοια φαινόµενα σε αυτές τις περιπτώσεις. Καλό
θα είναι να διασφαλιστεί τουλάχιστον η σωστή λειτουργία και ο
τρόπος προδιαγραφών. Δεν ξέρω αν σίγουρα έχει γίνει µια
σωστή µελέτη επ’ αυτού.

Πάµε τώρα στο τρίτο κοµµάτι που αφορά την Αρχή Συντονισµού
Πτήσεων. Θεωρούµε ότι µεγάλο πρόβληµα προκύπτει από την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 51, µε την οποία επιχειρείται αύξηση της
θητείας των µελών της Αρχής από τρία σε πέντε χρόνια. Και µαζί
µε τη δυνατότητα ανανέωσης της θητείας, ουσιαστικά τα µέλη θα
διορίζονται για δέκα χρόνια, δηλαδή για ένα πάρα πολύ µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Αυτά κατ’ εµάς είναι απαράδεκτα για τη σοβα-
ρότητα µιας εθνικής Αρχής. Και αποτελούν απόπειρα να καταλή-
ξετε την εν λόγω Αρχή σε άλλο ένα «µαγαζί» του ΣΥΡΙΖΑ.

Διαφωνούµε, επίσης, και για λόγους αρχής, γιατί ο αριθµός
δεν είναι µεγάλος, και µε την παράγραφο 14, όπου δηµιουργούν-
ται επιπρόσθετα άλλες οκτώ θέσεις υπαλλήλων και µία θέση δι-
κηγόρου. Η έλλειψη προσωπικού που επικαλείται η αιτιολογική
έκθεση ή και τα προβλήµατα που µπορεί να έχει η Αρχή, όπως οι
εξωτερικοί συνεργάτες, θα µπορούσαν άνετα να καλυφθούν
µέσω µετατάξεων ή µέσω αποσπάσεων από το γενικότερο δη-
µόσιο και να µη προχωρήσουµε για άλλη µία φορά να στη µέ-
θοδο της διόγκωσης του κράτους και στο βόλεµα «ηµετέρων». 

Ανεπίτρεπτο θεωρούµε, επίσης, το να αγνοείται η Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, εάν φυσικά ισχύει η καταγγελία της,
σε ό,τι τουλάχιστον έχει να κάνει µε τα άρθρα 13, 15, 31, 39, 40,
43, 45 και 47.

Κύριε Υπουργέ, δεδοµένου ότι ο νόµος περί δηµοσίων συµβά-
σεων προβλέπει ότι πρέπει να προηγηθεί διατύπωση γνώµης της
Αρχής πριν την κατάθεση του σχεδίου νόµου στη Βουλή, θα πρέ-
πει να τους λαµβάνετε υπ’ όψιν σας. Οπότε δεν ξέρω αν ισχύει η
καταγγελία και αν έχει βάση. Περιµένουµε κάποιες εξηγήσεις και
επ’ αυτού.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1760 και ειδικό
31, φυσικά και υποστηρίζουµε από πλευρά µας την απαλλαγή
από τον ΕΝΦΙΑ των ακινήτων που βρίσκονται σε πυρόπληκτες
περιοχές.

Για την τροπολογία επιβατηγών δηµοσίας χρήσης οχηµάτων
για τις ρυθµίσεις της άδειας οδήγησης θα τοποθετηθούµε πιθα-
νότατα µε το «παρών» γιατί δεν θεωρούµε ότι προβλέπονται στο
100% κάποιες προδιαγραφές.

Τελειώνοντας, θέλω να επαναλάβω ότι εµείς στην Ένωση Κεν-
τρώων είµαστε θετικοί στο να δηµιουργηθούν υδατοδρόµια. Κατ’
αρχάς, η λειτουργία τους ξεκάθαρα θα προσφέρει αναπτυξιακή
προοπτική. Κατά δεύτερον, θα επιφέρει αρκετά οφέλη στις το-
πικές κοινωνίες. Θα υποβοηθήσει την τουριστική επέκταση. Θα
καλύψει και άλλες κοινωνικές ανάγκες. Και οπωσδήποτε θα συµ-
βάλει στον περιορισµό της αποµόνωσης που υφίστανται κάποια
νησιά και δεν είναι προσβάσιµα ευκολότερα µέσω των µέσων µε-
ταφοράς που υπάρχουν αυτή τη στιγµή.

Όµως, οι καθυστερήσεις και τα πισωγυρίσµατα της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, καθώς και ο τρόπος υλοποίησης των επιχει-
ρούµενων παρεµβάσεων στις αστικές οδικές µεταφορές και στην
Αρχή Συντονισµού των Πτήσεων µας αναγκάζει να είµαστε πάρα
πολύ κοντά στο να ψηφίσουµε «παρών» τόσο επί της αρχής όσο
και επί του συνόλου. Θα τοποθετηθούµε βέβαια και στη σχετική
ψηφοφορία που θα ακολουθήσει στο τέλος της συνεδρίασης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Κουβέλης

θα υποστηρίξει τις δύο τροπολογίες, τροποποίηση των άρθρων
106 και 109 και τροποποίηση του ν.4412/2016. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για δύο τροπολογίες.

Η µια εξ αυτών αφορά εκπαιδευτικά ζητήµατα ειδικότερα για την
Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού στην Κάλυµνο. Η δεύτερη αφορά
σε µια παράταση η οποία δίδεται αναφορικά µε την προθεσµία
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που είχε εντάξει ο ν.4504/2017.
Στην Κάλυµνο ιδρύεται Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού και θα

λειτουργήσει µέσα στον µήνα, το αργότερο αρχές Νοεµβρίου.
Εκεί έχει παρουσιαστεί ένα πρόβληµα. Δεν έχουµε για τη θέση
του διευθυντή ή του αναπληρωτή διευθυντή, κυρίως του αναπλη-
ρωτή διευθυντή, αιτήσεις µε τις οποίες να υποβάλλεται το αίτηµα
να αναλάβουν τα καθήκοντα οι διδάσκοντες, οι οποίοι όµως θα
πρέπει να είναι ανωτάτης εκπαίδευσης και να είναι καθηγητές,
αναπληρωτές καθηγητές και όλα τα άλλα που αναφέρονται στην
εκπαιδευτική αυτή διαβάθµιση.

Με την τροπολογία, λοιπόν, την οποία αναφέρω σε σας και
ζητώ την έγκριση της, η κάλυψη της θέσης του αναπληρωτή δι-
ευθυντή θα µπορεί να γίνεται από πτυχιούχο ανωτάτης σχολής
πανεπιστηµίου, από αυτούς που υπηρετούν στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, µε απόσπαση για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα.
Δεν έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον, επαναλαµβάνω, µε σχετική αί-
τηση από κανέναν που έχει την ιδιότητα του καθηγητή ή του ανα-
πληρωτή καθηγητή. Εφόσον εγκριθεί η τροπολογία -και πιστεύω
ότι θα εγκριθεί-, τα καθήκοντα του αναπληρωτή διευθυντή πλέον
µε τον αποσπασµένο θα ασκεί ένας καθηγητής ή µία καθηγήτρια
η οποία θα προέρχεται, χωρίς να έχει τον τίτλο του καθηγητή ή
του αναπληρωτή καθηγητή, από τη µέση εκπαίδευση. Αυτή είναι
η τροπολογία η οποία πρέπει να ψηφιστεί, διότι έτσι θα µας επι-
τραπεί να λειτουργήσει η Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού στην
Κάλυµνο.

Επιτρέψτε µου να σας πω παρενθετικά ότι προωθούµε ρυθµί-
σεις προκειµένου να στηριχθεί το µεγάλο κεφάλαιο που λέγεται
εκπαίδευση των ναυτικών. Θέλουµε να ενισχύσουµε τις Ακαδη-
µίες Εµπορικού Ναυτικού και να ιδρύσουµε, όπως ιδρύσαµε στην
Κάλυµνο, και άλλες Ακαδηµίες Εµπορικού Ναυτικού µε το δεδο-
µένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε σηµαντικές ελ-
λείψεις στον χώρο της εκπαίδευσης των νέων ανδρών και
γυναικών, προκειµένου να αναλάβουν συγκεκριµένα καθήκοντα
στο Εµπορικό Ναυτικό. 

Οφείλω να σας πω ότι στο προηγούµενο χρονικό διάστηµα και
επί της υπουργίας του κ. Δρίτσα, που έχω τη χαρά να τον βλέπω,
και του κ. Κουρουµπλή, είχαν ληφθεί συγκεκριµένα µέτρα, τα
οποία προωθεί ο οµιλών, θέλω να πιστεύω µε την ίδια ζέση και
µε το ίδιο ενδιαφέρον το οποίο αφορά σε ένα σηµαντικό κεφά-
λαιο της εκπαίδευσης των µελλοντικών ναυτικών µας.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά σε τροποποίηση του ν.4504 του
προηγούµενου έτους. Και σας εξηγώ αµέσως περί τίνος πρόκει-
ται: Ο συγκεκριµένος νόµος µε τα άρθρα 105 και 106 δηµιούρ-
γησε την υποχρέωση τα πιστοποιητικά αξιοπλοΐας να εκδίδονται
από τους νηογνώµονες. Σας θυµίζω ήταν και η εξαγγελία του
Πρωθυπουργού κ. Τσίπρα επ’ αφορµή και των όσων συνέβησαν
µε το σκάφος «Αγία Ζώνη». 

Χρειάζεται όµως, προκειµένου να εναρµονιστούν οι νηογνώ-
µονες, ιδιαίτερα οι ελληνικοί νηογνώµονες, µε τις αξιώσεις και
τις αυξηµένες απαιτήσεις, προκειµένου να λάβουν την πιστοποί-
ηση να έχουν ένα χρονικό διάστηµα το οποίο πράγµατι χρειάζε-
ται. Έτσι, η πρότασή µας, η οποία εισάγεται µε την τροπολογία
είναι να παραταθεί η προθεσµία από την 30η Σεπτεµβρίου του
2018 µέχρι την 31η Ιανουαρίου του 2019, προκειµένου να αντα-
ποκριθούν οι νηογνώµονες και να εξασφαλίσουν εκείνες τις προ-
ϋποθέσεις και να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του νόµου
προκειµένου να λάβουν την πιστοποίηση για την έκδοση των πι-
στοποιητικών αξιοπλοΐας. 

Και εδώ τίθεται το εξής ερώτηµα: Στο µεταξύ χρονικό διά-
στηµα τι γίνεται, πώς θα εκδίδεται και από ποιον θα εκδίδεται το
πιστοποιητικό αξιοπλοΐας; Θα εκδίδεται κατά τα ισχύοντα από τη
µέχρι πρότινος νοµοθεσία, δηλαδή από τον κλάδο ελέγχου
πλοίων και από τα τοπικά κλιµάκια επιθεώρησης του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κατά συνέπεια, δεν δηµιουργείται κανένα κενό αναφορικά µε
τη διάγνωση, τη διακρίβωση και την πιστοποίηση, για όσους
έχουν λήξει βέβαια τα πιστοποιητικά ακτοπλοΐας, δεν θα υπάρχει
κανένα κενό, διότι η πιστοποίηση θα γίνεται στη βάση των όσων
συνέβαιναν µέχρι πρότινος. 

Και εισάγεται, αν θέλετε, και µία εξαίρεση –και θέλω την προ-
σοχή σας- προκειµένου να αλιευτικά σκάφη µέχρι µήκους δεκα-
πέντε µέτρων να έχουν τη δυνατότητα για να πάρουν το
πιστοποιητικό αξιοπλοΐας να πηγαίνουν στους νηογνώµονες ή
εάν επιλέγουν να πάνε στα τοπικά κλιµάκια ή στον κλάδο ελέγχου
συνολικότερα των πλοίων. Έτσι, λοιπόν, θα έχουµε την πιστοποί-
ηση αξιοπλοΐας παράλληλα µε τη δυνατότητα πιστοποίησης του
αξιοπλόου των σκαφών, αυτών των σκαφών που προανέφερα,
και από τους νηογνώµονες. Δηλαδή, είναι συντρέχουσα αρµο-
διότητα, είναι παράλληλη αρµοδιότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Γιατί εισάγεται η δυνατότητα της συντρέχουσας αρµοδιότητας
για τα αλιευτικά σκάφη µέχρι 15 µέτρα ή και για τα επιβατηγά,
τα οποία έχουν τη δυνατότητα να µεταφέρουν, σύµφωνα µε τον
νόµο, µέχρι σαράντα άτοµα; Εισάγεται, προκειµένου να δοθεί η
δυνατότητα στα αλιευτικά και στα µικρά αυτά επιβατηγά να επι-
λέγουν ή τους νηογνώµονες ή τα τοπικά κλιµάκια ελέγχου για τη
διαπίστωση της αξιοπλοΐας αυτών των σκαφών και βεβαίως, την
πιστοποίηση του αξιόπλοου.

Αυτές είναι οι δύο τροπολογίες. Και µε βάση τα όσα σας προ-
ανέφερα και όσα διεξοδικότερα αναφέρονται και στην αιτιολο-
γική έκθεση, θα ήθελα να έχω την έγκρισή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και εγώ

ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Ταύρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω την υπ’ αριθµόν πρω-
τοκόλλου 12268/7709 από 3 Οκτωβρίου 2018 απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγκρότηση των Διαρκών
Επιτροπών της Ολοµέλειας της Βουλής».

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια» και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό η προαναφερθείσα απόφαση κατατίθεται
στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

60 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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62 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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64 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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66 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
να κάνω κάποιες ερωτήσεις επί των τροπολογιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
υπάρχει αυτή η πρόβλεψη, κύριε Θεοχαρόπουλε. Στην οµιλία
σας. Θα ξαναµιλήσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος θέλω να κάνω δύο ερωτήσεις, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να
κάνουµε τώρα; Το έχετε ξαναδεί αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, πολλές φορές,
κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν ισχύει αυτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έρχεται ο Υπουργός και
καταθέτει ορισµένες τροπολογίες. Δεν θα καταθέσουµε ερωτή-
σεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
θα µιλήσετε. Νοµίζω η σαφήνειά του είναι παροιµιώδης. Άρα, δεν
έχει να σας πει κάτι. Μετά θα τοποθετηθείτε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και οι ερωτήσεις προς δι-
ευκρίνιση είναι, κυρία Πρόεδρε. Γιατί πολώνετε το κλίµα χωρίς
λόγο, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν κα-
ταλαβαίνω, κύριε Θεοχαρόπουλε. Τι διευκρίνιση; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πρώτη φορά βλέπω –είναι
εδώ και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι κι άλλων κοµµάτων- να
µη δέχεστε ερώτηση επί των τροπολογιών. Επί της τροπολογίας,
που κατατέθηκε εκπρόθεσµα πριν µία ώρα δεν µπορούµε να κά-
νουµε ερώτηση στον Υπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα
έχετε τον λόγο σε λίγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, κυρία Πρόεδρε, οι
Υπουργοί συνηθίζουν να φεύγουν όταν έρχονται και καταθέτουν
τροπολογίες. Δύο ερωτήσεις θέλουµε να κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τέλος
πάντων. Ένα λεπτό σας δίνω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό. Δεν χρειάζεται
παραπάνω. Δεν µπορώ να καταλάβω προς τι αυτή η πάλη για να
πάρουµε τον λόγο και να κάνουµε ερώτηση για ένα λεπτό. Τη δη-
µοκρατία δεν πρέπει να τη φοβάται, ιδίως το Προεδρείο της Βου-
λής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
είναι θέµα δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δύο ερω-
τήσεις συγκεκριµένες σε σχέση µε τις δύο τροπολογίες.

Ξεκινώ µε την πρώτη τροπολογία που καταθέσατε: Δεν αµφι-
βάλλουµε για την αναγκαιότητα λειτουργίας της σχολής και της
πλήρωσης µε τη θέση αναπληρωτή διευθυντή. Μας ήρθαν και οι
δύο τροπολογίες εκπρόθεσµα σήµερα το πρωί σε µια λογική την
οποία έχουµε καταγγείλει πολλές φορές. Είµαστε, λοιπόν, πολύ
πρόχειρα διαβασµένοι, γιατί τώρα τις φέρατε. 

Στην πρώτη τροπολογία λέτε για απόσπαση ενός εκπαιδευτι-
κού από τη δευτεροβάθµια που να έχει το πτυχίο. Για να µην
υπάρχει καµµία υπόνοια οποιασδήποτε φωτογραφικής διαδικα-
σίας και ούτω καθεξής, γιατί δεν µπαίνουν κριτήρια συγκεκρι-
µένα στην απόσπαση; Για παράδειγµα, µεταπτυχιακό -µπαίνει
µόνο ένα πτυχίο- διδακτορικό, να προηγούνται µε µοριοδότηση.
Πώς θα γίνει αυτή η απόσπαση, εάν πέντε-έξι άνθρωποι έχουν
τα ίδια κριτήρια και θέλουν να αποσπαστούν; Δεν θα έπρεπε στην
τροπολογία να υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια µοριοδότησης; 

Δεύτερον και σε σχέση µε τη δεύτερη τροπολογία την οποία
έχετε καταθέσει, είναι φανερό από την τροπολογία –το αναφέ-
ρετε και µέσα- ότι δεν υπήρξε η διαπιστωτική πράξη στις 30 Σε-
πτεµβρίου 2018. Αυτό συνέβη µάλλον από µια προχειρότητα της
Κυβέρνησης συνολικά. Εάν συνέβη για κάποιον άλλον λόγο, πα-
ρακαλώ να µας πείτε γιατί δεν υπήρξε η διαπιστωτική πράξη, που
αναγκάζει το Υπουργείο να πάνε λίγους µήνες ακόµη, χωρίς τη
διαδικασία που έχει προβλεφθεί από τον νόµο, δηλαδή οι νηο-
γνώµονες να κάνουν τη συγκεκριµένη πιστοποίηση πλοίων, η
οποία πιστοποίηση -δεν χρειάζεται να πω κάτι περισσότερο- είναι
φανερό ότι είναι ένα κρίσιµο θέµα για τη χώρα και για τη ναυτι-

λία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, αν θέλετε, έχετε ένα λεπτό για να απαντήσετε.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κύριε συνάδελφε, είπα στη σύντοµη οµιλία µου ότι
ο νόµος για την έκδοση πιστοποιητικής πράξης για την ικανότητα
του νηογνώµονα να δίδει πιστοποιητικά αξιοπλοΐας έχει περισ-
σότερες προϋποθέσεις, περισσότερους όρους που πρέπει να
πληρωθούν, προκειµένου να αποκτήσουν αυτή την ικανότητα. 

Είναι ακριβές ότι προβαίνω στη ρύθµιση αυτή για τον λόγο ότι
εζητήθη από όλους τους ναυτιλιακούς φορείς οι οποίοι ενεργο-
ποιούνται στη θάλασσα. Και δεν χρειάζεται να τους αναφέρω
όλους, αρκεί να σας πω ότι ο επίσηµος, ο θεσµοθετηµένος σύµ-
βουλος του Υπουργείου, το Ναυτικό Επιµελητήριο, επίµονα ζή-
τησε αυτό το πράγµα και είχε δίκιο, προκειµένου να
προσαρµοστούν οι υπάρχοντες νηογνώµονες στις απαιτήσεις και
αξιώσεις του νόµου. Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο.

Όσον αφορά το κρίσιµο ζήτηµα «Τι θα γίνει στο µεσοδιάστηµα
για όσα σκάφη θα σηµειωθεί η λήξη του προηγουµένου πιστο-
ποιητικού αξιοπλοΐας;», σας είπα και πάλι ότι µε την προηγού-
µενη διαδικασία, δηλαδή µε τη διαδικασία που εδίδοντο τα
πιστοποιητικά αξιοπλοΐας, θα δίδονται και τώρα µέχρι την 31η Ια-
νουαρίου του 2019.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµά σας, το κριτήριο -και θα
σας πω και επί της ουσίας τι γίνεται- είναι να έχει πανεπιστηµιακό
πτυχίο, πτυχίο ανωτάτου εκπαιδευτικού ιδρύµατος και να υπη-
ρετεί στη µέση εκπαίδευση, εξ ου και η απόσπαση. Ποια είναι τα
κριτήρια; Τα κριτήρια είναι ακριβώς η κατοχή του πτυχίου της
ανωτάτης σχολής, η εκπαιδευτική του εµπειρία και είναι, κύριε
συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και η δική του θέληση
να πάει. Οφείλω να είµαι απόλυτα ειλικρινής µαζί σας. Δεν
έχουµε αιτήσεις, δεν έχουµε θέληση εκπαιδευτικών να πάνε,
διότι πρόκειται για ένα νησί της Δωδεκανήσου, για την Κάλυµνο.
Και σας λέω πάρα πολύ συγκεκριµένα -και µακριά από εµένα και
η οποιαδήποτε σκέψη ότι διαµορφώνεται πεδίο ρυθµιστικό για
να εξασφαλιστούν φωτογραφικά και µε πολιτική ή κοµµατική
ιδιοτέλεια εκείνος ή εκείνοι που θα πάνε- ότι εκείνοι δεν υπάρ-
χουν. Ας υπάρξει ένας, ας δώσουµε τη δυνατότητα για να λει-
τουργήσει η σχολή. Τίποτα περισσότερο, κύριε Θεοχαρόπουλε,
τίποτα λιγότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχουν γραφτεί δεκατέσσερις οµιλητές.
Θα ξεκινήσουµε µε τους οµιλητές και όποιος Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος θέλει, θα παρεµβάλλεται.

Τον λόγο τώρα έχει για επτά λεπτά η κ. Βράντζα από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου

και ειδικά το πρώτο µέρος του το οποίο αφορά στην ίδρυση και
λειτουργία υδατοδροµίων, πέραν του κοινωνικού του χαρακτήρα,
διότι έρχεται να δώσει λύση σε προβλήµατα αποµακρυσµένων
περιοχών και των κατοίκων τους, αποτελεί πραγµατικά ένα ση-
µαντικό αναπτυξιακό εργαλείο. Οι υποδοµές και τα δίκτυα απο-
τελούν τον ακρογωνιαίο λίθο της οποιασδήποτε ανάπτυξης. Είτε
πρόκειται για τον πρωτογενή τοµέα είτε για τη βιοµηχανική πα-
ραγωγή, είτε για τον τουρισµό, χωρίς δίκτυα και υποδοµές οι δυ-
νατότητες περιορίζονται δραµατικά.

Δυστυχώς για τη χώρα µας, όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη δη-
µιουργούσαν τις υποδοµές για την ανάπτυξή τους, δηλαδή δη-
µιουργούσαν σιδηροδροµικά δίκτυα, οδικούς άξονες, λιµάνια,
εµείς ποντάραµε τα πάντα στην οικοδοµή και µάλιστα µε τη φο-
βερή εκείνη επινόηση της αντιπαροχής, µε τα αποτελέσµατα που
είναι γνωστά σε όλους µας. Οι κυβερνήσεις των τελευταίων
πέντε δεκαετιών οδήγησαν τη χώρα στον 21ο αιώνα µε όχηµα τον
αραµπά και τις υποδοµές, που αυτός απαιτεί.

Πριν από δεκαπέντε περίπου χρόνια δηµιουργήθηκε το πρώτο
νοµοθετικό πλαίσιο, που αφορούσε στη λειτουργία υδατοδρο-
µίων στη χώρα. Ήταν ένα νοµοθετικό πλαίσιο γραφειοκρατικό,
δυσλειτουργικό, αλλά εν πάση περιπτώσει υπήρχε ένα θεσµικό
πλαίσιο. Λίγα χρόνια αργότερα υπήρξε µια έντονη κινητικότητα
γύρω από το ζήτηµα αυτό των υδατοδροµίων και ένα σοβαρό
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επενδυτικό ενδιαφέρον από επενδυτή του εξωτερικού. Το απο-
τέλεσµα ήταν τραγικό. Μετά από αρκετό καιρό -όχι λίγο- ο επεν-
δυτής εγκατέλειψε την προσπάθεια, έχασε χρόνο και χρήµα και
αποχώρησε καταγγέλλοντας διαφθορά, η οποία µάλιστα αφο-
ρούσε υψηλά στο πολιτικό επίπεδο. Για την ιστορία και έχει ση-
µασία να ειπωθεί, τότε κυβέρνηση ήταν η Νέα Δηµοκρατία η
οποία Νέα Δηµοκρατία και η παράταξή της προσπαθεί να µας
πείσει ότι µπορεί να προσελκύσει επενδυτές που όταν έρχονται
µόνοι τους, δυστυχώς, τους διώχνει.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα άρει την αποµόνωση χι-
λιάδων κατοίκων µικρών και αποµονωµένων νησιών και ταυτό-
χρονα αποτελεί µια καινοτόµα επενδυτική ευκαιρία. Οι δύο
προηγούµενες νοµοθετικές παρεµβάσεις προφανώς κρίθηκαν
αναποτελεσµατικές από την πραγµατικότητα, αφού µετά από
τόσα χρόνια δεν έχουµε υδατοδρόµια στη χώρα.

Με το προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο παρατηρήθηκαν ση-
µαντικά προβλήµατα και καθυστερήσεις ως προς την τελική αδει-
οδότηση των υδατοδροµίων. Η πρόβλεψη για ενιαία άδεια
ίδρυσης και λειτουργίας στις περισσότερες περιπτώσεις υπήρξε
ένας ανασταλτικός παράγοντας. Πλέον, διαµορφώνεται ένα σύγ-
χρονο και αναπτυξιακό µοντέλο στο οποίο δίνεται η δυνατότητα
διαχωρισµού της διαδικασίας αδειοδότησης σε δύο στάδια, ώστε
ο κάτοχος της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου, εφόσον το επιθυ-
µεί, να διαφοροποιείται από τον κάτοχο άδειας λειτουργίας και
εγκατάστασης. Η συγκεκριµένη πρόβλεψη σε συνδυασµό µε την
απλουστευµένη διαδικασία θα επιταχύνει σε µεγάλο βαθµό την
ανάπτυξη του δικτύου των υδατοδροµίων. 

Το γεγονός ότι η άδεια ίδρυσης µπορεί να αποκτηθεί αποκλει-
στικά και µόνο από δηµοσίου συµφέροντος φορείς και οργανι-
σµούς, δηλαδή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, Οργανισµός
Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, αλλά και νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου στα οποία όµως η πλειονότητα των µε-
τοχών θα ανήκουν στο δηµόσιο, ουσιαστικά διασφαλίζει, κατά τη
γνώµη µου και τη γνώµη της Κυβέρνησης, τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα των υποδοµών, άρα και το δηµόσιο συµφέρον.

Από την άλλη, η δυνατότητα απόκτησης άδειας λειτουργίας
από οποιονδήποτε δηµόσιο, ιδιωτικό ή σύµπραξη των δύο φορέα
που πληροί της προϋποθέσεις που τίθενται, δηµιουργεί τις συν-
θήκες για προσέλκυση επενδυτικών κεφαλαίων και τη δηµιουρ-
γία παραγωγικών επενδύσεων, που θα δηµιουργήσουν και θέσεις
εργασίας, αλλά και θα δώσουν και υπεραξία στο τουριστικό προ-
ϊόν σε πολλές περιοχές της χώρας.

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου συµβάλει σηµαντικά στη µείωση
της γραφειοκρατίας, η οποία είναι µεγάλη πληγή για τη χώρα,
όπως και η διαφθορά τα προηγούµενα χρόνια. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα αποτελεί η απλοποίηση της διαδικασίας για την πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση των υδατοδροµίων. Η αδειοδότηση
µεταφέρεται στην αποκεντρωµένη και αυτό είναι λιγότερο χρο-
νοβόρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρωχηµένο µοντέλο ανά-
πτυξης των προηγούµενων δεκαετιών που στηρίχθηκε στο δί-
πολο Αθήνα - Θεσσαλονίκη, µε αποτέλεσµα το 80% της
οικονοµικής δραστηριότητας της χώρας να συγκεντρώνεται στα
δύο αυτά αστικά κέντρα, ήταν προφανώς λάθος. Το συγκεκρι-
µένο νοµοθέτηµα θα συµβάλει στην οικοδόµηση ενός νέου, απο-
κεντρωµένου, πιο δίκαιου και πιο αποτελεσµατικού µοντέλου και
αυτό είναι το ζητούµενο.

Τα υδροπλάνα χαρακτηρίζονται ως τα πλέον κατάλληλα µέσα
µεταφοράς, συνδυάζοντας και την άµεση και ταχεία εξυπηρέ-
τηση των αεροπλάνων, αλλά και την ευελιξία των πλωτών µέσων.
Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τον νησιωτικό χαρακτήρα της Ελλάδος
και τη µεγάλη ακτογραµµή και τις συγκοινωνιακές ανάγκες βε-
βαίως, τα υδροπλάνα µπορούν να αποτελέσουν εναλλακτική επι-
λογή και για τη µεταφορά ανθρώπων, αλλά και για τη µεταφορά
αγαθών.

Πέρα όµως από τη διευκόλυνση και τη διεύρυνση της επισκε-
ψιµότητας σε περιοχές τουριστικού ενδιαφέροντος, θα έχουµε
και κοινωνικού χαρακτήρα οφέλη, όπως τη διακοµιδή ασθενών,
την έρευνα και τη διάσωση, τη µεταφορά τροφίµων, φαρµάκων
κ.α.. 

Όσον αφορά τις εγκαταστάσεις υδατοδροµίων, είναι επενδύ-

σεις µικρής κλίµακας και απαιτούν περιορισµένες υποδοµές, η
ανάπτυξή τους καθίσταται έτσι ευέλικτη και συµφέρουσα και από
άποψη τεχνικών έργων, αλλά και από άποψη υπενδεδυµένων κε-
φαλαίων. Η ίδρυση των υδατοδροµίων αποτελεί εποµένως ανα-
πτυξιακή προοπτική και µπορεί να επιφέρει διευρυµένα οφέλη
στις τοπικές και όχι µόνο κοινωνίες.

Αυτό το χρήσιµο νοµοθέτηµα, κύριε Υπουργέ, εκτός από τα
νησιά θεωρώ ότι θα πρέπει να αξιοποιηθεί και από περιοχές της
Ηπειρωτικής Ελλάδας µέσω των λιµνών. Μια από αυτές τις πε-
ριοχές είναι η Καρδίτσα. Το αίτηµα για ίδρυση υδατοδροµίου
στην Καρδίτσα έχει ξεκινήσει από το 2005 µε τον ν.3333, στη
λίµνη Πλαστήρα. Βεβαίως, τόσο για τη λίµνη Πλαστήρα όσο και
για άλλες λίµνες της χώρας υπάρχουν διάφορα προβλήµατα
ιδιοκτησιακά, χωροταξικά, τα οποία βεβαίως θα πρέπει να λυ-
θούν µε θεσµική παρέµβαση για να µπορέσει τελικά το νοµοσχέ-
διο να είναι όσο χρήσιµο φαίνεται ότι είναι. Θα αποτελεί έλλειµα
του νόµου, αλλά και τροχοπέδη στην ανάπτυξη όχι µόνο της Καρ-
δίτσας, αλλά και της δυτικής Θεσσαλίας και της κεντρικής Ελλά-
δος η αδυναµία αξιοποίησης αυτού του εργαλείου και γι’ αυτήν
την περιοχή. Έχει κατατεθεί σχετική τροπολογία και εύχοµαι να
γίνει αποδεκτή από τους συναρµόδιους Υπουργούς.

Σε κάθε περίπτωση, το παρόν σχέδιο νόµου πέρα από τη χρη-
σιµότητά του, δείχνει και έναν νέο τρόπο που η Κυβέρνηση αντι-
µετωπίζει την ανάπτυξη και την πρόοδο της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για την ακρίβεια του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Τσιάρας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται µια προσπάθεια από το

ελληνικό Κοινοβούλιο να νοµοθετήσουµε για θέµατα που αφο-
ρούν στα υδατοδρόµια εδώ και πολλά χρόνια. Η αλήθεια είναι
ότι η πρώτη πρωτοβουλία, αναφέρθηκε και νωρίτερα, ήταν το
2005 από την τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε
Υπουργό τον Θεσσαλό πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον Δηµή-
τριο Σιούφα. 

Όλοι ξέρουµε ότι η δεύτερη προσπάθεια έγινε το 2013 σ’ ένα
νοµοθετικό πλαίσιο τής τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
-συγκεκριµένα αναφέρθηκε ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης κ. Βλάχος- µε τον ν.4146, που αφορούσε στις στρα-
τηγικές και ιδιωτικές επενδύσεις. 

Αν πρέπει κανείς να δει το σύνολο του νοµοθετήµατος που συ-
ζητάµε σήµερα, νοµίζω ότι µε µια πρώτη µατιά εύκολα µπορεί να
κρίνει ότι είναι διστακτικό και άτολµο. Στην πραγµατικότητα κάνει
το µισό βήµα. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία, επειδή αντιλαµβανόµαστε τον ρόλο
της Αντιπολίτευσης εντελώς διαφορετικά απ’ ό,τι η παράταξη
που βρίσκεται σήµερα στην κυβέρνηση, θα στηρίξουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο. Όµως, µε βεβαιότητα δεν µπορούµε να
ψηφίσουµε θετικά για ρυθµίσεις που αποκλείουν γενικότερα την
ιδιωτική πρωτοβουλία.

Η κυβερνητική παράταξη είναι µονίµως αντιµέτωπη µε τις
δικές της αντιφάσεις. Άλλη τακτική ακολουθούµε όταν πρέπει εν-
δεχοµένως να συζητήσουµε για κάτι ευρύτερο, όπως είναι ο
ΟΛΠ, παραδείγµατος χάριν, και άλλη τακτική ακολουθούµε για
τα υδατοδρόµια, όταν πρέπει να ξαναγυρίσουµε σ’ ένα µοντέλο
που προάγει κυρίως τον κρατισµό και εµποδίζει την ιδιωτική πρω-
τοβουλία να έχει συγκεκριµένο ρόλο, ειδικά σε µια εποχή που
όλοι ξέρουµε ότι η συνολική κατεύθυνση της παγκόσµιας οικο-
νοµίας είναι στραµµένη σ’ έναν µονόδροµο που κάποιοι από
εσάς δεν θέλουν να δεχθούν.

Πέραν όλων αυτών, όµως, πέραν της αντιφάσεως µεταξύ δη-
µοσίου και ιδιωτικού, που κάθε φορά έρχεστε να νοµοθετήσετε
παλεύοντας µε τον εαυτό σας µία να το δεχθείτε, µία να το απορ-
ρίψετε, µία να το εκτρέψετε κάπου διαφορετικά, υπάρχουν αντι-
φάσεις και σε σχέση µε ιδεολογικές αναφορές που εσείς οι ίδιοι
κάθε φορά προβάλλετε ως µείζον ζητούµενο των πολιτικών σας
επιλογών.

Χαρακτηριστικά, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο βρέθηκε σε δια-
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βούλευση από τις 5 Αυγούστου του 2016 έως τις 9 Σεπτεµβρίου
του 2016, δηλαδή για έναν µήνα και πέντε µέρες περίπου. Όταν
πρόκειται, όµως, για κάποια άλλα νοµοσχέδια –εδώ θα µου επι-
τρέψετε να µιλήσω για κάποια άλλα ζητήµατα, τα οποία βεβαίως
αφορούν στη συνολική πολιτική επικαιρότητα-, η αντιµετώπιση
είναι εντελώς διαφορετική. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η
συγχώνευση του ΤΕΙ Θεσσαλίας. 

Μας έφερε ο κύριος Υπουργός Παιδείας ένα νοµοσχέδιο για
δηµόσια διαβούλευση, η οποία θα διαρκέσει δέκα µέρες, µε δύο
Σαββατοκύριακα µέσα σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα, µη λαµβά-
νοντας τίποτα υπ’ όψιν του, ούτε τη γνώµη της τοπικής κοινω-
νίας, ούτε τα ακαδηµαϊκά κριτήρια, ούτε το γεγονός ότι σύσσωµη
η πανεπιστηµιακή κοινότητα του ΤΕΙ Θεσσαλίας έχει µια διαφο-
ρετική άποψη, ούτε από την άλλη πλευρά ότι το σύνολο των φο-
ρέων του Νοµού Καρδίτσας αντιτάσσεται σ’ αυτό το σχέδιο. 

Επιτέλους, κάποια στιγµή πρέπει όλοι να καταλάβουµε ότι
υπηρετώντας την πολιτική, πρέπει να υπηρετήσουµε το δηµόσιο
συµφέρον. Πρέπει κάποια στιγµή οι επιλογές, όπως και αν προ-
βάλλονται, να έχουν τουλάχιστον ως αντίκρισµα την κοινή λογική.
Όταν δεν υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια µέσα από τα οποία
οδηγούνται οι συγκεκριµένες επιλογές, αντιλαµβάνεστε ότι
υπάρχει ένα µεγάλο ερώτηµα στην κοινή γνώµη, όπως αυτό το
ερώτηµα που υπάρχει ειδικά σήµερα, αυτήν την περίοδο, στην
κοινή γνώµη του Νοµού Καρδίτσας, που όλοι πιστεύουν ότι η
Καρδίτσα είναι σφόδρα αδικηµένη, γιατί φεύγει το τµήµα Δια-
τροφής και Διαιτολογίας από την Καρδίτσα και πηγαίνει σε µια
γειτονική πόλη, χωρίς αυτό να αιτιολογείται επαρκώς, γιατί η
Καρδίτσα είναι η µοναδική πόλη της αρµοδιότητας του ΤΕΙ Θεσ-
σαλίας που δεν έχει σχολή και αυτό δεν απαντάται σε καµµία
απολύτως αιτιολόγηση.

Θα πω χαρακτηριστικά, επειδή έποµαι της αγαπητής συναδέλ-
φου από την Καρδίτσα, ότι η άποψη πως ένα τµήµα δεν µπορεί
να στοιχειοθετήσει σχολή, προφανώς καταρρίπτεται από την
πρόσφατη νοµοθέτηση, όταν στην Άρτα µε ένα τµήµα έχουµε
συγκεκριµένη σχολή! Όµως, δεν χρειάζεται να αναζητήσω τι
υπάρχει στην Άρτα ή ποια πρόσωπα συνδέονται µε την Άρτα,
γιατί προφανώς οι απαντήσεις είναι τόσο οφθαλµοφανείς και
τόσο εύκολες που στην πραγµατικότητα υπαγορεύουν και απο-
δεικνύουν ότι οι πολιτικές επιλογές δεν είναι τελικά αποτέλεσµα
ακαδηµαϊκών ή σοβαρών λογικών κριτηρίων, αλλά αποτέλεσµα
διαπροσωπικών σχέσεων ή εν πάση περιπτώσει επιρροής συγ-
κεκριµένων πολιτικών προσώπων. 

Οι αντιφάσεις προφανώς δεν σταµατάνε εδώ. Πρόσφατα εί-
χαµε το γνωστό ζήτηµα µε το θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων
και όλα αυτά που βγαίνουν στην επικαιρότητα, κυρίως µε την κυ-
βερνητική πλευρά να επικαλείται ότι υπήρξαν δήθεν συνοµιλίες
της εκπροσώπου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας µε τον Πρωθυ-
πουργό των Σκοπίων κ. Ζάεφ. Καλά, είναι δυνατόν όλα αυτά να
στέκουν σε σοβαρή επιχειρηµατολογία, όταν υπάρχει συγκεκρι-
µένη θέση εκφρασµένη;

Εµείς για άλλη µια φορά δηλώνουµε προς κάθε κατεύθυνση:
Ιδού η Ρόδος! Εκλογές, εκλογές! Να δούµε ποιος θα το ψηφίσει
και ποιος όχι. Να ξέρουµε ποιος στέκεται απέναντι στον λόγο του
µε εντιµότητα. Όλη αυτή η ρητορική περί της δήθεν ακροδεξιάς
στροφής της Νέας Δηµοκρατίας η οποία αντιστέκεται σε αυτήν
τη συµφωνία και λέει «όχι», προφανώς δεν συναντάται µε τη ρη-
τορική του κυβερνητικού εταίρου, του κ. Καµµένου. Δηλαδή, η
Νέα Δηµοκρατία είναι ακροδεξιά και ο κ. Καµµένος δεν είναι;
Εσείς αγαπητοί φίλοι, συνάδελφοι, σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ που
συγκυβερνάτε µε τον κ. Καµµένο, είστε ευχαριστηµένοι µε αυτό;
Όλα αυτά αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουργούν µια απόλυτη αντί-
φαση σε σχέση µε το πώς λειτουργείτε και πώς αντιλαµβάνεστε
τις πολιτικές θέσεις και τις πολιτικές επιλογές.

Πριν από δύο µέρες καταθέσατε το προσχέδιο του προϋπολο-
γισµού. Προϋπολογισµό άλλον για το εσωτερικό και άλλον για
το εξωτερικό δεν νοµίζω να έχει ξαναδεί το ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Άλλο σενάριο για τους εντός Ελλάδος, για το τι πρέπει να
ακούσουν και τι θα τους αρέσει, άλλο σενάριο για τους Ευρω-
παίους εταίρους – δανειστές! Κάποια στιγµή, αν δεν υπάρξει η
ελάχιστη σοβαρότητα απέναντι στη συνολική άσκηση της εξου-
σίας, να είστε βέβαιος ότι η ελληνική κοινή γνώµη θα βρεθεί προ-

φανώς σύντοµα στη θέση για να κάνει και τις δικές της επιλογές,
αλλά βεβαίως και να κρίνει οποιονδήποτε εξ ηµών. Και αυτό είναι
κάτι το οποίο επαναλαµβάνεται στον χρόνο, επαναλαµβάνεται
στην πολιτική και πρέπει κανείς να του δώσει τη σηµασία που
πρέπει, αν θέλει η επόµενη µέρα να είναι µια διαφορετική µέρα. 

Εδώ που βρίσκεται η πατρίδα µας αυτές οι γνωστές αντιφά-
σεις της πολιτικής, µε άλλα µηνύµατα εντός και άλλα µηνύµατα
εκτός, µε το να παλεύουµε µε τον εαυτό µας, µε τις ιδεοληψίες
µας και τελικά όλα αυτά τα οποία νοµοθετούµε, αποφασίζουµε
και επιλέγουµε να µην έχουν καµµία σχέση µε το πραγµατικό
συµφέρον των Ελλήνων πολιτών, είναι µια πρακτική που σε έναν
πολύ µεγάλο βαθµό θα καταδικαστεί και µάλιστα σύντοµα από
τους Έλληνες πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ανοί-
ξατε πολύ την ατζέντα κ. Τσιάρα: Μακεδονικό, εκλογές, όλα!

Θα δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό για νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
έχουµε συζητήσει και από χθες, έχουν περιέλθει σε γνώση των
µελών της επιτροπής. Χάριν συντοµίας δεν τις παρουσιάζω. Τις
ξέρουν οι κύριοι συνάδελφοι. 

Επίσης, θα αναφερθώ σε κάποιες τροπολογίες που αφορούν
τον ΟΑΣΑ, τον ΟΣΕΘ και τα ΚΤΕΛ, οι οποίες προβλέπουν συγκε-
κριµένη λειτουργία. Να το παρουσιάσω, γιατί και κάποια Μέσα,
ειδικά στη Θεσσαλονίκη, έχουν αρχίσει και δίνουν στρεβλές ερ-
µηνείες και του νοµοσχεδίου και των τροπολογιών που υπάρ-
χουν. 

Υπάρχει ένα µεταφορικό έργο που έχει ανατεθεί στον ΟΑΣΘ
από παλιά, στην ΟΣΥ και στα ΚΤΕΛ Αττικής και Θεσσαλονίκης,
που εξαιρούνται κιόλας από τη ρύθµιση. 

Δεν θα µπω στη συζήτηση για τον ΟΑΣΘ και τα «εγκλήµατα»
που έγιναν εκεί για χρόνια. Όµως, είναι γνωστό στους πολίτες
ότι πολλά δροµολόγια ειδικά των ΚΤΕΛ αλλά και των δηµόσιων
αστικών συγκοινωνιών κόβονται, µε αποτέλεσµα την ταλαιπωρία
του επιβατικού κοινού και των πολιτών.

Ένα δεύτερο τέχνασµα που είχαν στη Θεσσαλονίκη ήταν να
εντάξουν ένα µεγάλο κοµµάτι του αστικού µεταφορικού έργου
των ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης στον ΟΑΣΘ και στη συνέχεια να χρησι-
µοποιεί ο ΟΑΣΘ τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης ως υπεργολάβο και να
τα πληρώνει, χωρίς καµµία διαγωνιστική διαδικασία, χωρίς δια-
φάνεια, χωρίς τίποτα τέτοιο.  

Οι τροπολογίες, λοιπόν, έρχονται να θεραπεύσουν ακριβώς
αυτήν τη στρέβλωση. Έρχονται να βάλουν υποχρεωτικά στα
ΚΤΕΛ Αττικής και Θεσσαλονίκης σύστηµα τηλεµατικής, που θα
εντάσσεται στο κεντρικό σύστηµα του ΟΑΣΑ και του ΟΣΕΘ και
ηλεκτρονικό εισιτήριο, προκειµένου η λειτουργία, οι έλεγχοι και
η τιµολόγηση να γίνονται διαφανώς και όχι όπως γίνονταν µέχρι
σήµερα. 

Και βέβαια προβλέπεται κοινή υπουργική απόφαση µε τον
Υπουργό Οικονοµικών, για να υπάρχουν πρόστιµα σ’ αυτές τις
εταιρείες εφόσον κόβουν δροµολόγια που έχουν δεσµευθεί για
το µεταφορικό τους έργο είτε είναι δηµόσιες αστικές συγκοινω-
νίες είτε είναι τα ΚΤΕΛ. 

Τις αναφέρω κι αυτές για να τις έχετε υπ’ όψιν σας από νωρίς
και να περιληφθούν και στις τοποθετήσεις των συναδέλφων και
θα καταθέσω και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Επίσης, υπάρχει τροπολογία που έχει να κάνει µε το να επι-
τρέψουµε τα ταξί της χώρας να είναι επιτέλους ηλεκτροκίνητα.
Μέχρι τώρα απαγορευόταν. 

Έχουµε και µια ρύθµιση για την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπο-
ρίας, προκειµένου να µπορούν να παίρνουν οι γονείς τα επιδό-
µατα για την ανατροφή του τέκνου, να µην τους κόβονται. 

Ρώτησε ο συνάδελφος πριν για µια τροπολογία αν έχει γνω-
µοδότηση. Έχει γνωµοδότηση προφανώς από την αρµόδια ρυθ-
µιστική αρχή δηµοσίων συµβάσεων. Δεν είναι ανεξάρτητη αρχή.
Δεν έχει αναβαθµιστεί σε ανεξάρτητη αρχή συνταγµατικά κατο-
χυρωµένη ακόµα. Έχουν να κάνουν µε τις τροποποιήσεις του
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ν.4412, µετά από µια σειρά συζήτησης και διαβούλευσης που
έγινε µε τους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης και όλους τους εµ-
πλεκόµενους. 

Θα ήθελα όµως να αναπτύξω και µια τροπολογία που αφορά
σ’ ένα θέµα πολύ σηµαντικό για τους συναδέλφους µηχανικούς
του δηµοσίου, πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευσης.
Στον προηγούµενο νόµο, όχι τον τελευταίο που πέρασε το 2016,
εδώ και πάρα πολλά χρόνια, υπάρχουν µηχανικοί που σέρνονται
στα δικαστήρια χωρίς να έχουν ευθύνη, χωρίς να έχουν καµµία
νοµική κάλυψη για παραλείψεις του δηµοσίου. Σ’ αυτές τις περι-
πτώσεις, λοιπόν, επαναφέρουµε τη νοµική συνδροµή του δηµο-
σίου και την αποζηµίωση του δικηγόρου που εκείνοι θα
επιλέγουν σε περίπτωση αθώωσής τους. Δεν είναι δυνατόν να
σέρνονται στελέχη των δήµων, των περιφερειών, του Υπουρ-
γείου, των Υπουργείων γενικότερα, για έναν δρόµο ή για ένα πε-
ζοδρόµιο όταν η ευθύνη είναι πολιτική ή υπάρχουν άλλοι λόγοι
που δεν έχουν να κάνουν µε τα δικά τους υπηρεσιακά καθήκοντα
κι εκείνοι είναι εντάξει. Εποµένως, τους δίνουµε τη δυνατότητα
να επιλέξουν την υπεράσπισή τους και σε περίπτωση αθώωσης
να καλύπτονται από το δηµόσιο. 

Μια ακόµα τροπολογία που έχει σχέση µε τον ν.4412 και πρέ-
πει να τονιστεί είναι το αναχρονιστικό πλαίσιο που κληρονοµή-
σαµε για να εκτελούνται τα έργα χωρίς προβλήµατα, για τη

µετατόπιση των δικτύων όταν γίνεται ένα µεγάλο έργο υποδο-
µής. Το νοµοθετικό πλαίσιο που βρήκαµε προέβλεπε ότι αυτά τα
δίκτυα µετατοπίζονται µε χρηµατοδότηση απ’ αυτούς τους φο-
ρείς. Δηλαδή, αν θέλαµε ένα τηλεπικοινωνιακό δίκτυο να µετα-
τοπιστεί για να γίνει ένας δρόµος ή κάποιο άλλο έργο θα έπρεπε
ο ΟΤΕ να µετατοπίσει το δίκτυό του και να το πληρώσει ο ίδιος.
Προφανώς δεν το µετατόπιζε. Το ίδιο ισχύει για την ΔΕΗ, την
ΕΥΔΑΠ, την ΕΥΑΘ, για όλες τις εταιρείες νερού. Εδώ προβλέ-
πουµε η µετατόπιση αυτών των δικτύων να γίνεται από τον προ-
ϋπολογισµό του έργου και από την εργοληπτική εταιρεία που
είναι ο ανάδοχος του διαγωνισµού, προκειµένου να υλοποιούνται
χωρίς καθυστερήσεις και να έχουµε ένα ορθολογικό πλαίσιο στη
µεταφορά δικτύων για την ολοκλήρωση των έργων. Ιδιαίτερα στα
έργα του µετρό και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη τέτοιου εί-
δους προβλήµατα δηµιούργησαν καθυστερήσεις ετών και πι-
στεύω ότι µε αυτές τις αλλαγές διευκολύνονται πάρα πολύ η
ολοκλήρωση και υλοποίηση των έργων. 

Θα ήθελα επίσης να πω ότι προφανώς γίνονται αποδεκτές οι
τροπολογίες του Υπουργείου Ναυτιλίας που έχουν κατατεθεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον

λόγο για να µεταφέρω στην Αίθουσα τρία βασικά επιχειρήµατα,
συµπεράσµατα, στα οποία έχουν καταλήξει οι περισσότεροι συµ-
πολίτες µας, που τους αφορά η λειτουργία των υδατοδροµίων
είτε ως κατοίκους και δηµότες είτε ως επιχειρηµατίες. 

Συµπέρασµα πρώτο: Καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν
µπόρεσε να αγνοήσει τις αντιδράσεις των ανταγωνιστικών κλά-
δων και το αντίστοιχο πολιτικό κόστος και ως εκ τούτου κανείς
από όσους γνωρίζουν τα πράγµατα δεν έπεσε από τα σύννεφα,
κανείς δεν εξεπλάγη µε την απίστευτη προχειρότητα των µέχρι
σήµερα νοµοθετηµάτων, η οποία µε µαθηµατική ακρίβεια οδή-
γησε στο αδιέξοδο που κυριαρχεί στον συγκεκριµένο τοµέα εδώ
και τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια.

Συµπέρασµα δεύτερο: Η σωστή λειτουργία των υδατοδροµίων
µπορεί να ηγηθεί της τοπικής ανάπτυξης και να συνεισφέρει ση-
µαντικά στην εθνική προσπάθεια. Αν τυχόν λειτουργούσαν σή-
µερα σε όλη την Ελλάδα υδατοδρόµια, είναι βέβαιο -να είσαστε
σίγουροι- ότι θα βλέπαµε το ΑΕΠ να αυξάνεται.

Συµπέρασµα τρίτο: Οι κάτοικοι των νησιών µας θα νιώθουν πιο
ασφαλείς γνωρίζοντας πως έχουν µια επιπλέον επιλογή, έναν
ακόµη τρόπο να αντιµετωπίσουν µια ανάγκη, ένα έκτακτο περι-
στατικό, που απαιτεί σαφώς και µια µεταφορά εκτός νησιού. 

Βασιζόµενος, λοιπόν, σε αυτά τα τρία απλά και αδιαµφισβή-
τητα συµπεράσµατα, έχοντας υπ’ όψιν και τα όσα ειπώθηκαν από
τους φορείς στις αρµόδιες επιτροπές, συνεκτιµώντας το γεγονός
πως ο Υπουργός επέδειξε κι ένα πνεύµα συνεργασίας κάνοντας
δεκτές πολλές από τις προτάσεις οι οποίες διατυπώθηκαν στις
επιτροπές, δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω πως το σηµερινό νο-
µοσχέδιο επιτρέπει να ελπίζουµε βάσιµα ότι σύντοµα τα υδατο-
δρόµια θα µπουν στην καθηµερινότητα χιλιάδων Ελλήνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα υδατοδρόµια τα έχει ανάγκη
η νησιωτική Ελλάδα, τα χρειάζεται η ελληνική οικονοµία και τα
θέλει η ελληνική κοινωνία. Από την εµπειρία µου έχω να σας ανα-
φέρω το εξής, επειδή βρέθηκα σε ένα ακριτικό νησί κατά τη διάρ-
κεια της επαγγελµατικής µου πορείας για ενάµιση χρόνο. Μιλάµε
για την Κάλυµνο, όπου βρέθηκα το 2003 -και σήµερα συζητάµε
και µια τροπολογία για το νησί αυτό. Η Κάλυµνος δεν είχε τότε
αεροδρόµιο και η σύνδεση µε την ηπειρωτική Ελλάδα γινόταν
µόνο ακτοπλοϊκώς και η µοναδική σύνδεση µε το νησί το οποίο
είχε αεροδρόµιο, την Κω, γινόταν µόνο ακτοπλοϊκώς. Ο δήµαρ-
χος λοιπόν τότε, ο κ. Ρούσσος, και η έπαρχος του νησιού έκαναν
προσπάθειες από τότε, µιλούσαν µε κάποιες εταιρείες για το πως
θα µπορούσε να δροµολογηθεί και να τεθεί σε εξέλιξη ένα υδα-
τοδρόµιο στην περιοχή εκείνη. Κάτι όµως έλειπε. Τι έλειπε; Κάτι
σαν κι αυτό το οποίο εξετάζουµε σήµερα.

Το µόνο που πρέπει να προσέξουµε, πέρα από το να µη βά-
ζουµε γραφειοκρατικά προβλήµατα στη λειτουργία των υδατο-
δροµίων, είναι να τηρούνται πολύ αυστηροί όροι σε ό,τι αφορά
στην προστασία του περιβάλλοντος. Τα ελληνικά νερά είναι ήδη
πολύ επιβαρυµένα και θα πρέπει να τα προσέχουµε ως κόρη
οφθαλµού. Στο ζήτηµα, λοιπόν, της προστασίας του περιβάλλον-
τος από τη δραστηριότητα των υδατοδροµίων θα πρέπει να εί-
µαστε πολύ αυστηροί. 

Θα ήθελα να προχωρήσω στον σχολιασµό, κυρίως µιας
υπουργικής τροπολογίας, της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
1760 και ειδικό 31, η οποία προβλέπει την απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ των ακινήτων σε πυρόπληκτες περιοχές. Αυτή η τροπο-
λογία µού δίνει την ευκαιρία να σας υπενθυµίσω για άλλη µια
φορά την περίφηµη «καβάτζα» του κ. Τσακαλώτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάποιος ή κάποια από εσάς
έχει κάνει αυτό που έκανα εγώ, αν δηλαδή προσπάθησε να κρα-
τήσει µε µεγάλη αγωνία σηµειώσεις  και να υπολογίσει το πόσα
χρήµατα, το πόσες ελαφρύνσεις, το πόσα βοηθήµατα έχουν ανα-
κοινωθεί από αρµόδια και επίσηµα χείλη είτε πως έχουν δοθεί
είτε πως θα δοθούν για τους πυρόπληκτους στο Μάτι, θα κατα-
λήξει στο εξής απλό συµπέρασµα: Τσάµπα κρατάει αυτήν την
«καβάτζα» ο κ. Τσακαλώτος, τσάµπα κρατάει την «καβάτζα» της
εισφοράς του νόµου 128/1975, χωρίς κανέναν απολύτως λόγο.

Αποδεικνύεται από αυτά τα οποία λένε τα αρµόδια χείλη πως η
ελληνική κοινωνία και η ελληνική πολιτεία στο σύνολό της είναι
σε θέση να αντεπεξέλθουν µε αξιοπρέπεια απέναντι σε τέτοιου
είδους εθνικές τραγωδίες.

Αυτό, όµως, στο οποίο θα ήθελα να δώσετε και την απαιτού-
µενη προσοχή είναι και το εξής: Καµµιά από τις οικονοµικές ενι-
σχύσεις που έχουν ανακοινωθεί από τα χείλη των αρµόδιων
Υπουργών δεν προέρχεται από τον λογαριασµό της εισφοράς
του ν.128/1975, που σύµφωνα µε τον µνηµονιακό ν.4336/2015,
συνεχίζουν να την παρακρατούν οι τράπεζες για λογαριασµό του
κ. Τσακαλώτου από τους Έλληνες δανειολήπτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσακαλώτος έχει παραδεχ-
θεί εδώ µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, σε ανύποπτο χρόνο, πολύ
πιο πριν από την τραγωδία στη Μάνδρα και σαφώς πολύ πιο πριν
από την τραγωδία στο Μάτι, απαντώντας σε ερωτήσεις µου, ότι
έχει στην άκρη περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για την κακιά
στιγµή. Πιστεύω πως θα σας ενδιαφέρει όλους όσοι σκοπεύετε
να ψηφίσετε την εν λόγω τροπολογία και έχετε στηρίξει όλες τις
πρόνοιες για τους πυρόπληκτους της ανατολικής Αττικής να µά-
θετε το τι θα µου απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση που κατέ-
θεσα χθες και θα την καταθέσω και σήµερα στα Πρακτικά και µε
την οποία τον ρωτάω να µας πει πόσα από τα λεφτά αυτά, που
έχει για τον συγκεκριµένο σκοπό από το 2015, θα διαθέσει για
τους πυρόπληκτους στο Μάτι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Σαρίδη.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Καραναστάσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Να υπενθυµίσω ότι όποτε θέλει κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος µπορεί να ζητήσει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο

νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να βάλει στη ζωή µας ένα µεταφορικό
µέσο που σε πρώτη ανάγνωση µπορεί να εκληφθεί ως πολυτέ-
λεια, το υδροπλάνο. Και όµως, ούτε νέο µέσο είναι, αφού πρω-
τοεµφανίστηκε τη δεκαετία του 1920 και επανεµφανίστηκε
δραστήρια το 2004 και κατά άλλους το 2005 ως το 2008, ούτε
πολυτελές µε την έννοια του δαπανηρού, του περιττού ή του µη
απαραίτητου. Και αυτό γιατί τα υδροπλάνα χαρακτηρίζονται ως
τα πλέον κατάλληλα µέσα µεταφοράς, συνδυάζοντας την άµεση
και ταχεία εξυπηρέτηση των αεροπλάνων µε την ευελιξία των
πλωτών µέσων.

Έχοντας κατά νου τον νησιωτικό χαρακτήρα της Ελλάδας και
τις συγκοινωνιακές ανάγκες, τα υδροπλάνα µπορούν και πρέπει
να αποτελέσουν µια βασική, ευέλικτη εναλλακτική επιλογή για
τις µεταφορές προσώπων και αγαθών. Όταν µάλιστα έχουµε να
κάνουµε µε πλήθος µικρών και αποµακρυσµένων νησιών χωρίς
χερσαίο αεροδρόµιο ή µε ακτοπλοϊκές συνδέσεις εποχιακά ανε-
παρκείς, τα υδροπλάνα θα µπορούσαν να συµπληρώσουν τη µε-
ταφορική εξυπηρέτηση και να εξασφαλίσουν την απρόσκοπτη
και αδιάλειπτη σύνδεση της νησιωτικής µε την ηπειρωτική χώρα.

Εκτός, όµως, από την εξυπηρέτηση των τακτικών συγκοινω-
νιακών αναγκών, τα υδροπλάνα θα διευκολύνουν και θα διευρύ-
νουν την επισκεψιµότητα περιοχών τουριστικού ενδιαφέροντος
και θα µπορούν να εξυπηρετούν ανάγκες επείγουσας και έκτα-
κτης µετακίνησης, όπως αεροδιακοµιδής ασθενών, έρευνας και
διάσωσης, µεταφοράς φορτίων.

Θα αναρωτηθεί κάποιος αφού το υδροπλάνο προσφέρει τόσα
πλεονεκτήµατα στις µεταφορές γιατί από το 2008 και εντεύθεν
δεν το χρησιµοποιούµε; Η αλήθεια είναι ότι η προσπάθεια που
έγινε µε τον ν.4146/2013 δεν καρποφόρησε, γιατί παρά τις καλές
προθέσεις του νοµοθέτη η διαδικασία που θεσµοθετήθηκε απο-
δείχθηκε ατελέσφορη. Και εδώ νοµίζω ότι µια συζήτηση πρέπει
να γίνει όσον αφορά στο για ποιον λόγο το αφήσαµε τόσο µε-
γάλο χρονικό διάστηµα στη διαβούλευση. Αναφέροµαι σε αυτά
που είπε ο κ. Τσιάρας πριν. Για να µπορέσουµε, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, να έχουµε ένα λειτουργικό νοµοσχέδιο και όχι σαν
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εκείνο το οποίο κάνατε εσείς.
Σκοπός, λοιπόν, των ρυθµίσεων του παρόντος νοµοσχεδίου

είναι να καθοριστεί εκ νέου το πλαίσιο αδειοδότησης µε αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων που διαπιστώθηκαν στην προσπάθεια
εφαρµογής του υπό κατάργηση νόµου. Ως κύριο πρόβληµα θε-
ωρείται η έκδοση ενιαίας άδειας ίδρυσης και λειτουργίας υδα-
τοδροµίου, όπου οι ενδιαφερόµενοι ως επί το πλείστον
αδυνατούν να ικανοποιήσουν το αρχικό στάδιο.

Επίσης, η ενιαία άδεια στις περισσότερες των περιπτώσεων
δεν διευκολύνει τους ίδιους τους ενδιαφερόµενους, οι οποίοι
διαχωρίζουν το επενδυτικό τους ενδιαφέρον µόνο στην ίδρυση
ή µόνο για τη λειτουργία. Πρόβληµα συνιστά, επίσης, το γεγονός
ότι η περιβαλλοντική αδειοδότηση και κατάταξη των υδατοδρο-
µίων είναι µια ιδιαίτερα χρονοβόρα διαδικασία ενώ προβλήµατα
αντιµετωπίστηκαν και στην παραχώρηση της παρόχθιας ζώνης
λιµνών για την ανάπτυξη της χερσαίας υποδοµής.

Οι νέες ρυθµίσεις εστιάζονται στα ακόλουθα σηµεία. Η άδεια
ίδρυσης υδατοδροµίου χορηγείται µόνο σε δηµόσιο φορέα, θε-
σµοθετεί τη δυνατότητα χρήσης της περιοχής του λιµένος ως
εναλλακτική περιοχή ελιγµών του υδροπλάνου, µε τη σύµφωνη
γνώµη του λιµενάρχη, ενισχύονται τα µέτρα ασφάλειας για τα
υδατοδρόµια και δίνεται έµφαση στα θέµατα εκπαίδευσης προ-
σωπικού, καθιερώνονται ελάχιστες απαιτήσεις για τις κτηριακές
υποδοµές και λαµβάνεται πρόνοια για τη διασφάλιση της βιωσι-
µότητας των υδατοδροµίων σύµφωνα µε τις πραγµατικές συν-
θήκες της αγοράς. Το δηµόσιο υπό προϋποθέσεις µπορεί να
ιδρύει και να λειτουργεί υδατοδρόµια είτε στο όνοµά του είτε σε
συνιστώµενους για το σκοπό αυτό δηµοσίου χαρακτήρα φορείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση και η λειτουργία δι-
κτύων υδατοδροµίων στην Ελλάδα αποτελεί καινοτόµο επενδυ-
τική ευκαιρία µε σηµαντικές αναπτυξιακές προοπτικές σε τοπικό
επίπεδο, αλλά και συνολικά για τη χώρα.

Η ενίσχυση του τουριστικού προϊόντος της χώρας µας, η δη-
µιουργία υπεραξίας και νέων ευκαιριών στους οργανισµούς λι-
µένων και τα λιµενικά ταµεία, η προώθηση της τουριστικής
αγοράς στην ευρύτερη περιοχή των λιµένων, αλλά και σε περιο-
χές οι οποίες µέχρι σήµερα δεν ήταν ούτε εύκολα ούτε γρήγορα
προσβάσιµες, αλλά ούτε και δηµοφιλείς τουριστικοί προορισµοί,
η σύνδεση του κέντρου µε την περιφέρεια, η έµφαση στη νησιω-
τικότητα, η µεγέθυνση της τουριστικής σεζόν, η δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας, η ανάδειξη και η ανάπτυξη των τοπικών οικο-
νοµιών, η εµπλοκή του πρώτου και δεύτερου βαθµού αυτοδιοί-
κησης, πράγµατα δηλαδή που είναι ζητούµενα σε κάθε
επενδυτική δράση, εξυπηρετούνται πλήρως σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του προς ψήφιση νοµοσχεδίου. Συνεπώς, αποτελεί ανα-
πτυξιακή προοπτική που µπορεί να επιφέρει διευρυµένα οφέλη
τόσο στις τοπικές κοινωνίες όσο και στην εθνική οικονοµία.

Κυρία Πρόεδρε, κλείνοντας θα ήθελα να σταθώ λίγο και στο
δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που περιέχει διατάξεις σχετικά
µε τις αστικές οδικές µεταφορές, κυρίως σχετικά µε τις συµβά-
σεις παραχώρησης υπηρεσιών αστικών οδικών µεταφορών και
τις συµβάσεις παραχώρησης υπηρεσιών αστικών οδικών µετα-
φορών επιβατών χωρίς διαγωνισµό. Νοµίζω ότι η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Αστικών Συγκοινωνιών εξέφρασε και γι’ αυτό το
θέµα µια πολύ θετική γνώµη. 

Ο κανονισµός, λοιπόν, 1370/2007 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τις δηµόσιες επιβατικές οδικές και σιδηροδροµικές µεταφορές
παρουσιάζει σηµαντική πολυπλοκότητα και µπορεί να ερµηνευτεί
µε διαφορετικό τρόπο. Η επικείµενη εφαρµογή του επιβάλλει την
αναδιαµόρφωση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου στην κατεύ-
θυνση της εφαρµογής του κανονισµού και της προστασίας των
επιχειρήσεων και των εργαζοµένων, ειδικά στην πρώτη περίοδο
εφαρµογής.

Στόχος, λοιπόν, των διατάξεων που περιλαµβάνονται στο κοµ-
µάτι αυτό του νοµοσχεδίου είναι η εξασφάλιση της συνεχούς
προσφοράς µεταφοράς επιβατών, ο σχεδιασµός, η οργάνωση
και η λειτουργία των δικτύων, η διασφάλιση της παροχής υψηλής
ποιότητας δηµόσιων επιβατικών µεταφορών µε το χαµηλότερο
δυνατό κόστος, η ρύθµιση της χορήγησης αποκλειστικών δικαιω-
µάτων εκµετάλλευσης, καθώς και η ρύθµιση παντός είδους απο-
ζηµιώσεων σε αντιστάθµισµα της εκπλήρωσης υποχρεώσεων

παροχής δηµοσίων επιβατικών µεταφορών. Έτσι διασφαλίζεται
η απρόσκοπτη και οµαλή µεταφορά των επιβατών σε ολόκληρο
το δίκτυο.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε τη ψήφιση του παρόντος σχεδίου νόµου για τα υδατοδρόµια
δηµιουργείται ένα ασφαλές και ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο
για την ανάπτυξη της αγοράς του νέου µέσου -και εννοώ τα
υδροπλάνα.

Κύριε Υπουργέ, για να µπορέσουµε να θεραπεύσουµε ένα
πρόβληµα που, ίσως, δηµιουργείται αυτήν τη στιγµή, θα ήθελα
να σας παρακαλέσω, στο άρθρο 70, του ν.4530/2018, να προστε-
θεί ένα εδάφιο γ’, στην παράγραφο 3, ως εξής: «Ειδικά για τα
αστικά ΚΤΕΛ και τα «Αστικά ΚΤΕΛ Α.Ε.» και τις δηµοτικές επιχει-
ρήσεις Κω και Ρόδου η προθεσµία του εδαφίου β’ παρατείνεται
έως 31 Δεκεµβρίου 2018». Αν είναι δυνατόν, να το εντάξετε στο
σηµερινό νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο
και για τον λόγο αυτό, καλώ όλους να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σειρά
έχει ο πρώτος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που ζήτησε τον
λόγο, ο κ. Θεοχαρόπουλος, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ήθελα να δώσω µερικές διευκρινήσεις ή απαντήσεις άµε-
σες, για να τις λαµβάνουν υπ’ όψιν τους και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. 

Γίνεται αποδεκτό και θα φέρουµε τροπολογία -το έχει ζητήσει
και ο κ. Τζελέπης- για τα πρατήρια καυσίµων των ΚΤΕΛ στο επό-
µενο σχέδιο νόµου. Επειδή έχουν λήξει οι άδειες, θα δοθεί µία
παράταση ενός µήνα ή δύο µηνών, µέχρι να περάσει κανονικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κι εγώ το ζήτησα αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Και ο κ. Βλάχος το έχει ζητήσει.   
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Αυτό που µπορεί να γίνει άµεσα είναι να

δοθεί παράταση. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Γίνεται αποδεκτό αυτό. Θα το συντάξουµε και θα το κατα-
θέσουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
πάνω σ’ αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
ένα λεπτό, κύριε Βλάχο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Πρέπει να δείτε ότι για τον ΟΣΥ έχει
δοθεί παράταση µέχρι το 2022. Η παράταση που θα δοθεί στα
ΚΤΕΛ να µην είναι µίζερη. Αφού υπάρχει το πνεύµα, καθώς στον
ΟΣΥ έχει δοθεί παράταση µέχρι το 2022. Αυτό ήθελα µόνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν είναι, όµως, για πρατήρια. Είναι για δεξαµενές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Ταύρου (δεύτερο τµήµα).  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, συζητούµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, το
οποίο αφορά στην ίδρυση και τη λειτουργία υδατοδροµίων.
Εξαρχής λέω ότι στο νοµοσχέδιο αυτό είµαστε θετικοί, το ψηφί-
ζουµε επί της αρχής. Έχουµε, βεβαίως, πολλούς προβληµατι-
σµούς για επιµέρους άρθρα και γι’ αυτό θα θέλαµε και
συγκεκριµένες απαντήσεις, πέραν του γεγονότος της θετικής
διάθεσης για την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 
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Ενώ θα µπορούσε το νοµοσχέδιο αυτό να έχει µόνο θετικά
αποτελέσµατα για την οικονοµία και την κοινωνία, και σ’ αυτό αν-
τανακλώνται, για ακόµη µία φορά, η ανεπάρκεια, οι εµµονές,
αλλά και οι παθογένειες του πολιτικού συστήµατος ευρύτερα,
που οξύνονται ακόµη περισσότερο από την Κυβέρνησή σας.   

Πρώτον, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µε µεγάλη καθυστέρηση.
Εννοώ από το 2013 µέχρι το 2018, για να είµαι ειλικρινής. Εδώ,
όµως, είστε από το 2015 έως το 2018. Τον Σεπτέµβρη του 2016
ολοκληρώθηκε η σχετική διαβούλευση. Κυβερνητικά στελέχη
διαβεβαίωναν ότι το νέο νοµοθετικό πλαίσιο θα ψηφιζόταν από
τη Βουλή µέσα στον Φεβρουάριο του 2017.

Εσείς, τον Ιούνιο του 2017, κύριε Υπουργέ, είχατε δηλώσει,
όπως διαβάζουµε σε δηµοσιεύµατα, ότι «εντός των προσεχών
ηµερών κατατίθεται στη Βουλή το νοµοσχέδιο για τα υδατοδρό-
µια», ενάµιση χρόνο πριν. Δηλώσατε ότι «διευθετήθηκαν οι εκ-
κρεµότητες», ενάµιση χρόνιο πριν. Τώρα είµαστε στον Οκτώβριο
του 2018. Έχουµε πολύ µεγάλες καθυστερήσεις, µε επιπτώσεις,
βέβαια, στις επενδύσεις κ.λπ., γιατί το νοµοσχέδιο σχετίζεται µε
την ευρύτερη ανασυγκρότηση της χώρας.   

Φέρνετε σήµερα προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που, παρά τη
σαφή θετική του κατεύθυνση, δηµιουργεί και προβληµατισµό,
καθώς ενισχύει την άποψη περί παρεµβατισµού και κρατισµού
και δεν κατευνάζει την ανησυχία για την εξάλειψη της γραφει-
οκρατίας. Δεν αναιρεί ένα από τα µειονεκτήµατα του προηγού-
µενου θεσµικού πλαισίου, που ήταν ο µεγάλος αριθµός
υπουργικών αποφάσεων και κοινών υπουργικών αποφάσεων, οι
οποίες και καταδείκνυαν έλλειψη συντονισµού µεταξύ των πολ-
λών εµπλεκόµενων υπηρεσιών για την έκδοσή τους. Και σήµερα
χρειάζονται πολλές ΚΥΑ. 

Είναι αλήθεια ότι πρόκειται για ένα πολυεπίπεδο και πολυτο-
µεακό νοµοσχέδιο και λόγω του ιδιάζοντος χαρακτήρα του, που
αποτελεί την κάλυψη αναγκών ακτοπλοΐας και αεροπλοΐας, πρέ-
πει να είναι και καινοτόµο. Γι’ αυτό, απαιτείται ορθός σχεδιασµός,
πλήρης συντονισµός και έγκαιρη εκτέλεση.   

Αυτή τη στιγµή τα περισσότερα ζητήµατα είναι σε επίπεδο
«θα», ή στο «κάποια στιγµή θα το δούµε», ενώ θα έπρεπε ήδη να
έχουν επιλυθεί. Έχει χαθεί πολύτιµος χρόνος και θα χαθεί και
άλλος τόσος –αυτό είναι το πρόβληµα- προκειµένου να επιλυ-
θούν όλα τα ζητήµατα που έχουν τεθεί, να εκδοθούν οι πλέον
των δεκατριών ΚΥΑ και υπουργικών αποφάσεων που απαιτούν-
ται.

Ψηφίζουµε, δηλαδή, έναν µελλοντικό σχεδιασµό, ενώ θα
έπρεπε να ψηφίζουµε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα βασισµένο
σε λεπτοµερή σχεδιασµό µε χρονοδιαγράµµατα και πρόβλεψη
για την εξασφάλιση των απαραίτητων πόρων.

Ενώ η ίδρυση και η λειτουργία υδατοδροµίων από ξένους και
εγχώριους επενδυτές µπορεί αναµφίβολα να συµβάλλει στην
ανάπτυξη, εσείς θεσµοθετείτε ότι µόνο το δηµόσιο και οι ΟΤΑ
µπορούν να ιδρύουν υδατοδρόµια, γιατί πρέπει και σωστά –η επι-
χειρηµατολογία είναι σωστή, όχι αυτό που κάνετε- να αποφευχ-
θεί η εµπορευµατοποίηση των αδειών. Θα µπορούσαν, όµως,
ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο να προβλεφθούν ασφαλιστικές δι-
κλείδες, να αποφευχθεί η εµπορευµατοποίηση αντί του πλήρους
αποκλεισµού του ιδιωτικού τοµέα. Δυστυχώς, αποδεικνύεται για
ακόµη µία φορά µία εµµονή σε έναν κρατισµό παλαιάς κοπής και
αντιαναπτυξιακό. 

Και προφανώς, δεν λέµε ότι αποτελεί λύση η εναπόθεση της
ίδρυσης υδατοδροµίων αποκλειστικά στην αγορά. Αυτή δεν είναι
η δική µας θέση, η θέση του Κινήµατος Αλλαγής, της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης. Είναι η θέση ότι δηµόσιος και ιδιωτικός το-
µέας θα πρέπει να λειτουργούν συνεργατικά για να µπορέσει να
πάει µπροστά η χώρα, γιατί αλλιώς τίποτα δεν θα πάει καλά. Οι
συµπράξεις -για παράδειγµα- δηµοσίου και ιδιωτών θα ήταν µια
πιο αποτελεσµατική πρακτική.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, διερωτώµαι: Πού θα βρουν για πα-
ράδειγµα τους πόρους οι δήµοι -είναι γνωστή η κατάσταση πολ-
λοί δήµοι δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις άµεσες
υποχρεώσεις τους- και πολλοί δηµόσιοι φορείς;. Κάνουµε ασκή-
σεις επί χάρτου; Γιατί να µην µπορούν και οι ιδιωτικοί φορείς µε
ένα αυστηρό, σκληρό πλαίσιο του κράτους; Κατά τα άλλα προ-
ωθεί η Κυβέρνηση τις επενδύσεις και το φιλικό επενδυτικό περι-

βάλλον. 
Έστω ότι µε πολύ προσπάθεια –και το εύχοµαι- οι δήµοι τα κα-

ταφέρνουν. Τα έσοδα από τα παράβολα, όµως, θα πηγαίνουν
στο Υπουργείο σας για να µπορούν να πραγµατοποιούνται οι
απαραίτητοι έλεγχοι. Τι ακριβώς λέµε τώρα; Αυξήστε εσείς τον
προϋπολογισµό σας. Οι δήµοι θα χρειάζονται έσοδα για συντή-
ρηση, βελτίωση κ.λπ. ενώ θα πρέπει να µπορούν να χρηµατοδο-
τούν και άλλες δραστηριότητες τους. Θα τα παίρνετε εσείς -λέει-
και θα αποφασίζετε ποιο µέρος τους θα δίνετε στους δήµους.

Και γιατί να προχωρήσει ένας ΟΤΑ σε µια τέτοια επένδυση
στην περίπτωση που διαθέτει τα κεφάλαια –που δεν είναι και εύ-
κολη αυτή η περίπτωση- τη στιγµή δεν θα του εξασφαλίζονται
καν τα αντίστοιχα έσοδα; 

Σε αυτά τα αυτονόητα ερωτήµατα πρέπει να απαντήσετε στην
τοποθέτησή σας. Νοµίζω ότι τα έχουµε πει και στις επιτροπές
και δεν έχουµε πάρει απαντήσεις. Είναι ή δεν είναι αυτό επιβε-
βαίωση µιας εµµονής σε ένα συγκεντρωτικό κράτος και σε µια
εισπρακτική πολιτική και όταν εν όψει µάλιστα των αυτοδιοικητι-
κών εκλογών µιλάτε για χειραφετηµένη αυτοδιοίκηση µε δικούς
της πόρους και δικές της αρµοδιότητες;

Όσον αφορά στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου και τις αστι-
κές οδικές µεταφορές, αναρωτιέται πράγµατι κάποιος πώς είναι
δυνατόν να µην έχει προηγηθεί καµµία διαβούλευση για το φλέ-
γον ζήτηµα της διατήρησης των θέσεων εργασίας του ήδη υπάρ-
χοντος προσωπικού στα αστικά ΚΤΕΛ και την εξασφάλιση των
εργασιακών δικαιωµάτων τους –ή εάν έχει γίνει, να µας το πείτε-
στην περίπτωση αλλαγής του φορέα δηµόσιας υπηρεσίας, ο
οποίος ενδεχοµένως να προκύψει µετά την ολοκλήρωση των δια-
γωνιστικών διαδικασιών; 

Δεν µπαίνω περισσότερο εδώ, γιατί αναγκαστικά µε τις τρο-
πολογίες που έχετε καταθέσει, θα πρέπει να µιλήσουµε και για
τις τροπολογίες στο χρόνο που έχουµε. Και εδώ νοµίζω ότι η συ-
ζήτηση είναι µεγαλύτερη, διότι ανακύπτουν πάρα πολλά θέµατα.

Όσο αφορά στην Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων δεν µπο-
ρούµε να είµαστε αισιόδοξοι, καθώς είναι γνωστή και καταγε-
γραµµένη η σχέση της Κυβέρνησής σας µε τις ανεξάρτητες
αρχές. Την προβλέπετε σαφώς υποστελεχωµένη και σε δευτε-
ρεύοντα ρόλο. Προτεραιότητα έχουν τα τέλη, τα παράβολά και
η είσπραξή τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι χρόνοι και τα αντανακλαστικά
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι απελπιστικά αργά. Ακόµα
και εάν ολοκληρωθεί τώρα η νοµοθετική διαδικασία για την
ίδρυση και λειτουργία των υδατοδροµίων, οι ενδιαφερόµενοι
επενδυτές δεν θα προλάβουν ούτε το επόµενο καλοκαίρι τον
τουρισµό. Και υπάρχει εκτίµηση άµεσων επενδυτικών κεφαλαίων
εν αναµονή. Είναι απλώς διαχειριστική ανεπάρκεια ή είναι δευ-
τερεύον το ενδιαφέρον για τις επενδύσεις;

Η αναδιανοµή, όµως, της φτώχειας –την οποία ασκεί η Κυβέρ-
νησή σας- δεν στοιχειοθετεί προοδευτική πολιτική. Ούτε γίνεται
πολιτική µόνο µε την υπερφορολόγηση που ασκείτε και µε αυτό
το άδικο ασφαλιστικό του κ. Κατρούγκαλου, για το οποίο έχουµε
πει από την πρώτη στιγµή ότι θα πρέπει να αλλάξει ριζικά. Για να
πετύχουµε ικανοποιητικούς ρυθµούς ανάπτυξης ώστε να µην συ-
ζητάµε συνεχώς για περικοπές συντάξεων, µείωση αφορολόγη-
του, ανεργία κ.ο.κ., χρειάζεται αλλαγή πολιτικής. 

Και εσείς, αντί να θεµελιώσετε ένα σύγχρονο και αποτελεσµα-
τικό κράτος, αντί να µειώσετε τη γραφειοκρατία, αντί να ενισχύ-
σετε τη διαφάνεια, τις ανεξάρτητες αρχές και την ταχύτητα της
απονοµής δικαιοσύνης και να δηµιουργήσετε, τέλος, ένα φιλικό
περιβάλλον για την προσέλκυση εγχώριων και ξένων επενδύ-
σεων, επιδίδεστε σε µια πρωτοφανή συνολικά στην Κυβέρνησή
σας φοροεπιδροµή και στη συσσώρευση υπερπλεονασµάτων µε
µόνο σκοπό τη διανοµή των επιδοµάτων.

Μια πραγµατικά προοδευτική πολιτική, όµως, µεριµνά πρωτί-
στως για την ανάπτυξη. Την ανάπτυξη όχι ως σύνθηµα –γιατί το
ακούµε ως σύνθηµα από τον Πρωθυπουργό τον τελευταίο καιρό,
«δίκαιη ανάπτυξη»- αλλά την ανάπτυξη η οποία θα έχει τη δίκαιη
αναδιανοµή του πλούτου, θα έχουµε σύγχρονες υπηρεσίες κοι-
νωνικής πολιτικής στον τοµέα της παιδείας και της υγείας, που
δεν έχουµε, και το κράτος δεν θα ασχολείται µε όλα, µε όλους
τους άλλους τοµείς, αλλά θα ασχολείται εκεί που πραγµατικά
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χρειάζεται και στους άλλους τοµείς θα βάζει το αυστηρό πλαί-
σιο.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σε µία τροπολογία την οποία έχετε
καταθέσει µε τη γνώριµη, πλέον, πρακτική της Κυβέρνησής σας,
δηλαδή την τελευταία στιγµή χθες το βράδυ. Το λέω γιατί στο
δικό σας το νοµοσχέδιο ήταν, στις επιτροπές ήµασταν. 

Σε µία τέτοια, θεωρώ, σηµαντική τροπολογία -δεν τη θεωρώ
κάποια τροπολογία η οποία δεν αφορά τον κόσµο, δεν αφορά
όσους µεταφέρονται µε τις αστικές συγκοινωνίες- θα έπρεπε
τουλάχιστον να γίνει µία διαβούλευση στις επιτροπές και να µπο-
ρούµε να έχουµε τις απαντήσεις και να γίνει συζήτηση. Δυστυ-
χώς, γίνεται στο πόδι και αυτό µας δηµιουργεί πολλές ερωτήσεις
και πολλές αµφιβολίες.

Με την υπ’ όψιν τροπολογία µε γενικό αριθµό 1764 και ειδικό
33, για τον πρώην ΟΑΣΘ, τον πρώην ΟΑΣΑ και τα ΚΤΕΛ, ορίζεται
στις περιοχές αρµοδιότητας ΟΑΣΑ κ.λπ. επιτρέπεται η εκτέλεση
αστικών και υπεραστικών δροµολογίων από τα ΚΤΕΛ. Σε περί-
πτωση µη κατάρτισης σύµβασης µε το κατά τόπο αρµόδιο ΚΤΕΛ
αυτή µπορεί να καταρτίζεται µε άλλους οδικούς µεταφορείς επι-
βατών. Ασάφεια το µεγαλείο σου! 

Δεν µας διευκρινίζετε ποιος είναι ο οδικός µεταφορέας επιβα-
τών που εκτός από άγνωστος προτείνει δροµολόγια και όρους
σύµβασης και εγκρίνει ο Υπουργός. Χωρίς διαγωνισµό; Πού είναι
η διαφάνεια και το ξεκάθαρο θεσµικό πλαίσιο; Σε ένα θέµα στο
οποίο έχει γίνει µία µεγάλη συζήτηση εδώ συνεχίζετε, ως Κυβέρ-
νηση, τις παλινωδίες. 

Και βέβαια, διαβάζουµε και δηµοσιεύµατα. Τα διαβάζαµε πριν
έρθει η τροπολογία σας. Δεν γνωρίζαµε ότι θα έρθει. Διαβάσαµε
χθες δηµοσίευµα στις ιστοσελίδες «Φεύγει ο ΟΑΣΘ από γραµµές
της υπαίθρου της Θεσσαλονίκης».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Από πού;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Voria.gr, ένα site. 
Και εµείς δεν το ξέραµε και λέµε δεν έχουµε κάτι τέτοιο στις

τροπολογίες. Δεν το είχαµε χθες το απόγευµα. Το ήξεραν πριν
από εσάς, µάλλον, το τι θα συµβεί. Λέω για κάτι το οποίο το βλέ-
παµε ότι αναµένεται και εµείς λέγαµε έχει ολοκληρωθεί στις επι-
τροπές και δεν έχουµε δει κάτι τέτοιο. Το οποίο τι λέει στην
ουσία; Ότι εκεί που δεν µπορείτε, στις περιοχές της υπαίθρου,
θα το δίνετε στο ΚΤΕΛ.

Εν πάση περιπτώσει, το πρόβληµα ξέρετε ποιο είναι; Ότι ου-
σιαστικά έναν περίπου χρόνο µετά την κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ
συνεχίζεται το ράβε-ξήλωνε του συγκοινωνιακού χάρτη της Θεσ-
σαλονίκης. 

Η λύση δεν ήταν να περάσουµε από το ιδιωτικό µονοπώλιο του
ΟΑΣΘ που σας είπαµε και εδώ µέσα –τότε είχαµε ψηφίσει
«παρών», δεν το είχαµε καταψηφίσει, θυµάστε- και τότε ότι δεν
συµφωνούµε µε αυτήν την κατάσταση η οποία υπήρχε. Να µην
περάσουµε σε ένα κρατικό µονοπώλιο του Υπουργείου Μεταφο-
ρών µε τα ίδια προβλήµατα. Εσάς, όµως, είναι µεγαλύτερο το
πρόβληµα. Δεν µπορείτε να το εφαρµόσετε ούτε αυτό και στο
τέλος προχωράτε σε µία κρατικοδίαιτη µεταφορά εκεί που θέ-
λετε χωρίς καν τους όρους της διαφάνειας. Πήρατε τις συγκοι-
νωνίες από τους ιδιώτες και τώρα τις ξαναδίνετε πίσω µέσω µιας
αδιαφανούς διαδικασίας. Οµολογείτε την αποτυχία και κάθε κρι-
τική που σας είχαµε ασκήσει επιβεβαιώνεται λέξη προς λέξη. 

Η λύση για τη Θεσσαλονίκη βρίσκεται σε ανοικτές δηµόσιες
συγκοινωνίες µε καθοριστικό ρόλο της αυτοδιοίκησης και των
φορέων της πόλης. Εµείς αυτό που λέγαµε και τότε και τώρα
είναι ότι οι αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης πρέπει να
σχεδιάζονται από τους ανθρώπους της πόλης και όχι από τους
αρεστούς του εκάστοτε Υπουργού. 

Δεν ήταν καλή η κατάσταση. Έπρεπε να αλλάξει εκείνη η κα-
τάσταση. Δεν είναι καλή η κατάσταση σήµερα. Και αυτά που κά-
νετε δείχνουν ότι παραµένει µία άρρωστη κατάσταση στη
Θεσσαλονίκη.

Ζητάτε οι αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης να ανήκουν
στο Υπουργείο σας ουσιαστικά αυτή τη στιγµή όχι στο κράτος
και στην κοινωνία. Έρχεστε µε µία υπουργική απόφαση fast truck.
Να την αποσύρετε να το συζητήσουµε κανονικά. Να το συζητή-
σουµε µέσα στις επιτροπές, να µας απαντήσετε σε όλα αυτά. Γι’

αυτό είναι οι επιτροπές, για να έρχονται απαντήσεις να µας πεί-
σετε. Καµµία έγνοια και πρόβλεψη για την ποιότητα των υπηρε-
σιών, για καλύτερες προδιαγραφές και καινούρια λεωφορεία.

Θυµίζω ότι σας λέγαµε, σας έλεγα εδώ στην Ολοµέλεια το κα-
λοκαίρι του 2017 ότι δυστυχώς το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα –το καλοκαίρι του 2017 στην οµιλία µου εδώ- δεν φαίνεται
να διασφαλίζει ποιοτικές υπηρεσίες µεταφορών. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο βασίζεται στις προθέσεις του εκάστοτε Υπουρ-
γού και αυτό ψάχνουµε τώρα σήµερα να δούµε τις προθέσεις
του εκάστοτε Υπουργού.

Σας λέγαµε ότι οι αστικές συγκοινωνίες δεν αντέχουν ούτε
κρατικοδίαιτα ούτε νεοφιλελεύθερα µοντέλα και κυρίως δεν αν-
τέχουν λαϊκισµό. Δυστυχώς, εδώ συνδυάζονται όλα, και το κρα-
τικοδίαιτο και το νεοφιλελεύθερο και ο λαϊκισµός. Βεβαίως, σας
λέγαµε ποια είναι η λύση για τις δηµόσιες συγκοινωνίες αλλά δεν
µας ακούγατε. Αυτά σας λέγαµε, τα προβλήµατα. 

Στην ουσία τι κάνετε τώρα; Επειδή ο ΟΑΣΘ δεν µπορεί να επι-
τελέσει, δεν έχετε λεωφορεία για τις περιοχές της υπαίθρου της
Θεσσαλονίκης –και αν θέλετε, διαψεύστε το- θέλετε να τα δώ-
σετε στο ΚΤΕΛ. Αν δεν τα πάρει το ΚΤΕΛ, θέλετε να τα δώσετε
σε έναν άγνωστο ιδιώτη και όλα αυτά µε υπουργικές αποφάσεις. 

Ποια διαφάνεια και ποια διαδικασία; Πρέπει να περάσουµε σε
µία άλλη λογική. Με αυτόν τον τρόπο δεν πρόκειται η χώρα να
υπερβεί την κρίση. Η χώρα, για να υπερβεί την κρίση, χρειάζεται
άλλα µυαλά επιτέλους για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε,
γιατί και εδώ είναι θέµατα που πρέπει να συνεννοηθούµε, γιατί
µας ακούνε οι άνθρωποι, µας ακούνε οι πολίτες και της Θεσσα-
λονίκης και άλλων πόλεων, που ουσιαστικά αυτοί πλήττονται,
όταν οι υπηρεσίες της συγκοινωνίας δεν είναι αυτές που πρέπει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, για να απαντήσετε στον
κ. Θεοχαρόπουλο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αν επιτρέπετε, για να µην δηµιουργούνται λαθεµένες εν-
τυπώσεις θα ήθελα να πω το εξής: Κύριε Θεοχαρόπουλε, τα
προηγούµενα χρόνια επί προηγούµενων κυβερνήσεων, που στε-
λέχη του κόµµατός σας είχαν θέσεις ευθύνης στην Κυβέρνηση,
άλλαξε η περιοχή ευθύνης του ΟΑΣΘ. Δεν ξέρω αν το καταλα-
βαίνετε αυτό. Αυτό έγινε ακριβώς στην λογική που καταγγέλλετε,
δηλαδή, για να έχουµε µία παλαιοκοµµατική λειτουργία εξυπη-
ρέτησης συγκεκριµένων συµφερόντων των τότε µετόχων του
ΟΑΣΘ.

Να σας παρουσιάσω, λοιπόν, ότι στον πρώτο χρόνο λειτουρ-
γίας του ΟΑΣΘ έχουµε 45 εκατοµµύρια λιγότερης δαπάνης που
είναι λεφτά του ελληνικού λαού και βρήκαµε αντί για πεντακόσια
λεωφορεία, διακόσια πενήντα να λειτουργούν, και για την ακρί-
βεια διακόσια πενήντα τέσσερα. 

Το τρικ, που είχε κάνει τότε η Κυβέρνηση, ήταν να µεγαλώσει
την περιοχή που ήταν ευθύνη του ΟΑΣΘ και να δίνει υπεργολα-
βία στα ΚΤΕΛ το µεταφορικό έργο. Αυτό το βλέπετε εσείς εξορ-
θολογισµό ή οι επιτροπές της Βουλής και ο Υπουργός είναι για
να εγκρίνει την ολιστική µελέτη της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης και Αττικής και να µην υπάρχει το χάος που υπάρ-
χει σήµερα;

Το θεσµικό πλαίσιο λέει ότι δεν µπορεί ο ΟΑΣΘ που είναι για
το κέντρο της Θεσσαλονίκης και για τους γύρω δήµους, να πη-
γαίνει και να έχει στον χώρο ευθύνης του µικρά χωριά µε µικρή
µεταφορική κίνηση για να απαλλάσσονται κάποιοι ιδιώτες από
αυτό και εκεί που είναι εµπορικές οι γραµµές, να πληρώνονται
αδρά από το ελληνικό δηµόσιο για να παρέχουν αυτό το µετα-
φορικό έργο και να παίρνουν και τα έσοδα των εισιτηρίων.

Άρα θα σας παρακαλούσα πολύ να ρωτήσετε τα στελέχη που
είχατε τότε στην Κυβέρνηση και να δείτε τι εγκλήµατα έγιναν στη
Θεσσαλονίκη και στις αστικές συγκοινωνίες. Ήταν ένας ιδιαίτε-
ρος χώρος άσκησης παλαιοκοµµατικής πολιτικής και λαµβάνω
την κριτική που κάνατε ως αυτοκριτική στον χώρο σας και σε
αυτά που προέβλεψαν για τις αστικές συγκοινωνίες, κυρίως της
Θεσσαλονίκης, αλλά και της Αττικής.

Ευχαριστώ.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµα-
τικά σας άκουσα. Όµως, σας έκανα συγκεκριµένες ερωτήσεις.
Αντιπολιτευτήκατε την Αντιπολίτευση και δεν απαντήσατε. Σας
ρώτησα ποιος είναι. Λέτε εδώ µέσα για οδικούς µεταφορείς επι-
βατών, εάν δεν µπορεί το ΚΤΕΛ. Ποιος είναι; Σε ποιον ιδιώτη θα
δώσετε χωρίς να το ξέρει σήµερα και χωρίς διαγωνισµό η Βουλή;
Σε αυτά θα απαντήσετε, για το αν κάνετε εσείς, όπως τα λέτε,
τα ίδια µε αυτά που πολλές φορές έγιναν και έχουµε καταδικά-
σει;

Εµείς γι’ αυτόν τον λόγο σας είπαµε ότι και εκείνο το µοντέλο
δεν ήταν το σωστό και αυτό το µοντέλο δεν είναι το σωστό, αλλά
µάλλον δεν θέλετε να ακούτε και δεν απαντάτε. Αντί να απαντή-
σετε, κατηγορήσατε το τι γινόταν στη χώρα πριν δέκα χρόνια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο, αλλά να είστε σύντοµος γιατί δεν γίνε-
ται να κάνουµε τώρα διάλογο εδώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τι να κάνουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν θέ-
λετε, απαντήστε ή κρατήστε το για το τέλος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αφού δεν τα ξέρουν και δεν ρωτάνε κιόλας για να µάθουν.
Δεν ρωτάνε µέσα στο κόµµα τους. Τι να κάνω; Εγώ φταίω;

Το ΚΤΕΛ Αττικής και το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, κύριε Θεοχαρό-
πουλε, εξαιρούνται από το υπόλοιπο πλαίσιο που µπαίνει. Και γι’
αυτό µπαίνουν στον χώρο ευθύνης του ΟΑΣΑ και του ΟΣΕΘ.
Διότι δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται η Περιφερειακή Ενότητα Ατ-
τικής και Θεσσαλονίκης, όπως οι υπόλοιπες περιφερειακές ενό-
τητες.

Τα ΚΤΕΛ είναι ιδιωτικός φορέας. Το ξέρετε αυτό, έτσι; Και τα
ΚΤΕΛ Αττικής και τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι γνωστό, κύριε
Σπίρτζη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και τα ΚΤΕΛ Αττικής και τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης. Δεν ελέγ-
χονται από το Υπουργείο, ελέγχονται από τις περιφέρειες, από
την τοπική αυτοδιοίκηση.

Εποµένως, δεν µπορεί να είναι σε οµηρία η Θεσσαλονίκη και
η Αττική ούτε από το ΚΤΕΛ Αττικής ούτε από το ΚΤΕΛ Θεσσαλο-
νίκης, αν δεν παρέχουν το µεταφορικό έργο που έχουν συµφω-
νήσει. Σε αυτή την περίπτωση λοιπόν -γιατί αλλάζει η φιλοσοφία
του χώρου και πάµε στη φιλοσοφία του ποιος δηµόσιος φορέας
ή ποια ΚΤΕΛ αναλαµβάνουν συγκεκριµένες γραµµές-, αν αρνηθεί
το ΚΤΕΛ Αττικής ή το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, υπάρχουν και άλλα
ΚΤΕΛ στη χώρα που µπορούν, µέσα από τις προβλεπόµενες δια-
γωνιστικές διαδικασίες, να αναλάβουν συγκεκριµένα δροµολό-
για, όπως και δηµοτικές επιχειρήσεις το ίδιο. Αλλά δεν µπορεί η
Αττική και η Θεσσαλονίκη να είναι όµηροι είτε του ιδιωτικού
ΟΑΣΘ, όπως ήταν, είτε των ιδιωτικών ΚΤΕΛ στην Αττική. Ρωτήστε
κανέναν πολίτη στην Αττική, για να καταλάβετε τι τραβάει ο κό-
σµος. Ρωτήστε! Και µην µας εγκαλείτε για αυτά που δηµιουργή-
σατε για δεκαετίες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο
παρακαλώ για µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν υπάρχει περίπτωση. Τελείωσε. Κακώς έδωσα τον λόγο και
στον Υπουργό και σε σας. Δεν γίνεται να κάνουµε εδώ παρά-
σταση. Στο τέλος έχετε δευτερολογία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µόνο για
µισό λεπτό. Μία πρόταση: Να προσθέσει κάτι στην τροπολογία
µε βάση την απάντηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Θεοχαρόπουλε. Δεν γίνεται να
κάνουµε ερωτήσεις απαντήσεις. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι φα-
σαρία είναι αυτή τώρα χωρίς λόγο; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι έτσι όπως τα λέτε,
διορθώστε την τροπολογία και συµπληρώστε ότι εννοείτε για
τους οδικούς µεταφορείς τα ΚΤΕΛ, αλλιώς αυτά που είπατε δεν
ισχύουν. Γιατί δεν το προσθέτετε τότε για να λυθεί;

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

δεν θα…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …ξέρετε πολύ καλά ότι

συµµετέχω στο Κίνηµα Αλλαγής ως Πρόεδρος της ΔΗΜΑΡ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Μηταράκης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τα ξέρετε καλά γιατί

εσείς προσωπικά τα ξέρετε καλά τι κάνατε, εσείς προσωπικά και
τότε και τώρα. Γι’ αυτό σας εγκαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας
ακούσαµε κύριε Θεοχαρόπουλε. 

Ορίστε κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,

βιώνουµε µία επενδυτική ξηρασία. Μετά από τόσα χρόνια διακυ-
βέρνησής σας δεν έχετε φέρει ούτε µία δική σας µεγάλη επέν-
δυση. Ο ελληνικός λαός θα σας θυµάται για την επιστροφή στην
ύφεση το 2015 και το 2016, για το κλείσιµο των τραπεζών, για
την εξαντλητική φορολόγηση κάθε παραγωγικής δραστηριότη-
τας, για τα εξοντωτικά πρωτογενή πλεονάσµατα που δεχθήκατε,
για την εκχώρηση της περιουσίας του δηµοσίου, ακόµα και των
µουσείων στο υπερταµείο για ενενήντα εννιά χρόνια. 

Πολεµήσατε το Ελληνικό, τον ΤΑP, τα περιφερειακά αεροδρό-
µια, τις ιδιωτικοποιήσεις γενικότερα. Το αποτέλεσµα καταδει-
κνύεται και στο προσχέδιο του προϋπολογισµού που καταθέσατε
τη Δευτέρα, όπου δεν προβλέπεται άνοδος για το 2018 στον ακα-
θάριστο σχηµατισµό παγίου κεφαλαίου. Τώρα το 2019 προβλέ-
πετε αύξηση επενδύσεων 11,9%

Προφανώς, προεξοφλείτε εκλογική νίκη της Νέας Δηµοκρα-
τίας στις επερχόµενες εκλογές, γιατί µε τις δικές σας πολιτικές
τέτοια αύξηση δεν εξηγείται. Γιατί εµείς στη διετία 2012 - 2014
σε πολύ πιο δύσκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες είχαµε εξασφα-
λίσει επενδύσεις 37,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το επενδυτικό πλαίσιο 2012 - 2014 εντάσ-
σεται και η συζήτηση για τα υδατοδρόµια. Με το νόµο 4146/2013,
που η Κυβέρνηση Σαµαρά είχε φέρει προς ψήφιση, ορίστηκε το
πλαίσιο αδειοδότησης των υδατοδροµίων. Στόχος ήταν να επι-
ταχυνθούν οι διαδικασίες, να επισπεύσουν οι επενδύσεις που ει-
δικά για τα µικρότερα και τα πιο αποµακρυσµένα νησιά είναι
εξαιρετικής σηµασίας. Το νοµοσχέδιο, ο νόµος 4146, όπως ήδη
ακούστηκε στην Αίθουσα προσέλκυσε τριάντα επενδύσεις. Προ-
λάβαµε και εκδώσαµε τρεις άδειες. Για τις υπόλοιπες είκοσι
επτά, εδώ και τέσσερα χρόνια, δεν έχετε να επιδείξετε κανένα
έργο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το θέµα των υδατοδροµίων δεν το θέτουµε για πρώτη
φορά. Δεν το θυµηθήκαµε σήµερα στην ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου. Με ερώτησή µου, στις 8 Δεκεµβρίου 2015, σας επε-
σήµανα τον κίνδυνο να χαθεί το επενδυτικό ενδιαφέρον που τότε
υπήρχε, λόγω των καθυστερήσεων του Υπουργείου σας και της
γραφειοκρατίας. Επανήλθα µε νεότερες ερωτήσεις τον Μάιο του
2016 και τον Απρίλιο του 2017, υπογραµµίζοντας κάθε φορά τα
οφέλη που θα είχαν τα υδατοδρόµια για τις τοπικές κοινωνίες,
όπως αναπτυξιακά, αλλά και για τη διασύνδεσή τους µε κοντινά
νησιά. Πάντα η ίδια απάντηση εδώ και τρεισήµισι χρόνια, ότι επε-
ξεργάζεστε το νέο νοµοθετικό πλαίσιο.

Ήρθατε και στην πράξη προσπαθήσατε να ακυρώσετε τα
πάντα. Υποσχεθήκατε ένα βελτιωµένο πλαίσιο και έτσι «πάγω-
σαν» ή και ακυρώθηκαν τελείως ακόµα και ώριµες επενδύσεις. 

Ειδικά για τη Χίο, η επένδυση είχε φτάσει στην υποβολή πλή-
ρους φακέλου για το υδατοδρόµιο, που ακόµα περιµένει τις
δικές σας εγκρίσεις. Τέσσερα χρόνια µετά, έρχεστε και αντιγρά-
φετε κακέκτυπα το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας. Στερή-
σατε, όµως, επί τέσσερα χρόνια ένα κοµµάτι της αναπτυξιακής
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προοπτικής των νησιών µας, για να φέρετε πάλι τις γνωστές σας
ιδεοληψίες. 

Λέτε ότι δεν δίνετε το δικαίωµα για ίδρυση υδατοδροµίων σε
ιδιώτες, αλλά µόνο στο δηµόσιο, ενώ είναι γνωστές οι δυσλει-
τουργίες του δηµόσιου τοµέα και στην κεντρική Κυβέρνηση αλλά
και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Πολλές φορές
ακόµα και η χρηµατοδότηση µικρών κεφαλαίων, που µπορεί να
απαιτηθούν, µπορεί να πάρει πολλά χρόνια µέχρι να φτάσει στην
υλοποίηση παρ’ όλο που για τα υδατοδρόµια δεν απαιτούνται ιδι-
αίτερες υποδοµές και προς Θεού, δεν ιδιωτικοποιείτε το νερό
της θάλασσας πάνω στο οποίο θα προσγειώνονται τα υδρο-
πλάνα! 

Ενώ, λοιπόν, την ίδια στιγµή δεχθήκατε εσείς, ως Κυβέρνηση,
την ιδιωτικοποίηση των περιφερειακών αεροδροµίων, την επέ-
κταση της σύµβασης για το «Ελευθέριος Βενιζέλος», την ιδιωτι-
κοποίηση του ΟΛΠ και του ΟΛΘ, ξαφνικά µε τα υδατοδρόµια
θυµάστε ότι είστε αριστεροί. Χρειαστήκατε µία ολόκληρη κυβερ-
νητική θητεία, για να φέρετε βελτιώσεις, όπως λέτε, σ’ ένα νο-
µοσχέδιο που θα µπορούσαν να είχαν γίνει µέσα σ’ ένα εξάµηνο,
µε µία τροπολογία, εάν είστε τόσο πεπεισµένοι ότι αυτές οι βελ-
τιώσεις πραγµατικά θα επιταχύνουν τις αιτήσεις για λειτουργία
υδατοδροµίων, αλλά δεν θα χάνατε το ώριµο επενδυτικό ενδια-
φέρον που υπήρχε το 2014 και το 2015. 

Ενώ ως Κυβέρνηση και το υπερταµείο σε συνεργασία µαζί σας
προετοιµάζεστε να ιδιωτικοποιήσετε και λιµάνια και µαρίνες, δεν
δίνετε σ’ αυτά που εσείς θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε το δικαίωµα
να επεκτείνουν τις δραστηριότητές τους και στον τοµέα των υδα-
τοδροµίων. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα είναι ότι θα κριθείτε
από το άµεσο αποτέλεσµα, από το πόσες βδοµάδες θα σας
πάρει, για να εγκρίνετε είκοσι οκτώ σχέδια που περιµένουν τρει-
σήµισι χρόνια στο δικό σας συρτάρι. 

Επιτρέψτε µου -δράττοµαι της ευκαιρίας ως Βουλευτής Χίου-
να αναφερθώ σ’ ένα θέµα που έχουµε συζητήσει πολλές φορές,
αλλά επί τρεισήµισι χρόνια δεν έχει γίνει τίποτα ουσιαστικό και να
ρωτήσω τι γίνεται και µε το Αεροδρόµιο της Χίου. Η προηγούµενη
Κυβέρνηση τον Δεκέµβριο του 2014 ολοκλήρωσε την απαλλο-
τρίωση για την επέκταση του διαδρόµου προσγείωσης-απογεί-
ωσης και εσείς τρεισήµισι χρόνια το µόνο που έχετε κάνει είναι ότι
έχετε υπογράψει ένα µνηµόνιο συνεργασίας µε τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά στην πράξη ούτε για την επέκταση
του διαδρόµου έχετε κάνει κάτι ούτε για την ανακαίνιση του τερ-
µατικού σταθµού. Στα µνηµόνια είστε καλοί, τα υπογράφετε µε τις
τοπικές αρχές, αλλά στα έργα έχετε µείνει πάρα πολύ πίσω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση σήµερα δεν µπο-
ρεί να µας πείσει για το φιλοεπενδυτικό προφίλ της, γιατί ουσια-
στικά δεν πιστεύει στις επενδύσεις. Ακόµη και σε ό,τι
νοµοθετείτε, µετά βάζετε διαρκώς προσκόµµατα, για να µην
εφαρµοστεί τίποτα. Όσο πιο γρήγορα αλλάξει αυτή η Κυβέρ-
νηση, τόσο πιο γρήγορα θα επιστρέψουν στη χώρα µας επενδύ-
σεις και θα αυξηθούν ποιοτικά οι θέσεις εργασίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Ακριώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω
δύο λόγια που αφορούν τη δοκιµασία που πέρασε για άλλη µία
φορά ο ελληνικός λαός σε διάφορα µέρη της χώρας µας και ιδι-
αίτερα στην πατρίδα τη δική µου, τον νοµό τον δικό µου, την Εύ-
βοια. 

Η βόρεια Εύβοια µετράει πληγές, για τις οποίες εν πολλοίς ευ-
θύνονται είτε οι κακοτεχνίες είτε οι αστοχίες έργων. Το αποτέ-
λεσµα είναι σήµερα να έχουµε κοµµένους δρόµους, καταπτώσεις
και να διαπιστώνουµε ότι σχολεία είναι χτισµένα πάνω σε ρέµατα,
ότι σπίτια είναι µέσα σε χειµάρρους. Τα αποτελέσµατα αυτά θα
εντείνονται, δυστυχώς, γιατί η κλιµατική αλλαγή θα µας φέρει
και άλλες τέτοιες επιπτώσεις στο µέλλον. 

Άρα τα δηµόσια έργα τα οποία γίνονται σήµερα, οι οριοθετή-
σεις ποταµών και ακτών, θα πρέπει να είναι στην ηµερήσια διά-
ταξη του Υπουργείου, των περιφερειών, των δήµων, ούτως ώστε

να παραλαµβάνουµε έργα σοβαρά, τα οποία δεν θα έχουν επι-
πτώσεις για την κοινωνία και τον κόσµο. 

Τοποθετούµενος σε αυτό το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω ότι
θεωρώ πως η ίδρυση και η λειτουργία δικτύου υδατοδροµίων
προωθεί µία επενδυτική ευκαιρία -και όχι µόνο- για τη χώρα. Είναι
απογοητευτικό, είναι παράδοξο σε µία νησιωτική χώρα, όπως η
Ελλάδα, µε εκτεταµένη ακτογραµµή και ιδιαίτερη γεωµορφολο-
γία, να λείπει µία ανάλογη υποδοµή. 

Τόσα χρόνια υπήρχε ένα τεράστιο κενό, µία τεράστια χαµένη
επενδυτική ευκαιρία, µία χαµένη αναξιοποίητη ευκαιρία για ανά-
πτυξη µε πολλαπλασιαστικά οφέλη. Παράλληλα, υπήρχε ένα νο-
µοθετικό πλαίσιο προβληµατικό, µε αγκυλώσεις, µία κατάσταση
αδιαφανής, που πριµοδοτούσε το εµπόριο αδειών, χωρίς να προ-
χωρά και να ολοκληρώνει κάποια επένδυση. 

Η υλοποίηση των υδατοδροµίων είναι µία επένδυση ευέλικτη
τόσο σε όρους κόστους όσο και τεχνικών έργων. Όµως, για να
λειτουργήσει απαιτεί την αντίστοιχη ευελιξία στις προϋποθέσεις
ίδρυσης, λειτουργίας και εκµετάλλευσής τους. Απαιτεί ένα νο-
µοθετικό πλαίσιο που να διευκολύνει και όχι να θέτει γραφει-
οκρατικά εµπόδια, ένα νοµοθετικό πλαίσιο που να εξασφαλίζει
τη βιωσιµότητα και παράλληλα να διασφαλίζει το δηµόσιο συµ-
φέρον. 

Η ευελιξία, η αποκέντρωση και η απλοποίηση των διαδικασιών
είναι τα βασικά χαρακτηριστικά του νέου νοµοθετικού πλαισίου,
που τίθεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Ο διαχωρισµός της διαδι-
κασίας αδειοδότησης σε δύο στάδια και παράλληλα η διευκό-
λυνση και η αποκέντρωση της διαδικασίας των περιβαλλοντικών
αδειοδοτήσεων, θα συντελέσουν, µεταξύ άλλων, καθοριστικά
στην επιτάχυνση της υλοποίησης του δικτύου. 

Τα οφέλη αναµένεται να είναι πολλαπλά: Ενίσχυση των δηµο-
φιλών τουριστικών περιοχών και παράλληλα ανάδειξη νέων, εξυ-
πηρέτηση αναγκών επείγουσας και έκτακτης µετακίνησης,
ενίσχυση των τοπικών οικονοµικών. Είναι οφέλη οικονοµικά, αλλά
και µε έντονο κοινωνικό πρόσηµο. 

Σε µία χώρα µε πλήθος µικρών και αποµακρυσµένων νησιών η
ύπαρξη ενός ευέλικτου τρόπου µετακίνησης, που να βοηθά τη
διασύνδεσή τους τόσο µε τα υπόλοιπα νησιά, όσο και µε την
Ηπειρωτική Ελλάδα, είναι ζωτικής και θεµελιώδους σηµασίας. 

Ας γίνει µία µελέτη κόστους επικοινωνίας και µετακίνησης στα
νησιά µέσω επιδοτούµενων άγονων ακτοπλοϊκών γραµµών, µέσω
µεταφορικών ισοδυνάµων, µέσω αεροµετακοµιδών, για να δούµε
την αντικατάστασή τους µε µια πιο ευέλικτη µορφή, µέσω υδα-
τοδροµίων. Εκτιµώ ότι το αποτέλεσµα θα είναι να ενισχυθεί αυτή
η νέα µορφή µετακίνησης, σε συνάρτηση και µε άλλα οφέλη, τα
οποία ήδη έχω αναφερθεί. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ ειδικότερα στο Νοµό
Εύβοιας, τον µεγαλύτερο νησιωτικό νοµό της Ελλάδος. Το µε-
γάλο και απαρχαιωµένο οδικό δίκτυο που διαθέτει, σε συνδυα-
σµό µε το ορεινό και δύσβατο πολλές φορές τοπίο, καθιστούν
δυσχερή και πολύωρη την όποια µετακίνηση και µεταφορά. Κατά
συνέπεια, η χωροθέτηση υδατοδροµίων αναµένεται να δώσει νέα
πνοή. 

Το θέµα δηµιουργίας δικτύου υδατοδροµίου στην Εύβοια επα-
νήλθε στο προσκήνιο κατά τη διάρκεια του αναπτυξιακού συνε-
δρίου Στερεάς Ελλάδας. Κατόπιν, πήρε τη µορφή αναπτυξιακού
αιτήµατος και την αποδοχή και από το Περιφερειακό Συµβούλιο,
ενώ στη συνέχεια προωθήθηκε στο Υπουργείο Υποδοµών και Δι-
κτύων που έδωσε και την καταρχήν έγκρισή του. 

Η πρόταση αυτή περιλαµβάνει τη δηµιουργία τεσσάρων υδα-
τοδροµίων στην Εύβοια, στη Χαλκίδα, την Κύµη, την Καρυστία
και στα Λουτρά Αιδηψού κι ενός στη Σκύρο. Κύριοι του έργου
µπορεί να είναι ο οργανισµός λιµένων ή τα λιµενικά ταµεία, τα
οποία έχουν στη δική τους επίβλεψη τη λειτουργία των λιµανιών.
Στόχος είναι τα υδατοδρόµια στην Εύβοια να διαδραµατίσουν
ηγετικό ρόλο στις µετακινήσεις µε υδροπλάνα. 

Ζητούµενο είναι η ανάπτυξη των υποδοµών και των δραστη-
ριοτήτων των λιµανιών ως τόποι προορισµού, η ενδυνάµωση του
αισθήµατος ασφάλειας στην περιφέρεια, η ενίσχυση της απα-
σχόλησης και γενικότερα η προστιθέµενη αξία στην τοπική οικο-
νοµία και την τοπική κοινωνία από τις µετακινήσεις ανθρώπων
και φορτίων, όπως είναι τα φάρµακα, τα τρόφιµα και ο Τύπος,
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αλλά και στρατηγικές συµφωνίες συνεργασίας µε τουριστικούς
πράκτορες, ξενοδοχεία, τουριστικές επιχειρήσεις και εταιρείες
από όλους τους κλάδους µε τα υδροπλάνα. 

Εν κατακλείδι, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο
τίθεται ένα ασφαλές και σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο µε στόχο
την προώθηση µιας επένδυσης που βρίσκεται σε απόλυτη αρµο-
νία µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του τόπου µας. 

Η υλοποίηση των υδατοδροµίων αποτελεί µία αναπτυξιακή
προοπτική που µπορεί να επιφέρει διευρυµένα οφέλη στις τοπι-
κές -και όχι µόνο- κοινωνίες, δηµιουργώντας νέες τουριστικές τά-
σεις, καλύπτοντας ταυτόχρονα κοινωνικές ανάγκες. Παράλληλα,
θα λειτουργήσουν ως αφετηρία για τη δηµιουργία ενός ευρύτε-
ρου δικτύου υδατοδροµίων στον χώρο των Βαλκανίων. 

Καιρός να αλλάξει και σε αυτόν τον τοµέα το ηµιτελές και
αδιαφανές πλαίσιο που έθεσαν οι κατ’ όνοµα µόνο φιλεπενδυτι-
κές πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων. Είναι καιρός να
προχωρήσουµε σε αυτήν και σε µία σειρά νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών που εντάσσονται στον ευρύτερο στόχο µας για ενί-
σχυση της ανάπτυξης µέσω επενδύσεων που θα σέβονται το
περιβάλλον και θα αναδεικνύουν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
του τόπου µας. 

Παραµένουµε προσηλωµένοι και συνεπείς στον στόχο µας για
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, την ώρα που εκ-
πρόσωποι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εκπαιδευµένοι άρι-
στα και µε πολυετή πείρα στην τέχνη της διγλωσσίας, επιλέγουν
να χαλαρώνουν σε -τυχαίες;- συναντήσεις σε καφέ των Βρυξελ-
λών. Ο καθένας µε τον τρόπο του, όπως έχει µάθει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε, µιας και

µπαίνουµε στη νέα Κοινοβουλευτική Σύνοδο, να αναφερθώ σε
δύο-τρία θέµατα της επικαιρότητας προτού µπω στα του νοµο-
σχεδίου. 

Θα ξεκινήσω, µε το προσφυγικό και τις εικόνες ντροπής που
είδαµε τις προηγούµενες εβδοµάδες. Μάλιστα, ο Προέδρος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, επισκέφθηκε χθες
τους χώρους στη Σάµο. Δυστυχώς, βλέπουµε ότι ο περίφηµος
ανθρωπισµός της παρούσας Κυβέρνησης πήγε στον βρόντο. 

Για να καταλάβουµε όλοι, θα σας πω ότι στη Σάµο, από τις
αρχές του χρόνου, έχουν φτάσει τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι
τριάντα τέσσερις παράνοµοι οικονοµικοί µετανάστες και έχουν
σταλεί πίσω στην Τουρκία, µέσω της διαδικασίας που προβλέπε-
ται, µόλις τριάντα επτά. Μάλιστα, σε ένα hot spot, όπου η χωρη-
τικότητά του είναι µόνο επτακόσιοι άνθρωποι, αυτή τη στιγµή,
είναι τέσσερις χιλιάδες.

Το προηγούµενο διάστηµα είδαµε να υπάρχουν ερωτήµατα
για τα τόσα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία έχουν δα-
πανηθεί γι’ αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα. Μάλιστα, η OLAF, η
αντίστοιχη ευρωπαϊκή επιτροπή, έχει ξεκινήσει να διερευνά το
συγκεκριµένο ζήτηµα. Βεβαίως, αυτά είναι θέµατα, τα οποία θέ-
τουµε καθηµερινά και ζητούµε απάντηση από τη Κυβέρνηση. Βε-
βαίως, απάντηση δεν έχουµε λάβει µέχρι τώρα. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία έχουµε πει τρία βασικά πράγµατα:
Είναι απόλυτη ανάγκη να υπάρξει καλύτερη φύλαξη των συνό-
ρων, σε συνεργασία, βεβαίως, µε τις αρµόδιες ευρωπαϊκές
αρχές. Πρέπει άµεσα να γίνει διαχωρισµός της έννοιας µεταξύ
του πρόσφυγα και του οικονοµικού µετανάστη, ώστε να είναι και
ταχύτερες οι διαδικασίες. Επιτέλους, η χώρα µας -και µε τη βοή-
θεια τη Ευρωπαϊκής Ένωσης- θα πρέπει να διασφαλίσει ανθρώ-
πινες συνθήκες διαβίωσης για όσους από αυτούς τους
κατατρεγµένους έχουν φτάσει στην πατρίδα µας. 

Θα µιλήσω τηλεγραφικά για το θέµα του Σκοπιανού και το δη-
µοψήφισµα στη γειτονική χώρα. Δυστυχώς και από τα πρακτικά
τα οποία διέρρευσαν στον Τύπο, είδαµε µε πόσο τυχοδιωκτικό
τρόπο η Κυβέρνηση αντιµετώπισε αυτό το ζήτηµα. Αποδείχθηκε
ότι ο απαράδεκτος όρος όσον αφορά τη «Μακεδονία του Ίλιντεν»
είναι κάτι που το είχε συµφωνήσει η Κυβέρνηση κι έκανε πίσω

µόνο µετά την κατακραυγή από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας
και άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Αντίθετα, η δική µας
θέση ήταν ξεκάθαρη από την πρώτη στιγµή. Το έχουµε πει κατ’
επανάληψη και εντός της χώρας, αλλά βεβαίως και όσοι συνοµι-
λούµε τόσο στο εξωτερικό, όσο και στα στενά όρια της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στην ευρω-οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση µε αυτόν τον τρόπο, χωρίς να έχει
ενηµερώσει τους πολιτικούς Αρχηγούς -το έχουµε πει κατ’ επα-
νάληψη κι έχουµε ασκήσει την κριτική µας- έδειξε µία αδύναµη
θέση κατά τη διάρκεια των διαπραγµατεύσεων µε τη γείτονα
χώρα. 

Ερχόµαστε στο δηµοψήφισµα όπου βλέπουµε το εξής παρά-
λογο: Από τη µία ο κυβερνητικός εταίρος, ο κ. Πάνος Καµµένος,
λέει ότι το δηµοψήφισµα είναι άκυρο. Το Υπουργείο Εξωτερικών,
µέσω της επίσηµης ανακοίνωσής του, λέει ότι είναι έγκυρο και
µαθαίνουµε, επίσης, ότι την ίδια µέρα ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσί-
πρας, τηλεφωνεί στον κ. Ζάεφ και του δίνει συγχαρητήρια. Βλέ-
πουµε µια Κυβέρνηση όπου άλλα λέει ο Υπουργός Άµυνας, άλλα
λέει ο Υπουργός Εξωτερικών. Είναι, δηλαδή, µία κατάσταση του-
λάχιστον τρελή όσον αφορά την εικόνα που βγαίνει προς τα έξω.
Για άλλη µία φορά, δυστυχώς, φαίνεται ότι όχι µόνο υπάρχει
ασυνεννοησία µεταξύ των βασικών κυβερνητικών εταίρων, αλλά
υπάρχουν εκ διαµέτρου αντίθετες απόψεις, µε αποτέλεσµα βε-
βαίως να το εκµεταλλεύονται οι φίλοι µας στο εξωτερικό και να
βλέπουν πάλι µία αδύναµη εικόνα της χώρας. 

Θα µου επιτρέψετε να σχολιάσω και τα του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Εγώ δεν είµαι πάρα πολλά χρόνια σ’ αυτή την Αί-
θουσα, αλλά και µε παλιότερους συναδέλφους που έχω
συζητήσει, πρώτη φορά συναντούν έναν προϋπολογισµό ο
οποίος έχει ερωτήµατα πολλαπλών απαντήσεων: «Α. Περικοπή
συντάξεων, Β. Μη περικοπή συντάξεων, Γ. Τίποτα από τα δύο».
Νοµίζω ότι είναι µία αστεία, τουλάχιστον, εικόνα να βλέπουµε
έναν προϋπολογισµό, ο οποίος έχει διάφορα σενάρια. Προφα-
νώς όλοι διερωτώνται: Αν πράγµατι έχουµε φύγει από τη µέγγενη
των µνηµονίων, αν πράγµατι δεν έχουµε την ανάγκη των κακών
δανειστών ή των κακών τροϊκανών, γιατί θα πρέπει να καταθέ-
τουµε προϋπολογισµό που να περιέχει διάφορα σενάρια; Γιατί
θα πρέπει να περιµένουµε το Eurogroup να µας δώσει την έγ-
κριση ή όχι; Έχουµε τελικά ελευθερία στα δηµοσιονοµικά µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ή όχι; Γιατί
τουλάχιστον µε βάση το σχέδιο του προϋπολογισµού φαίνεται
ότι αυτή η ελευθερία δεν υπάρχει. Φαίνεται ότι περιµένετε το Eu-
rogroup του Δεκεµβρίου για να αποφασίσετε αν θα είναι µέσα η
περικοπή των συντάξεων ή όχι. 

Εµείς ευχόµαστε να µην είναι και το λέµε ξεκάθαρα για άλλη
µία φορά. Αυτή είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας και δεν υπάρ-
χει καµµία παρερµηνεία. Εσείς καταθέτετε προϋπολογισµό που
περιέχονται διάφορα σενάρια. Κάποια στιγµή, λοιπόν, θα πρέπει
να σοβαρευτούµε.

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. 
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλοι

θα συµφωνήσουµε σε αυτή την Αίθουσα πως σε µία νησιωτική
χώρα, όπως η Ελλάδα, δηλαδή σε µία χώρα η οποία έχει σοβαρά
γεωγραφικά µειονεκτήµατα συνοχής κι επικοινωνίας, τα υδρο-
πλάνα µπορούν να αποτελέσουν µία πρόσθετη κι αποτελεσµα-
τική συγκοινωνιακή πολιτική τόσο για τους κατοίκους, όσο και
για τους επισκέπτες των νησιών µας.

Κι επειδή προέρχοµαι κι εγώ από µία νησιωτική περιφέρεια,
µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι η έγκαιρη λειτουργία των υδα-
τοδροµίων θα µπορούσε να αποβεί καθοριστικής σηµασίας για
τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων των νησιών. 

Αν θέλουµε, όµως, να είµαστε ειλικρινείς, η ανάπτυξη της πε-
ριφέρειας και η άρση της αποµόνωσης ολόκληρων περιοχών και
των κατοίκων τους, δεν είναι εφικτή χωρίς να υπάρχει ένα ολο-
κληρωµένο περιφερειακό σχέδιο που να αφορά το δίκτυο µετα-
φορών, ένα δίκτυο που θα συνδυάζει διάφορα µέσα
επικοινωνίας. Κι εγώ πιστεύω ότι τα υδροπλάνα πράγµατι µπο-
ρούν να συµβάλλουν καθοριστικά. 

Βεβαίως, όπως επισήµανε κι ο εισηγητής µας και πολλοί άλλοι
συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία, το θεσµικό πλαίσιο για τη
λειτουργία των υδατοδροµίων υπάρχει πράγµατι από το 2013.
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Μπορεί να µην ήταν ολοκληρωµένο, µπορεί πράγµατι να υπήρ-
χαν κάποιες ελλείψεις, αλλά χάρη σε αυτό αδειοδοτήθηκαν τα
τρία πρώτα υδατοδρόµια της χώρας, της Κέρκυρας, των Παξών
και της Πάτρας. Επίσης, χάρη σε αυτό προχώρησε η διαδικασία
αδειοδότησης -χωρίς µάλιστα να ολοκληρωθεί- σε µία σειρά από
άλλα υδατοδρόµια στην υπόλοιπη επικράτεια.

Και βεβαίως, αν κρίνω από τις µεταβατικές διατάξεις του άρ-
θρου 31 για την ολοκλήρωση της υφιστάµενης διαδικασίας αδει-
οδότησης, τελικά φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ήταν τόσο
δυσλειτουργικό όσο ορισµένοι ήθελαν να παρουσιάσουν, προ-
φανώς για να αιτιολογήσουν και την καθυστέρηση των τεσσάρων
ετών για τη συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Στο προηγούµενο σχέδιο νόµου υπήρχαν ζητήµατα κυρίως
γραφειοκρατίας και γρήγορης αδειοδότησης, ζητήµατα που εν-
τοπίζονται κατά βάση σε δύο σηµεία: 

Πρώτον, εντοπίζονται στη χερσαία ζώνη των λιµένων και στις
λίµνες. Και στα δύο, βέβαια, αυτά σηµεία τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται, αλλά και η ευθύνη ήταν καθαρά του ελληνικού
δηµοσίου και όχι του ιδιώτη επενδυτή. Και βεβαίως, δεν είµαι κα-
θόλου βέβαιος ότι το παρόν νοµοσχέδιο τα αντιµετωπίζει αποτε-
λεσµατικά. Αντίθετα, µπορώ να πω µε βεβαιότητα ότι η διάκριση
που προσθέσατε ανάµεσα στην άδεια ίδρυσης και στην άδεια
λειτουργίας θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα. Είναι
µία διάκριση που -και λυπάµαι που το λέω- δεν ικανοποιεί τίποτα
περισσότερο από την ιδεοληψία µίας Κυβέρνησης, η οποία στη
φοβία της να µην την κατηγορήσουν ότι δεν είναι αριστερή, νο-
µοθετεί µε µία νοοτροπία δεκαετιών του 1960 και του 1980. 

Δεν είναι µόνο -όπως σας επεσήµανε και ο εισηγητής µας- ότι
αφήνετε χωρίς δυνατότητα αδειοδότησης τα δύο µεγαλύτερα λι-
µάνια της χώρας και τις µεγάλες ιδιωτικές µαρίνες, τα λιµάνια
που -σηµειωτέον- είχαν προβλέψει και τροποποιήσει το master
plan τους και είχαν µπει στη διαδικασία αδειοδότησης των υδα-
τοδροµίων, αλλά ακόµα και µαρίνες, όπως αυτές των Γουβιών
στην Κέρκυρα, η οποία έχει παραχωρηθεί από το Υπουργείο Του-
ρισµού σε ιδιώτη και που το 2004 φιλοξένησε στις υποδοµές της
για πρώτη φορά τα υδροπλάνα, δεν είναι ότι απορρίπτετε a priori
µεγάλες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις στρατηγικού χαρακτήρα, οι
οποίες –άκουσον, άκουσον!- µπορούν να διαθέτουν τουριστικούς
λιµένες, αλλά δεν µπορούν να διαθέτουν υδατοδρόµια, είναι, βε-
βαίως, και η απύθµενη υποκρισία της Κυβέρνησης, η οποία έχει
περάσει στο ΤΑΙΠΕΔ προς ιδιωτικοποίηση όλους τους µεγάλους
οργανισµούς λιµένος και σηµαντικές µαρίνες, όπως για παρά-
δειγµα της Πύλου, του Αλίµου, της Χίου, του Αργοστολίου, της
Ζακύνθου, της Ρόδου, της Μυκόνου, της Ιτέας, µαρίνες που κατά
βάση διαθέτουν την υποδοµή να φιλοξενήσουν υδατοδρόµια και
που δεν διαθέτουν, για παράδειγµα, όλα τα δηµοτικά λιµενικά
ταµεία. 

Ας πάρουµε, κύριε Υπουργέ, ένα παράδειγµα: Τι θα συµβεί
όταν το ΤΑΙΠΕΔ παραχωρήσει σε ιδιώτη τον Οργανισµό Λιµένα
της Πάτρας ή του Ηρακλείου; Η άδεια ίδρυσης δεν θα ανήκει σε
ιδιώτη; Και τι συνεπάγεται αυτό για τη λειτουργία του υδατοδρο-
µίου; Θα σας πω εγώ: Θα κλείσει, εκτός εάν η Κυβέρνηση προβεί
σε µία νοµοθετική ρύθµιση και επιτρέψει την άδεια ίδρυσης και
από τον ιδιώτη. 

Βεβαίως, θα µου πείτε ότι υπάρχει και µία λύση, που είναι να
τη µεταβιβάσετε. Σε ποιον, όµως, θα µεταβιβαστεί, για παρά-
δειγµα, η άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου του Οργανισµού Λιµένος
Ηγουµενίτσας; Θα συστήσετε κατά περίπτωση νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου, που η µόνη του περιουσία
θα είναι µία άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου; Μήπως θα τη µεταβι-
βάσετε στον γειτονικό ΟΤΑ, όταν ο νόµος απαγορεύει εκεί όπου
υπάρχει οργανισµός λιµένα να υπάρχει και αντίστοιχα δηµοτικό
λιµενικό ταµείο; 

Πάω στις χερσαίες ζώνες λιµένα. Με την εξαίρεση των µεγά-
λων λιµανιών, στη µεγάλη τους πλειονότητα τα δηµοτικά λιµενικά
ταµεία δεν έχουν, όπως ξέρετε, την υποχρέωση να εκπονήσουν
κάποιο master plan, που σηµαίνει ότι πολλά από αυτά δεν έχουν
καθορισµένες χερσαίες ζώνες λιµένα. 

Βεβαίως, το µεγαλύτερο πρόβληµα µε την καθυστέρηση στην
έγκριση των ΜΠΕ δεν είναι το ποια υπηρεσία την κάνει. Καλώς
αποκεντρώνετε τη διαδικασία µέσω αποκέντρωσης, αλλά αυτό

νοµίζω είναι που δηµιουργεί το κυρίαρχο πρόβληµα. Το πρό-
βληµα στην καθυστέρηση, κύριε Υπουργέ, είναι η αλληλοεπικά-
λυψη και η σύγχυση αρµοδιοτήτων µεταξύ της Υπηρεσίας
Περιβάλλοντος και της ΕΣΑΛ, δηλαδή της Επιτροπής Σχεδια-
σµού και Ανάπτυξης Λιµένων. Και δυστυχώς, µε το παρόν νοµο-
σχέδιο αυτό δεν το λύνετε. 

Όσον αφορά τις άδειες δόµησης για τις χερσαίες υποδοµές
των υδατοδροµίων, εδώ υπάρχουν δύο ζητήµατα. 

Πρώτον, ποια είναι η πρόβλεψή σας για υφιστάµενες υποδο-
µές εντός δηµοτικών λιµενικών ταµείων, οι οποίες µπορούν να
εξυπηρετήσουν τη χρήση υδατοδροµίων, αλλά είναι παράνοµες; 

Δεύτερον, στην περίπτωση των νέων υποδοµών, ένα υδατο-
δρόµιο, όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να λει-
τουργήσει χρειάζεται κατά βάση µία πλωτή εξέδρα είκοσι µε
τριάντα µέτρα και έναν οικίσκο περίπου πενήντα τετραγωνικών
µέτρων. Δεν θα µπορούσατε, κύριε Υπουργέ, να προβλέψετε ότι
αυτοί οι οικίσκοι θα εξαιρεθούν της άδειας δόµησης, ώστε να
επιταχυνθεί η διαδικασία, όσον αφορά την αδειοδότησή τους; 

Στην περίπτωση, για παράδειγµα, των αεροδροµίων που πα-
ραχωρήθηκαν από τη FRAPORT, µεταβιβάσατε και την έγκριση
των αδειοδοτήσεων των υποδοµών στην ΥΠΑ. Νοµίζω ότι θα µπο-
ρούσατε να κάνετε κάτι αντίστοιχο και εδώ πέρα. 

Πάω στις λίµνες. Οι περισσότερες λίµνες είτε εντάσσονται σε
ειδικό πλαίσιο προστασίας –σε περιοχές δηλαδή «NATURA»- είτε
έχουν προκαθορισµένες χρήσεις που δεν περιλαµβάνουν στον
σχεδιασµό τους τη λειτουργία υδατοδροµίων. Επιπλέον, υπάρχει
ένα νοµοθετικό κενό σχετικά µε το ποιος είναι ο φορέας διαχεί-
ρισης της υδάτινης επιφάνειας των λιµνών. 

Για παράδειγµα, ο φορέας διαχείρισης του χερσαίου τµήµα-
τος της λίµνης Τριχωνίδας εναλλάσσεται µεταξύ της ΕΤΑΔ και
της Κτηµατικής Υπηρεσίας του Δηµοσίου. Πραγµατικά αναρω-
τιέµαι ποιος θα είναι αυτός που θα αναλάβει την άδεια ίδρυσης
σε αυτή την περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Επόµενο θέµα είναι τα τέλη λειτουργίας υδατοδροµίων. Στο

άρθρο 22 θεσπίζονται δύο διαφορετικά τέλη, ένα για τον κάθε
επιβάτη που χρησιµοποιεί το υδροπλάνο και ένα τέλος για το
σκέλος της πτήσης. Τα τέλη αυτά θα τα χρησιµοποιήσετε, όπως
λέτε, για την κατασκευή υδατοδροµίων -υποθέτω δηµοσίων- για
την επιδότηση άγονων γραµµών υδροπλάνων.

Έρχοµαι στο άρθρο 29. Δίνετε στον Υπουργό Υποδοµών τη
δυνατότητα να συστήνει νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου προ-
κειµένου να ιδρύουν υδατοδρόµια εκεί όπου δεν υπάρχει επεν-
δυτικό ενδιαφέρον.

Εδώ έχω να κάνω δύο παρατηρήσεις:
Πρώτον, γιατί τα τέλη υδατοδροµίων δεν είναι σε έναν βαθµό

ανταποδοτικά τουλάχιστον προς τον φορέα ίδρυσης του υδατο-
δροµίου; Ζητάτε, δηλαδή, από έναν δήµο µέσω του δηµοτικού
λιµενικού να προχωρήσει στην άδεια ίδρυσης ενός υδατοδρο-
µίου χωρίς κανένα ανταποδοτικό όφελος για τον ίδιο.

Δεύτερον, τι θα γίνει µε εκείνες τις τουριστικές µαρίνες, οι
οποίες έχουν παραχωρηθεί σε ιδιώτες για ένα συγκεκριµένο χρο-
νικό διάστηµα από το Υπουργείο Τουρισµού;

Εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν θα έπρεπε να υπάρχει µία πρόβλεψη
για τη δηµιουργία άδειας ίδρυσης από τον αντίστοιχο φορέα του
δηµοσίου -εν προκειµένω το Υπουργείο Τουρισµού- ή κάποιο
άλλο νοµικό του πρόσωπο;

Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα στις τροπολογίες. 
Στη βουλευτική τροπολογία 1762/32 θα είµαστε αρνητικοί. 
Στην τροπολογία 1764/33 επίσης θα είµαστε αρνητικοί. Νοµίζω

ότι δεν υπάρχει µεγαλύτερη οµολογία για την κατάρρευση του
συγκοινωνιακού έργου στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. Βε-
βαίως το ζήτηµα της κακής λειτουργίας των συγκοινωνιών και ει-
δικά στη Θεσσαλονίκη το ζουν καθηµερινά οι κάτοικοι και οι
επισκέπτες της πόλης, αφ’ ενός διά της κατάρρευσης της τηλε-
µατικής, αφ’ ετέρου µέσω των ρηµαγµένων στάσεων και ενός γε-
ρασµένου στόλου, ο οποίος µάλιστα έχει και τη βούλα της δικής
σας νοµοθετικής ρύθµισης, η οποία παρατείνει τη διάρκεια ζωής
των λεωφορείων από τα είκοσι στα είκοσι τρία έτη. Έτσι στην
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ουσία προσθέσατε σαράντα γερασµένα οχήµατα που επρόκειτο
να αποσυρθούν χωρίς κανένα αποτέλεσµα.

Όσον αφορά την τροπολογία 1769/36, κύριε Υπουργέ, έχω να
πω ότι για άλλη µία φορά τροποποιεί διατάξεις του ν.4412/2016,
ενός νόµου που, όπως έχω µετρήσει µαζί µε τους συνεργάτες
µου, έχει τροποποιηθεί από τότε διακόσιες εβδοµήντα φορές
µέσα σε δυόµισι χρόνια. Μάλιστα µε την εν λόγω τροποποίηση
ορθώς εντάσσονται οι εξειδικευµένες υπηρεσίες µελετών και τα
ΣΔΙΤ. Για τη συγκεκριµένη ρύθµιση θα τοποθετηθούµε όταν θα
έρθει η ώρα της ψηφοφορίας. 

Επίσης, η τροπολογία 1772/38 -και κλείνω µε αυτό- θα θέλαµε
να σπάσει σε δύο κοµµάτια, γιατί όσον αφορά το δεύτερο άρθρο
είµαστε θετικοί, όσον αφορά, όµως, το πρώτο είµαστε αρνητικοί.
Είµαστε αρνητικοί, κύριε Υπουργέ, διότι εµφανίζονται µεν σωστά
θέµατα, όπως, για παράδειγµα, τα ηλεκτροκίνητα ταξί, τα λευκά
οχήµατα δηµοσίας χρήσεως ειδικής µίσθωσης, εν τούτοις περι-
λαµβάνεται και η πρόβλεψη για παράταση της ισχύος των αδειών
οδήγησης έως 31 Δεκεµβρίου για τους άνω των εβδοµήντα τεσ-
σάρων ετών οδηγούς. Ως εκ τούτου, εµείς αυτή τη ρύθµιση δεν
µπορούµε να την ψηφίσουµε. Αν σπάσετε την τροπολογία, όσον
αφορά το δεύτερο κοµµάτι βεβαίως θα είµαστε θετικοί. Περιµέ-
νουµε την τελική σας κρίση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτω από συν-

θήκες προσήλωσης της χώρας στην ανάπτυξη, το συζητούµενο
νοµοσχέδιο θα έπρεπε να είναι από τα βασικά, γιατί πράγµατι αγ-
γίζει πολύ σηµαντικά στοιχεία.. Όµως η Κυβέρνηση επέλεξε να
το φέρει σε ένα από τα Θερινά Τµήµατα –εκεί έγινε η επεξεργα-
σία, στις επιτροπές του Γ’ Θερινού Τµήµατος- και να το συζητάµε
σήµερα σε µία συνεδρίαση. 

Κύριε Υπουργέ, ακούω τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας
από το πρωί να σεµνύνονται διαρκώς ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ έχει καταθέσει το τέλειο νοµοσχέδιο, που θα οδηγήσει
στην άνοιξη των υδατοδροµίων και των υδροπλάνων στη χώρα.

Ξέρετε ότι αυτή η χώρα δεν πάσχει από νόµους, αλλά από την
εφαρµογή και τη λειτουργία των νόµων. Σας λέω, λοιπόν, ότι
αυτό το νοµοσχέδιο θα κριθεί στην πράξη. Έχουµε, όµως, εµείς
στη Νέα Δηµοκρατία σοβαρές επιφυλάξεις για τη λειτουργικό-
τητα του νοµοσχεδίου, οι οποίες εδράζονται, κύριε Υπουργέ, σε
ορισµένα στοιχεία και αρχικά στη µεγάλη καθυστέρηση µε την
οποία έρχεται στη Βουλή. Οφείλω να υπενθυµίσω ότι η δηµόσια
διαβούλευση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ολοκληρώθηκε
τον Σεπτέµβριο του 2016. Έχουµε ήδη Οκτώβριο του 2018. 

Η ιστορία των υδροπλάνων στη χώρα µας είναι µακρά. Είναι
εµφανές ότι δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας πολλά πράγµατα, όπως
την ιστορική εµπειρία. Υδροπλάνα στην Ελλάδα πετούσαν από
το 1920. Η τελευταία πτήση τους έγινε πριν λίγο τον Β’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο. 

Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας, όµως, και άλλα ζητήµατα, όπως η
διεθνής εµπειρία και η οι βέλτιστες πρακτικές. Σήµερα, κύριε
Υπουργέ, υπάρχουν χώρες που έχουν δηµιουργήσει µεγάλη πα-
ράδοση στα υδροπλάνα. Ως τέτοιες θα µπορούσαν να αναφερ-
θούν ο Καναδάς, η Αυστραλία, η Δανία, η Φινλανδία, η Ιταλία,
αλλά και χώρες που είναι πολυνησιακά συµπλέγµατα, όπως οι
Μαλδίβες, και πραγµατικά στηρίζουν τον τουρισµό τους και την
οικονοµία τους. 

Εσείς είστε κρατιστές, κύριε Υπουργέ, και δεν θέλετε να το
κρύψετε. Δικαίωµά σας. Έρχεστε και αντιστρέφετε το σχήµα.
Αντί να κάνετε το γρήγορο και το αποδοτικό, δηλαδή να βάλετε
τις προϋποθέσεις και να δώσετε το δικαίωµα στον ιδιώτη να
ιδρύει υδατοδρόµια, κρατώντας για το κράτος τον αυστηρό επο-
πτικό έλεγχο, όπως το επιθυµείτε, κάνετε το αντίθετο. Υποχρεώ-
νετε το κράτος να ιδρύσει τα υδατοδρόµια και ο ιδιώτης να έχει
τη χρήση. 

Αυτό τι σηµαίνει σε ένα δυσκίνητο ελληνικό δηµόσιο, κύριε
Υπουργέ; Είµαστε πολυνησιακή χώρα, είµαστε τουριστική χώρα
και ταυτοχρόνως είµαστε χώρα που µαστίζεται από συγκοινω-

νιακή αποµόνωση πολλών περιοχών. 
Έχει τις δυνατότητες -γιατί δεν αρκεί η κοινή υπουργική από-

φαση για την ίδρυση ενός υδατοδροµίου- η Επιτροπή Ελέγχου
και Επιθεώρησης Υδατοδροµίων να αντεπεξέλθει σε αυτό το µε-
γάλο έργο και να εκδώσει τις άδειες στον πρέποντα χρόνο, ώστε
να αρχίσει το µεταφορικό έργο και κατ’ αυτό τον τρόπο να αυ-
ξηθούν οι πιθανότητες βιωσιµότητας αυτών των εταιρειών; 

Κάνατε µια αποκέντρωση στο ζήτηµα των µελετών περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων και εκχωρήσατε αυτή την αρµοδιότητα
στις αποκεντρωµένες περιφέρειες. Θα µπορούσατε να λειτουρ-
γήσετε κατά τον ίδιο τρόπο και στην αδειοδότηση. Αντίστοιχοι
υπάλληλοι σε επίπεδο αποκεντρωµένων διοικήσεων, που είναι
οκτώ ή δεκατρείς στη χώρα –δεν είµαι πρόχειρος στον αριθµό-
θα µπορούσαν να ελέγχουν όλες αυτές τις προϋποθέσεις που
βάζει το νοµοσχέδιο και οι ρυθµοί να είναι ταχύτεροι. 

Εσείς κάνετε µια επιτροπή που πρέπει να ελέγχει το υδατο-
δρόµιο από το Φλοίσβο µέχρι τη Δονούσα και από την Αλόννησο
µέχρι τη Θεσσαλονίκη. Αποτελείται από οκτώ µέλη. Αν δεν επι-
θεωρήσει το υδατοδρόµιο αυτή η επιτροπή, δεν πρόκειται να λει-
τουργήσει. Θα συσσωρευθεί ένας όγκος εργασίας. Υδατοδρόµια
ίδιων γεωγραφικών περιοχών και ίδιων διοικητικών περιφερειών
θα αδειοδοτούνται σε διαφορετικούς χρόνους και αυτό, κύριε
Υπουργέ, θα πλήξει τις ενδιαφερόµενες εταιρείες. 

Θα σας εξηγήσω τι εννοώ µε ένα απλό παράδειγµα, γιατί στον
Βόλο έχουµε την εµπειρία µιας εταιρείας, η οποία λειτούργησε
για κάποιο διάστηµα. Εξαιτίας της καθυστερηµένης αδειοδότη-
σης, χρεοκόπησε και εγκατέλειψε το µεταφορικό έργο. 

Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας την εµπειρία και τον νόµο του 2005,
τον νόµο του 2013 και κυρίως τις βέλτιστες πρακτικές που
ισχύουν σήµερα παγκοσµίως. Αν τις είχατε ενσωµατώσει, πι-
στεύω ότι το νοµοσχέδιο θα είχε πολύ µεγαλύτερες πιθανότητες
να προσφέρει.

Σε ένα τέτοιο θέµα θέλω να προσφέρω γόνιµη κριτική, γιατί
είναι ένα θέµα που αφορά τους ακρίτες µας, την τουριστική ανά-
πτυξη, τις αεροδιακοµιδές ασθενών, που σήµερα πάνε µε βάρκες
και µε πλωτά µέσα και ενώ κινδυνεύει η ζωή τους, ταξιδεύουν έξι
και επτά ώρες. 

Θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου το σχήµα να
έχει αντιστραφεί. Όµως, εφόσον δεν το επιλέγετε, νοµίζω ότι
µπορείτε να αποκεντρώσετε το σύστηµα αδειοδότησης. Υπάλ-
ληλοι της Πολιτικής Αεροπορίας υπάρχουν και στα περιφερειακά
αεροδρόµια. Με την κατάλληλη εκπαίδευση µπορούν να κάνουν
τις επιθεωρήσεις και τους ελέγχους. 

Με το να έχουµε µια επιτροπή για όλη τη χώρα που να οδηγεί
σε ατέρµονες διαδικασίες και σε µεγάλες καθυστερήσεις δεν νο-
µίζω ότι προσφέρουµε ούτε στην οικονοµία, ούτε στην τουρι-
στική ανάπτυξη, ούτε στην εξάλειψη της συγκοινωνιακής
αποµόνωσης, ιδιαίτερα των ακριτικών νησιών.

Το δεύτερο που πιστεύω ότι πρέπει να κάνετε είναι το εξής.
Βάζετε ορισµένες προϋποθέσεις. Ο κ. Κεφαλογιάννης προηγου-
µένως σας είπε ποια είναι τα γραφειοκρατικά προβλήµατα τα
οποία θα προκύψουν, αν κατηγοριοποιήσετε τα υδατοδρόµια σε
µεγάλα, µεσαία και µικρά.

Μεγάλα, βεβαίως, θα είναι οι πύλες εξόδου, θα είναι τα υδα-
τοδρόµια τα οποία θα κάνουν πτήσεις για τις χώρες που έχουν
υπογράψει τη Συνθήκη Σένγκεν, αλλά και προς τρίτες χώρες και
πραγµατικά εκεί πρέπει να υπάρχουν όλες αυτές οι προϋποθέ-
σεις. Στα µικρά αεροδρόµια, στην Αλόννησο, στη Σχοινούσα, στη
Δονούσα δεν χρειάζονται αυτές οι προϋποθέσεις, κύριε
Υπουργέ. Στον Καναδά και σε άλλες χώρες ο ίδιος ο χειριστής
του αεροσκάφους, ο ίδιος ο πιλότος, όχι µε µαγνητική πύλη ή
ακτινοσκοπικό µηχάνηµα, αλλά µε µηχάνηµα τύπου ρακέτας -φο-
ρητή µαγνητική συσκευή ελέγχου λέγεται- κάνει τον έλεγχο των
αποσκευών των επιβατών, µπαίνει στο αεροπλάνο και εκτελεί το
δροµολόγιο.

Νοµίζω ότι χρειάζεται µια κλιµάκωση σε όλα αυτά. Αν λέµε ότι
ισχύουν τα πάντα για όλα τα υδατοδρόµια, δεν θα κάνουµε τί-
ποτα. Η λειτουργικότητα του νόµου σας θα κριθεί στην πράξη.

Δεύτερον, το ότι υποχρεώνετε τους σηµερινούς κατόχους
αδειών να αποφασίσουν σε δεκαπέντε µέρες, αυτό ούτε οι κα-
τακτητές χωρών δεν το κάνουν στους κατακτηµένους πολίτες.
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Θα πρέπει να δώσετε ένα µεγαλύτερο διάστηµα.
Σε γενικότερες γραµµές, χρειάζεται απλοποίηση, γιατί το

υδροπλάνο είναι πραγµατικά ένα µέσο που ταιριάζει στην Ελ-
λάδα, αλλά πολύ φοβάµαι ότι µε αυτές τις διαδικασίες θα χρεο-
κοπήσουν και πάλι και θα έρχονται κάποιοι άλλοι συνάδελφοί µας
δεκαπέντε χρόνια αργότερα να συζητήσaουν ένα άλλο νοµοσχέ-
διο. Αφού έχετε επιλέξει την εµπλοκή όλης της κρατικής πυρα-
µίδας -εµπλέκετε τους Υπουργούς µε κοινές υπουργικές
αποφάσεις, εµπλέκετε τις αποκεντρωµένες διοικήσεις, τους ορ-
γανισµούς λιµένων, τα λιµενικά ταµεία και τους ΟΤΑ- αυξήστε
τον εποπτικό τους ρόλο και το λειτουργικό ζήτηµα της αδειοδό-
τησης δώστε το είτε αποκεντρώστε το, αν δεν θέλετε να το δώ-
σετε στους ιδιώτες, ώστε να είναι πιο λειτουργικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µπορούσα να κάνω πολλές ακόµα παρατηρήσεις. Κλείνω,
λέγοντας ότι είναι κρίµα να χαθεί µια ακόµα ευκαιρία ανάπτυξης
των υδροπλάνων σε µια πολυνησιακή τουριστική χώρα, όπως
είναι η Ελλάδα, η οποία -επαναλαµβάνω για δεύτερη φορά στην
τοποθέτησή µου- πλήττεται από µεγάλα ζητήµατα συγκοινωνια-
κής αποµόνωσης ορισµένων περιοχών. Θα έλεγα ότι έπρεπε να
δηµιουργείται και το πλαίσιο που θα παραχωρηθεί το έργο της
σηµερινής αεροπλοΐας στα υδροπλάνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κλεί-
στε, κύριε Μπουκώρο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει κανένα πλαίσιο.
Επιδοτούµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, την άγονη γραµµή των

αεροπλάνων µε αποτέλεσµα ιδιαίτερα τους χειµερινούς µήνες
και το κράτος να πληρώνει και οι εταιρείες να µπαίνουν µέσα.

Θα µπορούσε, ιδιαίτερα στην άγονη γραµµή το υδροπλάνο µε
την ανάλογη ενίσχυση -και θα έπρεπε αυτό το νοµοσχέδιο να δη-
µιουργεί το πλαίσιο- να αναπληρώσει αυτή τη µεγάλη ανάγκη,
ώστε και οι νησιώτες να εξυπηρετούνται και οι τουρίστες υψηλού
εισοδήµατος στους οποίους απευθύνεται το υδροπλάνο να
έχουν εναλλακτικές λύσεις και γενικότερα να εντάξουµε αυτό το
µέσο µε στόχο την πολύπλευρη ανάπτυξη της χώρας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα πάρει τον
λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού, ο κ. Αµυ-
ράς.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, για την προσωπική επίθεση που δέχτηκα για µια

ακόµη φορά από την εκπρόσωπο της ναζιστικής εγκληµατικής
οργάνωσης Χρυσή Αυγή πριν από λίγο. Προφανώς αντιλαµβά-
νονται οι πάντες ότι δεν πρόκειται να ανοίξω κανέναν διάλογο.
Λογοδοτώ από θέση αρχής πάντα σε όλη µου τη ζωή απέναντι
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, όσο είµαι µέλος του και απέναντι στην
πειραϊκή και την ελληνική κοινωνία, όσο δραστηριοποιούµαι δη-
µόσια.

Η επίθεση αυτή, όµως, δεν είναι προσωπική. Τρεις φορές στις
συνεδριάσεις της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, στη συ-
ζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, η Χρυσή Αυγή επιχείρησε µια
αήθη επίθεση εναντίον της δηµοκρατίας, του Κοινοβουλίου, των
δηµοκρατικών αρχών, των πολιτικών κοµµάτων, των πάντων. Ως
πρόεδρος της επιτροπής στο Θερινό Τµήµα της Βουλής και τις
τρεις φορές αισθάνθηκα την υποχρέωση να δώσω µια «πληρω-
µένη» απάντηση, που την επικρότησαν όλα τα πολιτικά κόµµατα
και έµπρακτα διαµαρτυρήθηκαν µε την αποχώρηση όλων από
την Αίθουσα.

Είπα τότε ότι η δηµοκρατία είναι µεγαλόκαρδη και ανεκτική,
αλλά ούτε ανόητη είναι ούτε αφελής. Όλοι ξέρουµε τι είναι η
Χρυσή Αυγή. Είναι ναζιστική εγκληµατική οργάνωση, µε ανοι-
κτούς λογαριασµούς ενώπιον της ελληνικής δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πράγµατι, τώρα που ολοκληρώ-
θηκε η περίοδος των µνηµονιακών δεσµεύσεων και ολοκληρώ-
θηκε η σύµβαση του µνηµονίου, ολοένα και κάθε στιγµή σε κάθε
ζήτηµα αναδεικνύονται εν όψει της νέας περιόδου της χώρας οι
βασικές πολιτικές διαφορές που έχουν οι πολιτικές δυνάµεις

στην Ελλάδα. Και αυτό είναι καλό. Η δηµοκρατία και η πολιτική
θα κερδίσουν απ’ αυτό. 

Ακόµα και για ένα θέµα όπως αυτό, δηλαδή τα υδατοδρόµια
και τα υδροπλάνα, που γενικώς τα περισσότερα πολιτικά κόµ-
µατα συγκλίνουν στο ότι πρέπει να οδηγηθούµε προς τα εκεί, εν
τούτοις αναδεικνύονται διαφορές.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν ρυθµίσεις που αποκλείουν εξ αντι-
κειµένου την ιδιωτική πρωτοβουλία, είπε ο κ. Τσιάρας. Ενώ πρό-
κειται για ρυθµίσεις που βάζουν τους κανόνες, ακριβώς για να
αναπτυχθεί η ιδιωτική πρωτοβουλία. Γιατί καµµία κρατική επιχεί-
ρηση δεν θα λειτουργήσει υδροπλάνα.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και η µεταφορική λειτουρ-
γία, το µεταφορικό έργο διά των υδροπλάνων, εντάσσεται στο
συνολικό µεταφορικό δίκτυο της χώρας –δεν µπορεί να γίνει αλ-
λιώς- και, µάλιστα, µε πρωτόγνωρα εξειδικευµένα δεδοµένα.
Είναι και αεροπλοΐα και ναυσιπλοΐα. Χρειάζονται, µάλιστα, πάρα
πολύ προσεκτικές πρόνοιες για λόγους ασφάλειας της αερο-
πλοΐας, της ναυσιπλοΐας, της προστασίας του περιβάλλοντος,
ακόµα και της εθνικής ασφάλειας. Κάποιοι εδώ κάνουν ότι δεν
το γνωρίζουν, δεν το σκέφτονται, δεν το υπολογίζουν, παρά το
γεγονός ότι έχουµε πραγµατικά τις προηγούµενες νοµοθετικές
ρυθµίσεις που αναφέρθηκαν ήδη από το 2013 που απέτυχαν.
Γιατί απέτυχαν; Διότι δεν ήταν ρυθµίσεις επί τη βάσει ενός δη-
µόσιου, κρατικού, υπεύθυνου σχεδιασµού που θα δίνει το πλαί-
σιο για τη λειτουργία της ιδιωτικής πρωτοβουλίας.

Ως εκ τούτου, ήταν ρυθµίσεις που άφηναν τον ανταγωνισµό
να λύσει τα ζητήµατα και –µε συγχωρείτε για την έκφραση-
«τρέχα γύρευε». Γι’ αυτό καθυστέρησε όλη αυτή η στόχευση να
υλοποιηθεί, διότι το πλαίσιο που υπήρχε έπρεπε να το λύσουν οι
ανταγωνισµοί –υπόγειοι, κατά κανόνα- των διαφόρων ενδιαφε-
ροµένων. 

Η δική µας Κυβέρνηση δεν έπρεπε να το ξεκινήσει από το
µηδέν. Έπρεπε να λύσει όλα αυτά τα ζητήµατα που ήδη είχαν
«τρέξει» στην πράξη επί τη βάσει ενός κακού νόµου, αλλά υπαρ-
κτού και µέσα απ’ αυτό, αλλά και από µεταβατικές διατάξεις, να
περάσει στο νέο τοπίο. Ποιο είναι το νέο τοπίο; Το νέο τοπίο είναι
ότι αυτές οι λειτουργίες και οι αρµοδιότητες, που δεν µπορεί κα-
νείς να αµφισβητήσει ότι είναι δηµοσίου συµφέροντος κανονιστι-
κές διατάξεις που αφορούν την ασφάλεια της ναυσιπλοΐας, αλλά
και της αεροπλοΐας, την προστασία του περιβάλλοντος, την
εθνική ασφάλεια και πολλά άλλα, θα είναι αρµοδιότητα δηµοσίων
φορέων. 

Δηλαδή, πώς αλλιώς πρέπει να δει κανείς αυτή την ανόητη
προσέγγιση της έξαρσης υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, κυ-
ρίως από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά δυστυχώς και από το ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ; Ποια άλλη χώρα του κόσµου δεν τα φροντίζει αυτά;
Ακόµα και οι πιο νεοφιλελεύθερες το κάνουν. «Γιαλαντζί» νεοφι-
λελεύθεροι είστε! Ακόµα και εκεί πάσχετε, γιατί αυτό δεν είναι
πολιτική του νεοφιλελευθερισµού! Είναι πολιτική των «λόµπι» και
εκεί είναι που πρέπει πραγµατικά να σταθούµε για να δούµε τι
είναι αυτός ο περίφηµος κρατισµός του ΣΥΡΙΖΑ και όλα αυτά τα
ανόητα τα οποία ακούγονται.

Προς αυτή την κατεύθυνση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
διάκριση άδειας ίδρυσης και άδειας λειτουργίας είναι µια δοµική,
θεµελιακή διάκριση πάνω στην οποία πραγµατικά µπορεί να ορ-
γανωθεί µια βιώσιµη προοπτική για την ανάπτυξη του κλάδου των
υδατοδροµίων και των υδροπλάνων την οποία όλοι επιθυµούµε.
Πολύ περισσότερο που και στη συζήτηση στην επιτροπή οι εκ-
πρόσωποι των δύο ιδιωτικών εταιρειών κάναµε και ένα άνοιγµα,
και καλούµε τώρα πια στις επιτροπές και ιδιωτικούς φορείς- όχι
µόνο επικρότησαν το νοµοσχέδιο, αλλά είπαν ότι η αιτιολογική
εκθεση κυκλοφορεί σε όλα τα διεθνή φόρα των ενδιαφεροµένων
και εισπράττει πολύ θετικά σχόλια. 

Όµως, υπήρχε για µια ακόµη φορά προσβολή του ελληνικού
Κοινοβουλίου από τον Οργανισµό Λιµένα Πειραιά. Και δεν είναι
η πρώτη φορά. Το θυµάστε όλοι. Εκλήθη και δεν προσήλθε. Ούτε
καν υπόµνηµα έστειλε. Δεν πρέπει το ελληνικό Κοινοβούλιο να
γνωρίζει αν ο Οργανισµός Λιµένα Πειραιά µε τη νέα του δοµή εν-
διαφέρεται και πώς ενδιαφέρεται; Είναι δυνατόν να θεωρείται
αυτονόητο ότι θα λυθεί µε τη δυναµική των πραγµάτων το κρί-
σιµο αυτό θέµα των κανονιστικών αρµοδιοτήτων δηµοσίου συµ-
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φέροντος: Επειδή το πλειοψηφικό πακέτο των µετοχών του ΟΛΠ
ανήκει πια σε ιδιωτική εταιρεία, δεν θέλουν να συµµετάσχουν σε
διάλογο µε το ελληνικό Κοινοβούλιο το οποίο τους καλεί; Είναι
απαράδεκτη προσβολή για µία ακόµη φορά από αυτή την εται-
ρεία ή από κάποιους εκπροσώπους της υπεύθυνους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε κάθε περίπτωση όλα αυτά είναι ακριβώς που βάζουν τα
πράγµατα στη θέση τους. Και πράγµατι η καθυστέρηση -όλοι
µπορούµε να το σχολιάσουµε- έχει αιτίες και δεν µπορούµε να
υπεκφύγουµε. Για µια ακόµη φορά, λοιπόν, έχουµε µια µεγάλη
διαφορά αυτής της Κυβέρνησης απ’ ό,τι προηγήθηκε στην κατα-
στροφική περίοδο της τελευταίας εικοσαετίας, τριακονταετίας.
Πρέπει να βάλουµε όλοι µυαλό για να βάλουµε στέρεες βάσεις
για την πραγµατικά βιώσιµη και δίκαιη παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για την ανοχή σας.
Οι δύο τροπολογίες του Υπουργείου Ναυτιλίας είναι επίσης

εύστοχες, αναγκαίες και λειτουργικές. Όµως, µπροστά στη νέα
περίοδο για την ανάληψη των ευθυνών από την πλευρά των νη-
ογνωµόνων και την αναβάθµιση του ρόλου της επιθεώρησης
πλοίων στο Υπουργείο Ναυτιλίας έχουµε να κάνουµε πολλή συ-
ζήτηση ακόµα. Το Υπουργείο νοµίζω ότι βαδίζει σε πολύ σωστό
δρόµο και σε στέρεη βάση για να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία
την οποία εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός και υλοποίησε η Κυβέρ-
νηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Πο-
τάµι κ. Αµυράς. Μετά θα είναι πάλι δύο οµιλητές. Και µετά πάλι
θα µιλήσει Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Μετά θα µιλήσει ο
Υπουργός, ο κ. Μαυραγάνης. Αυτή τη σειρά έχουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου για το πώς θα οργανωθούν οι µεταφορές και ιδιαίτερα
πώς θα δώσουµε µια αναπτυξιακή τροπή στις µεταφορές µέσω
υδροπλάνων. Και θέλω να αναρωτηθούµε όλοι τα εξής:

Πώς θα χαρακτηρίζατε µια νησιωτική χώρα, όπως είναι η Ελ-
λάδα, µε αρχιπελάγη, µε µια συγκλονιστική πολυνησία µε έξι χι-
λιάδες νησιά, νησίδες και βραχονησίδες στα πελάγη µας; Πώς
θα χαρακτηρίζατε µια νησιωτική χώρα µε εκατόν δεκαεπτά κα-
τοικηµένα νησιά στα πελάγη της; Τα πενήντα από αυτά τα νησιά
είναι άνω των χιλίων κατοίκων. Πώς θα χαρακτηρίζατε µια νησιω-
τική χώρα, που η ακτογραµµή της είναι µεγαλύτερη από την
ακτογραµµή της Αφρικής, που δεν έχει υδροπλάνα και υδατο-
δρόµια για να µετακινούνται οι κάτοικοι, οι τουρίστες, οι επισκέ-
πτες, οι επιχειρηµατίες από το ένα νησί στο άλλο εύκολα και
γρήγορα και µε ασφάλεια;

Εγώ θα χαρακτήριζα µια τέτοια χώρα οπισθοδροµική και φο-
βική. Ήµασταν, όµως, πάντοτε έτσι εµείς οι Έλληνες και η Ελ-
λάδα; Όχι. Θα σας δείξω κάτι φωτογραφίες από το 1930. Στο
Καστελόριζο υπήρχε σταθµός βάσης για τα υδροπλάνα της «Air
France». Θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά. Μιλάµε τώρα για το
1932, 1933.

Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε το υπέροχο Καστελόριζο, που τόσο
έχει δεινοπαθήσει από τα διαγγέλµατα και το φόντο, πραγµατικά
µε ανάπτυξη δυναµική. Ήταν η εποχή της δεκαετίας του ’30 και
υδροπλάνα της «Air France» προσθαλασσώνονταν στο λιµάνι του
Καστελόριζου για τουρισµό και για χίλιους δύο άλλους λόγους.

Δείτε εδώ και µία δεύτερη φωτογραφία κοντινή από τη βάση
του ανεφοδιασµού και των µηχανικών. 

Και εδώ ένα ελληνικό υδροπλάνο, πέραν των γαλλικών, που
βλέπω πίσω στην ουρά ότι υπάρχει ο βασιλικός θυρεός, η κο-
ρώνα και από κάτω το εθνόσηµο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς  καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά, λοιπόν, τα καταθέτω για να σας πω τα εξής: Πρέπει οι

Έλληνες του 2018 να µιµηθούµε τους Έλληνες του 1930. Οι Έλ-
ληνες του παρελθόντος, οι Έλληνες της δεκαετίας του ’30 απε-
δείχθησαν σε πολλά πράγµατα πιο ανοιχτόµυαλοι, πιο
δηµιουργικοί, πιο προοδευτικοί, πιο κοσµοπολίτες από τους, σε
µεγάλο βαθµό, διστακτικούς Έλληνες του σήµερα. 

Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο και τα θέµατα του σχεδίου νόµου
τα ανέλυσε µια χαρά και ο συνάδελφος κ. Ψαριανός. Εµείς είµα-
στε θετικοί στο νοµοσχέδιο. Βέβαια, δεν µπορώ και εγώ να µην
παρατηρήσω ότι η πρώτη προσπάθεια έγινε το 2016 από την πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Μετά πάγωσε το πράγµα, επί δύο χρόνια δη-
µόσια διαβούλευση. Δύο χρόνια για να συνεννοηθούµε για τα
αυτονόητα, γι’ αυτά που σχεδόν έναν αιώνα πριν είχαν πετύχει
οι παππούδες µας; 

Έρχοµαι τώρα σε κάποια ειδικά θέµατα. 
Αγαπητέ Υπουργέ, κύριε Σπίρτζη, θέλω να σας ρωτήσω πράγ-

µατα για την δωρεάν, όπως από τον νόµο ορίζεται, µετακίνηση
των ένστολων στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Τον Μάρτιο του
2018 είχε ψηφιστεί ο ν.4530, το άρθρο 86, που το είχαµε υπερ-
ψηφίσει και εµείς ως ΠΟΤΑΜΙ, που έλεγε ότι προβλέπεται έκ-
δοση κοινής υπουργικής απόφασης για απαλλαγές στα κόµιστρα
των µέσων µαζικής µεταφοράς. Μία από αυτές τις κατηγορίες
είναι και οι ένστολοι. Και γιατί οι ένστολοι, οι αστυνοµικοί, οι πυ-
ροσβέστες, άλλες ειδικότητες πρέπει να έχουν τη δυνατότητα
να µετακινούνται δωρεάν µε τα λεωφορεία, το µετρό κ.λπ.; Διότι,
για παράδειγµα, σε έναν αστυνοµικό που µένει στην Καισαριανή
έρχεται στην υπηρεσία το χαρτί: «Αύριο έχεις υπηρεσία στον
Άγιο Στέφανο». Θα πρέπει να διανύσει µία πολύ µεγάλη από-
σταση πολλών χιλιοµέτρων. Έχουν χίλια δύο µέτρα την εβδο-
µάδα, µέτρα ασφάλειας, µέτρα επιτήρησης, πηγαίνουν σε
γήπεδα. Όλες αυτές οι µετακινήσεις εδώ και έξι µήνες γίνονται
µε εισιτήριο που πληρώνουν από την τσέπη τους οι ένστολοι, που
όµως είναι σε ώρα υπηρεσίας. 

Τρεις µήνες µετά από την ψήφιση του νόµου, έβλεπα να συµ-
βαίνει και το εξής απαράδεκτο, που το έµαθα από πολλούς αστυ-
νοµικούς, οι οποίοι στον δρόµο µε σταµάταγαν και µου έλεγαν:
«Πες κάτι στη Βουλή, διότι τι µας λένε οι διοικητές µας, αφού
δεν µπορούµε να περάσουµε και δεν έχουν βγει τα ελευθέρας
για εµάς τους αστυνοµικούς στα µέσα µαζικής µεταφοράς;»
Τους έλεγαν οι διοικητές τους, λοιπόν: «Κοιτάξτε, θα πηγαίνετε
πίσω από άλλους επιβάτες, κολλητά, και µόλις ανοίξουν οι πύλες
θα περνάτε και εσείς». Μου είπαν πολλοί αστυνοµικοί στον
δρόµο: «Αυτό είναι µειωτικό για εµάς. Εµείς δεν το θέλουµε
αυτό. Εµείς οι αστυνοµικοί να παριστάνουµε τους τζαµπατζήδες;
Είναι δυνατόν;».

Αφού ψηφίστηκε τον Μάρτιο του 2018 αυτό το άρθρο για τη
δωρεάν µετακίνηση των ενστόλων, τρεις µήνες µετά, αφού είχα
δει ότι δεν είχε γίνει τίποτα, στις 20 Ιουνίου του 2018 κατέθεσα
µία ερώτηση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών. Και
µε έγγραφο του ΟΑΣΑ, του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών,
η απάντηση ήταν ότι η ΚΥΑ έχει υπογραφεί από τους δύο από
τους τρεις Υπουργούς, δηλαδή έχει υπογραφεί από τον κ.
Σκουρλέτη, τον τότε Υπουργό Εσωτερικών και τον κ. Σπίρτζη,
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών και εκκρεµούσε η υπο-
γραφή από τον Υπουργό Οικονοµικών. Σήµερα, έξι µήνες µετά,
3 Οκτωβρίου 2018, η κοινή υπουργική απόφαση ξαναγράφεται
λόγω ανασχηµατισµού και ξεκινάει πάλι ο γύρος των επαφών. 

Ερωτώ λοιπόν πρακτικά να µου πείτε, κύριε Σπίρτζη, πότε οι
ένστολοι θα µπορούν να µετακινούνται, βάσει του νόµου που
τους δίνει το δικαίωµα, δωρεάν στα µέσα µαζικής µεταφοράς
κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας τους ή αν θα πρέπει να πάνε και
αυτοί ξανά σε αυτό το µειωτικό σύστηµα πίσω από τους άλλους
επιβάτες σαν τους τζαµπατζήδες, µόλις ανοίξουν οι πύλες για να
περάσουν.

Πιστεύω ότι επειδή εσείς ήσασταν από τους πρώτους που
υπογράψατε, θα το «τρέξετε» τώρα και για τους άλλους Υπουρ-
γούς. Δεν µπορεί αυτό να είναι µια εκκρεµότητα. Και εκεί είναι
που σας λέµε ότι έχουµε πολλές αµφιβολίες όταν βλέπουµε νο-
µοσχέδια που παραπέµπουν σε θέµατα και εφαρµογή τους σε
κοινές υπουργικές αποφάσεις κ.λπ.. Εκεί φοβόµαστε τις καλέν-
δες. Όταν βλέπεις σε µία διάταξη να υπάρχει πρόβλεψη ότι θα
εφαρµοστεί ή θα προβλεφθούν τα της εφαρµογής της µε κοινή
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υπουργική απόφαση, ξέρουµε ότι θα υπάρξει µία καθυστέρηση
τουλάχιστον ενός έτους.

Επίσης σας είχα κάνει ασφυκτικό pressing για να αξιοποι-
ήσουµε το σιδηροδροµικό δίκτυο στην Πελοπόννησο, που είναι
εγκαταλελειµµένο, κλειστό, µε µια σύγχρονη µορφή θεµατικού
τουρισµού, που έχει ραγδαία ανάπτυξη στην Αµερική, στον Κα-
ναδά και στη Γερµανία και είναι ο ποδηλατικός - σιδηροδροµικός
τουρισµός. Δηλαδή, στις µητρικές ράγες που δεν χρησιµοποι-
ούνται –σας τα είχα δείξει την προηγούµενη φορά- συµµετρικά
βάζουν ένα ποδήλατο και κάθεσαι αναπαυτικά. Η µέγιστη ταχύ-
τητα είναι δώδεκα χιλιόµετρα και δεν κινδυνεύει κανείς. Ήδη
υπάρχει µεγάλη αγορά τουριστική γι’ αυτό το ιδιαίτερο είδος
τουρισµού.

Είχα ζητήσει από εσάς, κύριε Σπίρτζη, να το σπρώξετε, να το
τρέξετε και είχα ζητήσει ραντεβού µαζί σας. Δεν είχατε τον
χρόνο. Το φαντάζοµαι. Θέλω, όµως, να το επαναφέρω.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλές µικρές εταιρειούλες –να το πω έτσι-
τοπικές. Πώς έχουµε, για παράδειγµα, τα κανό - καγιάκ, τις ελ-
ληνικές εταιρείες σε όλα τα ποτάµια, που κάνουν κανό ή ενοικιά-
ζουν ποδήλατα ή κάνουν άλλες δραστηριότητες στη φύση; Είναι
µια µικρή, αλλά σηµαντική και ανερχόµενη τουριστική θεµατική
ενότητα, που µπορεί να κρατήσει κόσµο στην ελληνική επαρχία,
να δουλεύουν πάνω στον τόπο τους µ’ έναν τρόπο που είναι φι-
λικός προς το περιβάλλον και φέρνει µια υπεραξία.

Τώρα δεν µπορώ παρά να κάνω και µια µικρή αναφορά στα
του προσχεδίου του προϋπολογισµού, διότι το σχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα, είναι σαφέστατα στον πυρήνα, ή θα έπρεπε να
είναι, ενός αναπτυξιακού προγράµµατος κι ενός σχεδίου. 

Για ποια ανάπτυξη µιλάµε στην Ελλάδα, όταν βλέπω στο προ-
σχέδιο –βεβαίως, όλοι το είδαµε- του προϋπολογισµού ότι υπάρ-
χουν δύο σενάρια: ένα σενάριο είναι για το εσωτερικό και ένα
σενάριο για το εξωτερικό. Το σενάριο του εξωτερικού είναι ότι
περικόπτουµε συντάξεις και αφήνουµε τα αντίµετρα. Το σενάριο
του εσωτερικού είναι ότι δεν περικόπτουµε συντάξεις, αλλά ούτε
εφαρµόζουµε αντίµετρα.

Δείτε τώρα γιατί υπάρχει ένα στοιχείο, που εµένα, όταν το διά-
βασα, πραγµατικά µε κλόνισε ως προς την αξιοπιστία των στοι-
χείων του προϋπολογισµού. Ακούστε. Είτε κοπούν οι συντάξεις
είτε όχι, είτε µειωθούν είτε αυξηθούν οι εισφορές, είτε µειωθεί
είτε αυξηθεί η φορολογία, η ανάπτυξη για το 2019 βάσει του προ-
σχεδίου υπολογίζεται στο 2,5%, η ιδιωτική κατανάλωση στο 1,1%
και η ανεργία στο 16,7%.

Μα, πώς είναι δυνατόν να ισχύσουν αυτά τα µεγέθη είτε κο-
πούν είτε δεν κοπούν οι συντάξεις, είτε αυξηθεί η φορολόγηση
των πολιτών είτε δεν αυξηθεί; Άρα, εδώ υπάρχει ένα σχήµα οξύ-
µωρο και θα έλεγα αξιοπιστίας.

Δεν συζητάω δε για την υπερφορολόγηση. Φέτος, βάσει του
προσχεδίου του προϋπολογισµού για την επόµενη χρονιά, θα
έχουµε έσοδα παραπάνω από φόρους -ΦΠΑ, δηλαδή, και φόρο
εισοδήµατος- κατά 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, πάνω και από τον
στόχο του µεσοπρόθεσµου.

Επίσης θα αναφερθώ στις επενδύσεις. Γι’ αυτό λέω να ξεκινή-
σουµε από τα µικρά, γιατί πολλά µικρά κάνουν ένα µεγάλο. Γι’
αυτό σας αναφέρω συνέχεια τις ποδηλατοδρεζίνες στα σιδηρο-
δροµικά δίκτυα που δεν χρησιµοποιούνται.

Για φέτος η Κυβέρνηση είχε προϋπολογίσει επενδύσεις της
τάξης του 11%, που, όµως, τελικά κλείνουν στο 0,8%. Το τωρινό
προσχέδιο του προϋπολογισµού ξέρετε τι αναφέρει για τις επεν-
δύσεις για τη χρονιά που µας έρχεται; Πάλι 11%.

Μα, αφού ο παρών προϋπολογισµός, έτσι όπως εκτελείται,
έχει οδηγήσει τις επενδύσεις σε σχεδόν µηδενικό -κάτω από τη
µονάδα- ποσοστό και αφού είχε προϋπολογίσει 11%, δηλαδή µιά-
µιση µονάδα αύξησης στο ΑΕΠ από τις επενδύσεις, πείτε µου
εσείς πώς θα γίνει εφικτό φέτος ή του χρόνου, όταν δεν έγινε
πέρσι.

Νοµίζω ότι το βασικό πρόβληµα και η βασική πηγή αβεβαιότη-
τας για την οικονοµία είναι η ίδια η Κυβέρνηση και η διγλωσσία
της και τα µπρος-πίσω και τα µέσα-έξω. Αυτό το βλέπουµε όχι
µόνο στο θέµα της οικονοµίας, αλλά και στο σκοπιανό.

Θέλω να ξεκαθαρίσω εδώ την πλευρά του Ποταµιού, για να εί-
µαστε σίγουροι ότι γνωρίζουµε όλοι τα ίδια. Το Ποτάµι δεν πρό-

κειται να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης σε Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
ή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ή δεν ξέρω σε ποιον άλλον συνδυασµό ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ Κυβέρνησης, συνδεόµενη αυτή η ψήφος µε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών.

Το λέω ξανά. Ούτε ένας από τους Βουλευτές του Ποταµιού
δεν θα δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ για το θέµα των Πρεσπών, διότι δεν υπάρχει πιθανότητα
να κάνει τέτοια µεγαλοπρεπή κωλοτούµπα οποιοσδήποτε Βου-
λευτής του Ποταµιού, όταν µόλις πριν από τέσσερις-πέντε µήνες
είχαµε όλοι υπερψηφίσει την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυ-
βέρνησης.

Άρα, όσοι µας ακούνε να ξέρουν ότι από το Ποτάµι ούτε ένας
Βουλευτής δεν θα δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνδεόµενη µε το θέµα των Πρεσπών. Αφή-
στε, δε, που και η συµφωνία αυτή των Πρεσπών, όπως βλέπετε,
δεν έγινε αποδεκτή από τους Σκοπιανούς, από τους πολίτες της
FYROM, άρα τα πράγµατα όλα µηδενίζονται. Μηδενίζεται το κον-
τέρ και πάµε «φτου κι απ’ την αρχή».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω πρώτα µία ανακοίνωση. Η Βουλή
εξακολουθεί να έχει αίγλη για τα µικρά παιδιά. Κοιτάξτε πόσα
έχουν έρθει να επισκεφτούν αυτό το εµβληµατικό κτήριο και τις
εργασίες που έγιναν σε αυτό, φυσικά.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πά-
τρας.

Σάς καλωσορίζουµε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία
για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νησιωτικός χαρακτήρας της
Ελλάδος συµβάλλει στο να παίξει καθοριστικό ρόλο η λειτουργία
υδατοδροµίων. Αναµφίβολα δηµιουργούνται επενδυτικές ευκαι-
ρίες και αναπτυξιακές προοπτικές σε τοπικό επίπεδο, στις τοπι-
κές και περιφερειακές κοινωνίες και γενικά στη χώρα. Για τα
αποµακρυσµένα, κυρίως, νησιά τα υδροπλάνα µπορούν να απο-
τελέσουν, κύριε Υπουργέ, τα πλέον κατάλληλα µέσα µεταφοράς
προσώπων και πραγµάτων.

Ανά περιόδους είχαν γίνει προσπάθειες στη χώρα για τη λει-
τουργία υδατοδροµίων. Πραγµατοποιήθηκαν κάποιες πτήσεις µε
υδροπλάνα από το 2005 έως το 2008, αλλά στη συνέχεια ναυά-
γησε η όλη προσπάθεια λόγω κάποιων άλυτων προβληµάτων
που δηµιουργήθηκαν. Από την προηγούµενη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δόθηκαν άδειες µέχρι το 2015 σε τρεις επι-
χειρήσεις που αφορούσαν τον Οργανισµό Λιµένος Κέρκυρας,
των Παξών και της Πάτρας. Δυστυχώς οι άλλες είκοσι επτά αι-
τήσεις ενδιαφεροµένων χάθηκαν στον δρόµο.

Η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα ένα σχέδιο νόµου προσδοκώντας
ουσιαστικά να τρέξει τις διαδικασίες για τα υδατοδρόµια, έστω
και εάν πήγαινε σηµειωτόν, κύριε Υπουργέ, εδώ και τέσσερα χρό-
νια, όπως προείπα. Εµείς βλέπουµε από την άλλη, ότι µε τον δια-
χωρισµό που γίνεται ανάµεσα στην άδεια ίδρυσης του
υδατοδροµίου και την άδεια λειτουργίας του δηµιουργούνται εκ
νέου γραφειοκρατικά εµπόδια σε όποιον θέλει να επενδύσει.
Σκοπός µας πρέπει να είναι να απελευθερώσουµε τον όποιο
επενδυτή από τα γραφειοκρατικά δεσµά κι όχι να δηµιουργούµε
και άλλα επιπλέον.

Με το παρόν σχέδιο νόµου αποκλείεται από την άδεια ίδρυσης
ο ιδιώτης, καθώς αυτή εκδίδεται στο όνοµα ΟΤΑ ή λιµενικού τα-
µείου ή οργανισµού λιµένος ή οποιουδήποτε άλλου φορέα του
δηµοσίου. Θα µπορούσαν να προβλεφθούν ρήτρες για τον
ιδιώτη και γιατί όχι να µην ενθαρρύνουµε συµπράξεις δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα. Έτσι, κύριε Υπουργέ, κύριε Δρίτσα, τα ετε-
ρώνυµα κάποια στιγµή έλκονται και µπορούµε να συµπέσουµε
µέσα από αυτή τη διαδικασία περί ΣΔΙΤ. Χωρίς ευελιξία, όµως,
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από την πλευρά του κράτους δεν πρόκειται να επενδύσει κανείς
και οποιοσδήποτε ιδιώτης. Το µήνυµα που στέλνετε διεθνώς απο-
δεικνύει ότι κινείστε στην αντίθετη πορεία των πολιτικών των
χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης κι όχι µόνο. Και υπάρ-
χουν σήµερα πρόθυµοι που θέλουν να επενδύσουν στα υδατο-
δρόµια

Έχω γνώση του αντικειµένου σε ό,τι αφορά το ενδιαφέρον που
εκδηλώνεται στην περιοχή µου, σε ό,τι αφορά την Αλεξανδρού-
πολη και τη Σαµοθράκη. Μέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου,
κύριε Υπουργέ, έχω αναδείξει την αναγκαιότητα δηµιουργίας
τους, καθώς θα παίξουν καταλυτικό ρόλο στη διασύνδεση µε τα
νησιά του βορειανατολικού Αιγαίου αλλά -και γιατί όχι;- και µε τη
γειτονική Τουρκία, που ήδη διαθέτει τις ανάλογες υποδοµές. 

Επίσης θα µπορούσαν να συµβάλουν στην καλύτερη και πιο
συχνή σύνδεση της Αλεξανδρούπολης µε τη Σαµοθράκη, παράλ-
ληλα και µε την ακτοπλοϊκή συγκοινωνία.

Είναι εµφανές ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης δεν υπάρ-
χει ρεαλιστικός στρατηγικός σχεδιασµός στο θέµα των λοιπών
µεταφορών, όπως της σιδηροδροµικής σύνδεσης του νοµού. Τις
διεθνείς ευκαιρίες που µας δόθηκαν, τις αγνοήσατε. Παράδειγµα
αποτελεί η γραµµή Μπακού - Βιέννη. Αφήσατε τη γραµµή να πε-
ράσει σύριζα από τη χώρα µας και από τον ποταµό Έβρο και δεν
ενδιαφερθήκατε να εισέλθει στην Ελλάδα και να εξέλθει από το
Ορµένιο.

Στην ερώτηση που κατέθεσα, την οποία και θα παραδώσω για
τα Πρακτικά της Βουλής -και την οποία συνυπέγραψαν ο Τοµε-
άρχης Υποδοµών της Νέας Δηµοκρατίας και οι δύο Βουλευτές
της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, ο κ. Παναγιωτόπουλος
και ο κ. Κυριαζίδης της Δράµας-, αντί να µας απαντήσετε ο ίδιος,
δείχνοντας έµπρακτο ενδιαφέρον για τη γραµµή και να εκτιµή-
σετε θετικά ότι φέραµε ένα σηµαντικό θέµα που αφορά τον συγ-
κοινωνιακό σχεδιασµό στον Έβρο, στη Θράκη και στη χώρα,
εσείς µας παραπέµψατε σε µία απάντηση της διευθύντριας Ανά-
πτυξης της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που ουσιαστικά δεν λέει τίποτα, υπο-
γραµµίζοντας απλώς ότι δεν έχει καµµία αρµοδιότητα στη
λειτουργία της σιδηροδροµικής υποδοµής. Και επίσης, µας δια-
βιβάσατε τρία έγγραφα υφισταµένων σας διευθύνσεων του
Υπουργείου σας. Δεν µας απαντήσατε, όµως, στα καίρια ερωτή-
µατα τα οποία υποβάλαµε.

Από την άλλη µεριά, ο ΥΠΕΞ σπατάλησε µόνο µια πρόταση,
τονίζοντας απλώς ότι εκφεύγει των αρµοδιοτήτων του. Αλίµονο!
Για όνοµα του Θεού! Είναι δυνατόν να γίνεται αυτό το πράγµα;
Με τόσες υφιστάµενες πρεσβείες του Υπουργείου του, σε όλες
τις χώρες µέσω των οποίων διέρχεται αυτό το καινούργιο, το νέο
Οριάν Εξπρές δεν ενδιαφερόταν; Αυτή είναι η λειτουργία της ση-
µερινής Κυβέρνησης. 

Και η νέα, όµως, «θαλάσσια Εγνατία» δεν µπορεί να υλοποιηθεί
µε ευθύνη του αρµοδίου Υπουργείου. Ας ελπίσουµε να ακούσει
ο νέος Υπουργός τα παράπονά µας τόσο σε αυτό το ζήτηµα όσο
και στο ζήτηµα της Λιµενικής Ακαδηµίας, την οποία τορπίλισε ο
Υφυπουργός του ευρισκόµενος πριν από τέσσερις-πέντε µέρες
στον Έβρο. Αυτό σηµαίνει εύρυθµη λειτουργία σε όλα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε πρόθεση να προχωρήσετε ουσιαστικά -
και όχι στα λόγια- το έργο σε Αλεξανδρούπολη και Σαµοθράκη;
Ο Πρόεδρος του Οργανισµού Λιµένος Αλεξανδρούπολης σε δη-
λώσεις του σε τοπικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τον Ιούλιο γι’
αυτό το θέµα, υποστήριξε ότι κοµβικό σηµείο για τη δηµιουργία
εγκαταστάσεων είναι η ύπαρξη ενός δικτύου υδατοδροµίων σε
όλο το βόρειο Αιγαίο, προκειµένου να µπορούν τα υδροπλάνα
να ανεφοδιάζονται. Έχετε προχωρήσει, κύριε Υπουργέ, στο σχε-
διασµό του δικτύου; Σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε και πότε νοµί-
ζετε ότι θα ολοκληρωθεί; 

Παράλληλα όµως, ο παραπάνω παράγων εξέφρασε και ορι-
σµένες ενστάσεις για την Αλεξανδρούπολη, καθώς δεν έχει ορι-
στικοποιηθεί ο χώρος της από-επιβίβασης των επιβατών. Ένα
ζήτηµα που µπορεί να επιλυθεί µε τη συνδροµή και του ΤΑΙΠΕΔ,
που έχει εντάξει το λιµάνι στο Πρόγραµµα Συµβάσεων Παραχώ-
ρησης, όπως είναι και τα άλλα εννέα της χώρας, δηλαδή στο σύ-
νολο δέκα. Αυτό θα το εξασφαλίσετε µε νοµοθετική πρόβλεψη
µέσα στον νόµο, που αυτή τη στιγµή συζητούµε εδώ;

Αυτό που ζητάµε από το Υπουργείο σας είναι να µας παρου-

σιάσετε ένα χρονοδιάγραµµα για το πότε θα προχωρήσουν οι
εργασίες των υδατοδροµίων στην Αλεξανδρούπολη και στην Κα-
µαριώτισσα της Σαµοθράκης. Αυτό µας ενδιαφέρει, αυτό επιδιώ-
κουµε, αυτό ζητούµε, αυτό ζητάει ο κόσµος. Ένα ρεαλιστικό,
όµως, χρονοδιάγραµµα, που δεν θα δηµιουργήσει φρούδες ελ-
πίδες στους κατοίκους του Έβρου και της Σαµοθράκης, που δυ-
στυχώς πάντα κατά αυτόν τον τρόπο λειτουργείτε.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής, Βουλευτής Σερ-

ρών, ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό, προ-
κειµένου να συµµετάσχει σε διεθνές συνέδριο, από τη Δευτέρα
8 Οκτωβρίου 2018 µέχρι και την Πέµπτη 11 Οκτωβρίου 2018. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Μαυραγάνης για εννέα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται

πράγµατι να καλύψει ένα νοµοθετικό κενό που υπήρχε και ένα,
αν θέλετε, επιχειρησιακό κενό που δηµιουργείτο ακριβώς από το
θεσµικό κενό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Είπαν κάποιοι ότι είχαν γίνει προσπάθειες. Πράγµατι είχαν γίνει
προσπάθειες ατελέσφορες από το 2005 και εκείθεν, αλλά και το
2013. Μάλιστα, άκουσα στην Αίθουσα, αλλά και στις συνεδριά-
σεις των επιτροπών, φωνές από τους φορείς της Αντιπολίτευσης
να λένε ότι δεν είµαστε τάχα ικανοί να διαχειριστούµε αυτόν τον
τοµέα, διότι δεν γνωρίζουµε τι ακριβώς πρέπει να κάνουµε για
την ιδιωτική επιχειρηµατικότητα και γι’ αυτόν τον λόγο φρονούν
ότι οι δικές τους προσπάθειες ήταν τελέσφορες, ενώ οι δικές
µας θα καταλήξουν ατελέσφορες, µόνο που τα ίδια τα στοιχεία
είναι συντριπτικά εις βάρος τους. Ξεκίνησαν µια προσπάθεια το
2005 και µέχρι το 2015 λένε ότι κατάφεραν να δώσουν τρεις
άδειες µέσα σε δέκα χρόνια. Είναι αληθές αυτό; Εν µέρει ναι.
Ούτε καν αυτές δεν µπόρεσαν να δώσουν ούτε καν το θεσµικό
πλαίσιο δεν µπόρεσαν να κάνουν ούτε καν να προασπίσουν τις
επιχειρηµατικές προσπάθειες, για τις οποίες τόσο πολύ κόπτον-
ται. 

Ποιος το λέει αυτό; Η Κυβέρνηση το λέει; Όχι. Συµβούλιο της
Επικρατείας, 717 απόφαση του 2015, Μάρτιος του 2015, αίτηση
ακύρωσης που χρονίζει από το 2011 και 2012 εις βάρος αδειών
ίδρυσης και λειτουργίας υδατοδροµίων, αλλά και των αποφά-
σεων ΕΣΑΛ του Υπουργείου Ναυτιλίας. Τι είναι η ΕΣΑΛ, για να
ακούει ο κόσµος και να µαθαίνει; Τα περίφηµα έργα του προ-
ηγούµενου καθεστώτος. Είναι η Επιτροπή Χωροταξίας των Λιµέ-
νων. Μάλιστα. 

Τι έκαναν αυτοί, λοιπόν, τόσα χρόνια; Τίποτα. Τι, δηλαδή; Έδω-
σαν άδειες επί του τίποτα και ήλθε το Συµβούλιο της Επικρατείας
και ακυρώνει όλες τις άδειες. Ποιες, δηλαδή; Τις τρεις. Ευτυχώς,
αργότερα επικύρωσαν µε νόµο αυτές τις άδειες. Δηλαδή, ούτε
καν αυτές τις τρεις άδειες στα δέκα χρόνια δεν µπόρεσαν να δώ-
σουν. Αυτή είναι η µεγάλη επιτυχία. Συγχαρητήρια, µπράβο σας.
Δεν θα ακολουθήσουµε το µοντέλο σας. 

Πάµε τώρα στην ουσία. Τι είχαν κάνει; Αυτοί που ξέρουν την
επιχειρηµατικότητα καλά και την παίζουν στα δάχτυλα είχαν ενώ-
σει τους περιβαλλοντικούς όρους των λιµένων µε τους περιβαλ-
λοντικούς όρους των υδροπλάνων, των υδατοδροµίων. Τα είχαν
ενώσει. Το έκαναν πιο δύσκολο ή πιο εύκολο έτσι; Είναι προφα-
νές για όλον τον κόσµο που ακούει. Είναι πιο δύσκολο. Όταν ενώ-
νεις και «βαραίνεις» τη διαδικασία µε όρους περιβαλλοντικούς
που αφορούν ολόκληρο τον λιµένα και όχι µόνο το υδατοδρόµιο,
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«βαραίνεις» τη διαδικασία. 
Τι κάνουµε; Αποσπούµε αυτές τις αδειοδοτήσεις. Απεξαρ-

τούµε την αδειοδότηση του υδατοδροµίου από την αδειοδότηση
του λιµένα και για να µην έχουν χωροταξικά προβλήµατα, όπως
σας είπα πριν, και για να µην έχουν περιβαλλοντικά προβλήµατα
και για να πέφτουν σε κατηγορία, στην Α2 ή και κατά περιπτώσεις
στη Β κατηγορία µε πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις και
όλα αυτά προφανώς είναι υπέρ της επιχειρηµατικότητας.

Τι άλλο κάνουµε; Απεξαρτούµε την άδεια ίδρυσης από την
άδεια λειτουργίας. Λένε κάποιοι: «Αυτό είναι εις βάρος της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας.». Τι λέτε; Βασικός άξονας και προϋπόθεση
για να υπάρξει ιδιωτική πρωτοβουλία είναι να υπάρχει βιωσιµό-
τητα. Πότε θα υπάρξει βιωσιµότητα των δικτύων υδροπλάνων και
συνδέσεων υδροπλάνων σε όλη την επικράτεια αλλά και έξω από
την επικράτεια; Όταν δηµιουργηθεί δίκτυο σύνδεσης υδροπλά-
νων µέσα στην επικράτεια και σε σχέση µε άλλες, όµορες χώρες.

Πώς θα δηµιουργηθεί αυτό εάν δεν υπάρχει γενικός συντονι-
σµός των αδειών ίδρυσης; Ποτέ δεν πρόκειται να δηµιουργηθεί.
Λένε ότι δώσαµε άδειες –τρεις- στα δέκα χρόνια και αυτές ατε-
λέσφορα ακυρώθηκαν από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Μά-
λιστα. Λειτούργησαν; Όχι. Γιατί δεν λειτούργησαν; Διότι δεν
υπήρχε ακριβώς το συνολικό δίκτυο που να κάνει βιώσιµο το όλο
δίκτυο. Πώς θα δηµιουργηθεί αυτό; Μόνο αν γίνει υπό την επο-
πτεία, την πρόνοια και τη σύνδεση που µπορεί να παράσχει ο
κρατικός φορέας, µέσω των οργανισµών λιµένων, όταν αυτοί
ανήκουν σε δηµόσιο φορέα ή µέσω της δηµόσιας αρχής λιµένων
–πιάνω λίγο αδιάβαστους εδώ τους ανθρώπους από την Αντιπο-
λίτευση-, όταν έχουν περάσει οι οργανισµοί λιµένων κατά πλει-
οψηφία σε ιδιωτικούς φορείς και ιδιωτικές οικονοµικές
οντότητες. Τότε, λοιπόν, αυτοί οι δηµόσιοι φορείς των οργανι-
σµών, ή στις περιπτώσεις του ΟΛΠ και του ΟΛΘ οι δηµόσιες
αρχές λιµένων κάνουν τις αιτήσεις, παίρνουν τις αποφάσεις για
να ιδρύσουν τα υδατοδρόµια ή, αν δεν µπορούν, πολύ σοφά το
Υπουργείο προβλέπει ότι µπορεί να παρεµβαίνει το ίδιο το
Υπουργείο, δηλαδή το κράτος, και να δηµιουργεί εκείνο, να
ιδρύει εκείνο υδατοδρόµια. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι για αυτούς περίπου τους λόγους
οι δύο εκπρόσωποι ιδιωτικών φορέων -που µέχρι σήµερα έχουν
φανεί, µπορεί να φανούν και άλλοι στην επικράτεια της Ελλάδας
και στην κοινωνική και επιχειρηµατική δράση- ήταν αναφανδόν
υπέρ αυτής της τροποποίησης. Έρχονται σήµερα εδώ ως κήν-
σορες φορείς της Αντιπολίτευσης και υπερασπίζονται κάτι το
οποίο, πρώτον, δεν γνωρίζουν και, δεύτερον, αντιστρατεύονται
αυτούς που το έχουν, δηλαδή τις ιδιωτικές εταιρείες. 

Οι ιδιωτικές εταιρίες είπαν: «Καλά το κάνετε, παιδιά, γιατί
όπως το είχαν κάνει εκείνοι, δεν µπορούσαµε να κάνουµε τί-
ποτα.». Έρχονται σήµερα ετούτοι εδώ, οι αντιπολιτευόµενοι, και
λένε: «Δεν το κάνετε καλά, αντιστρατεύεστε την επιχειρηµατικό-
τητα, δεν το ξέρετε.». Ενώ εκείνοι το ήξεραν, που στα δέκα χρό-
νια έδωσαν τρεις ακυρούµενους από το Συµβούλιο της
Επικρατείας και µη δραστηριοποιούµενους, ακριβώς γιατί δεν
υπήρχε δηµόσιο δίκτυο!

Το δίκτυο, λοιπόν, πρέπει να είναι πάντα δηµόσιο. Και πρέπει
να είναι πάντα δηµόσιο, διότι, εάν προκύψει το οποιοδήποτε πρό-
βληµα στον φορέα που κατέχει την άδεια ίδρυσης, τότε εγκλω-
βίζεται νοµικά, ουσιαστικά, επιχειρηµατικά και κοινωνικά η άδεια
ίδρυσης κάτω από τα νοµικά, οικονοµικά προβλήµατα που µπο-
ρεί να έχει οποιοσδήποτε φορέας που έχει αυτή την άδεια ίδρυ-
σης στα χέρια του. Άρα η άδεια ίδρυσης πρέπει να είναι
οπωσδήποτε και πάντα σε δηµόσιο φορέα, για να εξασφαλίζει
και τη βιωσιµότητα και τη συνέχιση της λειτουργίας.

Και κάτι άλλο, το οποίο ξεφεύγει, βέβαια, από το πεδίο σκέψης
των αντιπολιτευόµενων, γιατί δεν τους περνάει από το µυαλό ότι
αυτό είναι ένα αγαθό όχι µόνο επιχειρηµατικής δράσης, αλλά και
κάλυψης –όπως πρέπει να κάνει το κράτος- ενός ανθρωπιστικού
κοµµατιού, βαθιά κοινωνικού, που µπορούν να παράσχουν τα
υδροπλάνα στον τοµέα της συνδεσιµότητας αποµακρυσµένων
προορισµών, νησιών. Εκεί προβλέπουµε ακριβώς ότι, εφόσον δεν
υπάρξει άλλος ενδιαφερόµενος, θα παρεµβαίνει το ίδιο το κρά-
τος διά του Υπουργείου να δηµιουργήσει το δίκτυο, όχι µόνο για
την ίδρυση, αλλά και για τη λειτουργία, έστω µε συµπράξεις σε

κάποιες περιπτώσεις µε τον ιδιωτικό φορέα. 
Άρα εδώ βλέπετε ότι είναι απόλυτα ισόρροπο νοµοθέτηµα, το

οποίο καλύπτει και την επιχειρηµατική δράση, όπως ακριβώς
πρέπει να την καλύπτει, µε την εποπτεία του κράτους και την εξα-
σφάλιση άδειας ίδρυσης, και από την άλλη πλευρά εξασφαλίζει
ακριβώς τη δράση του κράτους όπως πρέπει στο πλαίσιο του
κράτους δικαίου, για να καλύπτει τις ανάγκες των πιο αδύναµων
συνανθρώπων που βρίσκονται σε απώτατες περιοχές, αποµα-
κρυσµένοι και αποµονωµένοι.

Και δυο λόγια -σας παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή
σας- για το δεύτερο κοµµάτι, που αφορά τα αστικά ΚΤΕΛ. Εδώ
υπήρξαν κάποιες φωνές που είπαν ότι, ξέρετε κάτι, δεν έχετε δια-
βουλευθεί αρκούντως και, εν πάση περιπτώσει, δεν έχετε περιλά-
βει µέσα όλες εκείνες τις πρόνοιες που χρειάζονται για να είναι
βιώσιµη αυτή η δράση και κάνετε παρεµβάσεις για να συνδέετε
κάποιες περιοχές µεταξύ τους και ουσιαστικά αντιστρατεύεστε το
επιχειρείν σε αυτή την περιοχή της κοινωνικής και επιχειρηµατικής
δράσης. Μόνο που η ίδια πανελλήνια οµοσπονδία στάθηκε από-
λυτα θετικά απέναντι σε αυτό το κοµµάτι του νοµοθετήµατος, γιατί
ακριβώς είδε τα εξής: 

Πρώτον, αφού πρέπει έτσι κι αλλιώς να περάσουµε –και
έπρεπε να περάσουµε, ακόµη κι αν δεν µας το επέβαλε ο κανο-
νισµός- από τον κανονισµό 1370 του 2007 µέχρι 31-12-2019, σε
φάση που θα κάνουµε διαγωνισµούς, θα πρέπει αυτοί οι διαγω-
νισµοί, εν πάση περιπτώσει, να εξασφαλίζουν όχι µόνο τη βιωσι-
µότητα του εγχειρήµατος, που είναι αυτονόητο ότι πρέπει να το
εξασφαλίζουν, αλλά, από την άλλη µεριά, και την κρατική πρό-
νοια απέναντι ακριβώς σε αυτό που σας είπα πριν, στους πιο
αποµονωµένους από τους συνανθρώπους µας, στους πιο αδύ-
ναµους πληθυσµούς. 

Το κάνει αυτό το νοµοθέτηµα; Φυσικά και το κάνει. Γιατί; Διότι
δίνει τη δυνατότητα στον Υπουργό να συνθέτει περιοχές µεταξύ
τους µε αυξηµένη και µειωµένη εµπορικότητα. Μα, άµα δεν το
κάνει αυτό, ποια ισορροπία επιχειρηµατική και κοινωνική θα
υπάρχει; Είναι προφανές ότι κάποιος θα ενδιαφέρεται µόνο για
τις εµπορικές περιοχές. Δεν θα τις δώσει τις εµπορικές περιοχές
µόνες τους, θα πρέπει µαζί να υπάρχουν και κάποιες µειονεκτικές
περιοχές, για να µπορεί να υπάρχει αυτή η κοινωνική δράση, το
αγαθό το µεταφορικό, το αγαθό της επικοινωνίας και όχι της
αποµόνωσης. Αν δεν σας ενδιαφέρει εσάς το να αποµονώνονται
οι πληθυσµοί, εµάς µας ενδιαφέρει. Εµείς θέλουµε τους συναν-
θρώπους µας να είναι κοντά µας όλοι και να είναι ίσοι απέναντί
µας και όλοι να είµαστε ίδιοι και ίσοι. Αν δεν ενδιαφέρει εσάς,
εµάς ποσώς µας αγγίζει αυτή η στάση σας. 

Και κάτι άλλο. Είπατε ότι «µπορεί να παρεµβαίνει», λέει, «ο
Υπουργός, να κάνει ανάθεση». Πότε; Διαβάσατε πότε; Εκεί που
λέει το άρθρο 2 του κανονισµού 1370/07 «υπάρχουν έκτακτες
ανάγκες διακοπής της υπηρεσίας». Και τι άλλο θα κάνει; Μπορεί
να κάνει κάτι άλλο; Επιβάλλεται να το κάνει αυτό, ακόµα και αν
δεν το λέει ο κανονισµός. Μπορείς ποτέ να αφήσεις τους ανθρώ-
πους χωρίς επικοινωνία, συγκοινωνία, µεταφορά; Είναι δυνατόν
να το ισχυρίζεστε αυτό το πράγµα; Και βεβαίως σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις τι µπαίνει; Ένα απώτατο όριο µέσα στο οποίο µπορείς
να κάνει ανάθεση. Δεν µπορείς να την κάνεις εσαεί την ανάθεση.
Θα την κάνεις για ένα χρονικό διάστηµα, για να καλύψεις την
έκτακτη ανάγκη. Είναι προφανές. 

Για αυτή την περίπτωση, λοιπόν, προβλέπεται η ανάθεση. Δεν
προβλέπεται η ανάθεση για να εξοικονοµήσουµε προνοµιακή
διαχείριση σε κάποιους, δήθεν, φίλους κ.λπ.. Αυτά ανήκουν σε
άλλες εποχές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, 
Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Καββαδάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα περίµενα να κάνετε µια αυτοκριτική στο ότι

δύο χρόνια, από τις 9 Σεπτεµβρίου του 2016, το νοµοσχέδιο αυτό
είναι στα συρτάρια του Υπουργείου και µετά από δύο χρόνια το
φέρνετε εδώ για ψήφιση. Δεν άκουσα, λοιπόν, τίποτα γι’ αυτό. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται τώρα, παρ’ όλο που υπάρχει ση-
µαντικό ενδιαφέρον για επενδύσεις στον τοµέα και παρ’ όλο που
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πενήντα υδατοδρόµια σε όλη τη χώρα είναι ακόµα σε εκκρεµό-
τητα και σε φάση αδειοδότησης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µας λέτε ότι ψάχνετε για
επενδύσεις, αλλά φαίνεται ότι δεν βιάζεστε και πολύ, γιατί εδώ
µπροστά µας έχουµε ένα ξεκάθαρο παράδειγµα, για το οποίο
ήδη έχουν δαπανηθεί αρκετά χρήµατα από ιδιώτες και για το
οποίο υπάρχει ένα ενεργό επενδυτικό ενδιαφέρον και όχι µόνο
αυτό. 

Τα υδατοδρόµια είναι ένα θέµα για το οποίο παραλάβατε ένα
έτοιµο θεσµικό πλαίσιο από µας, την κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, και επιλέξατε να το αλλάξετε, περιπλέκοντας το πλαίσιο
λειτουργίας και αδειοδότησης. Γιατί µε το παρόν σχέδιο νόµου -
και συγκεκριµένα µε το άρθρο 4- η άδεια ίδρυσης των υδατο-
δροµίων χορηγείται αποκλειστικά µε απόφαση των Υπουργών
Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και η άδεια δίνεται µόνο
σε δηµόσιο φορέα. 

Με άλλα λόγια, για να καταλαβαίνουµε τι λέµε εδώ, µε το
άρθρο αυτό δείχνετε για ακόµη µια φορά την αλλεργία σας στον
ιδιωτικό τοµέα. Επιλέξατε να χτυπήσετε τις ιδιωτικές επενδύσεις,
να υπονοµεύσετε την ανάπτυξη και τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας. Γιατί όχι µόνον δεν βελτιώνετε το πλαίσιο για την αδει-
οδότηση, αλλά ακυρώνετε κάθε δυνατότητα για ιδιωτικά υδατο-
δρόµια στη χώρα µας. Δεν επιτρέπετε, δηλαδή, στους ιδιώτες να
επενδύσουν στον τοµέα αυτό, παρά µόνον µε τη σύµπραξη του
δηµοσίου. Μάλιστα, σε όσους ιδιώτες είχαν κάνει χρήση του ανα-
πτυξιακού νόµου του 2013 της Νέας Δηµοκρατίας και έχουν
άδειες λειτουργίας, τους δίνετε µόνον δεκαπέντε ηµέρες προ-
κειµένου να αποδεχτούν τη µεταβίβαση της συγκεκριµένης
άδειας σε δηµόσιο φορέα και να κάνουν συµφωνία µαζί του για
τη λειτουργία.

Δυστυχώς, είναι ξεκάθαρο ότι η ιδεοληψία σας φρενάρει την
ιδιωτική πρωτοβουλία, φρενάρει την απασχόληση και κάθε εί-
δους επενδυτική δραστηριότητα που µπορεί να φέρει την ανά-
πτυξη που χρειάζεται η χώρα. 

Κυρίες και κύριοι, η Νέα Δηµοκρατία πιστεύει στις αναπτυξια-
κές προοπτικές των υδατοδροµίων. Εκτιµούµε ότι είναι ένα επι-
πλέον µέσο για την ανάπτυξη του τουρισµού και της περιφέρειας
και πιστεύουµε ότι πρέπει να προχωρήσει η αδειοδότησή τους.
Γιατί µέσα από τη δηµιουργία ενός ικανοποιητικού δικτύου θα
µπορέσουµε να αναπτύξουµε και να φέρουµε πλούτο σε κάθε
τοπική οικονοµία και σε αυτό πρωταγωνιστικό ρόλο µπορεί και
πρέπει να παίξει η ιδιωτική πρωτοβουλία. Δεν πρέπει να ξεχνάµε
πού ζούµε, δεν πρέπει να ξεχνάµε πού πρέπει να αναπτύξουµε
πρωτοβουλίες. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η χώρα µας έχει συγ-
κριτικό πλεονέκτηµα για την ανάπτυξη στον τοµέα των υδατο-
δροµίων λόγω κλιµατολογικών και γεωµορφολογικών συνθηκών.

Για παράδειγµα, στον νοµό µου η ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας για τη δηµιουργία υδατοδροµίου στην πόλη της Λευκάδας
και το Μεγανήσι θα ενισχύσει σηµαντικά την τοπική τουριστική
ανάπτυξη και θα επιτρέψει τη γρήγορη και εύκολη µετακίνηση
των επισκεπτών στα νησιά του Ιονίου, ακόµα και στην Πάτρα.

Το στοίχηµα είναι, µετά τη Λευκάδα και το Μεγανήσι, να ακο-
λουθήσουν τα υδατοδρόµια της Κεφαλλονιάς και της Ιθάκης,
όπως έχει σχεδιαστεί, και να ολοκληρωθεί η αδειοδότηση του
υδατοδροµίου της Ζακύνθου. Έτσι θα δηµιουργηθεί ένα ολοκλη-
ρωµένο δίκτυο υδατοδροµίων στο Ιόνιο και στη δυτική Ελλάδα,
το οποίο όχι µόνον θα συνδέσει τα νησιά µεταξύ τους, αλλά θα
αυξήσει τις τουριστικές ροές και θα επιτρέψει ταυτόχρονα τη
διασύνδεσή τους και µε γειτονικές χώρες εύκολα, γρήγορα και
οικονοµικά.

Στόχος και ευχή είναι το δίκτυο αυτό να λειτουργήσει εντός
του 2019. Ειδικά στην Ελλάδα, λόγω της νησιωτικότητας και της
εκτεταµένης ακτογραµµής της, όχι µόνον ενδείκνυται, αλλά και
έχει σηµαντικές αναπτυξιακές προοπτικές. Είναι ο πιο γρήγορος
και ο πιο άνετος τρόπος µεταφοράς σε σχέση µε τα υπόλοιπα
µεταφορικά µέσα.

Επίσης, µε την ανάπτυξη των υδατοδροµίων δηµιουργούνται
υπεραξίες και νέες ευκαιρίες στους οργανισµούς λιµένων και τα
λιµενικά ταµεία και µπορούν να λειτουργήσουν συνδυαστικά µε
τις υπάρχουσες τουριστικές υποδοµές, τις µαρίνες και τις οδικές
συνδέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη, που όλοι διακαώς
επιθυµούµε, δεν έρχεται µε ευχολόγια. Για να µπορέσει να γυρί-
σει η οικονοµία σελίδα, πρέπει να υπάρχει σταθερότητα, χρει-
άζονται ιδιωτικές επενδύσεις, χρειαζόµαστε άµεσα ξένες
επενδύσεις, για να παραχθεί πλούτος και να δηµιουργηθούν νέες
θέσεις εργασίας. Χρειαζόµαστε στροφή στην επιχειρηµατικό-
τητα και στην ιδιωτική πρωτοβουλία, χρειαζόµαστε µια κυβέρ-
νηση που να µην ενοχοποιεί κάθε επιχειρηµατική κίνηση και να
µην αναχαιτίζει κάθε είδους επένδυση που µπορεί να λύσει τον
γόρδιο δεσµό της ύφεσης, της ανεργίας και της µιζέριας, µια κυ-
βέρνηση που δεν θα κάνει πειράµατα µε τα δηµόσια οικονοµικά
και τους φόρους, που δεν θα καταθέτει προσχέδια προϋπολογι-
σµών µε σενάρια, που δεν θα παίζει µε τον πόνο των συνταξιού-
χων και τον πόνο τον ανέργων µέσα από τα επιδόµατα. Ο τόπος
έχει ανάγκη από δουλειές, έχει ανάγκη από ανάπτυξη, έχει
ανάγκη από προοπτική και αξιοπιστία και αυτό µπορεί να προ-
σφέρει µόνον µια κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, συνάδελφος κ. Νικόλαος
Ξυδάκης, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, ιδίως

της Αντιπολίτευσης, που προσκοµίζουν τα ιστορικά τεκµήρια για
την ύπαρξη υδροπλάνων και υδατοδροµίων από τις αρχές του
20ού αιώνα, από το 1920 και το 1930. Επιτέλους, µετά από εκατό
χρόνια και πάρα πολλές κυβερνήσεις –της Νέας Δηµοκρατίας,
του ΠΑΣΟΚ, της ΕΡΕ, του Εθνικού Συναγερµού-, µια Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ το 2018 κατορθώνει να τα βάλει µπροστά. 

Ευχαριστώ πολύ τους συναδέλφους, οι οποίοι µε τόσο πάθος
υποστηρίζουν την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης. Να µας ακούει ο κόσµος, να καταλαβαίνει πώς φτάσαµε
έως εδώ, πώς φτάσαµε στη χρεοκοπία, πώς φτάσαµε στην παν-
θοµολογούµενη διαπίστωση της καχεξίας του παραγωγικού
ιστού, του πελατειακού κράτους, της έλλειψης πίστης πια των
πολιτών στη δηµοκρατία. Κάποιοι κυβερνούσαν, βεβαίως, µε την
ψήφο του ελληνικού λαού, όλοι έχουµε ευθύνες, αλλά κάποια
λάθη έγιναν, ολιγωρία, αδράνεια, έλλειψη πολιτικής βούλησης,
υστεροβουλία, ιδιοτέλεια.

Κύριε Καβαδέλλα, λέτε πώς είναι εχθρική προς τις επενδύσεις
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Θέλετε να µετρήσουµε πόσες επενδύσεις
έγιναν τη δεκαετία του ’80 και του ’90 και του 2000 στην Ελλάδα;
Ποιος σοβαρός επενδυτής θα έρθει σε µια χώρα χωρίς Κτηµα-
τολόγιο, µε φορολογικό νόµο που αλλάζει αναλόγως την πελα-
τεία του εκάστοτε Υφυπουργού επί του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους; Ποιος σοβαρός επενδυτής θα έρθει σε µια χώρα που
τα δικαστήρια, τουλάχιστον τα διοικητικά και τα αστικά, δικάζουν
όπως δικάζουν, στα όρια της αρνησιδικίας; Να χρειάζονται πέντε,
δέκα χρόνια για να τελειώσει µια υπόθεση και θα έρθει ο επεν-
δυτής εδώ; 

Αυτό το κράτος φτιάξατε και αυτό το κράτος βούλιαξε, δυστυ-
χώς, πάνω στα κεφάλια έντεκα εκατοµµυρίων Ελλήνων. Αυτό το
κράτος πρέπει να ξαναφτιάξουµε όλοι, δεξιοί, αριστεροί. Όσοι
πιστεύουµε στη δηµοκρατία πρέπει να το λέµε. Αν πιστεύουµε
µόνο στα τιµάρια της εξουσίας και στη νοµή µιας ακέφαλης νο-
µαρχίας, όπως έχει καταντήσει η χώρα µας, χωρίς κυριαρχία,
χωρίς αξιοπρέπεια, χωρίς ένα δίδαγµα από αυτούς που διαχει-
ρίστηκαν τη χώρα προς τα παιδιά µας που τελειώνουν το λύκειο,
που πάνε στο πανεπιστήµιο, που αναζητούν µια θέση όχι στην
αγορά εργασίας µόνο, αλλά µια θέση µέσα στην πατρίδα τους,
µέσα στην κοινωνία, µέσα στην Ελληνική Δηµοκρατία, εµείς θα
δώσουµε τα διδάγµατα, οι µεγαλύτεροι, οι άνω των σαράντα, οι
πενηντάρηδες, οι εξηντάρηδες, αυτοί που είναι οι ωφεληµένοι
της µεταπολεµικής Ελλάδας, οι ωφεληµένοι της ελληνικής Με-
ταπολίτευσης, όταν άνοιξε το δηµόσιο πανεπιστήµιο, όταν η µόρ-
φωση και η αξιοσύνη και η προκοπή ήταν εφαλτήρια για το
κοινωνικό ασανσέρ και την κοινωνική ανέλιξη και την προκοπή
σε όλα τα πεδία.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, ακόµη και αυτή την ιστορική στιγµή
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τους διαγκωνισµούς για το ποιος θα αρπάξει πρώτος το ξερο-
κόµµατο της καρέκλας, του θώκου και της πτωχευµένης νοµαρ-
χίας και ας φτιάξουµε µια Ελλάδα, µια Ελληνική Δηµοκρατία.
Περνάµε µια ιστορική καµπή και λόγω των γεωπολιτικών συγκυ-
ριών, η οποία ενέχει και κινδύνους και διακινδυνεύσεις και ρίσκα,
αλλά ανοίγονται και κάποιες χαραµάδες, για να αξιοποιήσουµε
αυτή την πολύτιµη και την πολύ ακριβή και ριψοκίνδυνη γεωγρα-
φία που έχουµε κληρονοµήσει. 

Η γεωγραφία σε αυτή τη φάση µε κάποιους τρόπους παίρνει
την εκδίκησή της και από την ιστορία. Αυτός που είναι κάπου το-
ποθετηµένος πρέπει να το αξιοποιήσει. Δεν θα κοιµόµαστε µόνο
µε τα φαντάσµατα του παρελθόντος, µε τα φαντάσµατα του εµ-
φυλίου σπαραγµού και µε τα φαντάσµατα του κράτους φέουδου.
Πρέπει να ξυπνήσουµε µε ένα µέλλον ανοιχτοσύνης, επινοητικό-
τητας και θάρρους.

Και ας θυµηθούµε ότι η ιστορική συγκυρία του 2018 βρίσκει
την Ελλάδα µετά από οκτώ χρόνια µεγάλης, σφοδρότατης ύφε-
σης –διδάσκεται ήδη στα ξένα σεµινάρια και θα µπει σύντοµα και
στα πανεπιστηµιακά εγχειρίδια-, µια χώρα που σε καιρό ειρήνης
έπαθε αυτή τη ζηµιά και στον εθνικό της πλούτο και στις ανοιχτές
πληγές ακόµη πάνω στην κοινωνία και στην εθνική της αξιοπρέ-
πεια και στην εθνική της κυριαρχία. Θα διδασκόµεθα. Ας διδαχ-
θούµε, λοιπόν, πρώτοι εµείς.

Είπαν εδώ οι προλαλήσαντες, και ο κ. Κεφαλογιάννης από τη
Νέα Δηµοκρατία και άλλοι, για τον προϋπολογισµό. Γνωρίζει κά-
ποιος ότι οι προϋπολογισµοί όλων των ευρωπαϊκών χωρών, στο
πλαίσιο του Συµφώνου Δηµοσιονοµικής Σταθερότητος, υποβάλ-
λονται στο ευρωπαϊκό εξάµηνο, συζητούνται και εγκρίνονται; Εγ-
κρίνονται τυπικά. Υπάρχει το περιθώριο της κυριαρχίας. 

Όµως, έχουµε συνυπογράψει, εδώ και πάρα πολλά χρόνια, κά-
ποιους κανόνες συµµόρφωσης στις νόρµες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, για τα ελλείµµατα, για τον πληθωρισµό. Αυτή είναι η
χρυσή τριάδα της δηµοσιονοµικής σταθερότητος. Αυτά είναι τα
σιδερένια δεσµά της ΟΝΕ. Αυτά έχουµε υπογράψει. Αυτά υπη-
ρετούµε, µέσα σε αυτό το πλαίσιο που βρισκόµαστε στην πα-
ρούσα στιγµή. 

Αν, λοιπόν, οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας θεωρούν ότι
κακώς οι Ευρωπαίοι δέχονται αυτό το προσχέδιο προϋπολογι-
σµού, έχουν υπερακοντίσει και τους Ευρωπαίους αξιωµατούχους
και τον Ρέγκλινγκ και τον Σεντένο, τον Πρόεδρο του Eurogroup.
Τα ξέρουν καλύτερα. Ξέρουν καλύτερα το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, ξέ-
ρουν καλύτερα τους κανόνες µε τους οποίους λειτουργεί η χώρα
µας. 

Ας χαµηλώσουµε, λοιπόν, τους τόνους, ας είµαστε πιο σοβα-
ροί και ας είµαστε και λιγότερο υποκριτές και στο θέµα του προ-
ϋπολογισµού και στο θέµα του «µακεδονικού», για το οποίο µόνο
θλίψη µπορεί να προκαλεί η τεράστια ενδοκατάρρευση του
όποιου διπλωµατικού κεφαλαίου της συντηρητικής παράταξης,
ό,τι χτίστηκε µε πετραδάκια, ήδη από την ενδιάµεση συµφωνία.
Ας µην πάµε στο 1992 και στο πώς η ίδια η συντηρητική παρά-
ταξη κατέρρευσε, γιατί δεν µπορούσε να κάνει ένα διπλωµατικό
βήµα και να υποστηρίξει τα εθνικά δίκαια, τη στιγµή που συνέ-
βαιναν οι ιστορικές αλλαγές στα Βαλκάνια. 

Έγινε η ενδιάµεση συµφωνία, άρχισε µία ανάπτυξη και µία αν-
ταλλαγή µεταξύ των δύο χωρών, µεταξύ της FYROM και της Ελ-
λάδος. Πολλοί πλούτισαν, µε νόµιµο τρόπο. Σταµάτησαν να
πλουτίζουν οι λαθρέµποροι που έσπαγαν το εµπάργκο και οι «µα-
κεδονοπώλες». 

Και φτάσαµε σε ένα σηµείο όπου υπάρχει, πράγµατι, µία ευ-
καιρία και µία ανάγκη µαζί να δώσουµε µία λύση σταθερή, που
να κατοχυρώνει τα εθνικά οφέλη, τα εθνικά συµφέροντα και η
Ελλάδα, η µεγάλη χώρα των Βαλκανίων, η ευρωπαϊκή ατµοµη-
χανή στα Βαλκάνια, να προσπορίζει σταθερότητα, να κάνει ένα
κράτος το οποίο ταλαιπωρείται ακόµη από τις πολλαπλές µο-
χλεύσεις ξένων δυνάµεων -ένιες των οποίων δεν είναι διόλου φι-
λικές προς την Ελλάδα, µπορεί να είναι και προαιώνιοι εχθροί ή
επίβουλοι- να καταστήσει ένα κράτος σταθερό από τις απειλές
διαµελισµού κι από τις εθνοτικές συγκρούσεις, να καταστήσει
ένα κράτος γείτονα. Έχουµε κοινά σύνορα, µοιραζόµαστε τα ίδια
βουνά, τις ίδιες πεδιάδες, τα νερά. Να µην είναι όµηρος των συµ-
µοριών, των ναρκέµπορων, των οπλέµπορων, των µαφιών. 

Η Ελλάδα η µεγάλη, µε το πολλαπλάσιο ΑΕΠ, µε την ασύγ-
κριτη διπλωµατική και πολιτική ισχύ, µε την ασύγκριτη στρατιω-
τική ισχύ στην περιοχή, αυτή θα εγγυηθεί, αυτή θα βοηθήσει να
µπουν κανόνες. Αυτό είναι το χρέος µας σε αυτή την κρίσιµη
στιγµή, που αλλάζουν οι ισορροπίες σε όλη την Ανατολική Με-
σόγειο, που ο Ψυχρός Πόλεµος έχει µεταλλαχθεί πλήρως πλέον
σε υβριδικό πόλεµο, σε πόλεµο πληροφοριών, σε πόλεµο επιρ-
ροής, σε πόλεµο ελέγχου πλουτοπαραγωγικών πηγών, όπως
ήταν πάντα, και σε νέες γεωπολιτικές τοποθετήσεις. 

Πρέπει να είµαστε εκεί που γίνεται το µεγάλο παίγνιο, η µε-
γάλη µοιρασιά. Αυτό ήταν η Ελλάδα, ήδη από τη Ναυµαχία του
Ναυαρίνου, επί διακόσια χρόνια, µέχρι σήµερα και πρέπει µε
φαντασία, µε τόλµη, µε επινοητικότητα και µε σθένος να συνεχί-
σουµε να είµαστε εκεί. 

Δεν θέλω να πάρω κι άλλον χρόνο, διότι όλα τα τεχνικά των
νοµοθετικών ρυθµίσεων έχουν καλυφθεί και από τον Υφυπουργό.
Τώρα θα µιλήσει και ο Υπουργός και στις επιτροπές οι περισσό-
τεροι είχαν συµφωνήσει. 

Να θυµίσω µόνο κάτι. Οι Βουλευτές που είναι σε µια περιφέ-
ρεια που ζητάει µια σοβαρή και διαρκή διασύνδεση, που ζητάει
µεταφορά για τις κοινωνίες, για τα εµπορεύµατα, για την οικο-
νοµία, αυτοί γνωρίζουν και δεν έχουν σοβαρές αντιρρήσεις.
Αυτοί οι οποίοι έχουν αντιρρήσεις είναι αυτοί που «αρλουµπολο-
γούν» και αερολογούν και θέλουν να κάνουν αντιπολίτευση για
την αντιπολίτευση, χωρίς καν να έχουν µελετήσει το νοµοθέτηµα,
να έχουν µελετήσει τι έχει προηγηθεί και να έχουν ακούσει κά-
ποια πράγµατα. 

Διότι κάποιοι σοβαροί Βουλευτές και της Αντιπολίτευσης
έχουν ακούσει ότι υπήρξαν επιχειρηµατίες οι οποίοι αδειοδοτή-
θηκαν, δεν άρχισε να λειτουργεί η άδεια και χρεοκόπησαν µε
αυτή την πολιτική της αδράνειας και της αναµονής. Ρωτήστε
τους ανθρώπους στη Μαγνησία και σε άλλα µέρη. Είναι άνθρω-
ποι που έβαλαν τα λεφτά τους για να µπουν στα υδροπλάνα και
χρεοκόπησαν, διότι ποτέ δεν λειτούργησε η άδεια ή ουδέποτε
τους εδόθη η άδεια, παρά τις δεσµεύσεις.

Αυτά από εµένα. Εύχοµαι οι Βουλευτές, οι οποίοι καταλαβαί-
νουν –και είναι πολλοί- τι µπορεί να σηµαίνει ένα ακόµη λιθαράκι
σε κάποιου είδους µεγάλη παραγωγική ανασυγκρότηση για να
ξαναδούµε τους εαυτούς µας, να υπερψηφίσουν και το παρόν
νοµοθέτηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Γυµνάσιο Ευπαλίου Φωκίδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά η συνάδελφος κ. Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµα κατατεθέν της χώρας µας,

που τη διαφοροποιεί σχεδόν από το σύνολο της υπόλοιπης Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, είναι η νησιωτικότητα. Η νησιωτικότητα είναι
ένα στοιχείο το οποίο πολλές φορές γίνεται µειονέκτηµα για
όσους διαβιούν στη νησιωτική Ελλάδα, γίνεται όµως και ευκαι-
ρία, δεδοµένου ότι η µοναδική µορφολογία της χώρας µας απο-
τελεί πόλο έλξης για το διεθνές τουριστικό κοινό. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη λογική της ενίσχυσης και της βελτίωσης
της διασύνδεσης της ηπειρωτικής Ελλάδας µε τη νησιωτική, της
αύξησης της επικοινωνίας µεταξύ των νησιών αλλά και της απευ-
θείας σύνδεσης µε προορισµούς του εξωτερικού, το παρόν νο-
µοσχέδιο έρχεται να καθορίσει το πλαίσιο αδειοδότησης για την
ίδρυση, λειτουργία και εκµετάλλευση των υδατοδροµίων.

Παρά την ιδιαίτερη µορφολογία της χώρας µας η χρήση υδρο-
πλάνων –και ενώ σε χώρες του εξωτερικού µε παρόµοια γεωµορ-
φολογικά χαρακτηριστικά αποτελεί το σύνηθες µέσο µεταφοράς
εδώ και δεκαετίες– αποτελεί ακόµη µια αρνητική πρωτοτυπία για
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την ελληνική πραγµατικότητα, λόγω απουσίας συντονισµένης
εθνικής πολιτικής για τα υδατοδρόµια.

Η πρωτοβουλία, λοιπόν, της ηγεσίας του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών στοχεύει στο να επιλυθούν επιτέλους ζητή-
µατα που προέκυπταν από ένα ξεπερασµένο θεσµικό πλαίσιο
που αφορούσε τα υδατοδρόµια και, ταυτόχρονα, να διαµορφώ-
σει σύγχρονους και σταθερούς κανόνες για την αδειοδότηση
αλλά και την εν γένει λειτουργία τους.

Σε σχέση µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου αξίζει κατ’
αρχάς να αναφερθούµε στο γεγονός πως το προτεινόµενο σχέ-
διο νόµου εξασφαλίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα των υδατοδρο-
µίων. Είναι ένα γεγονός που χαρακτηρίζει την αντίληψη της
Κυβέρνησης σχετικά µε τον δηµόσιο χαρακτήρα των υποδοµών
του ελληνικού κράτους και τη διαφοροποιεί από τη νεοφιλελεύ-
θερη αντίληψη περί πλήρους απελευθέρωσης της οικονοµίας και
των υποδοµών και αποδυνάµωσης του ρυθµιστικού ρόλου της
πολιτείας. 

Επίσης, κοµβικής σηµασίας κρίνεται η πρόβλεψη για τη διαδι-
κασία του διαχωρισµού της διαδικασίας άδειας ίδρυσης από την
άδεια λειτουργίας και εκµετάλλευσης. Η συγκεκριµένη ρύθµιση
αναµένεται να απλουστεύσει και να κάνει πιο ρεαλιστική και βιώ-
σιµη την αξιοποίηση των υδατοδροµίων και ταυτόχρονα, όταν και
όπου χρειάζεται, να προωθήσει και τις συµπράξεις δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα.

Επιπλέον και αναγνωρίζοντας και τη σηµασία δηµιουργίας
υδατοδροµίων ας διευκρινιστεί πως υπάρχει η δυνατότητα της
υπαγωγής τους στο πλαίσιο των στρατηγικών επενδύσεων.

Εξυπηρετώντας τον στρατηγικό στόχο του ψηφιακού εκσυγ-
χρονισµού του ελληνικού κράτους και της βελτίωσης της αποτε-
λεσµατικότητας του συνόλου των λειτουργιών και υπηρεσιών
του, προβλέπεται η δηµιουργία του Ηλεκτρονικού Συστήµατος
Παρακολούθησης Αδειών Υδατοδροµίων. Στο συγκεκριµένο σύ-
στηµα τηρείται πάντοτε ο πλήρης και επικαιροποιηµένος τεχνι-
κός φάκελος των υδατοδροµίων, ο οποίος περιλαµβάνει όλες τις
πληροφορίες που αφορούν τη διαδικασία άδειας αλλά και λει-
τουργίας.

Προφανώς για την Κυβέρνηση της Αριστεράς η προστασία του
περιβάλλοντος αποτελεί θεµελιώδη προϋπόθεση για την υλοποί-
ηση οποιουδήποτε τύπου επένδυσης και για τη δηµιουργία υπο-
δοµών. Στο παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται όλες
οι απαραίτητες θεσµικές δικλίδες που διασφαλίζουν την προστα-
σία και τον σεβασµό του περιβάλλοντος, χωρίς, όµως, να προ-
κύπτουν χρονικές καθυστερήσεις εις βάρος της έγκαιρης
ολοκλήρωσης των επενδύσεων.

Το µικρό περιβαλλοντικό αποτύπωµα του συγκεκριµένου
µέσου σε σχέση µε άλλα µέσα µεταφοράς µπορεί να συµβάλει
τα µέγιστα στην προώθηση της βιώσιµης ανάπτυξης, που απο-
τελεί και στρατηγικό στόχο για την Κυβέρνηση της Αριστεράς,
και στην προώθηση καλών πρακτικών κυκλικής οικονοµίας.

Μια και έχω την τιµή να εκλέγοµαι στην Κέρκυρα, από την
οποία θα ξεκινήσει το πρώτο δίκτυο υδατοδροµίων, αντιλαµβά-
νοµαι σε µεγάλο βαθµό τα αναπτυξιακά οφέλη και τις επιπλέον
προοπτικές που διανοίγονται για τη νησιωτική Ελλάδα αλλά και
για το σύνολο της εθνικής οικονοµίας. Αντιλαµβάνοµαι τη µέγι-
στη σηµασία, επιπλέον, της σύνδεσης των Επτανήσων, κάτι που
έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Ακόµη, µε την ανάπτυξη των υδατοδροµίων, εκτός από την αύ-
ξηση της υπεραξίας των οργανισµών του δηµοσίου σε µία πε-
ρίοδο που αποτελεί και προτεραιότητα για τη χώρα µας η
δηµοσιονοµική βιωσιµότητα, η δηµιουργία των συγκεκριµένων
υποδοµών αναµένεται να λειτουργήσει ευεργετικά και για την
επιµήκυνση της τουριστικής σεζόν. Η αύξηση της επισκεψιµότη-
τας, ιδιαίτερα σε αποµακρυσµένες περιοχές, πρόκειται να αυξή-
σει τα εισοδήµατα των περιφερειακών οικονοµιών και να
ενδυναµώσει τις τοπικές κοινωνίες. 

Επίσης, σηµαντική παράµετρος ανάπτυξης των υδατοδροµίων
αποτελεί και το µικρό κόστος κατασκευής των υποδοµών τους.
Πρόκειται, δηλαδή, για µία επένδυση µε πολύ υψηλό πολλαπλα-
σιαστικό αποτέλεσµα και µε αρκετά χαµηλό ρίσκο. Είναι µια
ακόµη απόδειξη πως η ανάπτυξη για τη χώρα µας δεν θα προκύ-
ψει µόνο µέσα από φαραωνικού τύπου κοστοβόρες υποδοµές,

αλλά µπορεί κάλλιστα να προκύψει µε µικρές, λελογισµένες πα-
ρεµβάσεις, που µπορούν να επιφέρουν και ευρύ γεωγραφικό-οι-
κονοµικό αποτύπωµα.

Τέλος, πέρα από τα αναπτυξιακά οφέλη του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου, οφείλουµε να σταθούµε και σε ακόµη πιο ουσια-
στικές ανάγκες που πρόκειται να εξυπηρετηθούν, όπως είναι, για
παράδειγµα, η κάλυψη επειγουσών και έκτακτων µετακινήσεων
διακοµιδής ασθενών και οι δράσεις έρευνας και διάσωσης.

Ο εκσυγχρονισµός των υποδοµών και των µεταφορών της
χώρας αποτελεί µία δέσµευση που υλοποιείται σταθερά από την
Κυβέρνησή µας ήδη από το 2015. Υποδοµές, δυστυχώς, που για
την υπόλοιπη Ευρώπη θεωρούνταν δεδοµένες εδώ και πολλά
χρόνια οι κατ’ επίφαση πολιτικές δυνάµεις του εκσυγχρονισµού
στη χώρα µας απέτυχαν να τις κάνουν πραγµατικότητα, σπατα-
λώντας σε αρκετές περιπτώσεις τον πλούτο του ελληνικού λαού
σε δαπανηρά και τελικά καταστροφικά για την εθνική οικονοµία
έργα βιτρίνας. Το περιεχόµενο, η στόχευση και αντίληψη που
διαπνέει το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί ακόµη µία απόδειξη
πως η κοινή προσπάθεια της Κυβέρνησης, των υγιών παραγωγι-
κών δυνάµεων και της κοινωνίας οφείλει να έχει συνέχεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ηλίας Κασιδιάρης, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εις ό,τι αφορά τα υδατοδρόµια τα οποία

συζητούνται σήµερα, όπως διαβάζουµε στο εν λόγω σχέδιο
νόµου, οι άδειες θα εκδίδονται στο όνοµα των οργανισµών λιµέ-
νων. Ως γνωστόν, οι οργανισµοί λιµένων, οι λιµένες της χώρας,
όπως και τα αεροδρόµια, όπως και οι πλουτοπαραγωγικές πηγές
της Ελλάδος έχουν εκποιηθεί, έχουν ξεπουληθεί και υπάγονται
στο ΤΑΙΠΕΔ.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε άλλη µια απτή απόδειξη για το µέγεθος,
για το πού έχει φτάσει η ξενοκρατία αυτή τη στιγµή στην πατρίδα
µας. Αρκεί να διαβάσω µόνο τα λόγια του Ρέγκλινγκ, του επικε-
φαλής του ESM, για να καταλάβει ο ελληνικός λαός πόσο ψευ-
δεπίγραφη, πόσο απατηλή είναι αυτή η περιβόητη –εντός
εισαγωγικών- «έξοδος» από τα µνηµόνια που ευαγγελίζονται
αυτοί οι οποίοι έχουν διαλύσει την Ελλάδα.

Λέει, λοιπόν, ο Ρέγκλινγκ: «Η Ελλάδα έχει δεσµεύσεις και οι
δανειστές θα κρίνουν και θα αποφασίσουν για το τι θα γίνει µε
τις συντάξεις το 2019, αλλά και το τι θα κάνει η Κυβέρνηση µε
το υπερπλεόνασµα του 2018.». 

Γίνεται σαφές -θα το αναλύσω και στη συνέχεια µε ποικιλία οι-
κονοµικών στοιχείων- πως η πατρίδα µας αυτή τη στιγµή είναι
ένα προτεκτοράτο ξένων δυνάµεων. Αυτό αποδεικνύεται ξεκά-
θαρα µε τις πρόσφατες, άθλιες και εθνοπροδοτικές εξελίξεις στο
ζήτηµα των Σκοπίων. Εκεί, πλέον, προκύπτει ότι, εκτός από το
όνοµα της Μακεδονίας, εκτός από την ελληνική ιστορία, έχει εκ-
χωρηθεί και η εθνική ανεξαρτησία της πατρίδας µας σε ξένες δυ-
νάµεις και οι αρµόδιοι Υπουργοί και ο Πρωθυπουργός είναι
εντεταλµένα όργανα της εξωτερικής πολιτικής των Ηνωµένων
Πολιτειών.

Η Συµφωνία των Πρεσπών θα έπρεπε να αποκαλείται «συµφω-
νία των προδοτών», όπως αποδεικνύεται περίτρανα από τα ντο-
κουµέντα τα οποία διέρρευσαν και είδαν το φως της
δηµοσιότητας από τα πρακτικά των Σκοπιανών, που στην ουσία η
σκοπιανή κυβέρνηση, αυτή δηλαδή η Κυβέρνηση που λειτουργεί
υπέρ των συµφερόντων των Σκοπίων, είναι αυτή που σήµερα πα-
ρουσιάζεται ως ελλαδική -δεν λέω «ελληνική Κυβέρνηση»-, η συγ-
κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου. Και, βέβαια, γι’ αυτό το έγκληµα της
προδοσίας ασφαλώς και θα επιβληθεί τιµωρία στους ενόχους. 

Παρεµπιπτόντως, ήρθε στη Βουλή µια µήνυση πολιτών, µια µή-
νυση των παµµακεδονικών οργανώσεων κατά του Κοτζιά, που
είναι ένας από τους µεγάλους ενόχους. Είναι µήνυση για εσχάτη
προδοσία, µε βάση το άρθρο 135 του Ποινικού Κώδικα, αλλά και
για άµεση συνέργεια –προσέξτε αυτή τη λεπτοµέρεια- σε επι-
βουλή εδαφικής ακεραιότητας της χώρας, άρθρο 138 του Ποινι-
κού Κώδικα. Αυτό στοιχειοθετείται ξεκάθαρα. Όταν ο Ζάεφ, µε
τον οποίο ο Κοτζιάς και ο Τσίπρας έδωσαν τα χέρια και ο Καµµέ-
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νος, βεβαίως, ως παρατρεχάµενος αυτής της Κυβέρνησης πάει
να ψηφίσει γι’ αυτό το δηµοψήφισµα-παρωδία, πίσω του, µέσα
σε σχολική αίθουσα, που εκφράζεται µέσω αυτής της εικόνας
ανοικτά η εξωτερική πολιτική των Σκοπιανών, υπάρχει ένας χάρ-
της, ο χάρτης της Μακεδονίας του Αιγαίου, όπου µέσα στα όρια
των Σκοπίων περιλαµβάνεται η Θεσσαλονίκη, η Χαλκιδική, ένα
πολύ µεγάλο κοµµάτι της βορείου Ελλάδος. Ξεκάθαρα η εξωτε-
ρική πολιτική των Σκοπίων, ξεκάθαρα η επίσηµη κρατική γραµµή
των Σκοπίων είναι ο αλυτρωτισµός και η κατάληψη ελληνικών
εδαφών. Βέβαια, άµεσος συνεργός στην επιβουλή εδαφικής ακε-
ραιότητας της Ελλάδος είναι ο Κοτζιάς, ο Τσίπρας και ο Καµµέ-
νος. 

Επίσης, ήρθε µια µήνυση. Έχουν γίνει δεκάδες µηνύσεις, αλλά
καµµία µήνυση δεν αγγίζει Υπουργούς, Πρωθυπουργούς, αφού
υπάρχει ο περιβόητος νόµος περί ευθύνης Υπουργών, ο οποίος
απαιτεί τριάντα Βουλευτές µόνο για να γίνει εξεταστική επι-
τροπή.

Η Χρυσή Αυγή, δυστυχώς, αυτή τη στιγµή δεν διαθέτει τριάντα
Βουλευτές, δεν διαθέτει ακόµη τριάντα υπογραφές, για να οδη-
γήσει στη διεξαγωγή, στη διενέργεια εξεταστικών επιτροπών.
Όµως, σύντοµα η Χρυσή Αυγή µε βάση την άθλια πολιτική όλων
των κοµµάτων του λεγόµενου συνταγµατικού ή καλύτερα αντι-
συνταγµατικού τόξου θα αποκτήσει την πλειοψηφία στη Βουλή
και τότε µε αυτή την πλειοψηφία, µε µια εθνική κυβέρνηση θα
επιβληθεί η δικαιοσύνη, θα υπάρξει δικαιοσύνη στην Ελλάδα και
θα τιµωρηθούν πραγµατικά όσοι έχουν διαπράξει το αδίκηµα
αυτό, το αδίκηµα της εσχάτης προδοσίας.

Και βέβαια, να σταµατήσει το θέατρο που βλέπουµε στα κα-
νάλια, που βλέπουµε στο διαδίκτυο µε τον Καµµένο να κάνει κάτι
γελοίες, ανορθόγραφες και ασύντακτες αναρτήσεις στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης, που δεν πείθουν πλέον ούτε πεντάχρονα
παιδάκια. Είναι και ο Καµµένος συνένοχος στην προδοσία. Γε-
λάνε οι πέτρες όταν λέει ότι θα ρίξει την Κυβέρνηση. Πώς ακρι-
βώς θα ρίξει την Κυβέρνηση; Με αυτές τις βλακείες που
αναφέρει, ότι θα πάει, όπως λέει, στον Πάκη Παυλόπουλο; Πώς
θα πέσει η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση πέφτει µόνο αν χάσει τη
δεδηλωµένη µέσα στη Βουλή. Σε περίπτωση, δηλαδή, που γίνει
πρόταση µοµφής, τι θα κάνουν εκεί οι Βουλευτές των ΑΝΕΛ; Θα
υπερψηφίσουν µια πρόταση µοµφής, όπως υπερψήφισε η Χρυσή
Αυγή την τελευταία πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Θα το πράξουν; Γιατί µαθαίνω -µου είπε ένα που-
λάκι- πως οι ΑΝΕΛ διαδίδουν ότι, εάν γίνει πρόταση µοµφής, είναι
δύσκολο, λέει, να πέσει η Κυβέρνηση, γιατί θα αποχωρήσει το
ΚΚΕ και η Χρυσή Αυγή.

Αφήστε, λοιπόν, τις βλακείες. Ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή
Αυγή, πρώτον, απαιτεί άµεσα εκλογές, γιατί η Κυβέρνησή σας
σε καµµία περίπτωση δεν εκφράζει την πλειονότητα των Ελλήνων
-άρα, είναι εκ των πραγµάτων παράνοµες όλες οι αποφάσεις που
λαµβάνει σε βάρος της Ελλάδος- και, δεύτερον, η Χρυσή Αυγή
θα υπερψηφίσει ασφαλώς οποιαδήποτε πρόταση µοµφής. Θα
κάνουµε ότι είναι ανθρωπίνως και νοµίµως δυνατό, για να πέσει
αυτή η άθλια εθνοπροδοτική κυβέρνηση και το έχουµε ξαναδη-
λώσει: Όπως ρίξαµε την εθνοµηδενιστική κυβέρνηση Σαµαρά,
θα ρίξουµε και την εθνοµηδενιστική κυβέρνηση του Τσίπρα για
το καλό της πατρίδος.

Να σταµατήσει, επίσης, αυτό το θέατρο που παίζεται µε τη
δήθεν διαµάχη Κοτζιά - Καµµένου. Άκουγα αυτή την κατάπτυστη
συνέντευξη του Κοτζιά, κατά την οποία εκτός των άλλων µας ενη-
µέρωσε ότι µε τη Συµφωνία των Πρεσπών ή καλύτερα «συµφωνία
των προδοτών», γλιτώσαµε από τον κίνδυνο της «Μεγάλης Αλ-
βανίας». Η «Μεγάλη Αλβανία», λέει, απειλεί αυτή τη στιγµή τα
Βαλκάνια και την Ελλάδα. Πώς ακριβώς µας απειλεί; Δεν µας λέει
αυτός ο µετρ της εξωτερικής πολιτικής, που γελάνε τα τσιµέντα
κάθε φορά που κάνει µια δηµόσια δήλωση, πώς µας απειλούν οι
Αλβανοί; Για να απειλήσει ένα κράτος, για να ασκήσει, αν θέλετε,
ιµπεριαλιστική πολιτική -για να χρησιµοποιώ και τη δική σας φρα-
σεολογία- πρέπει να έχει στρατό. Οι Αλβανοί τι ακριβώς διαθέ-
τουν; Αρκούν δύο υπερπτήσεις ελληνικών F-16 πάνω από τη
σκλαβωµένη Βόρεια Ήπειρο, για να τελειώσει οποιαδήποτε ιδέα
αλυτρωτισµού από τους Αλβανούς.

Θα κρατήσω από τα Πρακτικά των συζητήσεων των σκοπιανών

ηγετών για το θέµα της Μακεδονίας µια πολύ σωστή φράση που
είπε ο Ντιµιτρόφ και την οποία την έχουµε πει και εµείς εδώ µέσα
άπειρες φορές: «Η µη λύση είναι το πρόβληµα για τα Σκόπια. Η
µη λύση θα οδηγήσει σε διαµελισµό των Σκοπίων. Η µη λύση θα
οδηγήσει στην ανάπτυξη φυγόκεντρων δυνάµεων και στη διά-
λυση αυτού του κρατιδίου και αυτό θα είναι υπέρ του εθνικού
συµφέροντος».

Έχουµε αναλύσει επανειληµµένως ποια θα έπρεπε να είναι η
γραµµή της Ελλάδος για την εξωτερική πολιτική: Η µη λύση!
Αυτό δηλαδή που φοβούνται οι Σκοπιανοί. Με βάση και µόνο
αυτόν τον φόβο των Σκοπιανών αν υπήρχε σοβαρό εθνικό κέντρο
µε ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική, θα τους είχαµε επιβάλει να
λέγονται όχι «Vardaska», αλλά µε οποιοδήποτε όνοµα ήθελε η
Ελλάς να ονοµάζεται αυτό το κρατίδιο. Διότι αν δεν υπήρχε λύση
και ένταξή του στο ΝΑΤΟ, ήταν και είναι θέµα χρόνου να αναπτύ-
ξουν οι Αλβανοί τις αλυτρωτικές τους βλέψεις µέσα στα Σκόπια,
όπου σε σχέση µε το σλαβικό στοιχείο εκεί βεβαίως διαθέτουν
δύναµη, και εκεί η Ελλάς βεβαίως ως εγγυήτρια δύναµη, ως µε-
γάλη δύναµη στη Βαλκανική, στη χερσόνησο του Αίµου θα µπο-
ρούσε να εισέλθει µε µια τεθωρακισµένη µεραρχία µέσα στα
Σκόπια, να επιβάλει την ειρήνη και επί της ουσίας να γίνει αυτό
που δεν έγινε το ’92-’93, αυτό που αρνήθηκαν τότε και ο Μητσο-
τάκης και ο Παπανδρέου, που είχε προτείνει ο Μιλόσεβιτς, δη-
λαδή το νότιο τµήµα των Σκοπίων, τα ελληνικά εδάφη, το
ελληνικό µοναστήρι να γίνουν κοµµάτι της Ελλάδος. Σήµερα, τα
εδάφη αυτά και οι πληθυσµοί που βρίσκονται εκεί θα άνηκαν
στην Ελλάδα.

Δυστυχώς, από το 1992 µέχρι σήµερα µοιραίοι πολιτικοί πα-
ραγοντίσκοι, µε εθνοπροδοτική και εθνοµηδενιστική πολιτική δι-
οικούν την Ελλάδα. Και βέβαια, δεν µπορώ να µην κάνω λόγο
–αφού ανέφερα τον Μητσοτάκη- στον συνεχιστή της πολιτικής
του κληρονοµιάς, τον υιό του, ο οποίος διεκδικεί την εξουσία της
Ελλάδος, ο οποίος δεν τολµάει να κάνει αυτό που η Χρυσή Αυγή
ζητά από κάθε πολιτικό Αρχηγό µέσα στη Βουλή. Τολµάει ο Μη-
τσοτάκης να βγει και να πει ότι είναι αντίθετος µε τη χρήση του
όρου «Μακεδονία» στο όνοµα των Σκοπίων; Όχι. Διότι έχουν
δώσει και οι νεοδηµοκράτες το όνοµα «Μακεδονία» µε οποιοδή-
ποτε συνθετικό –δεν µας ενδιαφέρει- στα Σκόπια από το Βουκου-
ρέστι. Από το Βουκουρέστι που παρουσιάζει η Νέα Δηµοκρατία
ως µεγάλη επιτυχία, από τότε έχει δοθεί το όνοµα «Μακεδονία»
στα Σκόπια. Και τότε το αρνήθηκαν. Ήταν το VMR στα πράγµατα,
ήταν οι Σλάβοι εθνικιστές και το αρνήθηκαν, αλλά η Νέα Δηµο-
κρατία το έδωσε.

Όπως απεδείχθη, βεβαίως, και µε αυτό το περιβόητο σήριαλ
µε τη Σπυράκη, η οποία µας είπε ότι είναι διεθνούς φήµης. Την
αναγνωρίζουν παντού, στις Βρυξέλλες, στο Λος Άντζελες. Πήγε
για καφέ, την είδε ο Ζάεφ και της είπε «εσύ δεν είσαι η Σπυράκη;
Σε έβλεπα στο «MEGA» και σε ξέρω». Την αναγνώρισε και εκεί
βεβαίως έδωσε και χαιρετισµούς η Σπυράκη από τον Μητσοτάκη.
Δεν ήταν, λοιπόν, στηµένη η συνάντηση! Εκείνη την ώρα πήρε
τηλέφωνο τον Μητσοτάκη και έδωσε χαιρετισµούς εκ µέρους
του στον Σκοπιανό!

Είναι δεδοµένο ότι όλες οι πολιτικές δυνάµεις που διοικούν την
Ελλάδα έχουν συµφωνήσει στο να δοθεί ο όρος «Μακεδονία»
στα Σκόπια.

Όλα αυτά είναι προγραµµατισµένα και αυτό που αναφέρεται,
που γράφεται στα πρακτικά των συζητήσεων των Σκοπιανών για
τη συνάντηση της εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας µε τον
Ζάεφ, ότι θα εξαρτηθεί η πολιτική Μητσοτάκη από τους ψηφο-
φόρους της βορείου Ελλάδος, δηλαδή µόνο από την ψηφοθηρία,
αυτό απεδείχθη περίτρανα, δεν χρειαζόταν δηλαδή να γραφεί
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» που µετέφερε τα πρακτικά των Σκοπιανών.
Αυτό απεδείχθη περίτρανα την ηµέρα του πρώτου συλλαλητη-
ρίου στη Θεσσαλονίκη, που µέχρι το µεσηµέρι η Νέα Δηµοκρατία
έριχνε «µαύρο» στα συλλαλητήρια και διαχώριζε τη θέση της και
µετά το µεσηµέρι, όταν φάνηκαν τα εκατοµµύρια των Ελλήνων
που είναι διατεθειµένα να αγωνιστούν για την ελληνικότητα της
Μακεδονίας, τότε έκαναν µια τεράστια κωλοτούµπα.

Ας πει η Νέα Δηµοκρατία ότι δεν δέχεται τον όρο «Μακεδονία»
για τα Σκόπια. Δεν το λέει, γιατί όχι απλώς τον αποδέχεται, αλλά
έχει βάλει την υπογραφή της σε αυτή την εθνική προδοσία.
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Πάµε λίγο στην οικονοµία, που είναι µείζον το ζήτηµα. Πανη-
γυρίζουν κάποιοι συριζαίοι ότι η Μέρκελ µπορεί να πει το «ναι»,
για να δώσει µια αναστολή στην περικοπή των συντάξεων για κα-
νένα δίµηνο.

Αυτό είναι αλήθεια. Η Μέρκελ, που έχει πάρει τα πάντα από
τον Τσίπρα, έχει πάρει µνηµόνια, έχει πάρει ό,τι ήθελε για το λα-
θροµεταναστευτικό, έχει µετατρέψει την Ελλάδα σε χώρο φυλά-
κισης, σε χώρο απορριµµάτων, σε χώρο όπου θα συντάσσονται
όσοι είναι ανεπιθύµητοι σε όλη την Ευρώπη, έχει πάρει τα Σκό-
πια, έχει πάρει την εθνική προδοσία για τη Μακεδονία µας, είναι
πολύ πιθανό να δώσει µια δίµηνη, τρίµηνη ή τετράµηνη παρά-
ταση για το ζήτηµα των συντάξεων.

Βεβαίως και είναι αναµενόµενο ο Τσίπρας τώρα να αρχίσει να
µοιράζει λεφτά για την εξαγορά ψήφων. Δηλαδή, το πλεόνασµα,
που θα είναι 445 εκατοµµύρια για το 2018, δεν φτάνει ούτε για
τις εξαγγελίες Τσίπρα, για τα 800 εκατοµµύρια που είχε πει ότι
θα δώσει αναδροµικά σε δικαστικούς και στρατιωτικούς, σε έν-
στολους. Θα φύγει όλο το «µαξιλαράκι».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στις αγορές δεν πρόκειται να βγει η Ελλάδα και κλείνω µε
αυτό. Δεν υπάρχει περίπτωση. Όταν το δεκαετές οµόλογο δεν
πρόκειται να πέσει κάτω από 4%, όπως είπε και ο Τσακαλώτος,
ένας δικός σας, δεν πρόκειται η Ελλάδα να βγει στις αγορές. Θα
φάει το «µαξιλαράκι» σε παροχές και στη συνέχεια θα πάει σε
νέα δανειακή σύµβαση και νέο επαχθές µνηµόνιο. Και το ερώ-
τηµα που τίθεται είναι το εξής: Ποιος θα πάρει πάνω του το νέο
Καστελόριζο; Θα είναι η επόµενη κυβέρνηση, που φέρεται ότι θα
είναι η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας -ΠΑΣΟΚ;

Εγώ πιστεύω ότι θα είναι η µεγάλη επόµενη συγκυβέρνηση, ο
επόµενος µεγάλος συνασπισµός Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί αυτό θέλουν οι ξένοι και αργά ή γρήγορα αυτό θα γίνει στην
Ελλάδα. Και τότε –και αυτή είναι η ελπίδα για την πατρίδα µας-
αξιωµατική αντιπολίτευση θα είναι η Χρυσή Αυγή, η µοναδική πο-
λιτική δύναµη που έχει θέσεις για την οικονοµία, που δεν βασί-
ζεται σε παροχές, αλλά στοχεύει στην αυτάρκεια µέσω της
ανάπτυξης του πρωτογενούς τοµέα, µέσω της αξιοποίησης του
εθνικού πλούτου της Ελλάδας, είναι η µόνη πολιτική δύναµη που
λέει ότι θα «σκίσει» τη συµφωνία των Πρεσπών, ότι θα ακυρώσει
αυτή την κατάπτυστη εθνοµηδενιστική προδοτική συµφωνία. Εί-
µαστε η µόνη δύναµη που λέµε ότι θα απαλλάξουµε την Ελλάδα
από τη γάγγραινα των λαθροµεταναστών. Γι’ αυτόν τον λόγο, ναι,
το πιστεύω, λόγω όλων αυτών των καταιγιστικών εξελίξεων, αργά
ή γρήγορα θα οδηγηθούµε σε µεγάλο συνασπισµό, όπως και η
εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ανήγγειλε, ΣΥΡΙΖΑ – ΠΑΣΟΚ - Νέας Δη-
µοκρατίας, όλων των µνηµονιακών κοµµάτων, µε αξιωµατική αν-
τιπολίτευση τη Χρυσή Αυγή. Και όπως ξέρετε, σ’ αυτή τη χώρα
όποιος γίνεται αξιωµατική αντιπολίτευση, δεν αργεί η µέρα που
θα γίνει και κυβέρνηση. Με µια κυβέρνηση Χρυσής Αυγής, µε µια
εθνική κυβέρνηση των Ελλήνων πατριωτών, υπάρχει πραγµατικά
µια τελευταία ελπίδα για την πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Πλακιωτάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να αναφερθώ στις δύο τροπολο-

γίες, τις οποίες έχει καταθέσει το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής. Η πρώτη τροπολογία αναφέρεται στην
παράταση για την έκδοση των πιστοποιητικών αξιοπλοΐας των
πλοίων και η δεύτερη για την κάλυψη της κενής θέσης του ανα-
πληρωτή διευθυντή στην Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού στην
Κάλυµνο.

Για µεν την πρώτη τροπολογία, αξίζει να αναφερθούµε στο
πώς προέκυψε η συγκεκριµένη µεταβίβαση, δηλαδή της εκδό-
σεως των πιστοποιητικών αξιοπλοΐας των πλοίων από την Επιθε-
ώρηση Πλοίων στους νηογνώµονες.

Κατ’ αρχάς, είχαµε το ατύχηµα, τη βύθιση του πλοίου «Αγία
Ζώνη II». Παρεµπιπτόντως, ακόµη δεν γνωρίζουµε τα αίτια του
συγκεκριµένου ναυαγίου.

Και πριν ακόµα βγάλουµε ασφαλή συµπεράσµατα, ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Τσίπρας, έδωσε εντολή στον
πρώην Υπουργό, τον κ. Κουρουµπλή, να πάρει την αρµοδιότητα
από τον Κλάδο Επιθεώρησης Εµπορικών Πλοίων και να την µε-
ταφέρει στους νηογνώµονες. Όπερ και νοµοθέτησε ο συγκεκρι-
µένος Υπουργός. Πριν, όµως, θα έπρεπε να είχε ρωτήσει τους
νηογνώµονες: Μπορείτε να ανταποκριθείτε στο συγκεκριµένο
έργο;

Εµείς, τότε, είχαµε εκφράσει συγκεκριµένες επιφυλάξεις και
είχα πει ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα -και δεν το είπα τυχαία.
Φανταστείτε ένα µικρό αλιευτικό να βρίσκεται σε ένα αποµακρυ-
σµένο νησί της πατρίδας µας, το Καστελόριζο να πνέουν άνεµοι
εννέα και δέκα µποφόρ -κάτι που έγινε τις προηγούµενες ηµέ-
ρες-, να πρέπει να λάβει πιστοποιητικό αξιοπλοΐας και να µην
µπορεί να το κάνει.

Προσέξτε να δείτε τι αντίφαση υπάρχει. Από τη µια λέτε ότι
ζητάτε παράταση για την έκδοση των συγκεκριµένων πιστοποι-
ητικών από τους νηογνώµονες και από την άλλη επαναφέρετε τη
σχετική αρµοδιότητα στα τοπικά κλιµάκια επιθεώρησης πλοίων.
Θα σας το αναφέρω mot a mot, όπως αναφέρεται στην εισηγη-
τική έκθεση:- «Αποκτούν αρµοδιότητα ελέγχου και πιστοποίησης
πλοίων µικρού µεγέθους υπό ελληνική σηµαία. Με τον τρόπο
αυτό παράγεται η δυνατότητα σε πλοιοκτήτες χαµηλής κατά τεκ-
µήριο έντασης οικονοµικής δραστηριότητας να πιστοποιούν τα
πλοία τους από δηµόσιο φορέα, µε ελεγχόµενο από την πολιτεία
χαµηλό οικονοµικό αντίτιµο». Δηλαδή, το πρόβληµά µας είναι οι-
κονοµικό;

Στη µια περίπτωση έχουµε την υπόθεση που δεν µπορεί να
είναι ο ελέγχων και ο ελεγχόµενος το ίδιο άτοµο και στη δεύτερη
περίπτωση ο ελέγχων και ο ελεγχόµενος µπορεί να είναι το ίδιο
άτοµο;

Και προσέξτε το εξής καταπληκτικό: την περασµένη Παρα-
σκευή, ενώ έληγε η διορία έκδοσης των πιστοποιητικών από τους
νηογνώµονες τη Δευτέρα, έρχεται ο αρµόδιος Υπουργός Ναυτι-
λίας, ο κ. Κουβέλης, και µε ένα απλό σήµα -προσέξτε, µε απλό
σήµα, µια υπουργική απόφαση- δίνει παράταση στην έκδοση των
πιστοποιητικών αξιοπλοΐας, ακριβώς επειδή τη Δευτέρα αρκετά
πλοία θα είχαν δέσει. Και έρχεται τώρα δύο µέρες µετά, µε νο-
µοθετική παρέµβαση, να διορθώσει ουσιαστικά τις δικές του µη
νόµιµες αποφάσεις.

Και εγώ ερωτώ τον κύριο Υπουργό, που πιστεύω να µε ακούει
και να µε παρακολουθεί αυτή την ώρα: τι θα αλλάξει µετά την
31η Ιανουαρίου; Θα µπορούν οι νηογνώµονες να καλύπτουν όλα
τα πλοία και όλα τα πλωτά µέσα σε ολόκληρη την επικράτεια;

Πώς είναι δυνατόν η πρώτη ναυτιλιακή δύναµη στον κόσµο να
µην έχει πιστοποιηµένους επιθεωρητές, οι οποίοι θα µπορούν µε
καθετοποιηµένο τρόπο να ελέγχουν τους νηογνώµονες, ώστε να
διατηρούνται σε υψηλό επίπεδο τα στάνταρ ποιότητας της ελλη-
νικής ναυτιλίας;

Και σε ποια ναυτιλιακή χώρα του κόσµου -και εδώ µιλάµε για
την πρώτη ναυτιλιακή δύναµη του κόσµου- οι κρατικές αρχές,
που έχουν την πλήρη ευθύνη τήρησης των διεθνών κανονισµών
για την ασφάλεια της ναυσιπλοΐας και την προστασία του θαλασ-
σίου περιβάλλοντος, δεν µπορούν να εκδίδουν οι ίδιες πιστοποι-
ητικά αξιοπλοΐας;

Και εγώ ερωτώ: Γιατί δεν έχει εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα
για τη δοµή, οργάνωση και λειτουργία της Σχολής Επιθεωρητών;
Πρέπει, επιτέλους, η πατρίδα µας να έχει πιστοποιηµένους επι-
θεωρητές, οι οποίοι σαφώς θα µπορούν να ελέγχουν τους νηο-
γνώµονες. Αυτά όσον αφορά την πρώτη τροπολογία.

Η δεύτερη τροπολογία αναφέρεται στην κάλυψη θέσης Ανα-
πληρωτή Διευθυντή στην Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού στην
Κάλυµνο. Προσέξτε εδώ το καταπληκτικό. Ακούµε συνεχώς τα
τελευταία χρόνια για αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης και
των ακαδηµιών και ότι την επόµενη περίοδο θα απαιτηθούν στε-
λέχη στον τοµέα της ναυτιλίας µε υψηλά τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα. 

Και εµείς ερχόµαστε και τι κάνουµε εδώ; Καλύπτουµε τη θέση
του Αναπληρωτή Διευθυντή µε µειωµένα προσόντα. Ενώ µε βάση
τον ν.2638/1998 σε συνδυασµό µε το ν.3450/2006, τα προσόντα
που απαιτούνται για τη συγκεκριµένη θέση απαιτούν πτυχία Α’
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και Β’ τάξεως, µειώνουµε τα προσόντα, γιατί έτσι µας βολεύει,
επειδή δεν βρίσκουµε άλλον. Τσάτρα - πάτρα βρίσκουµε µια κενή
θέση για κάποιον αρεστό µας, απλά και µόνο για να λειτουργήσει
η σχολή.

Σε ποια σχολή αναφερόµαστε; Αναφερόµαστε σε µια σχολή
της οποίας οι εργασίες δεν έχουν ολοκληρωθεί ακόµη, που δεν
έχει ακόµη τον απαραίτητο εξοπλισµό –υλικοτεχνικό και εκπαι-
δευτικό προσωπικό-, δεν έχει προσλάβει καθηγητές, δεν έχει
ακόµη σπουδαστές, διότι στο µηχανογραφικό δεν έχει αναφερθεί
η Ακαδηµία Εµπορικού Ναυτικού στην Κάλυµνο. Τώρα σκέφτον-
ται και προσπαθούν να βρουν τρόπο να λειτουργήσει η συγκε-
κριµένη σχολή, γιατί στις 25 Οκτωβρίου έχουν προγραµµατιστεί
εγκαίνια. Έτσι αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ την
αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης. Και βέβαια δεν έχουν
εξασφαλιστεί πιστώσεις για τη λειτουργία της συγκεκριµένης
ακαδηµίας.

Κι εγώ ερωτώ: Γιατί δεν βάλατε έναν δόκιµο λιµενοφύλακα να
τελειώνει και η ιστορία; Χρειάζεται λίγη σοβαρότητα, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Η ναυτιλία είναι εθνική υπό-
θεση. Χρειάζεται να την αντιµετωπίσουµε µε τη δέουσα σοβαρό-
τητα και υπευθυνότητα. Βέβαια, σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε µε τέτοιου είδους µεθοδεύσεις και
πρακτικές.

Κατά συνέπεια καταψηφίζουµε και τις δύο τροπολογίες.
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πα-
παχριστόπουλος για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πριν φτάσουµε στο νοµοσχέδιο πιστεύω ότι αξίζει τον κόπο να
πούµε δύο κουβέντες για την επικαιρότητα.

Μάθαµε, όχι εµβρόντητοι, ότι η εκπρόσωπος Τύπου της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, που κατήγγελλε τη µυστική διπλωµατία
πάνω από δύο χρόνια, συναντούσε τον Πρωθυπουργό της
FYROM, τον κ. Ζάεφ. Μιλάω για την κ. Σπυράκη.

Η λέξη «αξιοπιστία» έχει χάσει πλέον το νόηµά της. Να καταγ-
γέλλεις µε διαπρύσιο τρόπο επί χρόνια τη µυστική διπλωµατία
και να σε συλλαµβάνουν να κάνεις ακριβώς αυτό το πράγµα! Δεν
θέλω να µπω στην ουσία. Η λέξη «αξιοπιστία» πάντως σε πολιτικά
πρόσωπα παίζει κάποιο ρόλο.

Δεύτερον, αφού ακούσαµε σε όλους τους τόνους ότι τα αρ-
χαία, τα µνηµεία, όλα, πηγαίνουν στο υπερταµείο, χρειάστηκε να
περάσουν δυο - τρεις µέρες για να ξεφουσκώσει και αυτή η εί-
δηση. Διότι κανένα αρχαίο, κανένα µνηµείο, ούτε ο Λευκός Πύρ-
γος ούτε τίποτα δεν θα πάει στο υπερταµείο.

Ακόµα, είδαµε ότι έγινε ένας απίστευτος θόρυβος µε το
1.600.000.000 που –δήθεν- φαγώθηκαν. Ανέβηκαν οι τόνοι. Και
βγαίνει µε τον πιο επίσηµο τρόπο η υπεύθυνη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και λέει: «Δεν έγινε απολύτως τίποτα». Ξεχάστηκε και
αυτό.

Πάµε στο τελευταίο αποκούµπι πλέον του λαϊκισµού που για
µήνες «παίζει» στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων και των κανα-
λιών. Θυµάµαι µάλιστα τον Κωστή Χατζηδάκη, που κατά τεκµήριο
είναι σοβαρός πολιτικός. Πώς δεν δάκρυσε στην Αίθουσα της Γε-
ρουσίας όταν ο Μοσκοβισί υπαινίχθη: «Παιδιά, µπορεί να µην
ισχύσει το µέτρο της µείωσης των συντάξεων. Μην είστε σίγου-
ροι»! Θυµάµαι ακριβώς την τοποθέτηση του κ. Χατζηδάκη που
του είπε: «Τι είναι αυτά που λέτε; Εµείς το έχουµε στο πρό-
γραµµά µας. Αυτό πρέπει να γίνει».

Ειπώθηκε µε τον πιο επίσηµο τρόπο, λοιπόν, και ακόµη δεν το
έχουν πάρει απόφαση κάποιοι. Και ο Σεντένο και ο Μοσκοβισί,
ακόµη και ο Ρέγκλινγκ και το ίδιο το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
χαµήλωσαν τους τόνους, γιατί τα πλεονάσµατα είναι µεγαλύτερα
από αυτά που περιµέναµε και το µέτρο αυτό, που δεν είναι διαρ-
θρωτικό, αλλά καθαρά δηµοσιονοµικό, δεν θα ισχύσει. Κάπως
έτσι λειτουργεί το µιντιακό τοπίο τον τελευταίο καιρό.

Αυτά σε ό,τι αφορά την επικαιρότητα. Πάµε τώρα στο νοµο-
σχέδιο. 

Ο Νίκος Ξυδάκης υπαινίχθη κάτι. Εγώ θα το αναδείξω πάλι,

γιατί το έχω στο µυαλό µου. Τα υδατοδρόµια και τα υδροπλάνα
είναι ιστορία πολύ παλιά. Σας κάνει εντύπωση. Είναι ιστορία από
το 1920, εκατό χρόνια πριν.

Αυτή η χώρα έχει πάρα πολλά νησιά. Δεν υπάρχει άλλη χώρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση που να έχει τόσα πολλά νησιά και θα
έλεγα όχι µόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και στην Ευρώπη
και ίσως και στην Αφρική και σε άλλα µέρη. Μπορεί να υπάρχουν
κάπου, για παράδειγµα συµπλέγµατα στην Ινδονησία, αλλά σί-
γουρα η Ελλάδα έχει πάρα πολλά νησιά. Και δεν βάζω τις βρα-
χονησίδες, βάζω τα νησιά που µπορεί να επισκεφθεί κανείς. Είναι
πάνω από διακόσια.

Θέλω εδώ να κάνω µια µικρή αναδροµή, γιατί κάποιοι το περ-
νάνε αβρόχοις ποσί. Χρειάστηκε, θυµάµαι, η ταινία «Το παιδί και
το δελφίνι», να δούµε τη Σοφία Λόρεν και τον Τόνι Μαρούδα να
τραγουδάει, για να απογειωθεί και η Ύδρα και πολλά άλλα νησιά.
Χρειάστηκε η ταινία «Αλέξης Ζορµπάς» του Κακογιάννη µε το
συρτάκι του Μίκη Θεοδωράκη για να απογειωθεί ολόκληρη η
Κρήτη και άλλα νησιά. Και πρόσφατα ένας ηθοποιός που έχει
πάρει Όσκαρ, ο Μάθιου Μακόναχι, είπε διθυράµβους σε τέσσερα
κεντρικά κανάλια για τα ελληνικά νησιά.

Τι σας εµπόδιζε στις τόσες δεκαετίες που κυβερνάτε τη χώρα
να αξιοποιήσετε αυτό το φοβερό πλεονέκτηµα. Κι έρχεστε εδώ
σήµερα και κάνετε κριτική. «Είχαµε φτιάξει -λέει- το νοµοθετικό
πλαίσιο εδώ και δύο χρόνια και δεν το αξιοποιείτε». Είστε σοβα-
ροί;

Στην Πάτµο πηγαίνω είκοσι τέσσερα χρόνια. Και περιµένουν
οι φουκαράδες οι Πάτµιοι είκοσι τέσσερα χρόνια αυτό το υδρο-
πλάνο και σας µάραναν τα δύο χρόνια; Ξεχάσατε ότι παραδώ-
σατε χώρα χρεοκοπηµένη; Το ξεχάσατε; Ξεχάσατε ότι πήραµε
325 δισεκατοµµύρια χρέος; Ξεχάσατε ότι το ένα τέταρτο των πε-
ριουσιών όλων των Ελλήνων εξαφανίστηκε; Ξεχάσατε ότι µας
δώσατε µια ανεργία στο 27,5%; Τα ξεχάσατε όλα αυτά; Ήταν
άµεσες προτεραιότητες;

Και τώρα που πάει κάτι να γίνει, µου θυµίζετε αυτόν τον χρόνιο
αταβισµό, σαν να σας έχουν βάλει γραµµόφωνο και λέτε πράγ-
µατα που δεν στέκουν.

Άκουσα ακόµη σκληρή κριτική από πάρα πολλούς για το γιατί
δεν µπαίνει µπροστά ο ιδιωτικός τοµέας. Το πιστεύετε; Αν στην
Ερεικούσσα αρρωστήσει ένα παιδί, αν είναι µια έγκυος γυναίκα,
θα πάτε στον ιδιώτη και θα του πείτε: «σε παρακαλώ φέρε µου
το υδροπλάνο»; Αν έχετε δέκα ανθρώπους αγνοούµενους, που
πέσανε µέσα, χάλασε το σκάφος τους, κάτι έγινε, θα πάτε στον
ιδιώτη και θα του πείτε: «σε παρακαλώ πήγαινε το υδροπλάνο
εκεί»;

Είµαστε σοβαροί; Τα λέτε δηµόσια, την ίδια στιγµή που οι επι-
χειρηµατίες -σας τα είπε και ο Υπουργός και ο κ. Μαυραγάνης
δέκα φορές- συναινούνε στο νοµοθετικό πλαίσιο και σας λένε
«Ναι, το θέλουµε»;

Θα επανέλθω στην Πάτµο, είναι ένα νησί που επισκέπτοµαι εί-
κοσι τέσσερα χρόνια και το ξέρω απ’ έξω κι ανακατωτά. Δεν έχει
αεροδρόµιο και τον χειµώνα είναι δύσκολες και οι ακτοπλοϊκές
συγκοινωνίες. Το πιο εύκολο, το πιο φθηνό και το πιο γρήγορο
µέσο, που είναι τα υδατοδρόµια, είναι λύση. Εδώ µιλάµε για αε-
ροδιακοµιδές που στοιχίζουν απίστευτα χρήµατα και είναι και
επικίνδυνες κι έχουµε ένα µέσο που είναι γρήγορο, αµέσως.

Να πω κάτι; Παρ’ ότι δεν είµαι άνθρωπος του χρήµατος, αλλά
πιστεύω ότι αυτή η ιστορία που ξεκινάει τώρα και θα έπρεπε να
έχει ξεκινήσει εδώ και πολλές δεκαετίες, οδηγεί στην ανάπτυξη,
ναι ή όχι; Η λέξη «ανάπτυξη» αποκτάει περιεχόµενο γι’ αυτή τη
χώρα που έχει τα τόσα πολλά νησιά. Επιµηκύνεται η τουριστική
περίοδος κι αντί να είναι δύο µήνες, µπορεί να γίνει πέντε κι έξι;

Είναι γρήγορος, φθηνός και πάνω από όλα ασφαλής τρόπος.
Θέλω να πω, γιατί δεν το τόνισε κανένας από τους οµιλητές, ότι
ποτέ δεν είχαµε ατύχηµα µε τα υδροπλάνα. Ήρθανε κάποια
στιγµή το 2004, κρατήσανε µέχρι το 2008 και κατά έναν περίεργο
τρόπο ξαναφύγανε. Κάποιοι επιχειρηµατίες έχασαν τα λεφτά
τους.

Γιατί; Γιατί εσείς που λέτε ότι είστε τα «τσακάλια» της αγοράς
αυτό το πλεονέκτηµα από τη γεωγραφία της χώρας δεν το εκµε-
ταλλευθήκατε; Σε όλους τους τόνους µάς λέτε ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση σαµποτάρει τις επενδύσεις. Εσείς, λοιπόν, που δεν τις
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σαµποτάρετε, τι κάνατε τα σαράντα - πενήντα χρόνια; Τι κάνατε;
Τι κάνατε για να απογειωθεί η χώρα;

Η λέξη «νησιωτικότητα» έχει νόηµα για εσάς; Τι νόηµα έχει;
Για πείτε µου να την καταλάβω κι εγώ.

Δεν θέλω να πω περισσότερα και δεν θα φάω χρόνο, κύριε
Πρόεδρε. Ευχαριστώ. Νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο -και θέλω
να χαιρετήσω θετικά και την άποψη του Ποταµιού και την άποψη
του κ. Σαρίδη της Ένωσης Κεντρώων- πολύ καλό πραγµατικά,
µε πολύ µικρές επιφυλάξεις, διθυράµβους.

Θέλω να πω κι εγώ προσωπικά ένα µπράβο στην οµάδα του
Υπουργείου, που κάθισε και δούλεψε µε σωστό τρόπο αυτό το
νοµοσχέδιο, που απογειώνει όχι µόνο απ’ όλες τις πλευρές, αλλά
και οικονοµικά τη χώρα κι είναι µια χειροπιαστή απάντηση σε αυ-
τούς που σε όλους τους τόνους µιλάνε για τη χειρότερη Κυβέρ-
νηση, λέγοντας «τι κακό µάς βρήκε», «φύγετε από εκεί που
ήλθατε» και άλλα τέτοια.

Τελειώνω και λέω το εξής: Αυτή η χώρα -δεν είναι υπερβολή-
είναι το «φιλέτο» του πλανήτη από κάθε άποψη. Κάποιοι κατάν-
τησαν αυτή τη χώρα ζητιάνο. Αυτή η Κυβέρνηση έχει σκοπό να
το σταµατήσει εδώ, να σταµατήσει εδώ αυτή την κατρακύλα των
offshore, των οικονοµικών παραδείσων, που δεν µάθαινε κανείς
τι γινόταν. Πιστεύω ότι αργά ή γρήγορα θα το καταφέρει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρία Ζαρούλια, έχετε ζητήσει τον λόγο;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, για τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να περιµέ-

νουµε να µιλήσει ο Υπουργός;
Κύριε Υπουργέ, θέλετε τώρα να µιλήσετε; Να µιλήσει η κ. Ζα-

ρούλια;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όχι, θα µιλήσω µετά, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όλοι θέλουµε να µιλήσουµε για τις τρο-

πολογίες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μια δίλεπτη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δια-

χειρίζοµαι τα αιτήµατα. Πρέπει να κατατεθούν.
Κυρία Ζαρούλια, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στις τροπολογίες, αλλά προηγουµένως είχαµε

µία οµολογία από τον κ. Δρίτσα. Οµολόγησε ότι το αυτοαποκα-
λούµενο «συνταγµατικό τόξο» δεν αντέχει τον διάλογο. Αν πάρει
δε κανείς τα Πρακτικά των συνεδριάσεων της Επιτροπής Παρα-
γωγής και Εµπορίου, θα διαπιστώσει ποιος δυσανασχετεί µε την
άνοδο των ποσοστών της Χρυσής Αυγής και ξεκίνησε την επί-
θεση µε ύβρεις και συκοφαντίες που φυσικά δεν ήταν δυνατόν
να µείνουν αναπάντητες.

Σε όλες τις περιπτώσεις τόσο ο αριστεριστής Δρίτσας, ο
οποίος εξυµνεί ολοκληρωτικά καθεστώτα που έχουν αιµατοκυ-
λήσει ολόκληρο τον κόσµο, όσο και οι υπόλοιποι που υποδύονται
τους δηµοκράτες, µε την πράξη την οποία οµολόγησε από
Έδρας πριν λίγο, ότι δηλαδή άδειασε η Αίθουσα κατά τη διάρ-
κεια της οµιλίας µου, αποδεικνύει περίτρανα ποιοι είναι βαθύτατα
αντιδηµοκράτες, σταλινικά απολιθώµατα, που εκτός των άλλων
δεν σέβονται ούτε καν το τεκµήριο της αθωότητας, ενώ ταυτό-
χρονα υπερασπίζονται «κόκκινους» τροµοκράτες-δολοφόνους
που έχουν καταδικαστεί µε τελεσίδικες αποφάσεις.

Θα αναφερθώ τώρα στην τροπολογία 1764/33, η οποία αφορά
ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Αθη-
νών Ανώνυµη Εταιρεία, «ΟΑΣΑ Α.Ε.», του Οργανισµού Συγκοινω-
νιακού Έργου Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρεία, «ΟΣΕΘ Α.Ε.»,
και των Κοινών Ταµείων Είσπραξης Λεωφορείων Ανωνύµων Εται-
ρειών, «ΚΤΕΛ Α.Ε.».

Με την παρούσα τροπολογία δίνεται η δυνατότητα στα ΚΤΕΛ
Αθηνών και Θεσσαλονίκης να εκτελούν αστικές συγκοινωνίες και
τα δροµολόγια που προτείνονται από τον ΟΣΕΘ και τον ΟΑΣΑ
εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού Μεταφορών. Στις συµ-
βάσεις που θα καταρτίζονται θα καθορίζεται ο τρόπος σύµπρα-
ξης και διάθεσης των υλικών και ανθρώπινων πόρων από τους
συµβαλλόµενους.

Στην παράγραφο 5 προβλέπεται η υποχρέωση των ΚΤΕΛ να
εγκαταστήσουν συστήµατα τηλεµατικής και συστήµατα για τη
λειτουργία του ηλεκτρονικού εισιτηρίου επιβατών εντός τεσσά-
ρων µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος.

Τέλος, µε την παράγραφο 7 προβλέπεται στις συµβάσεις που
θα καταρτίζονται να καθορίζεται ο τρόπος σύµπραξης και διάθε-
σης των υλικών και ανθρώπινων πόρων από τους συµβαλλόµε-
νους.

Πρόκειται κατ’ ουσίαν για µερική επανιδιωτικοποίηση, καθώς
µέρος του συγκοινωνιακού έργου του ΟΣΕΘ δίνεται σ’ έναν εκ
των µεγαλοµετόχων του.

Έναν χρόνο µετά την κρατικοποίηση του οργανισµού το
Υπουργείο αναθέτει σε ιδιώτη τις συγκοινωνίες σε χωριά της
Θεσσαλονίκης. Σύµφωνα µε συζητήσεις που είχαν γίνει λίγες
ηµέρες πριν, στόχος είναι να αποσυρθεί ο ΟΑΣΘ από λεωφορει-
ακές γραµµές της υπαίθρου του Νοµού Θεσσαλονίκης, προκει-
µένου να εξοικονοµήσει λεωφορεία, για να καλύψει τις ανάγκες
κυρίως του πολεοδοµικού συγκροτήµατος, στις οποίες αδυνατεί
να ανταποκριθεί.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, σε αυτές τις περιοχές θα επανέλ-
θει το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, όπως γινόταν πριν από την επέκταση
της περιοχής εξυπηρέτησης από τον ΟΑΣΘ, η οποία είχε γίνει σε
δύο φάσεις, το 2003 και το 2011.

Πώς είναι δυνατόν έναν χρόνο µετά την -µε πολλές τυµπανο-
κρουσίες- κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ, η ίδια η Κυβέρνηση να προ-
χωρά τώρα στη µερική επανιδιωτικοποίηση του οργανισµού,
εκχωρώντας µέρος του συγκοινωνιακού έργου σε µία ιδιωτική
εταιρεία και µάλιστα χωρίς διαγωνισµό;

Επίσης, για ποιον λόγο είχε διαψεύσει µε δηλώσεις του αυτή
την εξέλιξη ο Πρόεδρος του ΟΑΣΘ;

Στα ζητήµατα ενδυνάµωσης της εξωστρέφειας στον τοµέα
των συγκοινωνιών και της ανάπτυξης νέων οδικών και σταθερών
συγκοινωνιών δεν υπάρχει επί του πρακτέου κάποια ιδιαίτερη αν-
τίρρηση, αλλά πάγια θέση µας είναι οι συγκοινωνίες να ελέγχον-
ται, να εποπτεύονται και να λειτουργούν µε ευθύνη δηµόσιων
φορέων.

Το θέµα της επιβολής προστίµων σε περίπτωση µη εκτέλεσης
δροµολογίων ίσως και να µη λύνει τα προβλήµατα που θέλει να
αντιµετωπίσει η διάταξη. Τίθεται θέµα ελέγχου και καταγγελίας
µη εκτέλεσης δροµολογίων και δεν είµαστε σίγουροι ότι µε τις
παρούσες συνθήκες θα επιβληθούν τόσο εύκολα τα πρόστιµα
που προβλέπονται.

Η επόµενη διάταξη που αφορά την αλληλοεπικάλυψη περιο-
χών αρµοδιότητας διαφόρων φορέων συγκοινωνιακού έργου διέ-
πεται από το πνεύµα της ελεύθερης αγοράς και ίσως να
προκληθούν προβλήµατα που έχουν σχέση µε το γεγονός ότι οι
συµβάσεις προφανώς θα στοχεύουν στο µέγιστο δυνατό κέρδος,
πράγµα που µπορεί να οδηγήσει σε δηµιουργία ιδιωτικού καρτέλ
τιµών, όπως σε άλλους τοµείς της φιλελεύθερης οικονοµίας.

Η θέσπιση συστηµάτων τηλεµατικής και ηλεκτρονικού εισιτη-
ρίου µπορεί ενδεχοµένως να εξυπηρετήσει τους επιβάτες µε κα-
λύτερο τρόπο, αλλά πιθανότατα η διάταξη θα οδηγήσει σε
µετακύλιση του κόστους εγκατάστασης στο κόστος των εισιτη-
ρίων.

Για την υποχρέωση συµµετοχής των µετόχων στις συνελεύ-
σεις δεν έχουµε να παρατηρήσουµε κάτι σηµαντικό. Νοµίζουµε
ότι είναι αυτονόητο να συµµετέχει κάποιος µέτοχος στις συνε-
λεύσεις της εταιρείας του, καθότι θίγονται και τα δικά του συµ-
φέροντα.

Διαφωνούµε, όµως, πάντα µε τον σε υπερβολικά µεγάλο
βαθµό ιδιωτικό χαρακτήρα των συγκοινωνιών.

Αυτή η τροπολογία εµπεριέχει διατάξεις που µπορούν να θε-
ωρηθούν υπό προϋποθέσεις ακόµα και θετικές, αλλά οι αρνητι-
κές διατάξεις υπερισχύουν, σύµφωνα µε τη δική µας φιλοσοφία
και συνεπώς τασσόµεθα κατά αυτής.

Εις ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1768/35, κα-
ταργήθηκε η επιθεώρηση, έδωσαν όλα τα πιστοποιητικά στους
ιδιώτες νηογνώµονες και υποβάθµισαν τον ρόλο της επιθεώρη-
σης πλοίων, παίρνοντας την αρµοδιότητα από τον Κλάδο Επιθε-
ώρησης Εµπορικών Πλοίων του Λιµενικού Σώµατος λόγω του
ναυαγίου του «Αγία Ζώνη», το οποίο, σύµφωνα µε το πόρισµα
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του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, δεν ήταν ατύχηµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Δώστε µου δυο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Άρα η συγκεκριµένη τροπολογία συνεχίζει την εγκληµατική

στάση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου στο να µην ελέγχει
το Λιµενικό Σώµα τον Κλάδο Επιθεώρησης Πλοίων και να µετα-
τρέπει το Λιµενικό Σώµα σε κοµπάρσο. Τασσόµαστε κατά.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1769/36, τασ-
σόµαστε κατά.

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1772/38, θα ψηφί-
σουµε «παρών». Αυτή η τροπολογία αφορά ρύθµιση θεµάτων
ΕΔΧ αυτοκινήτων και αδειών οδήγησης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία Ζα-

ρούλια. 
Κύριε Βλάχο, θέλετε τον λόγο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι, να µιλήσει ο Υπουργός πρώτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Νοµίζω ότι πριν µου

είπατε ότι θέλετε να µιλήσετε πριν από τον Υπουργό. Εγώ ζήτησα
από τον Υπουργό να µιλήσει και αν κατάλαβα καλά, µου είπε ότι
θέλει να σας ακούσει, αλλά…

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µιλήσετε τώρα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εµείς µιλήσαµε, δεν έχει µιλήσει ο

Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ξέρω, κύριε Βλάχο.
Ο κύριος Υπουργός είπε, αν κατάλαβα καλά, ότι θα προτι-

µούσε να µιλήσετε, αλλά δεν υπάρχει κανένας λόγος. Αλλάζουµε

τη σειρά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω πρόβληµα να µιλήσω τώρα,
αρκεί να ξέρω τουλάχιστον αν η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει επί της
αρχής ή όχι. Επιφυλάχθηκε στις επιτροπές να µας το πει στην
Ολοµέλεια, αλλά ακόµη αναρωτιόµαστε τι θα κάνει. Θα το ψηφί-
σετε; Θα το καταψηφίσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, αυτά,
όταν θα έρθει η ώρα της ψηφοφορίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όταν έρθει η ώρα της ψήφου. Φαντάζο-
µαι ότι από την τοποθέτησή µου έγινε σαφές το τι θα ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, κύριε Βλάχο, κα-
τανοούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, πριν να ξεκινήσω την οµιλία µου να πω για διευ-

κόλυνσή σας ότι κατατίθεται µία νοµοτεχνική βελτίωση.
Στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 21 του σχεδίου νόµου, µετά

τη φράση «της Υπηρεσίας Πολιτικής Προστασίας» και τη φράση
«στη Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων (ΡΑΛ)» προστίθεται η φράση «,
στη Δηµόσια Αρχή Λιµένων (ΔΑΛ)», όπως ζητήθηκε από τον κ.
Θοδωρή Δρίτσα, τον οποίο συγχαίρω για τις συνεχείς καταγγε-
λίες της Χρυσής Αυγής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής: 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Γίνονται, επίσης, δεκτές οι τροπολογίες µε γενικό αριθµό
1762 και 1773 για τη ρύθµιση ζητηµάτων προσωπικού ελεγκτών
εναέριας κυκλοφορίας και την τροποποίηση του άρθρου 70 του
ν.4530/2018.

Έχει κατατεθεί, επίσης, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη µία
τροπολογία – προσθήκη για τις εξετάσεις των υποψήφιων οδη-
γών και τους εξεταστές, η οποία είναι, περίπου, ενσωµατωµένη
στο νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί µέσα στην εβδοµάδα, συνά-
δελφε Τζελέπη, οπότε θα αντιµετωπίσουµε το θέµα ολιστικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου επιχειρεί δύο
µεγάλες βασικές τοµές στο θεσµικό πλαίσιο αδειοδότησης των
υδατοδροµίων και στο θεσµικό πλαίσιο των αστικών µεταφορών.

Θα ήθελα στην αρχή της τοποθέτησής µου να ευχαριστήσω
όλα τα κόµµατα και τους εισηγητές τους για τη συστηµατική δου-
λειά και τις εποικοδοµητικές παρατηρήσεις που έγιναν στις επι-
τροπές του Κοινοβουλίου είτε ψηφίζουν επί της αρχής, όπως το
Ποτάµι και το ΚΙΝΑΛ, είτε όχι.

Αξιότιµοι συνάδελφοι, θα ήθελα επιγραµµατικά να αναφερθώ
στο ιστορικό του νοµοσχεδίου, µιας και διαµορφώθηκε µετά από
εξαντλητική διαβούλευση µε όλους τους εµπλεκόµενους και
έπειτα από συστηµατική συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, το Υπουργείο Ναυτιλίας, το οποίο θέλω να ευχαριστήσω,
αλλά και µε τις αρµόδιες Διευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής.

Συγκεκριµένα και εν συντοµία, θα αναφέρω το χρονικό των
ενεργειών που οδήγησαν στην τελική µορφή του σχεδίου νόµου.

Παρουσιάστηκαν οι βασικές αρχές και αποφασίστηκαν στο ΚΥ-
ΣΟΙΠ τον Ιούνιο του 2016. Τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο του
2016 έγινε δηµόσια διαβούλευση και µέχρι τον Οκτώβριο του
2016 έγινε επεξεργασία και ενσωµάτωση των σχολίων της δια-
βούλευσης. Στη συνέχεια ψηφίστηκε ο νόµος -που είναι µια µε-
γάλη τοµή- για την αναθεώρηση της Υπηρεσίας Πολιτικής
Αεροπορίας. Να θυµίσω ότι η ΑΠΑ δεν είναι ανεξάρτητη αρχή.
Είναι δηµόσια υπηρεσία µε όλες, όµως, εκείνες τις διαδικασίες
που διασφαλίζουν την ανεξαρτησία της διοίκησής της. Επικαιρο-
ποιήθηκε και προσαρµόστηκε ο ίδιος νόµος στα υδατοδρόµια,
έγιναν συναντήσεις και συνεργασία µε τα αρµόδια Υπουργεία
µέχρι τον Φεβρουάριο του 2017, συντάχθηκαν τα προσχέδια των
συνοδευτικών εκθέσεων τον Μάρτιο του 2017 και στη συνέχεια
άρχισε η διαβούλευση τόσο µε την DG MOVE στις αρχές Μαΐου
του 2017 όσο και µε τους θεσµούς. Οι τελευταίες απαντήσεις και
η τελική έγκριση δόθηκαν τον Μάιο του 2017. Αυτό αφορά τα
υδατοδρόµια. Για τις αστικές µεταφορές ξεκίνησε η επεξεργασία
από τον Δεκέµβριο του 2017, ενσωµατώθηκαν παρατηρήσεις τον
Δεκέµβριο και τον Μάρτιο και τον Απρίλιο του 2018 έγινε διαβού-
λευση µε τους φορείς. Στη συνέχεια όλο το νοµοσχέδιο πέρασε
από την ΚΕΝΕ στις 17 Απριλίου του 2018. Τον Μάιο του 2018 εί-
χαµε τελικές συναντήσεις µε τους φορείς. Το πρακτικό της ΚΕΝΕ
είναι στις 27 Απριλίου του 2018 και απεστάλη στη Γενική Γραµ-
µατεία της Κυβέρνησης για συλλογή υπογραφών στις 19 Ιουνίου
του 2018.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου επιχειρούµε ένα
ολιστικό πλαίσιο αδειοδότησης και λειτουργίας των υδατοδρο-
µίων, µε κύριο στόχο το εν λόγω µεταφορικό µέσο να αποτελέσει
έναν σηµαντικό πυλώνα προώθησης των συνδυασµένων µεταφο-
ρών και να διασφαλίσει τις κοινωνικές ανάγκες της νησιωτικής
Ελλάδας αλλά και των παράκτιων και παραλίµνιων περιοχών. Επι-
χειρούµε στα µικρά νησιά, που δεν είναι τουριστικά, στις παρά-
κτιες περιοχές, στις παραλίµνιες περιοχές να σπάσουµε την
αποµόνωση.

Δεύτερον, να δηµιουργήσουµε έναν τοµέα έντασης που ενι-
σχύει και διευρύνει ουσιαστικά τις υγιείς και παραγωγικές δυνά-
µεις της χώρας και µέσα σε αυτές και το τουριστικό προϊόν και
τρίτον να γεφυρώσουµε την ηπειρωτική µε τη νησιωτική Ελλάδα
προκαλώντας θετικές, κοινωνικές, πολιτισµικές, πολιτιστικές και
ανθρωπιστικές παρενέργειες.

Για να συµβούν τα παραπάνω, που είναι φαντάζοµαι αποδεκτά
από όλους, χρειάζεται ένα συνολικό αδειοδοτικό και κανονιστικό
πλαίσιο, που µε ξεκάθαρο τρόπο να καθορίζει τον ρόλο τού κάθε
συµβαλλόµενου, να περιγράφει συγκεκριµένα τα δικαιολογητικά

του τεχνικού φακέλου, τις διαδικασίες, να απλοποιεί την αδει-
οδοτική διαδικασία, να ψηφιοποιεί τα εγχειρίδια και τις διαδικα-
σίες και βέβαια να προβλέπει τον ενεργό ρυθµιστικό ρόλο του
δηµοσίου και όχι τον παθητικό ρόλο, να ενσωµατώνει και να επι-
καιροποιεί όλους τους κανόνες και τις καλές πρακτικές ασφά-
λειας της αεροπλοΐας και της προστασίας των χρηστών.

Κύριο χαρακτηριστικό, πέραν των όσων αναλυτικά συζητή-
σαµε, είναι η πολιτική επιλογή διαχωρισµού µεταξύ της άδειας
ίδρυσης και της άδειας λειτουργίας ενός υδατοδροµίου, που
έγινε µε βάση την προηγούµενη εµπειρία που υπάρχει από τους
δύο προηγούµενους νόµους των προηγούµενων κυβερνήσεων,
που είδαµε ότι δεν µπορούσαν πραγµατικά να εκδοθούν γρή-
γορα οι ενιαίες άδειες.

Συγκεκριµένα, οι ρυθµίσεις του πρώτου µέρους προβλέπουν
την άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου που χορηγείται µόνο στο δη-
µόσιο, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, στην τοπική αυτο-
διοίκηση πρώτου και δεύτερου βαθµού, σε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου που έχει την πλειοψηφία των µετοχών το δη-
µόσιο. Είναι προφανές γιατί γίνεται αυτό. Γίνεται, σε µία σειρά
από δραστηριότητες, στις χώρες που τιµούν τον εαυτό τους και
θα το εξηγήσω στη συνέχεια.

Διευκολύνεται η διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης,
θεσµοθετείται η δυνατότητα χρήσης της περιοχής του λιµένα.
Δεν υπήρχαν αυτά, δηλαδή ένα υδροπλάνο δεν µπορούσε να
χρησιµοποιήσει -ακόµη και σε έκτακτες καταστάσεις, ακραίων
καιρικών φαινοµένων- τις εγκαταστάσεις του λιµένα, να προσθα-
λασσωθεί ή να αποθαλασσωθεί µέσα από τον λιµάνι.

Και βέβαια, διαχωρίζεται η διαδικασία σε δύο στάδια. Απλο-
ποιούνται τα απαιτούµενα νοµιµοποιητικά, ενισχύονται τα µέτρα
ασφαλείας για τα υδατοδρόµια, διαχωρίζεται η διαδικασία σε έγ-
κριση εγχειριδίων, θεσµοθετείται και υλοποιείται ηλεκτρονικό σύ-
στηµα παρακολούθησης των αδειών και βέβαια τα τιµολόγια των
υπηρεσιών των υδατοδροµίων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ακούω την κριτική της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης για το σχέδιο νόµου περί δήθεν καθυστερήσεων,
περί ολιγωριών στην ανάπτυξη λειτουργίας υδατοδροµίων, περί
δογµατισµού και κρατισµού.

Αγαπητοί συνάδελφοι, υπήρχε θεσµικό πλαίσιο για τα υδατο-
δρόµια και ο ν.3333/2005 µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και
ο ν.4146/2013 µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Τα αποτελέ-
σµατα; Όλες και όλες είκοσι επτά αιτήσεις. Όλες και όλες τρεις
άδειες, η µία το 2014, η άλλη το 2015.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, τα µισά λεπτά ήταν η παρουσίαση των νοµο-
τεχνικών.

Τρεις ενιαίες άδειες και οι τρεις σε δηµόσιους φορείς. Πραγ-
µατικά δεν καταλαβαίνω γιατί ασκείτε αυτή την κριτική, εκτός αν
θέλετε να κάνετε την αυτοκριτική σας. Αν ισχύει το δεύτερο, σας
δίνω συγχαρητήρια! Γιατί απέτυχε αυτό το εγχείρηµα και ποιες
είναι οι διαφορές που έχουµε;

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είστε υπέρ
του ιδιωτικού τοµέα, όπως θέλετε να λέτε. Είστε υπέρ ενός ανε-
ξέλεγκτου ιδιωτικού τοµέα, είστε υπέρ της αυτορρύθµισης της
αγοράς. Και αυτό στη σύγχρονη εποχή, αυτός ο ακραίος νεοφι-
λελευθερισµός πέραν του ότι µας έχει οδηγήσει σε µία βαθιά οι-
κονοµική κρίση, έχει επίσης αποτύχει.

Ένας από τους τοµείς στους οποίους έχει αποτύχει, είναι και
τα υδατοδρόµια. Να δούµε, λοιπόν, τι γινόταν τα προηγούµενα
χρόνια σε αυτή τη λογική. Γινόταν εµπορία αδειών σε όλες τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας για χρόνια. Δεν αναπτύσσονταν
στη χώρα, γιατί το ζητούµενο δεν ήταν να φτιάξουµε αιολικά ή
φωτοβολταϊκά πάρκα, αλλά να εµπορεύονται κάποιοι τις άδειες.

Το ίδιο ακριβώς είχε γίνει µε τα υδατοδρόµια. Πώς βλέπετε να
αντιµετωπίζεται αυτό το πρόβληµα; Θα έχουµε ολιστικό σχεδια-
σµό στη χώρα για τα υδατοδρόµια ή όχι; Θα έχουµε υδατοδρό-
µια εκεί που δεν έχουµε εµπορικές ή τουριστικές περιοχές; Θα
έχουµε υδατοδρόµια, εάν ο ιδιώτης για οποιονδήποτε λόγο µετά
την ίδρυση και την κατασκευή του σταµατήσει τη λειτουργία του;

Αυτές οι απαντήσεις προφανώς δεν δίνονται από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μας κατηγορούν ότι δεν δίνουµε δικαίωµα στον ιδιώτη
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να ιδρύσει υδατοδρόµια, αλλά µόνο να τα λειτουργήσει.
Πρέπει η Νέα Δηµοκρατία να θυµηθεί τον εαυτό της, το Σύν-

ταγµα του 1974, την προστασία του αιγιαλού και της παραλίας
και να εγκαταλείψει τις ακραίες εκδοχές του νεοφιλελευθερι-
σµού. Γιατί κόπτεσθε αν οι άδειες ίδρυσης είναι στον ιδιωτικό
τοµέα;

Να δούµε, λοιπόν, τι έγινε µέχρι τώρα. Να δούµε τι έγινε στην
Κέρκυρα. Στην Κέρκυρα και στους Παξούς εκδόθηκαν δύο
άδειες υδατοδροµίων. Και οι δύο είναι σε δηµόσιο φορέα, στο
Λιµενικό Ταµείο και τα δύο υδατοδρόµια. Γιατί πάµε µε αυτές τις
διαδικασίες; Πάµε, γιατί αµέσως µετά έγινε, απ’ ό,τι µάθαµε, µια
πρόσκληση ενδιαφέροντος -όχι διαγωνιστική διαδικασία- και
µετά από την πρόσκληση ενδιαφέροντος, που ενδιαφέρθηκε
ένας, έγινε µια κοινή εταιρεία µεταξύ του Λιµενικού Ταµείου και
του ενός ενδιαφερόµενου χωρίς διαγωνιστική διαδικασία, που
στην εταιρεία αυτή είχε 51% ο ιδιώτης, 49% το Λιµενικό Ταµείο
και είχαµε και έναν νεολογισµό: Είχαµε 52% των εσόδων στο Λι-
µενικό Ταµείο και το υπόλοιπο 48% στον ιδιώτη. Είναι να τρελαί-
νεσαι! Ποια είναι η διαφάνεια που είχε θεσµοθετηθεί µε τους
προηγούµενους νόµους; Ποιοι είναι οι κανόνες υγιούς ανταγω-
νισµού; Πώς διασφαλίζονται οι κοινωνικές ανάγκες; Τίποτα από
αυτά. Μιλάµε για εκεί όπου ενδιαφέρονταν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Παραδοχή του δηµοσίου ότι δεν µπορεί
να το διαχειριστεί είναι αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όχι. Αυτό είναι παραδοχή ότι η αυτορρυθµιζόµενη αγορά,
που προωθείται ως πολιτική, αποτυγχάνει, γιατί η υγιής αγορά
θέλει ένα ελληνικό δηµόσιο, ένα κράτος που να διασφαλίζει τους
υγιείς κανόνες, να προστατεύει τις κοινωνικές ανάγκες, να έχει
ένα διαφανές πλαίσιο. Δεν πιστεύω ότι ο κ. Βλάχος είναι σε αυτή
τη λογική, αλλά τι να κάνει;

Όταν λέµε ότι κάποιοι στενοχωριούνται που βγήκαµε από το
µνηµόνιο, αυτά αναδεικνύονται τώρα, µε τέτοια νοµοσχέδια ανα-
πτυξιακά. Βρήκαµε έτοιµο το 2015 ένα σχέδιο νόµου στη λογική
που στηρίζει σήµερα η Νέα Δηµοκρατία. Τι λέει, δηλαδή; Έχουµε
τον όρο «υδάτινα πεδία». Τα υδάτινα πεδία δεν είναι υδατοδρό-
µια. Τα υδάτινα πεδία είναι µια καθορισµένη περιοχή όπου µπο-
ρεί να προσθαλασσωθεί χωρίς υδατοδρόµιο ένα υδροπλάνο.
Αυτό λέγαµε στην επιτροπή ότι είναι η λογική «Ιντιάνα Τζόουνς».
Δεν απαγορεύεται ένα υδροπλάνο να φύγει από το ένα υδατο-
δρόµιο, να πάει στο δεύτερο, στο τρίτο, στο τέταρτο κ.λπ.. Αυτό
που απαγορεύεται είναι χωρίς ασφάλεια, χωρίς προσδιορισµό
να πηγαίνει σε διάφορες περιοχές, χωρίς να διασφαλίζονται οι
πολίτες, οι ερασιτέχνες, οι λουόµενοι που πηγαίνουν σε αυτές
τις περιοχές και να φάνε κανένα υδροπλάνο στο κεφάλι, γιατί κά-
ποιοι θέλουν να διασφαλίσουν ένα τουριστικό προϊόν το οποίο
δεν δίνει καµµία υπεραξία στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Βέβαια, δεν προβλεπόταν ούτε στρατηγικός σχεδιασµός. Προ-
τείνετε να κάνουµε εκπτώσεις στις προδιαγραφές στα µικρά
νησιά, ένα θολό πλαίσιο και να αγνοήσουµε και τις κοινωνικές
ανάγκες. Τα λέω αυτά, γιατί λέτε: «Μα, να έχουµε πύλη στα µικρά
νησιά; Είναι µικρότερες οι ανάγκες». Αγνοείτε το λαθρεµπόριο
που γίνεται ή που επιχειρείται να γίνει σε όλες αυτές τις περιο-
χές, για να µην πω και χειρότερα πράγµατα από το λαθρεµπόριο;
Τα ξέρετε όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχει
µιλήσει και ο κ. Μαυραγάνης, µιλάτε εδώ και δεκαπέντε λεπτά.
Πρέπει να κλείσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, µιλώ εννιά λεπτά, γιατί τα πρώτα ήταν νο-
µοτεχνικές. Είχαν την ανοχή όλοι οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και δεν την έχει ο Υπουργός.

Άρα, φαντάζοµαι ότι η Έδρα, ανεξάρτητα από το ποιος προ-
εδρεύει, πρέπει να έχει και ενιαίους κανόνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν µε ακούτε, όµως.

Σας λέω ότι έχετε κάνει πρωτολογία…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν έχω κάνει πρωτολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, έχετε κάνει. Εδώ,

αυτό βλέπω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν έχω κάνει πρωτολογία. Πώς θα γίνει τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, αν δεν

έχετε κάνει, τότε έχω ενηµερωθεί λάθος και σας ζητώ συγγνώµη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν έχω µιλήσει καθόλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συγγνώµη. Έπρεπε να

σας δώσω δεκαπέντε λεπτά τότε και όχι εννιά. Συγγνώµη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν έχει µιλήσει καθόλου, κύριε Πρό-

εδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έτσι είναι. Δεν έχω µιλήσει.
Θέλω, επίσης, να καταθέσω για την ιστορία και να πω κάτι

καλό για τον κ. Κωστή Χατζηδάκη, γιατί µέχρι τώρα δεν έχω πει
κάτι καλό µέσα στην Αίθουσα για τον κ. Χατζηδάκη. Όταν πέρασε
τον τελευταίο νόµο, τα δηµοσιεύµατα τότε και όλα τα site -τε-
λείως τυχαία- έλεγαν: «Κόβουν τα φτερά στα υδροπλάνα», γιατί
–ακούστε το γιατί- διευρύνεται κατά τρία-τέσσερα µέλη η Επι-
τροπή των Υδατοδροµίων, γιατί θα υπήρχαν πυροσβεστικά µέσα
όπως προβλεπόταν από τον Κανονισµό, γιατί αναφορικά µε τα
υδάτινα πεδία –αυτά που µας λέτε- απαγορεύουµε να είναι πάνω
από µία πτήση σε υδάτινο πεδίο και θα πρέπει να βρίσκεται σε
απόσταση µεγαλύτερη των τριακοσίων µέτρων από την ακτο-
γραµµή κ.λπ.. 

Δηλαδή, όποτε επιχειρήθηκε ακόµη ένας όχι στοιχειώδης κα-
νόνας, αλλά και εγώ δεν ξέρω τι, κάποιοι έσπευσαν να κατακε-
ραυνώσουν αυτή την προσπάθεια. Άρα εµείς λέµε «όχι εκπτώσεις
στις προδιαγραφές των υδατοδροµίων».

Θα ήθελα πραγµατικά να δεσµευτούµε για µερικά πράγµατα,
γιατί το είπε και η Νέα Δηµοκρατία ότι η λειτουργικότητα του
νόµου θα κριθεί στην πράξη και εµείς θέλουµε να βάζουµε στοι-
χήµατα µε τον εαυτό µας και µε την κοινωνία και να τα πετυχαί-
νουµε.

Σε τρεις µήνες, λοιπόν, θα υπάρχει ολιστικό στρατηγικό σχέδιο
για όλα τα υδατοδρόµια της χώρας και τον Απρίλιο θα υπάρχουν
άδειες για την πλειονότητα των υδατοδροµίων της χώρας, όπου
δεν υπάρχει ιδιωτικό ενδιαφέρον. Πολλά από αυτά θα κατα-
σκευάζονται ή θα δηµιουργούνται. Το λέω για να καλύψουµε και
τον Γρηγόρη Ψαριανό.

Εδώ φαίνεται πραγµατικά ότι σε τέτοια θέµατα µπορεί να ανα-
πτυχθεί ένα προοδευτικό µέτωπο σε σχέση µε τις δυνάµεις του
νεοφιλελευθερισµού και τις προοδευτικές δυνάµεις.

Στο δεύτερο τµήµα του σχεδίου νόµου δηµιουργούµε το κα-
νονιστικό πλαίσιο των αστικών µεταφορών της χώρας, πλην
αυτών της Περιφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης. Υπήρχε νόµος για τις αστικές µεταφορές;
Υπήρχε. Ποιους εξυπηρετούσε; Σίγουρα όχι τα µικρά αστικά κέν-
τρα, σίγουρα όχι τις εγχώριες δυνάµεις. Γιατί τόσα χρόνια η Νέα
Δηµοκρατία από το 2001 µέχρι το 2015 δεν τον άλλαξε τον νόµο;
Γιατί; Έτσι, αναρωτιέµαι.

Τόσα χρόνια δεν έγινε καµµία προσπάθεια όχι µόνο γι’ αυτό,
αλλά και για να διαµορφωθεί ένα πλαίσιο ποιοτικών και ποσοτι-
κών παραδοχών µε χαρακτηριστικά περιφερειακού σχεδιασµού
που θα ενώνει νοηµατικά, αλλά και ουσιαστικά, τον στρατηγικό
σχεδιασµό για τα δίκτυα µεταφορών. Ο σχεδιασµός των αστικών
δικτύων που επιχειρούµε µε ποιοτικά χαρακτηριστικά, δηλαδή µε
τεχνολογίες οχηµάτων, µε προδιαγραφές οχηµάτων, µε συχνό-
τητα, µε συνδεσιµότητα, µε άλλα µεταφορικά δίκτυα, µε πιο πο-
σοτικά στοιχεία –δηλαδή, ποια είναι η χρηµατοοικονοµική και
οικονοµική επάρκεια των φορέων, ο τρόπος υπολογισµού του
κοµίστρου, οι συγκοινωνιακοί φόροι, τα πληθυσµιακά δεδοµένα-
δεν επιχειρήθηκαν από κανέναν.

Πώς, λοιπόν, διασφαλίσατε ότι η χώρα θα εφαρµόσει τον Ευ-
ρωπαϊκό Κανονισµό και δεν θα µετατρέψει τις µεταφορές σε ένα
πεδίο κερδοσκοπικό και µόνο, χωρίς να καλύπτει τις κοινωνικές
ανάγκες; 
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Εµείς αυτό επιχειρούµε µε το σχέδιο νόµου. Δηµιουργούµε
ένα απλό λειτουργικό και αναλυτικό κανονιστικό πλαίσιο, όπου
θα εκτελούνται οι αστικές επιβατικές µεταφορές, όπου θα δια-
σφαλίζονται οι εργαζόµενοι και οι εργασιακές σχέσεις, θα καθο-
ρίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις ανάθεσης των
αποκλειστικών δικαιωµάτων, θα διαµορφώνεται το δίκτυο γραµ-
µών και θα διενεργούνται, τέλος, αξιόπιστοι και διαφανείς δια-
γωνισµοί µε ποιοτικούς και ποσοτικούς δείκτες σε αυτές τις
συµβάσεις. 

Κυρίως, όµως, θέλουµε να διασφαλίσουµε -και αυτός είναι ο
στόχος µας- την κοινωνία και τις κοινωνικές ανάγκες του εργα-
ζόµενου που µετακινείται µε αυτά τα µέσα.

Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά στα άρθρα και στις προβλέψεις
του σχεδίου νόµου. Όµως, αυτά που ζήτησε η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση είναι µέσα. Είναι η οµαδοποίηση σε δήµους όµορους
ή µη. Είναι ο καθορισµός των αστικών γραµµών. Είναι να έχουµε
έναν ολιστικό σχεδιασµό. Είναι η συγκρότηση επιτροπών παρα-
κολούθησης από εκπροσώπους όχι µόνο του Υπουργείου αλλά
των περιφερειών, των δήµων, της Τροχαίας, όλων όσων εµπλέ-
κονται σε αυτό. 

Να πω και ένα σηµαντικό. Πλέον οι δηµόσιες αστικές οδικές
µεταφορές θα συγκαταλέγονται στις ΥΓΟΣ, δηλαδή στις Υπηρε-
σίες Γενικού Οικονοµικού Συµφέροντος.

Άρα από την εξοικονόµηση που γίνεται από τη σπατάλη που
γινόταν επί τόσες δεκαετίες θα µπορούν να επιδοτούνται οι κοι-
νωνικές οµάδες που έχουν ανάγκη σε όλη την Ελλάδα και όχι
µόνο όπου έχουν δηµόσιες αστικές συγκοινωνίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σε δύο λεπτά τελειώνω. Θα σας
παρακαλέσω πολύ για την ανοχή σας, γιατί ακούστηκαν πάρα
πολλά που είναι σηµαντικά. Ακούγονται και στην κοινωνία και δη-
µιουργούν γκρίζες ζώνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, αλλά και η
Γραµµατεία επιµένει ότι έχετε κάνει πρωτοµιλία δεκαπέντε λε-
πτών και δέκα δευτερολέπτων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ρωτήστε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, όποιον θέλετε. Δεν έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν ψεύδεται το Προ-
εδρείο. Μην επιµένετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Πώς να µην επιµένω; Αφού δεν έκανα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να µην επιµένετε,
διότι έχει σηµειωθεί εδώ ότι έχετε µιλήσει δεκαπέντε λεπτά και
επτά δευτερόλεπτα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και στο ποδόσφαιρο, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει το ριπλέι.
Δείτε το βίντεο. Δεν έχω κάνει πρωτοµιλία. Τι να κάνω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Υπάρχει πολύ µεγάλη
άνεση να µιλήσετε. Είναι άλλο αυτό και άλλο δεν µίλησα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μα, δεν µίλησα. Τι να γίνει τώρα!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τις τροπολογίες είχε
µιλήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έκανε πρωτοµιλία.
Κάνετε λάθος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Πάµε στην Αττική στον ΟΑΣΑ και στη Θεσσαλονίκη στον
ΟΣΕΘ. 

Ρωτάω, πρέπει ή δεν πρέπει να υπάρξει σχεδιασµός για το σύ-
νολο Περιφερειακής Ενότητας Αττικής και Θεσσαλονίκης; Πρέ-
πει ή δεν πρέπει να υπάρχει ένα αξιόπιστο σύστηµα επιτήρησης
των δροµολογίων και των επιβατών, είτε είναι στις δηµόσιες αστι-
κές συγκοινωνίες είτε είναι από τα ΚΤΕΛ; Πρέπει να υπάρχουν
κυρώσεις στους φορείς δηµόσιους ή ιδιωτικούς που κόβουν δρο-
µολόγια; Πρέπει να φύγουµε από τη λογική της οµηρίας των το-
πικών κοινωνιών από σχήµατα επιβατικών µεταφορών χωρίς
έλεγχο, χωρίς ποιότητα, χωρίς ολοκληρωµένο σχεδιασµό; Πρέ-
πει στην Αττική τα ΚΤΕΛ να έχουν αφετηρία στο Πεδίον του

Άρεως και στο Θησείο όταν έχουµε ενδιάµεσα τόσους σταθµούς
του µετρό και του προαστιακού; Πρέπει να υπάρχουν δροµολό-
για των ΚΤΕΛ που δεν τηρούνται, που δεν συνδέονται µε τον προ-
αστιακό; Δεν πρέπει να τα κάνουµε κάποια στιγµή αυτά; 

Στη Θεσσαλονίκη µε τις ρυθµίσεις ενεργοποιείται ο ΑΣΥΘ. Και
αυτό είναι το πρόβληµα! Τελειώνει πλέον αυτός ο παρακρατικός,
άθλιος, «τερατουργικός» µηχανισµός του ΟΑΣΘ. Γίνεται ένας δη-
µόσιος φορέας αστικών µεταφορών, χωρίς αυτά που παραλά-
βαµε, χωρίς εκατοντάδες εκατοµµύρια να σπαταλιούνται, χωρίς
να διορίζονται στον ιδιωτικό, δήθεν, ΟΑΣΘ πλείστες περιπτώσεις
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, χωρίς να αναλαµβάνει ο
ΟΑΣΘ περιοχές και δροµολόγια ακόµη και έξω από την Περιφε-
ρειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης από το ένα χέρι και να δίνει
υπεργολαβίες στα ΚΤΕΛ µε το άλλο χέρι σε κερδοφόρες γραµ-
µές.

Το σύστηµα τηλεµατικής του ΟΑΣΘ καλυπτόταν από επτά συµ-
βάσεις σε ιδιωτική εταιρεία, ενώ ο ΟΑΣΘ δεν είχε ούτε τους κω-
δικούς. Έπρεπε να υπάρχουν πάνω από πεντακόσια λεωφορεία
και υπήρχαν διακόσια πενήντα τέσσερα. Πουλήθηκαν λεωφορεία
δωδεκαετίας για 800 ευρώ και για 1000 ευρώ για παλιοσίδερα
και κρατήθηκαν των πάνω από είκοσι χρόνων. Έπρεπε να υπήρ-
χαν 37 εκατοµµύρια αποθεµατικά για νέα λεωφορεία και υπήρ-
χαν 700 ευρώ. Όσοι επικαλούνται, λοιπόν, και ονειρεύονται
ιδιωτικοποίηση των αστικών συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης και
της Αθήνας, απλά ονειρεύονται.

Κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν θα αναπαράγουµε τον προνο-
µιακό χώρο του παλαιοκοµµατισµού που οικοδοµήθηκε για δε-
καετίες στις µεταφορές. Ήταν ο κύριος χώρος εξυπηρέτησης
οικονοµικών συµφερόντων και σπατάλης και ρουσφετιών. 

Να θυµηθούµε τις άγονες γραµµές των αεροπορικών µεταφο-
ρών. Από 46 εκατοµµύρια τον χρόνο µε διαγωνισµούς πήγαµε
στα 10 µε ποιοτικότερες υπηρεσίες. Στον ΟΑΣΘ τον πρώτο
χρόνο είχαµε 45 εκατοµµύρια λιγότερη δαπάνη από αυτά που δί-
ναµε στον ιδιωτικό ΟΑΣΘ. Αυτός είναι ο ιδιωτικός τοµέας ο κρα-
τικοδίαιτος που θέλει να προστατέψει η Νέα Δηµοκρατία. Και,
πραγµατικά, θέλουµε να συγκλίνουµε και να αναζητήσουµε ευ-
ρύτερες συγκλίσεις, αλλά προστατεύοντας την κοινωνία και τις
υγιείς παραγωγικές δυνάµεις.

Ολοκληρώνοντας, οι αστικές συγκοινωνίες αλλάζουν σελίδα
µαζί µε τη χώρα, έξω από τα µνηµόνια, και τα υδατοδρόµια και
τα υδροπλάνα εντάσσονται στις συνδυασµένες µεταφορές κα-
λύπτοντας τις κοινωνικές ανάγκες και οικοδοµώντας τις αναπτυ-
ξιακές υποδοµές που στηρίζουν τις υγιείς παραγωγικές
δυνάµεις, υλοποιώντας το σχέδιο και το όραµα του Αλέξη Τσίπρα
για δίκαιη ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ
µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί τους από
το Γυµνάσιο Ευπαλίου Φωκίδας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

O κ. Γεώργιος Βλάχος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι δικαίωµά σας να διατηρείτε τις θέσεις

σας. Δεν είναι δικαίωµά σας, όµως, να διαστρεβλώνετε τις θέσεις
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Εσείς είπατε ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει ανεξέλεγκτο ιδιωτικό
τοµέα. Εγώ δεν είπα αυτό. Από πού το ερµηνεύσατε; Εγώ είπα
να έχει τη δυνατότητα ο Οργανισµός Λιµένα Πειραιώς, ο Οργα-
νισµός Λιµένα Θεσσαλονίκης να ιδρύσει υδατοδρόµιο. Όταν του
έχεις παραχωρήσει τον οργανισµό, δηλαδή, το πολύ, το µεγάλο,
να έχει τη δυνατότητα και για το µικρό. Και εάν χρειάζεται γι’
αυτόν τον λόγο να επιβαρυνθεί περαιτέρω οικονοµικά, να επιβα-
ρυνθεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Προβλέπεται αυτό.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Θα µου το εξηγήσετε πώς προβλέπεται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Βεβαίως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ δεν καταλαβαίνω πώς προβλέπεται.

Και µιλώ για ίδρυση, όχι για λειτουργία. 
Δεύτερον: Στο πρώτο µέρος έκανα µία σειρά παρατηρήσεων,

στις οποίες δεν µου απαντήσατε. Για παράδειγµα -θα σας τα πω
συνοπτικά- είπα για το πτητικό έργο. Μου αναφέρατε ότι τα δύο
χρόνια τα κάνατε δυόµισι. Και σας ρώτησα, τι νόηµα έχει εάν δεν
διευκρινίσετε από ποια στιγµή αρχίζει να µετράει ο χρόνος. Μου
είπατε για τις άδειες ότι δεν µεταβιβάζονται και κάνατε τα δύο
χρόνια, τρία. Σας λέω τώρα αυτά που θυµάµαι από αυτά που εί-
πατε το πρωί. Και λέω εγώ το εξής: Αφού δεν µεταβιβάζονται, τι
αξία έχει τα δύο χρόνια να γίνουν τρία; 

Περίµενα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να κάνει την πρωτολογία
του ο κύριος Υπουργός -γιατί επί του νοµοσχεδίου δεν είχε το-
ποθετηθεί- ώστε να ακούσουµε τι αποδέχεται και τι όχι. 

Σε αυτές, λοιπόν, τις παρατηρήσεις που κάναµε το πρωί, δεν
µας απαντήσατε. 

Είπα εγώ «τα περισσότερα υδάτινα πεδία». Εσείς το ερµηνεύ-
σατε και µου είπατε «να σταµατάει οπουδήποτε». Μα, εγώ δεν
είπα αυτό. Είπα «προσδιορισµένα…» -προφανώς- «…υδάτινα
πεδία, στα οποία θα έχουν προβλεφθεί οι στοιχειώδεις κανόνες
ασφάλειας µετακίνησης». Προφανώς αυτά είναι αυτονόητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν υπήρχαν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Και εξακολουθούν να µην υπάρχουν. Και
υπάρχει µία απαγόρευση. 

Αυτά σας είπα το πρωί και γι’ αυτά, µέχρι στιγµής δεν πήραµε
απαντήσεις. 

Έρχοµαι στο δεύτερο µέρος. Είπατε ότι κάνατε δεκτές τις πα-
ρατηρήσεις της Αντιπολίτευσης.

Εγώ για την οµαδοποίηση, για το άρθρο 45, είπα το εξής: Αυτό
που προτείνει η ΠΟΑΣ δεν το είδα πουθενά να το κάνετε δεκτό,
ότι, δηλαδή, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών προκηρύσ-
σει διαγωνισµούς για γεωγραφική περιοχή που περιλαµβάνει
αστικές περιοχές περισσοτέρων δήµων, όµορων ή µη, της αυτής
ή άλλων περιφερειών, για την παροχή υπηρεσιών υψηλής ποι-
ότητας και συγχρόνως για τη βιωσιµότητα του παραχωρησιού-
χου εξαιρουµένων, όπως είπαµε, της Κω και της Ρόδου. Αυτό δεν
το είδα εγώ πουθενά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν υπάρχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι. Εάν υπάρχει, κάποιος συνεργάτης
σας να µου το δείξει. Μακάρι να υπάρχει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το άρθρο 45 είναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ναι, θα το δω πάλι.
Είπαµε για το θέµα των εγκαταστάσεων, για τα πρατήρια, ότι

θα δοθεί παράταση. Αυτό περιµένουµε να το δούµε. 
Και φέρνετε σήµερα -για να περάσω σιγά-σιγά στις τροπολο-

γίες, κύριε Πρόεδρε- αυτές τις τροπολογίες. 
Κανείς δεν θα πει «όχι» στο να υπάρχει µία ποινή, εάν όντως

το ΚΤΕΛ ή ο όποιος φορέας, δεν εκτελεί τα δροµολόγιά του, στά-
σεις κ.λπ.. Δεν µπορείτε, όµως, να ξεκινάτε από τα 2.000 ευρώ
και να τα διπλασιάζετε στα 4.000 ευρώ. Ξεκινήστε λίγο ανθρώ-
πινα και εάν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το αλλάξαµε. Το βάλαµε µε υπουργική απόφαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ωραία. Το αλλάξατε, λοιπόν αυτό. Το πή-
γατε µε υπουργική απόφαση.

Δεύτερον, στην παράγραφο 3 αυτής της τροπολογίας, λέτε
«από οδικό µεταφορέα επιβατών». Εκεί θα πρέπει να είναι σαφές
-εκτός εάν θέλετε να ανοίξουµε παράθυρο σε κάποιον άλλον
φορέα πέρα από τα ΚΤΕΛ- ότι σε περίπτωση άρνησης κατάρτι-
σης της σύµβασης από το κατά τόπο αρµόδιο ΚΤΕΛ, τότε κατα-
φεύγετε σε άλλη λύση.

Γιατί έχει δηµιουργηθεί µια ανησυχία…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Είναι καθαρό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι, δεν είναι καθαρό. Δεν το λέτε έτσι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έτσι είναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι, λέτε «…σε περίπτωση µη κατάρτι-
σης σύµβασης µε το αρµόδιο ΚΤΕΛ».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): «Σε περίπτωση άρνησης κατάρτισης σύµβασης».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι, δεν λέει «άρνησης». Λέει «…σε πε-
ρίπτωση µη κατάρτισης». Να µπει και το «άρνησης». Δηλαδή, αν
δεν είναι συνεργάσιµο το ΚΤΕΛ, προφανώς θα ψάξετε να βρείτε
λύση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το ίδιο είναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όχι, λέτε «µη κατάρτισης», δεν λέτε «άρ-
νησης».

Λέτε στο τέλος «…ηλεκτρονική εγκατάσταση τηλεµατικής και
συστηµάτων λειτουργίας ηλεκτρονικού εισιτηρίου…» κ.λπ., «…
εντός τεσσάρων µηνών». Θα έλεγα ότι αυτός ο χρόνος είναι
λίγος. Δεν υπάρχει διαφωνία επί της ουσίας. Προφανώς πρέπει
να γίνουν αυτά. Και για το ηλεκτρονικό εισιτήριο εµείς θα συµ-
φωνήσουµε και για την τηλεµατική. Εν πάση περιπτώσει, οι τέσ-
σερις µήνες να γίνει τουλάχιστον έξι µήνες.

Έρχοµαι στο τελευταίο, όπου λέτε ότι σε αυτές τις συνελεύ-
σεις πρέπει να µη µεταβιβάζεται µε πληρεξούσιο ή µε αντιπρό-
σωπο η συµµετοχή. Κοιτάξτε, στα ΚΤΕΛ οι άνθρωποι αυτοί
δουλεύουν, πηγαίνουν δροµολόγιο. Ή θα πάνε δροµολόγιο στην
περιοχή τους ή θα πάνε στη συνέλευση. Το «βάζουµε τα λεωφο-
ρεία στο αµαξοστάσιο, να πάµε στη συνέλευση» στα ΚΤΕΛ είναι
άγνωστο φαινόµενο. Αυτό προτείνετε, δηλαδή, ότι πρέπει να στα-
µατάει η µετακίνηση του πληθυσµού για να γίνει η συνέλευση;
Αυτό εξυπηρετούσε µέχρι τώρα. Δεν αλλάζει τίποτα σε αυτό. 

Και, εν πάση περιπτώσει, θέλετε να µεταβιβάζεται µέχρι ένα
ποσοστό που λένε οι λεωφορειούχοι; Να γίνεται. Όµως, είναι ένα
πρακτικό ζήτηµα, το οποίο δεν το λύνετε. Καλό θα ήταν να συµ-
µετέχουν όλοι. Και φαντάζοµαι ότι όλοι οι ιδιοκτήτες θα ήθελαν
να πάνε στη συνέλευση, να συµµετέχουν, να πουν τις απόψεις
τους. Όµως, αν πρέπει να πάνε δροµολόγιο και να πάνε και στη
συνέλευση, θα προτιµήσουν να πάνε το δροµολόγιο, γιατί έτσι
πρέπει να κάνουν. Εσείς λέτε να µη χαθεί δροµολόγιο και από
την άλλη µεριά τους λέτε να πάνε στη συνέλευση. Αυτό πρέπει
να το λύσετε.

Όσο, βέβαια, για τα θέµατα του ΟΑΣΑ και του ΟΣΕΘ πρέπει
να σας πω ότι οι διαµαρτυρίες από τη µεριά των σωµατείων των
εργαζοµένων είναι πολλές. Και είπαν κάτι αυτονόητο: Δεν µπορεί
να έρχεται στο παρά ένα, να µην υπάρχει καµµία συνεννόηση, να
µην καλούµε τους φορείς, να µη λένε τις απόψεις τους και ξαφ-
νικά να έρχεται αυτή η τροπολογία. 

Εγώ δεν καταλαβαίνω. Αφού ξέρατε ότι θα φέρετε τροπολο-
γίες, γιατί δεν τις φέρατε από την επιτροπή; Γιατί να µην έχουµε
καλέσει αυτούς τους φορείς που εµπλέκονται να µας πουν τις
απόψεις τους, να γίνει καλύτερη δουλειά, να είναι πιο καθαρά τα
πράγµατα και να µην πηγαίνουµε τώρα στο παρά ένα, τρέχοντας
όλοι, να πούµε τις απόψεις µας; Αυτό εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί
το κάνετε, εάν δηλαδή υποκρύπτει σκοπιµότητα. Γιατί εδώ πρέ-
πει να επιλέξω ένα από τα δύο: Είναι σκοπιµότητα ή είναι προ-
χειρότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεχίζω µε τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1760 «Απαλλαγή από

τον ΕΝΦΙΑ» κ.λπ.. Είναι αυτονόητο ότι είµαστε σύµφωνοι.
Υπάρχουν δύο τροπολογίες για τις οποίες µίλησε ο κ. Πλακιω-

τάκης -κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας θα το επαναλάβω κι
εγώ, νοµίζω ότι είναι η 1767 και η 1764- µε τις οποίες είµαστε αρ-
νητικοί.

Υπάρχει η τροπολογία που φέρατε µε τα ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα, για την οποία θέλω να πω δυο κουβέντες. Προφανώς στα
δύο πρώτα µέρη είµαστε απόλυτα σύµφωνοι. Έχουµε διαφωνία
µε αυτή την περιπέτεια στην οποία θέλετε να βάλετε τους εβδο-
µηντατετράχρονους. Δεν καταλαβαίνω γιατί το κάνετε. Να πάνε
να δώσουν ξανά εξετάσεις. Γιατί ένας εβδοµηντατετράχρονος
να δώσει εξετάσεις; Γιατί προφανώς δεν µπορεί να οδηγεί. Γιατί
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δεν µπορεί να οδηγεί; Γιατί προφανώς είναι άρρωστος. Άρα αυτό
θα το διαπιστώσει γιατρός. Θέλετε ο παθολόγος; Θέλετε ο
οφθαλµίατρος; Θέλετε να βάλετε νευρολόγο; Θέλετε να βά-
λουµε άλλους γιατρούς; Αυτό το καταλαβαίνω. Δεν καταλα-
βαίνω, όµως, το να πάει να δώσει ξανά εξετάσεις για να µας πει
εάν ξέχασε να οδηγεί. Γιατί δεν ξεχνά. Δεν µπορεί. Το αν µπορεί
δεν το αποφασίζει ο εκπαιδευτής. Για να µην ανοίξουµε βιοµη-
χανία τώρα και όλοι να πάνε ξανά για εξετάσεις, πρέπει οι γιατροί
να διαπιστώνουν εάν µπορεί, όχι εάν ξέρει. Το σίγουρο είναι ότι
ξέρει. Οι εκπαιδευτές θα αποφασίσουν αν ξέρει. 

Εάν επιµείνετε, λοιπόν, αυτή την τροπολογία να τη φέρετε ενι-
αία, παρά το ότι µε τα δύο πρώτα µέρη είµαστε απόλυτα σύµ-
φωνοι, λόγω αυτής της διαφωνίας στο τρίτο µέρος δεν
µπορούµε να την ψηφίσουµε.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1764 µίλησα. 
Κλείνοντας, αν υπάρχει κάποια άλλη διευκρίνιση, κατά τη διάρ-

κεια της ψηφοφορίας των τροπολογιών θα πω µια φράση.
Κύριε Πρόεδρε, µετά από όλη αυτή την κουβέντα που έγινε

και την προσπάθεια την οποία κάναµε, εµείς θα ψηφίσουµε θε-
τικά επί της αρχής, γιατί δεν θέλουµε να δώσουµε το δικαίωµα
σε κανέναν να ισχυριστεί ότι γίνεται µια επενδυτική προσπάθεια
και η Νέα Δηµοκρατία την αρνείται. Έχουµε αρκετές επιφυλά-
ξεις. Είναι συγκεκριµένα τα άρθρα στα οποία εµείς θα ψηφί-
σουµε αρνητικά και πολλά, βεβαίως, στα οποία θα ψηφίσουµε
θετικά. Οι παρατηρήσεις, όµως, και οι ενστάσεις µας σε κρίσιµα
ζητήµατα παραµένουν. 

Προφανώς η λειτουργικότητα του νόµου αυτού θα κριθεί από
τον χρόνο, από το επόµενο διάστηµα. Ευχόµαστε να προχωρή-
σει. Θέλουµε, όµως, εδώ να δηλώσουµε ότι όποιες αδυναµίες
παρουσιαστούν -που εµείς εκτιµούµε ότι θα παρουσιαστούν-
φαντάζοµαι ότι στο επόµενο διάστηµα -και µάλιστα και µε µια πο-
λιτική αλλαγή που υπάρχει µπροστά µας- θα βελτιωθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Καµατερός έχει

τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Μήπως θέλει να προηγηθεί ο κύριος

Υπουργός;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καλύτερα στο τέλος. Εκτός αν µου επιτρέπει ο κύριος
Πρόεδρος…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Θέλετε τώρα ή µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, τι θέ-

λετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
δεν έχει καταλάβει και µε ρωτάει...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ξέρετε ότι τέτοια δια-
δικασία δεν υπάρχει. Να βοηθήσουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τέτοια διαδικασία δεν
υπάρχει. Παρακαλώ συντοµεύσετε όσο µπορείτε τη διευκρίνιση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα συντοµεύσω. Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Ας δούµε αυτά που ρωτάει και επανέρχεται η Νέα Δηµοκρα-
τία.

Προβλέπουµε ότι η άδεια ίδρυσης θα είναι σε δηµόσιο φορέα.
Η άδεια λειτουργίας µπορεί να είναι είτε σε δηµόσιο φορέα είτε
σε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού φορέα είτε σε ιδιωτικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν είπα αυτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Άλλο λέω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μην το επαναλαµβάνετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Αµέσως µετά µας ρωτάτε τι θα γίνει µε τα λιµάνια του Πει-
ραιά και της Θεσσαλονίκης. Αυτό ακριβώς θα γίνει. Αν
ενδιαφέρεται, δηλαδή, ο παραχωρησιούχος, να ιδρύσει υδατο-
δρόµιο ένας δηµόσιος φορέας, θα πάει στη Δηµόσια Αρχή Λι-
µένα, που είχε προβλέψει ο κ. Δρίτσας, θα του πει έναντι ποίου
τιµήµατος, θα βγει η άδεια ίδρυσης και στη συνέχεια θα γίνει µια
διαγωνιστική διαδικασία, γιατί µπορεί κάποιος να δίνει περισσό-

τερα από τον έναν που είχαµε στο συγκεκριµένο διαγωνισµό και
να πάρει περισσότερα το δηµόσιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μέσα στον χώρο ευθύνης του Οργανι-
σµού Λιµένος, θα πάει άλλος να κάνει υδατοδρόµιο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μέσα στον χώρο ευθύνης της Δηµόσιας Αρχής Λιµένα Πει-
ραιά και Θεσσαλονίκης, που προβλέπεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μέσα στον χώρο θα πάει άλλος να κάνει
υδατοδρόµιο; Αυτό µου λέτε τώρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Λέω τα αυτονόητα. Λέω, δηλαδή, ότι δεν µπορούµε να κά-
νουµε σε παραχωρήσεις δώρα από το παράθυρο. Αυτό λέω. Λέω
τα αυτονόητα, που ισχύουν σε όλο τον δυτικό κόσµο που σέβεται
τον εαυτό του.

Κύριε Βλάχο, έχω µια απορία γι’ αυτό που θέσατε για τους
συµπολίτες µας που είναι µιας ηλικίας. Αυτό ψηφίστηκε στον
ν.4530. Η Νέα Δηµοκρατία αυτό το είχε ψηφίσει. Διευκρίνιση κά-
νουµε, επειδή κάποιοι -για άλλους λόγους κατά τη γνώµη µου,
αλλά δεν είναι της στιγµής- δεν δέχονται τις αιτήσεις αυτών των
ανθρώπων. Γίνεται, λοιπόν, µια διευκρίνιση ότι µε την κατάθεση
των ιατρικών βεβαιώσεων και της αίτησής τους, παρατείνεται η
ισχύς για τρεις µήνες µέχρι την εξέτασή τους. Και αφού το είχατε
ψηφίσει τότε, γιατί είναι ορθολογικό, γιατί έχει την αποδοχή της
κοινωνίας, γιατί δεν βάζουµε τους ανθρώπους να πληρώνουν
ούτε οδηγούς ούτε τίποτα τέτοιο, αλλά πρέπει να διαπιστώνει
κάποιος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τους βάζετε. Πώς δεν τους βάζετε. Δω-
ρεάν θα γίνεται αυτό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Βλάχο, έχετε µεγάλη εµπειρία. Έχετε δει να λειτουρ-
γούν τα πιστοποιητικά και οι βεβαιώσεις; Έχετε δει να
λειτουργούν όπως πρέπει στους δρόµους της Ελλάδας; Πραγ-
µατικά, τώρα. 

Βάζουµε λοιπόν, µια ειδική εξέταση. Θα το συζητήσουµε,
όµως, στο επόµενο σχέδιο νόµου που είναι για τις άδειες οδή-
γησης, καθώς και πολλά άλλα, πολύ αναλυτικά. Δεν έχει λειτουρ-
γήσει, όµως, µέχρι τώρα. Είναι άλλος ένας χώρος των
µεταφορών που ο παλαιοκοµµατισµός, οι γκρίζες ζώνες, η αδια-
φάνεια -να µην πω και τίποτα χειρότερο- ανθούσαν. Άλλος ένας
χώρος!

Ρωτήσατε, επίσης, για τα υδάτινα πεδία και τελειώνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή
σας. Να σας πω το τροµερό αναπτυξιακό σχέδιο που υπήρχε στο
µυαλό κάποιων: Να πηγαίνει ένα υδροπλάνο να προσθαλασσώ-
νεται δίπλα σε ένα πλοίο αρόδο, σαν µεγάλο κρουαζιερόπλοιο,
να παίρνει κάποιους επιβάτες, να αρχίσει να τους κάνει βόλτες
σε διάφορα νησιά για να τα βλέπουν και να τους επιστρέφει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν είπα αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εσείς δεν το λέτε, αλλά εγώ σας λέω το σχέδιο της αυτορ-
ρύθµισης της αγοράς που δεν εξυπηρετεί ούτε τις κοινωνικές
ανάγκες, ούτε τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις της χώρας, ούτε
το τουριστικό προϊόν, αλλά την τσέπη κάποιων. Αυτά τα σχέδια
νόµου βρήκαµε έτοιµα εµείς και αυτά ανατρέψαµε και γι’ αυτό
καθυστέρησαν τρία χρόνια να έλθουν στη Βουλή, γιατί βγήκαµε
από το µνηµόνιο και επιτέλους το κοµµάτι της εθνικής κυριαρ-
χίας που κάποιοι είχαν δώσει, ανακτήθηκε πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι, θα

ήθελα να παρακαλέσω τους συναδέλφους που παίρνουν τον
λόγο να µη διανθίζουν την τοποθέτησή τους µε ερωτήσεις, γιατί
αν κάθε φορά απαντάει ο κύριος Υπουργός, δεν θα τελειώσουµε.
Παρακαλώ να προχωρήσουµε σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Κά-
νουµε τοποθέτηση για τις τροπολογίες.

Ο κ. Καµατερός έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύν-

τοµος.
Η ευγένεια και ο ήπιος τόνος των παρεµβάσεων και του χαρα-

κτήρα του κ. Βλάχου, που βοήθησε σ’ όλη αυτή τη διαδικασία και
στις συνεδριάσεις των επιτροπών, δεν µου επιτρέπει να επε-
κταθώ παραπάνω σε διάφορα ζητήµατα, όπως για παράδειγµα
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για το αν η Νέα Δηµοκρατία είναι υπέρ της ασυδοσίας των ιδιω-
τικών επιχειρήσεων. Είµαι σίγουρος ότι ο κ. Βλάχος δεν συµφω-
νεί -ανέφερε και παραδείγµατα ο κύριος Υπουργός- ούτε µε τον
ΟΑΣΘ, ούτε µε συµβάσεις χαριστικές ούτε µε αναθεωρήσεις
συµβάσεων κ.λπ.. Είµαι σίγουρος ότι ο κ. Βλάχος δεν συµφωνεί
µ’ αυτά και δεν θα µείνω σ’ αυτά.

Το µόνο που επισηµαίνω είναι ότι στη διάρκεια της συζήτησης
στις επιτροπές, ιδιαίτερα στη δεύτερη ανάγνωση, ο κ. Βλάχος
µιλούσε για µισή ώρα, –και καλά έκανε- κατέθεσε τις προτάσεις
του άρθρο-άρθρο και απ’ αυτές τις προτάσεις το ενενήντα τοις
εκατό και παραπάνω έγινε αποδεκτό. Άρα νοµίζω ότι η αιτίαση
ότι δεν έγιναν όλες αποδεκτές δεν στέκει.

Εγώ πιο πολύ θα ήθελα να µείνω στο εξής: Ο κ. Πλακιωτάκης
–και δεν είναι τυχαίο που ο κ. Βλάχος δεν το ανέφερε- επιχειρη-
µατολόγησε κατά της τροπολογίας, η οποία βοηθά στο να ιδρυ-
θεί άµεσα η Σχολή Ναυτικού στην Κάλυµνο.

Κύριε Πλακιωτάκη, ίσως δεν ξέρετε ότι η Κάλυµνος έχει τον
µεγαλύτερο αριθµό φοιτητών και σπουδαστών στις ναυτικές σχο-
λές. Η ίδρυση της σχολής στην Κάλυµνο δεν είναι µέσα σε ένα
σχέδιο, όπως συνηθίζατε εσείς, για να γίνουν κάποιες σχολές σε
περιοχές κάποιων Υπουργών. Είναι δικαίωµα της Καλύµνου οι
σπουδαστές και οι φοιτητές να µη φεύγουν από εκεί, γιατί από
µόνοι τους µπορούν να καλύψουν αυτή τη σχολή, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο θα βοηθήσουν την ευρύτερη περιοχή.

Όσο για την υποβάθµιση που λέτε, γιατί αυτό ανέφερε ο κ.
Πλακιωτάκης, ότι, τάχα µου, εµείς λέµε για αναβάθµιση, ενώ µε
όλα αυτά κάνουµε υποβάθµιση της ναυτικής παιδείας, δεν έχετε
καθόλου δίκιο. Η Κάλυµνος είναι πρωτοπόρος, είναι αυτή που
έχει θάλαµο αποσυµπίεσης, που έχει καταδυτικές σχολές και µά-
λιστα υπάρχει προοπτική να αναβαθµιστούν όλα αυτά και έχει
όλη την προοπτική να γίνει υπόδειγµα και πρότυπο ναυτικής σχο-
λής. 

Όσο για τις υποδοµές, είναι έτοιµες. Το κτήριο είναι έτοιµο.
Το έχει ο δήµος. Άρα νοµίζω ότι θα πρέπει να απολογηθείτε
στους Καλύµνιους γιατί δεν ψηφίζετε µια τροπολογία που βοη-
θάει στο να στελεχωθεί και να λειτουργήσει άµεσα η σχολή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καµατερό.
Ο κ. Τζελέπης έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην απαντήσω, κύριε Υπουργέ, στο κατά πόσο

βγήκαµε από τα µνηµόνια και αποκτήσαµε την εθνική µας κυ-
ριαρχία, όταν ενάµιση µήνα µετά τις θριαµβολογίες του Πρωθυ-
πουργού, σήµερα περιµένουµε να δούµε ως προς τον
προϋπολογισµό -διπλός προϋπολογισµός- εάν και πότε θα κο-
πούν ή όχι οι συντάξεις.

Σε σχέση τώρα µε το νοµοσχέδιο: Για τα υδατοδρόµια και τις
αστικές οδικές µεταφορές, έχουµε κάνει τις επισηµάνσεις µας.
Πολλές από αυτές έγιναν δεκτές. Οµολογουµένως έγινε ένας
διάλογος στην επιτροπή και µε τους φορείς. Έγιναν πολλές νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. ‘Η δική µας η επιφύλαξη είναι ως προς
την άδεια ίδρυσης των υδατοδροµίων, όπου ζητούµενο είναι να
συµµετέχουν όλοι σε αυτή τη διαδικασία -και το δηµόσιο και νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και οι ιδιώτες επενδυτές- από
τη στιγµή που µε βάση την κείµενη νοµοθεσία το δηµόσιο, σε ό,τι
αφορά τις παραχωρήσεις σε ιδιωτικό φορέα ζώνης λιµένων, είναι
απόλυτα εξασφαλισµένο.

Θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες που κατατέθηκαν
και ιδιαίτερα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1764 που αφορά
ρυθµίσεις θεµάτων για τον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών
Αθηνών, αλλά και για τον Οργανισµό Συγκοινωνιακού Έργου
Θεσσαλονίκης. Εδώ βλέπουµε το οξύµωρο περί του δογµατικού
κρατισµού που όντως ισχύει. Πριν από έναν χρόνο υπήρχαν τυµ-
πανοκρουσίες, υπήρχε θριαµβολογία για την κρατικοποίηση του
ΟΑΣΘ. Από τη δική µας την πλευρά, ως Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη -για να µην παρεξηγηθούµε- ήµασταν ξεκάθαροι τότε ότι
θέλαµε ανοιχτές, δηµόσιες συγκοινωνίες µε καθοριστικό ρόλο
της αυτοδιοίκησης και των φορέων της περιοχής, δηλαδή της
πόλης της Θεσσαλονίκης. Σήµερα, έναν χρόνο µετά, η Κυβέρ-
νηση προχωράει στη µερική επανιδιωτικοποίηση του οργανι-

σµού, εκχωρώντας µέρος του συγκοινωνιακού έργου σε µια ιδιω-
τική εταιρεία ΚΤΕΛ ή ακόµη και σε έναν ιδιώτη όπου, όπως λέει,
«θα αναλάβει το οδικό µεταφορέα επιβατών». 

Εγώ ρωτώ, δεν ήξερε τότε, όταν κρατικοποιούσε απόλυτα τον
ΟΑΣΘ, ότι δεν υπήρχε ο απαιτούµενος αριθµός λεωφορείων
στον ΟΑΣΘ για να παραγάγει το συγκοινωνιακό έργο που κα-
λούνταν να παραγάγει; 

Αντί να προµηθευτεί, λοιπόν, λεωφορεία ή να δώσει δουλειά
στην ΕΛΒΟ να κατασκευάσει λεωφορεία, δίνει τις λεωφορειακές
γραµµές, τις αστικές γραµµές, τις υπεραστικές γραµµές, που
εξυπηρετεί σήµερα ο ΟΑΣΘ, στους ιδιώτες ΚΤΕΛ ή σε οδικό µε-
ταφορέα επιβατών, ιδιώτη και µόνο. Μάλιστα, αντί να δίνουν τα
συναρµόδια Υπουργεία τα χρήµατα που οφείλουν, καλείται σή-
µερα ο ΟΑΣΘ να πληρώσει πρόστιµο αν δεν µπορεί να εκτελέσει
κάποιες από τις γραµµές που υποχρεούτο, όταν ξέραµε εκ των
προτέρων ότι δεν είχε τον απαραίτητο αριθµό λεωφορείων. 

Σήµερα βλέπουµε ότι υπάρχει αντίδραση από την άλλη πλευρά
και από τους εργαζόµενους, όπου και αυτοί έχουν ξαφνιαστεί µε
την τροπολογία που κατατέθηκε χθες βράδυ. Μιλάνε για φιλετο-
ποίηση και εκχώρηση αστικού έργου προσφάτως δηµοσίας ευ-
θύνης του ΟΑΣΘ σε ιδιώτες ΚΤΕΛ και παράλληλα µπαίνουν σε
µια διαδικασία κινητοποιήσεων. 

Πραγµατικά ζητάω, κύριε Υπουργέ, από τη δική σας την
πλευρά, πριν προχωρήσετε σε αυτή την εφαρµογή της τροπο-
λογίας, να κάνετε έναν διάλογο και µε τους φορείς της πόλης
και µε τους εργαζόµενους.

Σε σχέση τώρα µε τον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Αθη-
νών, από τη µια λέτε «σκληρά δηµόσιες κρατικές αστικές συγ-
κοινωνίες» και από την άλλη ανοίγετε την πόρτα στους ιδιώτες,
αντί να προσλάβετε οδηγούς, προκειµένου να βγουν τα λεωφο-
ρεία στους δρόµους του λεκανοπεδίου προς εξυπηρέτηση του
επιβατικού κοινού. 

Από το 2014 υπήρχε διαγωνισµός ανοικτός για τους εργαζό-
µενους οδηγούς και τεχνίτες. Εσείς λέγατε ότι θα πάρετε οκτα-
κόσιους. Πού είναι; Έχουµε 2018 και δεν έχετε κάνει τίποτα, αντί
να προσλάβετε δηλαδή και τεχνικό προσωπικό, προκειµένου να
επισκευάζουν τα λεωφορεία για να παραγάγουν συγκοινωνιακό
έργο και οδηγούς. Αντί να προµηθεύεστε ανταλλακτικά όλων των
τύπων για όλα τα λεωφορεία, σήµερα έχουµε τα λεωφορεία να
είναι αδρανοποιηµένα. 

Και θα ήθελα να σας ρωτήσω: Τι έγιναν τα 30 εκατοµµύρια της
περιφέρειας για την αγορά ενενήντα δύο λεωφορείων, εκ των
οποίων τα δώδεκα ηλεκτρικά; Πού βρίσκεται αυτός ο διαγωνι-
σµός;

Παράλληλα, έχετε κλείσει το αµαξοστάσιο της ΟΣΥ στο Ελλη-
νικό κατά παρέκκλιση του νόµου, ο οποίος προέβλεπε την εύ-
ρυθµη και οµαλή µετεγκατάστασή του σε όµορους δήµους.
Έχουν αποσυρθεί, δε, διακόσια πενήντα λεωφορεία λόγω έλλει-
ψης ανταλλακτικών που θα µπορούσαν τα περισσότερα από
αυτά να βρίσκονται στην κυκλοφορία. Δηλαδή µε την τροπολογία
αυτή κάνετε άµεση ιδιωτικοποίηση των δηµόσιων αστικών συγ-
κοινωνιών, βάζοντας τα ΚΤΕΛ ή ιδιωτικούς φορείς, δίνοντας τους
δηµόσιο συγκοινωνιακό έργο. 

Και δεν φτάνει µόνο αυτό, αλλά βάζετε και πρόστιµο, εάν δεν
εκτελεστούν τα καθορισµένα δροµολόγια 2.000 ευρώ και σε πε-
ρίπτωση υποτροπής 4.000 ευρώ. Δηλαδή, ο ΟΣΥ καλείται σή-
µερα να εκτελέσει δώδεκα χιλιάδες δροµολόγια ηµερησίως. Και
από αυτά λόγω έλλειψης οδηγών ή ανταλλακτικών πραγµατοποι-
ούνται τα δέκα χιλιάδες ή τα δέκα χιλιάδες πεντακόσια περίπου.
Έχουµε, δηλαδή µια απόκλιση περίπου δύο χιλιάδες δροµολόγια
επί 2.000 ευρώ το πρόστιµο είναι 4.000.000 ηµερησίως που θα
πρέπει να πληρώνει πρόστιµο. Πώς µπορεί να γίνει αυτό, όταν
το 2017 ο οργανισµός έκλεισε µε 75 εκατοµµύρια έλλειµµα;

Γι’ αυτό σε σχέση µε τη συγκεκριµένη τροπολογία εµείς ζη-
τάµε να την αποσύρετε, να ανοίξετε έναν διάλογο µε τους φορείς
και της αυτοδιοίκησης και τους εργαζόµενους και να βρεθεί η
καλύτερη λύση από το να προχωρήσετε και πάλι στην ιδιωτικο-
ποίηση των αστικών γραµµών.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω σχετικά µε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία για την παράγραφο 6, όπου καταργείτε τη συµµετοχή
των µετόχων µε πληρεξούσιο. Θα ήθελα να τοποθετηθείτε εδώ,
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γιατί οι περισσότεροι από τους µετόχους στα ΚΤΕΛ είναι φυσικά
πρόσωπα, τα οποία παράλληλα είναι και οδηγοί. Εγώ, όµως, δεν
καταλαβαίνω: Τα ΚΤΕΛ είναι Α.Ε., είναι ανώνυµες εταιρείες. Κα-
ταργείτε τον ν.2190;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε

σε ερωτήµατα που θέσαµε και ειδικά για τις τροπολογίες, που
ζητήµατά τους δεν συζητήθηκαν καθόλου στην επιτροπή. Βέ-
βαια, δεν καλέστηκαν -πολύ περισσότερο- εκπρόσωποί τους -που
θα έπρεπε- και να µάθουν για τις τροπολογίες αλλά και να πουν
τη γνώµη τους και εµάς να βοηθήσουν.

Πιο ειδικά θα αναφερθώ στις τροπολογίες. Η τροπολογία 1764
αφορά τις αστικές συγκοινωνίες Αθήνας και Θεσσαλονίκης. Είπα
και στην πρωτοµιλία µου ότι ολοκληρώνετε τις διαδικασίες για
την πλήρη απελευθέρωση και στις αστικές συγκοινωνίες Αθήνας
και Θεσσαλονίκης. Ήδη, έχετε ξεκινήσει τις προηγούµενες µέρες
καταργώντας πάνω από είκοσι γραµµές του ΟΑΣΘ που δόθηκαν
στο ΚΤΕΛ της περιοχής. Την τροπολογία τη φέρατε νύχτα. 

Ανοίγετε δρόµο και στην αστική συγκοινωνία Αθήνας και Θεσ-
σαλονίκης για συµπράξεις ιδιωτών µε τον ΟΑΣΑ ή µε τον ΟΣΕΘ.
Ενεργοποιείτε και επεκτείνετε τον ν.3920/2011, νόµος του
ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό εξάλλου ψηφίζει και το νοµοσχέδιό σας, δίνον-
τας τη δυνατότητα στις εταιρείες του οµίλου ΟΑΣΑ αυτοτελώς
ή µέσω κοινοπραξιών µε ενώσεις προσώπων να έχουν την επί-
βλεψη, την υλοποίηση συγκοινωνιακών κυκλοφοριακών µελετών,
την επέκταση και λειτουργία των οδικών δικτύων, αλλά και των
σταθερών συγκοινωνιών.

Δηλαδή τα πάντα τους δίνετε! Την καταψηφίζουµε, λοιπόν.
Είναι η απελευθέρωση που επεκτείνεται και βαθαίνει. 

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1767 και τα προβλήµατα
στην ΑΕΝ Καλύµνου και τα µπαλώµατα που προτείνονται, εµείς
τα είχαµε πει. Και, µάλιστα, τα είχαµε πει ξεκάθαρα, ειλικρινά,
προς τους Καλύµνιους και τους σπουδαστές, για να µην έχουν
αυταπάτες. 

Δυστυχώς -και λυπόµαστε γι’ αυτό- επιβεβαιωθήκαµε. Υποβαθ-
µίζεται η ναυτική εκπαίδευση και φαίνεται και από το πρόγραµµα
σπουδών και από τις µεγάλες, τις τεράστιες ελλείψεις στους εκ-
παιδευτικούς µε µόνιµη και σταθερή δουλειά και γνωστικό αντι-
κείµενο. Είναι πολύ µεγάλα τα κενά και λειψή η χρηµατοδότηση.
Πώς να λειτουργήσει, λοιπόν, η ΑΕΝ Καλύµνου; Δεν έχετε το
θάρρος να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα στη ρίζα του κι έρχεστε
µε προχειρότητα και προσωρινές λύσεις. Εµείς θα δηλώσουµε
«παρών». 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Ναυτιλίας µε
γενικό αριθµό 1768, την καταψηφίζουµε µε την παρατήρηση ότι
κάθε απαίτηση των εφοπλιστών η Κυβέρνηση την υλοποιεί ταχύ-
τατα. Βάζει αυτόµατο πιλότο, όπως λέει ο λαός, βάζοντας, όµως,
σε κίνδυνο ζωές επιβατών και πληρωµάτων για την αύξηση του
κέρδους του εφοπλιστικού κεφαλαίου. 

Και να σας πω, το κράτος έχει συνέχεια και ειδικά εσείς, η Κυ-
βέρνησή σας, που ζήσατε το ναυάγιο του «ΑΓΙΑ ΖΩΝΗ ΙΙ» και τα
ζητήµατα των πιστοποιητικών ναυσιπλοΐας, αποδείχθηκε ότι δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Άρα έπρεπε να παρθούν
µέτρα. Δεν παίρνετε µέτρα. Διαιωνίζεται αυτό που γίνεται, γιατί
στο επίκεντρο της προσοχής σας δεν είναι τα µέτρα προστασίας,
αλλά η κερδοφορία του εφοπλιστικού κεφαλαίου.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών µε
γενικό αριθµό 1772, εµείς θα θέλαµε να τη σπάσετε σε τρία χω-
ριστά άρθρα, γιατί συµφωνούµε µε τις δύο πρώτες παραγρά-
φους, όχι όµως και µε την τρίτη νοµοθετική ρύθµιση για την
απαίτηση ανανέωσης του διπλώµατος οδήγησης των εβδοµήντα
τεσσάρων ετών και πάνω, το οποίο καταψηφίζουµε. 

Το καταψηφίζουµε γιατί, πρώτον, από το 2016 είναι σε εκκρε-
µότητα το νέο σύστηµα εξετάσεων που λέτε ότι θα φέρετε. Το
έχετε υποσχεθεί. 

Δεύτερον, δίνετε συνεχώς παρατάσεις. Κι ενώ δεν έχει λυθεί
το βασικό κοµµάτι των εξετάσεων, που είναι εντελώς διάτρητο -

κι αυτό το ξέρουν όλοι, το µαθαίνουν καλά, όταν είναι να δώσουν
εξετάσεις να δώσουν το δίπλωµα, το ξέρετε κι εσείς- αντί να το
ξεκαθαρίσετε, επεκτείνετε τις εξετάσεις και στους άνω των εβδο-
µήντα τεσσάρων ετών, ενισχύοντας τη «φοροµπηξία» µέσα από
τα παράβολα. Αυτό κάνετε. 

Τρίτον, το γεγονός ότι το Υπουργείο Υποδοµών και οι περιφε-
ρειακές αρχές, δηλαδή όλοι οι αρµόδιοι, βάζουν τους εξεταστές
να δουλεύουν εκτός ωραρίου χωρίς αµοιβή, δείχνει ότι συντη-
ρείτε και κάνετε και τα στραβά µάτια σε όλη αυτή την αρρωστη-
µένη κατάσταση, που φτάνει και σε σοβαρές καταγγελίες. 

Τέλος όσον αφορά αυτό το ζήτηµα, η ΟΣΥΑΠΕ, η οµοσπονδία
που έχει µέλη της τους υπαλλήλους εξεταστές των διευθύνσεων
µεταφορών όλων των περιφερειών, έχει ζητήσει επανειληµµένα,
µε έγγραφά της, συνάντησή µαζί σας κι εσείς δεν τους έχετε δεχ-
θεί ούτε µία φορά. Σας ρωτάµε. Γιατί τέτοιες επιλεκτικές αρνή-
σεις; 

Εµείς καταθέτουµε τις ανακοινώσεις και τις προτάσεις της
οµοσπονδίας, για να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι. Αν δεν σπά-
σουν τα άρθρα στη συγκεκριµένη τροπολογία, εµείς θα ψηφί-
σουµε «παρών». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπερψηφίζουµε τη µία βουλευτική τροπολογία µε ειδικό
αριθµό 1762 και την υπουργική που αφορά τον ΕΝΦΙΑ για τους
πυρόπληκτους. Μην κόβετε, όµως, δικαιούχους λόγω περιορι-
σµού της 27ης Σεπτεµβρίου. Καταψηφίζουµε την υπουργική τρο-
πολογία µε ειδικό αριθµό 1769. Και ελπίζω µέχρι την ψηφοφορία,
να µη φέρετε καµµία άλλη. Το λέω, γιατί η βουλευτική τροπολο-
γία µε ειδικό αριθµό 1773 που κάνατε αποδεκτή κατατέθηκε στις
14.30’. Είναι εκπρόθεσµη και επικίνδυνη, γιατί δίνετε παράταση
σε ΚΤΕΛ και τουριστικά λεωφορεία να φτιάξουν δεξαµενές καυ-
σίµου σε χώρους στέγασης, στάθµευσης και συντήρησης λεω-
φορείων. Να αποσυρθεί η τροπολογία. Είναι επικίνδυνη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεν είχα σκοπό, κύριε Πρόεδρε,

να λάβω τον λόγο. Θα ήθελα για ένα λεπτό και µόνο να πω κάτι.
Δεν είµαι βέβαια από τους αντιλέγοντες. Συναίνεσα απόλυτα

σε όλα τα µέρη του νοµοσχεδίου και στις επιτροπές και κατά την
εισήγησή µου στην ολοµέλεια. Και, βέβαια, εξήρα επιτέλους το
γεγονός ότι αποκτά ένα νοµικό κανονιστικό πλαίσιο η χώρα, µέσα
από το οποίο για πρώτη φορά θα ιδρύονται και θα λειτουργούν
υδατοδρόµια. Αυτό στο παρελθόν είχε παγώσει. Σήµερα οι ελπί-
δες και από πλευράς επενδύσεων και ανάπτυξης της οικονοµικής
κατάστασης της χώρας είναι πολλές, όπως βεβαιότατα πολλα-
πλά είναι και τα οφέλη που θα αποκοµίσει το επιβατικό κοινό.
Αλλά και για τις αστικές συγκοινωνίες υπήρξαµε, επίσης, θετικοί.

Εκείνο που θα ήθελα να πω, ολοκληρώνοντας αυτή την ολιγό-
λεπτη δευτερολογία µου, είναι ότι καλές είναι οι κριτικές, απ’
όπου και εάν προέρχονται. Βεβαίως θα ήταν καλύτερα -και θα
αποδείκνυε τη γόνιµη πολιτική, αντιπολιτευτική διαδικασία και
την ανάπτυξη ενός καλού και επωφελούς κοινοβουλευτικού δια-
λόγου- αυτές οι κριτικές να συνοδεύονται από επικοδοµητικές
προτάσεις. 

Ο κύριος Υπουργός δέχθηκε στη συντριπτική τους πλειοψηφία
όλες εκείνες τις καλοπροαίρετες παρατηρήσεις. Βελτίωσε όσο
µπορούσε κατά τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού διαλόγου το
νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο σε λίγο θα ψηφιστεί και θα είναι
νόµος του κράτους. Και πιστεύω ότι εδώ είµαστε όλοι για να
δούµε τη λειτουργία όλων αυτών των διατάξεων του σχεδίου
νόµου -που σε λίγο θα είναι νόµος του κράτους- προκειµένου -
εάν στο µέλλον χρειαστεί περαιτέρω βελτιώσεις- σε ένα κλίµα
συναίνεσης να προβούµε σ’ αυτές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης.
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ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα είµαι σύντοµος και εγώ µε τη σειρά µου. Κατ’ αρχάς άφησα
–και θέλω να ακουστεί από το Βήµα- αναπάντητο το ποια θα είναι
η ψήφος µας και θέλω να ακουστεί. Θεωρώ ότι έγινε ένας εποι-
κοδοµητικός διάλογος τόσο εδώ στην Ολοµέλεια όσο και στις
επιτροπές.

Αφορά ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ναι µεν θα έπρεπε να έχει
υλοποιηθεί, αλλά καλώς έρχεται εν τέλει. Διότι όπως είπαµε και
όπως ανέφερα στην οµιλία µου, έχει θετικό πρόσηµο στο τέλος
της ηµέρας στο σύνολο. Θα έρθουν, δηλαδή, κάποιες επενδύ-
σεις, θα υπάρξει ανάπτυξη στον τουρισµό, θα µπορούµε να
έχουµε πρόσβαση σε κάποιες λεγόµενες άγονες γραµµές, όπου
η πρόσβαση είναι πολύ δύσκολη. Σίγουρα θα υπάρξουν κάποιες
θέσεις εργασίας απ’ αυτές τις επενδύσεις. Οπότε στο τέλος της
ηµέρας εµείς θέλουµε να συνδράµουµε σε αυτή την προσπάθεια
και από την πλευρά µας να πούµε «ναι» επί της αρχής και επί του
συνόλου. Θα έχουµε διαφωνίες όσο αφορά κάποια άρθρα και σί-
γουρα σε κάποιες τροπολογίες.

Πάµε, όµως, στο κοµµάτι των τροπολογιών. Είναι θετικό κατ’
εµάς να υπάρχουν τροπολογίες µέσα στις επιτροπές. Είναι καλό,
εφόσον βγαίνει από συζήτηση και από διάλογο να έρθουν οι τρο-
πολογίες, οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι, όµως, απαράδεκτο
να έρχονται δύο ώρες πριν την ψήφιση του σχεδίου νόµου τρο-
πολογίες όπως αυτή της ρύθµισης των θεµάτων για τα ΚΤΕΛ
Αθήνας και Θεσσαλονίκης. Σίγουρα πρέπει να περάσουν από δια-
βούλευση, σίγουρα πρέπει να περάσουν από διάλογο, σίγουρα
πρέπει να περάσουν από επιτροπές. Και δεν µπορούµε εµείς µε
τη σειρά µας, να στηρίξουµε κάτι τέτοιο. Δεν συζητάµε για την
τροπολογία που αφορά την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τις πυ-
ρόπληκτες περιοχές. Είµαστε σύµφωνοι σε αυτό, θα το στηρί-
ξουµε και εµείς.

Όσον αφορά την τροπολογία 1764, είπαµε «όχι». 
Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1762 θα πούµε

«όχι», διότι το να επαναφέρετε κάποια πρόσωπα που έχουν απο-
µακρυνθεί µέσω δικαστικών αποφάσεων, δεν ξέρουµε κατά πόσο
είναι σωστό. Γιατί µε τις δικαστικές αποφάσεις που αποµακρύν-
θηκαν, δεν γνωρίζουµε ποια είναι η διαδικασία, οπότε δεν µπο-
ρούµε να τη στηρίξουµε αυτή τη στιγµή την τροπολογία.

Όσον αφορά τη βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό
1773, θα πούµε «παρών», για τους λόγους που εξήγησα και στην
τοποθέτησή µου. Θεωρούµε λίγο δύσκολο και επικίνδυνο -αφορά
προδιαγραφές- κατά πόσο µπορούν να φιλοξενήσουν καύσιµα,
στάθµευση κ.ο.κ.. Λέµε «παρών», γιατί περιµένουµε µία πιο εµ-
περιστατωµένη µελέτη πάνω σε αυτό. 

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1767, για την κάλυψη της
θέσης, σαφέστατα θα συµφωνήσουµε, αφού δεν επιβαρύνεται ο
κρατικός προϋπολογισµός. Δεν µιλάµε για έναν διορισµό, αλλά
µιλάµε για µία απόσπαση. Άρα συµφωνούµε και εµείς σε αυτό
και το επικροτούµε. Γιατί συνήθως εµείς είµαστε αυτοί που σας
λέµε εκµεταλλευτείτε ό,τι υπάρχει, «λίπος», από το δηµόσιο, για
να µπορείτε να εκµεταλλευτείτε αυτούς τους ανθρώπους και να
τους φέρετε. Έτσι και αλλιώς είναι και αναπλήρωση µίας θέσης,
οπότε συµφωνούµε σε αυτό.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1768, για τους νηογνώ-
µονες, θα πούµε «παρών», διότι αφ’ ενός υπάρχει κάποια επικιν-
δυνότητα και από την άλλη θα δώσει έναν χρόνο σε όσους
χρειάζεται να προχωρήσουν σε όποιες βελτιώσεις και όποιες αλ-
λαγές αυτή η µικρή παράταση χρόνου που δίνετε, για να µπο-
ρούν να προβούν και να κάνουν τις αλλαγές. 

Συνεχίζουµε µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1769 για τις
δηµόσιες συµβάσεις. Εµείς διαφωνούµε µε αυτή τη λογική.

Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1771 δεν την κάνατε δεκτή.
Παρ’ όλα αυτά, είπατε ότι εντάσσεται στον ν.4530.

Και όσον αφορά τα οχήµατα και την παράταση, εµείς θα πούµε
«παρών» για αυτά που είπαν και οι συνάδελφοι. Είναι λίγο επικίν-
δυνο για άτοµα ηλικίας εβδοµήντα τεσσάρων και άνω, να µπαί-
νουν σε αυτή τη διαδικασία. Κατ’ αρχάς θα θέλουµε ιατρικές
γνωµατεύσεις, θα θέλουµε όλο αυτό να είναι καλυµµένο από
όλες τις πλευρές.

Θα κλείσω µε το εξής αναγκαστικά. Μπορεί να σας στεναχω-

ρήσω και λίγο, κύριε Υπουργέ, αλλά δώσατε τροφή για σχόλια,
λέγοντας µε την τοποθέτησή σας ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια. 

Αλήθεια υπάρχει κάποιος εδώ στην Αίθουσα που πιστεύει,
πραγµατικά, ότι έχουµε βγει ουσιαστικά από τα µνηµόνια; Εσείς
το πιστεύετε όλοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ονοµαστικά έχουµε βγει από τα
µνηµόνια, σωστά; Παρ’ όλα αυτά, όµως, κοροϊδεύετε τον κόσµο
αυτή τη στιγµή για τις συντάξεις, διότι διαπραγµατεύεστε µε
τους δανειστές, µε αυτούς που είχατε κάνει τις δανειακές συµ-
βάσεις. Από τα µνηµόνια δεν έχουµε βγει. Έχει φύγει αυτή η λέξη
που λέµε η «επιτροπεία» και έχει έρθει η πιο εύηχη λέξη να το
πούµε «εποπτεία». Έχουµε πολύ δύσκολες ηµέρες να περά-
σουµε. 

Πραγµατικά έχει µπει ο Οκτώβριος, έχουµε τρεις µήνες πριν
το τέλος του έτους, και δεν γνωρίζουν οι Έλληνες συνταξιούχοι
αν θα τους περικοπεί η σύνταξη ή όχι. Και µάλιστα στην κατά-
θεση του προϋπολογισµού δεν υπάρχει ξεκάθαρα, αν θα περι-
κοπούν οι συντάξεις ή όχι. Άρα αποφασίστε. Θα µπορέσουµε να
µην κοπούν οι συντάξεις ή τελικά θα γίνει µία αναβολή, θα γίνει
παράταση, θα γίνει τελείως κατάργηση αυτού του άρθρου, που
εσείς ψηφίσατε υπενθυµίζω; 

Παρ’ όλα αυτά έχουµε και µία σκληρή µεταµνηµονιακή λεγό-
µενη εποχή, εφόσον θέλετε να πιστεύετε ότι βγήκαµε από τα
µνηµόνια, µε υπερπλεονάσµατα µέχρι το 2060, µε υποθήκη όλης
της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννέα χρόνια κ.ο.κ.. Καλό
είναι να µη διαφηµίζετε µε τόσο βαρύγδουπες δηλώσεις ότι
έχουµε βγει από τα µνηµόνια, γιατί δεν έχουµε βγει από τα µνη-
µόνια. Βγήκαµε ονοµαστικά. 

Επίσης θα πω κάτι τελευταίο, όσον αφορά το κοµµάτι των µνη-
µονίων.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Δέκα λεπτά µιλάτε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

µιλάω δέκα λεπτά. Δεν είχε µηδενίσει τον χρόνο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Έγραφε επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Επτά

ήταν που είχαν µιλήσει και οι προηγούµενοι. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τελειώστε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

θα µου πείτε εσείς να τελειώσω. Κοιτάξτε τη δική σας δουλειά.
Αν είναι ποτέ δυνατόν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, κα-
λοπροαίρετες είναι οι παρεµβάσεις. Δεν πειράζει.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
είναι καθόλου καλοπροαίρετη. Ξέρουµε αν είναι καλοπροαίρετη.
Η καλοπροαίρετη στάση ξέρουµε από πού προέρχεται.

Τέλος πάντων ολοκλήρωσα. Δεν έχω να πω τίποτα άλλο, κύριε
Υπουργέ. Πάντως να προσέχετε λίγο µε τις δηλώσεις περί εξό-
δου των µνηµονίων, γιατί µπορεί εσείς να είσαστε χαρούµενοι,
αλλά στο τέλος της ηµέρας το µάρµαρο το πληρώνει ο ελληνικός
λαός.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ. Ψα-

ριανός.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιας και ο λόγος είναι για τα µνηµόνια, θα ήθελα να πω ότι οι

άλλοι βγήκαν από τα µνηµόνια, όχι εµείς. Γλύτωσαν και δεν θα
µας πληρώνουν πια. Δηλαδή εµείς πρέπει να κάνουµε αυτά που
έχουµε υπογράψει να κάνουµε, θα τα τηρήσουµε µέχρι κεραίας
και αυτοί γλύτωσαν από τα µνηµόνια, να µας πληρώνουν και να
µας συντηρούν και να µας χρηµατοδοτούν. Αυτά περί µνηµονίων
που τα έχουµε κάνει τώρα µπαµπούλα για τον κοσµάκη. Ευτυχώς
που υπήρξαν τα µνηµόνια, γιατί θα είχε βυθιστεί η χώρα εντελώς,
εκτός αν είχε γίνει λαϊκή δηµοκρατία. 

Αυτά περί των µνηµονίων και περί του ποιοι βγήκαν και ποιοι
έµειναν στα µνηµόνια και τι είναι τα µνηµόνια. Τα µνηµόνια είναι
µια συµφωνία κυρίων, µάλιστα, όχι κλεπταποδόχων και λήσταρ-
χων και εκµεταλλευτών κ.λπ.. Αυτή η ιστορία–παραµύθι ευτυχώς
τελειώνει εδώ ως προς το µπλα µπλα. 

Εντάξει ας δεχθούµε ότι τελείωσαν τα µνηµόνια. Όµως θα πρέ-
πει να κάνουµε ακριβώς αυτά που έχουµε πει µε πιο σκληρή επο-
πτεία και επιτήρηση, δεν µπορούµε να κόψουµε ή να µην
κόψουµε οτιδήποτε από µόνοι µας, χωρίς να το εγκρίνουν αυτοί
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οι άθλιοι εκβιαστές-δανειστές που µας πίνουν το αίµα κ.λπ., και
που µας έχουν βάλει να αγοράζουµε τα αυτοκίνητά τους και όλα
αυτά τα παραµύθια που λέµε µεταξύ µας στον κόσµο, στα καφε-
νεία και από εδώ και από κει. 

Αυτά τα παραµύθια πρέπει να τελειώσουν, όπως το παραµύθι
της µεγάλης σύγκρουσης και θα σας αναφερθώ σε ποια σύγ-
κρουση. Σε καµµία ευνοµούµενη δηµοκρατία, και µάλιστα ευρω-
παϊκή, δεν υπάρχει αυτή η ιδεοληπτική, η εµµονική σύγκρουση
του άκρατου κρατισµού µε τον άκρατο νεοφιλελευθερισµό.
Υπάρχει µια προοδευτική, φιλελεύθερη πολιτική, που αφήνεις
την αγορά να κάνει τη δουλειά της, εσύ δεν παρεµβαίνεις, δεν
επεµβαίνεις, ρυθµίζεις, διαιτητεύεις και εποπτεύεις, δίνεις το δι-
καίωµα να βάλουν αεροπλανάκια οποιοιδήποτε ιδιώτες, γιατί υπό
την κρατική εποπτεία, στο κράτος βάζουν τις εταιρείες µε τα αε-
ροπλανάκια και τα υδροπλανάκια, δεν τις βάζουν όπου γουστά-
ρουν αυτοί, στο δικό µας κράτος το ευνοµούµενο, το πολιτισµένο
κάνουν οποιαδήποτε εµπορική δραστηριότητα, βοηθώντας τις
συγκοινωνίες, την επικοινωνία, την παιδεία, την πρόνοια, τα νο-
σοκοµεία. 

Έχουµε ιδιωτικό τοµέα παντού. Όµως δεν έχουµε ιδιωτικό
τοµέα στα πανεπιστήµια. Γιατί άραγε; Οι καθηγητές µας, οι πρυ-
ταναίοι µας φεύγουν από εδώ, αφού έχουν αφρίσει για να µη γί-
νουν ιδιωτικά πανεπιστήµια, και πάνε και τα παίρνουν χοντρά από
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, ας πούµε της Κύπρου για παράδειγµα,
και από διάφορα άλλα. 

Εµείς που δεν γουστάρουµε µη κρατικά πανεπιστήµια. Δεν
είναι ανάγκη να είναι ιδιωτικά του οποιουδήποτε ιδιώτη, µπορεί
να είναι µιας ποδοσφαιρικής οµάδας. Στην Τουρκία είναι, για πα-
ράδειγµα, το Πανεπιστήµιο της Γαλατά Σαράι. Θα µπορούσε να
έχει εδώ το Πανεπιστήµιό του ο Παναθηναϊκός, η ΑΕΚ, ο ΠΑΟΚ. 

Τα µη κρατικά πανεπιστήµια τα έχουµε απαγορεύσει διά ρο-
πάλου. Γιατί; Γιατί υπάρχει µια στενή παρέα ατόµων που λυµαί-
νονται τα πανεπιστήµια, ακριβοπληρώνονται, η δωρεάν παιδεία
είναι πανάκριβη και δεν είναι καθόλου δωρεάν, φροντιστήρια, βι-
βλία, σηµειώσεις και από δίπλα οι ίδιοι οι καθηγητές που στα
σχολεία και στα πανεπιστήµια επιτελούν το δηµόσιο καθήκον
τους, τα παίρνουν µετά από τα ιδιαίτερα και όλο αυτό το πράγµα
το φροντίζουµε και το προσέχουµε. 

Έχουµε φροντιστήρια για όλες τις βαθµίδες της παιδείας µόνο
εµείς καµµία άλλη χώρα. Έχουν διάφορα βοηθητικά ινστιτούτα
για γλώσσες, κυρίως, ή για κοµπιούτερ ή για ειδικές γνώσεις και
ειδικές τεχνολογικές έρευνες, αλλά αυτό το πράγµα που έχουµε
ιδιωτικά φροντιστήρια εδώ παντού, ενώ η παιδεία µας είναι δη-
µόσια και δωρεάν, αυτό το άλλο παραµύθι πάει µε τα παραµύθια
περί κρατισµού και νεοφιλελευθερισµού. 

Μπορούν, λοιπόν, ο δηµόσιος και ο ιδιωτικός τοµέα να συνερ-
γαστούν. Μπορούν να βάλουν υδροπλάνα και να φτιάξουν υδα-
τοδρόµια και οι ιδιώτες από την αρχή ως το τέλος. Αν δεν τα
πάνε καλά, τους παίρνεις και τους πας µέσα, τους κατάσχεις τις
κατασκευές, τις περιουσίες, οτιδήποτε. Αυτά εάν είσαι ευνοµού-
µενο καθεστώς. 

Αν κάνεις νταλαβέρια µαζί τους είναι άλλη ιστορία και να µην
κάνουµε νταλαβέρια. Και αν ο Υπουργός θέλει φωτογραφικά να
δώσει σε κάποιους υδροπανάκηδες µερικές άδειες, γιατί θα
πάρει µια µιζούλα ας πούµε, να του πω και εγώ δύο γνωστούς
µου να πάρω και εγώ κάτι. Αυτά πρέπει να τα κλείσουµε, να τα
τελειώνουµε. Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να συµφωνήσουµε όλοι
επ’ αυτού. 

Επί του νοµοσχεδίου να προσέξουµε να µη χτυπήσουµε τις
ζώνες που είναι ζώνες ειδικής προστασίας «NATURA» κ.λπ.. Να
προσέξουµε ότι δεν µπορεί να τα κάνουν όλοι όλα παντού. Δεν
µπορούµε να πούµε, όµως, όχι σε κάποιον ιδιώτη που θέλει να
επενδύσει, γιατί η αποκρατικοποίηση προσφέρει στο κράτος και
στο δηµόσιο σύνολο. 

Θέλω να θυµίσω ότι µιας ιδιωτικής τεράστιας αεροπορικής
εταιρείας, από τις µεγαλύτερες στον κόσµο, ο ιδιοκτήτης που
ρούφαγε το αίµα του λαού µε το µπουρί της σόµπας, τη χάρισε
στο κράτος και το κράτος τη διέλυσε την Ολυµπιακή Αεροπορία.
Θέλω να θυµίσω ότι για να βάλεις ένα τηλέφωνο στο Χαλάνδρι
πριν από είκοσι χρόνια, πλήρωνες µαύρα, άσπρα και λάδωνες µε
5.000 και µε 50.000 δραχµές ανάλογα την εποχή και τις δραχµές.

Ήταν καλύτερος ο κρατικός ΟΤΕ ή ο αποκρατικοποιηµένος ΟΤΕ-
COSMOTE; Οι τηλεπικοινωνίες ήταν καλύτερες επί κρατισµού ή
επί ελεύθερης διαχείρισης και ελεύθερης οικονοµίας µέσα στο
πλαίσιο της φροντίδας και της εποπτείας του κράτους; 

Αυτές τις συνταγές συνέργειας και συνεργασίας του δηµόσιου
µε τον ιδιωτικό τοµέα, το «βρωµόλογο» ΣΔΙΤ -µερικοί το θεωρούν
πολύ βαριά βρωµοκουβέντα- πρέπει να τις δούµε στην πορεία
για όλες τις δραστηριότητές µας είτε είναι για την υγεία είτε είναι
για την πρόνοια.

Δυο κουβέντες τώρα θα πω για τις τροπολογίες. Ψηφίζουµε
νοµοσχέδια ολόκληρα και τροπολογίες που έχουν έρθει στην επι-
τροπή και έχουν συζητηθεί επί του νοµοσχεδίου. Δεν ψηφίζουµε
τροπολογία, που έρχεται για άσχετο Υπουργείο, για άσχετο
πράγµα, σε άσχετο νοµοσχέδιο. Το έχουµε πει, το έχουµε ξανα-
πεί, θα τις καταψηφίζουµε ή θα ψηφίζουµε «παρών». 

Μια τροπολογία που είχε µπει στη δωρεά του Ιδρύµατος
Ωνάση στην υγεία, δεν µπορούσαµε να την ψηφίσουµε, γιατί
ήταν σε τέσσερα άρθρα µιας τροπολογίας, δηλαδή δεν µπορού-
σαµε να την ψηφίσουµε χωριστά ενώ συµφωνούσαµε. Νοµίζω ότι
είναι παρεµφερής η 1760 και για αυτό ψηφίζουµε «ναι», εφόσον
έρχεται µόνη της. Για όλες τις υπόλοιπες θα ψηφίσουµε
«παρών». Για τη 1767 και για τη 1772 θα ψηφίσουµε ή «παρών»
ή «όχι», θα το δούµε στο τέλος, στην ψηφοφορία. Γιατί και εδώ
υπάρχει ένα άρθρο για τα ηλεκτροκίνητα ταξί που συµφωνούµε
και υπάρχουν άλλα που δεν συµφωνούµε. Οπότε, αν παραµείνει
έτσι ενιαία, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Αυτά για τις τροπολογίες.

Θέλω να κλείσω, λέγοντας, ότι πρέπει να ξεφύγουµε από τη
µέγγενη και τις ιδεοληψίες του άκρατου κρατισµού και του άκρα-
του νεοφιλελευθερισµού. Να πάµε στην κραταιά συνεργασία των
τοµέων, γιατί το δηµόσιο ευηµερεί -οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο
στην οδό Σταδίου εκατέρωθεν του δρόµου και στα µονά και στα
ζυγά- κάνει ό,τι γουστάρει, πάει ό,τι ώρα θέλει, πληρώνεται και
δεν το πειράζει κανένας, ενώ το ιδιωτικό έχει νεκρωθεί. Έχει νε-
κρωθεί όλη η Σταδίου. Και λέω τη Σταδίου, επειδή είναι ο νεκρός
δρόµος της Αθήνας. Οποιαδήποτε ιδιωτική επιχείρηση, µαγαζιά
κλπ. έχουν κλείσει όλα, ενώ όλες οι δηµόσιες υπηρεσίες και τα
Υπουργεία κλπ., είτε λειτουργούν, είτε προσφέρουν υπηρεσίες,
είτε δεν προσφέρουν, ουδείς ασχολείται. Πληρώνονται κανονικά
και δεν µπορεί να τους κουνήσει κανένας. 

Τελευταίο παράδειγµα. Μένω στο Βύρωνα. Επί οχτώ µήνες
είχε σπάσει ο κεντρικός αγωγός της ΕΥΔΑΠ. Επί οχτώ µήνες χύ-
θηκαν εκατοντάδες χιλιάδες κυβικά µέτρα νερού και δεν ασχο-
λήθηκε κανένας. Πενήντα τηλέφωνα κάναµε δεν ασχολήθηκε
κανένας Πληµµύρισαν όλα τα υπόγεια στον Βύρωνα, στην οδό
Μεσολογγίου και Παπανδρέου. Είχε σπάσει ο κεντρικός αγωγός
της ΕΥΔΑΠ. Δεν ασχολήθηκε κανένας! 

Εάν ήταν ο κεντρικός αγωγός της εταιρείας του κ. Σπίρτζη ή
της κ. Μανωλάκου, θα το είχε λύσει το πρόβληµα την άλλη Δευ-
τέρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα έχει δώσει στους εργολάβους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω στον κύριο συνάδελφο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να

απαντήσετε, αλλά έχουν γίνει παρατηρήσεις των συναδέλφων
επί των τροπολογιών και θα εκφραστούν µε την ψήφο τους.
Τώρα να τους εξηγήσετε εάν έχουν δίκιο ή άδικο, νοµίζω ότι δεν
χρειάζεται. Εάν, όµως, θέλετε για δυο λεπτά, θα σας δώσω τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ναι, κύριε Πρόεδρε, για δυο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Υπουργός Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Σπίρτζης έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Τρία σηµεία θέλω να διευκρινίσω και προς τον κ. Τζελέπη. 
Το πρώτο είναι για την περιβαλλοντική προστασία, εκεί που

ιδρύονται υδατοδρόµια. Ισχύει τόσο ο ν.1650/1986, άρθρο 19,
για τις προστατευόµενες περιοχές «NATURA» -εµείς είµαστε
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δέκα φορές υπέρ της προστασίας των περιοχών και της περι-
βαλλοντικής νοµοθεσίας- όσο και το άρθρο 10 του ν.4014/2011.
Άρα δεν µπαίνει κανένα θέµα για καµµία διασταλτική ερµηνεία.

Δεύτερον, ζητήθηκαν διευκρινίσεις γιατί καταργούµε την ψη-
φοφορία µε πληρεξούσιο στα ΚΤΕΛ. Κοιτάξτε, υπάρχουν ΚΤΕΛ
που είναι διαµάντια, κοσµήµατα και δίνουν υπεραξία στις τοπικές
κοινωνίες. Υπάρχουν ΚΤΕΛ, που δεν είναι τα ΚΤΕΛ των πολύ µε-
γάλων αστικών κέντρων, όπως της Αθήνας και της Θεσσαλονί-
κης, που έχουν διασώσει κτήρια βιοµηχανικής κληρονοµιάς,
πολιτιστικής κληρονοµιάς, που έχουν προβλέψει σταθµούς, που
σέβονται τους πολίτες που µετακινούνται εκεί, που παρέχουν ένα
ποιοτικό έργο, που έχουν αξιόπιστα λεωφορεία και υπάρχουν και
τα άλλα. Και τα άλλα λένε στον µέτοχό τους –σκεφτείτε, λοιπόν,
πώς φέρονται στον πολίτη- ότι «εάν δεν έρθεις να ψηφίσεις τη
συγκεκριµένη διοίκηση µε πληρεξούσιο, εάν δεν πας να βάλεις
καύσιµα στα συγκεκριµένα πρατήρια, σε αποκλείουµε από τα µε-
ρίσµατα των ΚΤΕΛ». 

Υπάρχουν, λοιπόν, τέτοιου είδους καταγγελίες, εάν θέλετε,
που διερευνώνται και άλλες λογικές σε µεγάλα ΚΤΕΛ -και δεν
µιλώ για τη Θεσσαλονίκη, για να µη γίνει καµµία παρεξήγηση-
που δεν είναι δυνατόν να µην προστατεύσουµε τους ίδιους τους
µετόχους των ΚΤΕΛ από τέτοιες «γκρίζες», «µαύρες» ή άλλες δια-
δικασίες. Γι’ αυτό, λοιπόν, απαγορεύουµε, όταν είναι να εκλεγεί
διοίκηση ή όργανα ελεγκτικά, αυτό να γίνεται µε πληρεξούσιο.
Απλό είναι.

Η τρίτη διευκρίνιση είναι για τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, τα ΚΤΕΛ
Αττικής και τις  προβλέψεις που γίνονται, κυρίως, για τη Θεσσα-
λονίκη. Κοιτάξτε, στα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης είχαµε το εξής. Το
2003 «φούσκωσε» η περιοχή αρµοδιότητας του ΟΑΣΘ. Το 2011
«φούσκωσε» ακόµη περισσότερο η περιοχή αρµοδιότητας του
ΟΑΣΘ. Μεγάλωσε, πήγε και έξω από το Νοµό Θεσσαλονίκης και
µαζί µε αυτό µειώθηκε το έργο των ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης και µαζί
«φούσκωσαν» τα δάνεια του ΟΑΣΘ, που είναι πάνω από 100 εκα-
τοµµύρια και τα χρέη του. «Φούσκωναν» τα ποσά, τα εκατοντά-
δες εκατοµµύρια που έδινε το ελληνικό δηµόσιο και ποια ήταν η
ανταλλακτική αξία, εάν θέλετε, γι’ αυτό το «φούσκωµα» του
ΟΑΣΘ και της µείωσης του έργου των ΚΤΕΛ; Ήταν ότι τους έδω-
σαν µετοχές, λέει, του ΟΑΣΘ και τους πήραν και υπεργολάβους
σε κάποιες γραµµές που τους είχαν κόψει. 

Ενδεικτικά, συνάδελφε Τζελέπη, να σας πω ότι σε κάποιους οι-
κισµούς που ήταν της ευθύνης των ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης απασχο-
λούνται σήµερα –δεν είναι η περιοχή του ΟΑΣΘ, προφανώς, αυτή
που ήταν πριν από το 2011- είκοσι λεωφορεία και πενήντα οκτώ
οδηγοί. Δεν ξέρω εάν το καταλαβαίνετε εσείς ως ιδιωτικοποίηση
ή ως κρατικοποίηση αυτό το πράγµα ή εάν είναι η λογική του
κρατικοδίαιτου ιδιωτικού τοµέα του ΟΑΣΘ, που κάποιοι ήθελαν
να συντηρηθεί. 

Η αλήθεια, όµως, εκεί ποια είναι; Η αλήθεια είναι ότι µε την
τροπολογία επισπεύδεται η ίδρυση του διαδόχου του ΟΑΣΘ, της
ΑΣΥΘ. Άρα µιλάµε για δηµόσιες αστικές συγκοινωνίες. Δεν υπάρ-
χει καµµία ιδιωτικοποίηση.

Και, βέβαια, επανέρχεται ο σχεδιασµός που έπρεπε εδώ και
δεκαετίες να υπάρχει στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη, ώστε να
έχουµε έναν ενιαίο σχεδιασµό για τις δηµόσιες αστικές συγκοι-
νωνίες, για τα ΚΤΕΛ, για το µετρό και τον προαστιακό. Δεν µπο-
ρεί να µην έχουµε ενιαίο σχεδιασµό στα µέσα µαζικής
µεταφοράς σε επίπεδο νοµού, όταν εµπλέκονται τόσα µέσα.
Είναι προφανές αυτό. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, τέτοιος φορέας, για να πει ποιο είναι το
δροµολόγιο από τον Ωρωπό, για να δώσω συγκεκριµένα παρα-
δείγµατα, να µην κατεβαίνει µέχρι το κέντρο της Αθήνας και να
έχουµε πιο συχνά δροµολόγια µέχρι τους σταθµούς του προ-
αστιακού και συχνότερα δροµολόγια του προαστιακού. 

Το ίδιο ισχύει και στη Θεσσαλονίκη. Δεν µπορεί να µην έχουµε
σχεδιασµό από την ανατολική Αττική και από τη δυτική Αττική,
για να κάνουν στάσεις στους σταθµούς του προαστιακού αλλά
και το µετρό και να πηγαίνουν στο Πεδίο του Άρεως και να επι-
βαρύνουν το κέντρο. Δεν γίνεται όλες οι γραµµές στη Θεσσαλο-
νίκη, να είναι από το κέντρο της Θεσσαλονίκης και να µην
υπάρχουν γραµµές κορµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Θέµατα υδατοδροµίων, αστι-
κών οδικών µεταφορών και λοιπές διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, πενήντα δύο άρθρα, οκτώ τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να
«κυλίσετε» την οθόνη αφής για να εµφανίζονται κάθε φορά τα
επόµενα τέσσερα. Μην το παραλείψετε, γιατί µετά θα υπάρχουν
άρθρα που δεν θα έχουν ψηφιστεί. Στο πάνω δεξιά µέρος της
οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που απο-
µένουν προς ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.
Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Ονοµατεπώνυµο Κ.Ο Ψήφος
Άρθρο: Ακροτελεύτιο άρθρο  ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ:

NAI:6, OXI:2, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 1 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 10 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 11  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:2, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
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ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 12  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:1, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 13  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4,

OXI:3, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Άρθρο 14  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:3, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 15  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:3, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 16 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 17 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:0,

ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 18 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:0,

ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ

ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 19 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:1,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 2 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 20  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:2, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 21  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:2, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 22  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:2, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 23  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:0, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 24 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:1,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
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ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 25 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:1,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 26 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:1,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 27 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 28 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:7, OXI:0,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΝΑΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 29 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:3,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 3 όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:1, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 30  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:2, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ

ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 31  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5,

OXI:3, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 32 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 33 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 34 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 35 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 36 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 37 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
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ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 38 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 39 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 4 όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:2,

OXI:3, ΠΡΝ:3)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΠΡΝ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Άρθρο 40  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4,

OXI:3, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 41 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:2,

ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Άρθρο 42 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 43 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ

Άρθρο: Άρθρο 44 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,
ΠΡΝ:1)

ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 45  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4,

OXI:3, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 46 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 47 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:3,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 48 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 49 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:2,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 5 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 50 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:3, OXI:3,
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ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Άρθρο 51  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:3,

OXI:5, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΟΧΙ
Άρθρο: Άρθρο 52 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:1,

ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 6  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:3,

OXI:4, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΠΡΝ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 7 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:2,

ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Άρθρο 8  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:1, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Άρθρο 9  όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6,

OXI:0, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Βουλευτική τροπ. 1762/32 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:4, OXI:2, ΠΡΝ:2)

ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΝΑΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Βουλευτική τροπ. 1773/39 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:3, OXI:3, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Επί της Αρχής (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:6, OXI:2,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Επί του Συνόλου  (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:5, OXI:3,

ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1760/31 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:8, OXI:0, ΠΡΝ:0)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΝΑΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΝΑΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΝΑΙ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1764/33 όπως τροπ. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:2, OXI:5, ΠΡΝ:1)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΟΧΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1767/34 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:3, OXI:3, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΝΑΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΟΧΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΟΧΙ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1768/35 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:2, OXI:3, ΠΡΝ:3)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΟΧΙ
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ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΠΡΝ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1769/36 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:3, OXI:3, ΠΡΝ:2)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΠΡΝ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΟΧΙ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΟΧΙ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
Άρθρο: Υπουργική τροπ. 1772/38 ως έχει (ΣΥΝΟΛΙΚΑ

ΨΗΦΟΙ: NAI:3, OXI:0, ΠΡΝ:5)
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. ΠΡΝ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ ΠΡΝ
ΖΑΡΟΥΛΙΑ ΕΛΕΝΗ Χ.Α ΠΡΝ
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΝΑΙ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ΔΙΑΜΑΝΤΩ Κ.Κ.Ε ΠΡΝ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΝΑΙ
ΨΑΡΙΑΝΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΠΡΝ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Θέµατα υδα-
τοδροµίων, αστικών οδικών µεταφορών και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Θέµατα υδατοδροµίων, αστικών οδικών µεταφορών και λοι-
πές διατάξεις

ΜEΡΟΣ Α’
IΔΡΥΣΗ, ΛΕΙΤΟΥΡΓIΑ ΚΑΙ ΕΚΜΕΤAΛΛΕΥΣΗ 

ΑΕΡΟΔΡΟΜIΩΝ ΕΠI ΥΔAΤΙΝΩΝ ΕΠΙΦΑΝΕΙΩΝ 

Άρθρο 1
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του Μέρους Α’(άρθρα 1 – 32) ισχύουν οι
εξής ορισµοί:

1.α) «Άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου»: η άδεια που χορηγείται
στον ενδιαφερόµενο µόνο για την κατασκευή εγκαταστάσεων και
υποδοµών και την προσθήκη του απαραίτητου εξοπλισµού του
υδατοδροµίου. 

β) «Άδεια λειτουργίας υδατοδροµίου»: η άδεια που χορηγείται
στον ενδιαφερόµενο και επιτρέπει τη λειτουργία και εκµετάλ-
λευση του υδατοδροµίου, εφόσον έχει χορηγηθεί και είναι σε
ισχύ άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου. 

2. «Αεροµεταφορέας»: επιχείρηση αεροπορικών µεταφορών
που διαθέτει το προβλεπόµενο πιστοποιητικό αεροµεταφορέα. 

3. «Αεροπορική ηµέρα»: το χρονικό διάστηµα που ορίζεται
τριάντα (30) λεπτά πριν από την ανατολή έως και τριάντα (30)
λεπτά µετά τη δύση του ηλίου.

4. «Αεροσκάφος»: υδροπλάνο ή αµφίβιο αεροπλάνο ή αµφίβιο
ελικόπτερο.

5. «Αποθαλάσσωση»: η αποκόλληση αεροσκάφους από την
επιφάνεια του ύδατος µε ίδιες δυνάµεις.

6. «Δηµόσιος φορέας»: το Δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµό-
σιου δικαίου, οι Ο.Τ.Α. α’ή β’βαθµού, τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτι-
κού δικαίου των οποίων την πλειοψηφία των µετοχών έχει το
Δηµόσιο ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή Ο.Τ.Α. α’ή β’βαθ-
µού καθώς και τα δηµοτικά λιµενικά ταµεία.

7. «Δ.Κ.Α.Σ»: οι «Διεθνείς Κανονισµοί για την Αποφυγή Συγ-
κρούσεων στη θάλασσα» της Δ.Σ. του Λονδίνου του έτους 1972,
η οποία κυρώθηκε µε το ν.δ. 93/1974 (Α’293), όπως ισχύουν. 

8. «Εγχειρίδια υδατοδροµίου»: τα εγχειρίδια που υποβάλλον-

ται µαζί µε την αίτηση για τη χορήγηση της άδειας υδατοδροµίου
και τα οποία περιλαµβάνουν:

α) το Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου (Water Aerodrome
Manual),

β) το Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου (Security Pro-
gram),

γ) το Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης
(Emergency Plan).

9. «Εθνικό Πρόγραµµα Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας
(Ε.Π.Α.Π.Α.)»: ο Εθνικός Κανονισµός Ασφάλειας Πολιτικής Αερο-
πορίας (Ε.Κ.Α.Π.Α.), που έχει εκδοθεί µε την µε Αριθ.
Δ15/Α/18070/1501 απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων (Β’ 1485/17.6.2011), οι σχετικές Τεχνικές Οδη-
γίες Ασφαλείας (Τ.Ο.Α.) και οι λοιπές κανονιστικές πράξεις για
την εφαρµογή προτύπων ασφαλείας πολιτικής αεροπορίας από
έκνοµες ενέργειες.

10. «Μετεωρολογικές Συνθήκες εξ Όψεως (VISUAL METEO-
ROLOGICAL CONDITIONS/ V.M.C.)»: µετεωρολογικές συνθήκες
εκφρασµένες από την άποψη ορατότητας, καθώς και απόστασης
από νέφη και οροφής νεφών που είναι ίσες ή καλύτερες από τα
καθορισµένα ελάχιστα όρια.

11. «Περιοχή ελιγµών υδατοδροµίου»: υδάτινη περιοχή του
υδατοδροµίου, εντός της οποίας µπορεί να ορίζεται, σε συνάρ-
τηση µε τη µορφολογία της ευρύτερης χερσαίας και υδάτινης
περιοχής και των επιχειρησιακών επιδόσεων του αεροσκάφους
αναφοράς, ένα τουλάχιστον ορθογώνιο κατάλληλων διαστάσεων
ώστε να επιτρέπεται η ασφαλής προσθαλάσσωση, αποθαλάσ-
σωση και υδατοδρόµηση των αεροσκαφών. Η περιοχή ελιγµών
ορίζεται είτε από τις συντεταγµένες του κέντρου του κύκλου είτε
από τις γεωγραφικές συντεταγµένες του σχήµατος της περιοχής
ελιγµών και δεν περιλαµβάνει τους χώρους ελλιµενισµού των αε-
ροσκαφών. Στην περιοχή ελιγµών µπορεί να συµπεριλαµβάνεται
περιοχή εντός λιµένος.

12. «Περιοχή ελλιµενισµού αεροσκαφών»: υδάτινη περιοχή του
υδατοδροµίου σε επαφή µε προβλήτα, στην οποία παρέχονται
σταθερά σηµεία που προσδένεται το αεροσκάφος ώστε να επι-
βιβαστούν και αποβιβαστούν επιβάτες, να φορτωθούν και να εκ-
φορτωθούν εµπορεύµατα, να γίνει ανεφοδιασµός καυσίµων και
παραµονή του αεροσκάφους µεταξύ των πτήσεων.

13. «Περιοχή κίνησης υδατοδροµίου»: η περιοχή του υδατο-
δροµίου που χρησιµοποιείται για την αποθαλάσσωση, την προ-
σθαλάσσωση και την υδατοδρόµηση αεροσκαφών και η οποία
αποτελείται από τις περιοχές ελιγµών του υδατοδροµίου και ελ-
λιµενισµού αεροσκαφών.

14. «Προσθαλάσσωση»: η προσυδάτωση του αεροσκάφους.
15. «Πτήσεις γενικής αεροπορίας»: πτητική δραστηριότητα αε-

ροσκάφους της πολιτικής αεροπορίας, η οποία δεν είναι πτητική
λειτουργία δηµόσιων µεταφορών ούτε πτητική λειτουργία αερο-
πορικών εργασιών.

16. «Πτήση VFR (VFR Flight)»: η πτήση που διεξάγεται σύµ-
φωνα µε τους κανόνες πτήσεως εξ όψεως.

17. «Σύµβαση παραχώρησης»: η σύµβαση µε την οποία ο κά-
τοχος άδειας ίδρυσης ή λειτουργίας παραχωρεί σε νοµικό ή φυ-
σικό πρόσωπο την λειτουργία του υδατοδροµίου.

18. «Σύµβαση υδατοδροµίου»: η σύµβαση µεταξύ κατόχου
άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου και κατόχου άδειας λειτουργίας
υδατοδροµίου, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην περίπτωση
ιη’της παραγράφου 1 του άρθρου 8.

19. «Σύστηµα W.G.S.-84»: το Παγκόσµιο Γεωδαιτικό Σύστηµα
(World Geodetic System) του έτους 1984.

20. «Τύποι υδατοδροµίων»: τα υδατοδρόµια µπορεί να εξυπη-
ρετούν πτήσεις εσωτερικού ή και εξωτερικού και διακρίνονται σε
υδατοδρόµια εσωτερικού ή υδατοδρόµια εξωτερικού (πύλες). 

21. «Υδάτινο πεδίο»: η υδάτινη περιοχή προσθαλάσσωσης και
αποθαλάσσωσης αεροσκάφους που χρησιµοποιείται περιστα-
σιακά ή εκτάκτως για την εξυπηρέτηση πτήσεων. Τα υδάτινα
πεδία δεν µπορεί να αποτελούν πύλη εισόδου-εξόδου προς και
από τη χώρα.

22. «Υδατοδρόµιο»: το αεροδρόµιο επί υδάτινης επιφάνειας,
το οποίο προορίζεται στο σύνολο ή εν µέρει για την αποθαλάσ-
σωση, την προσθαλάσσωση και την κίνηση αεροσκαφών επί της
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επιφάνειας αυτής, και περιλαµβάνει τις αναγκαίες χερσαίες επι-
φάνειες, υποδοµές, κτιριακές και λιµενικές εγκαταστάσεις και
τον εξοπλισµό για την παροχή υπηρεσιών εξυπηρέτησης υδρο-
πλάνων, επιβατών, φορτίου και ταχυδροµείου.

23. «Φορέας Διοίκησης, Λειτουργίας και Εκµετάλλευσης Λι-
µένα»: κάθε δηµόσιος φορέας ή φορέας της αυτοδιοίκησης ή
ιδιωτικός ή µικτός φορέας που έχει, κατά νόµο, την ευθύνη της
διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένα, σύµφωνα µε το άρθρο 1
παρ. 9 του ν. 2971/2001 (Α’285).

24. «Φορέας Λειτουργίας Υδατοδροµίου»: ο κάτοχος της
άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου ή το νοµικό πρόσωπο στο
οποίο παραχωρείται η λειτουργία του υδατοδροµίου από τον κά-
τοχο της άδειας ίδρυσης ή και λειτουργίας υδατοδροµίου. 

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Οι διατάξεις του Μέρους Α’(άρθρα 1 – 32) εφαρµόζονται σε
όλα τα υδατοδρόµια στα οποία πραγµατοποιούνται πτήσεις δη-
µόσιων αεροµεταφορών, γενικής αεροπορίας και αεροπορικών
εργασιών από το Δηµόσιο, από οργανισµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης Α’ή Β’βαθµού, από νοµικά πρόσωπα δηµόσιου ή ιδιωτικού
δικαίου, από ενώσεις προσώπων, καθώς και από φυσικά πρό-
σωπα.

Άρθρο 3
Εγκαταστάσεις υδατοδροµίων

1. Για τη λειτουργία των υδατοδροµίων απαιτείται η κατάλληλη
υποδοµή σε λιµενικές και κτηριακές εγκαταστάσεις, συµπεριλαµ-
βανοµένων και των προκατασκευασµένων σταθερών, µετακινού-
µενων ή φορητών οικίσκων, καθώς και του απαιτούµενου
εξοπλισµού της περίπτωσης ιβ’του άρθρου 16. 

Η κατασκευή των απαιτούµενων νέων εγκαταστάσεων για την
εξυπηρέτηση υδροπλάνων, επιβατών, φορτίου και ταχυδροµείου
πρέπει να είναι σύµφωνη µε τις ισχύουσες προδιαγραφές, τους
κανονισµούς και την κείµενη νοµοθεσία.

Για το σχεδιασµό των απαιτούµενων εγκαταστάσεων πρέπει
να λαµβάνεται υπόψη ο τύπος του υδατοδροµίου, ο οποίος κα-
θορίζεται από τη λειτουργία και τις δραστηριότητες που λαµβά-
νουν χώρα σε αυτό. Για τους χώρους από τους οποίους ο
επιβάτης διέρχεται υποχρεωτικά πρέπει να λαµβάνονται υπόψη
οι χώροι αναµονής πριν από τον έλεγχο εισιτηρίων, παράδοσης
και παραλαβής αποσκευών, οι χώροι ελέγχου διαβατηρίων ή εγ-
γράφων ταυτοπροσωπίας, οι χώροι ελέγχου ασφαλείας επιβα-
τών και αποσκευών, καθώς και οι χώροι αναµονής για επιβίβαση
και οι χώροι υγιεινής.

2. Οι ελάχιστες απαιτήσεις των κτηριακών εγκαταστάσεων
προκειµένου να διασφαλίζεται επαρκές επίπεδο εξυπηρέτησης
επιβατών καθορίζονται ως εξής: 

α) κτιριακή ή άλλη υποδοµή ώστε να διασφαλίζεται η επάρκεια
χώρου για την εγκατάσταση και τη σωστή λειτουργία του εξο-
πλισµού ασφαλείας ελέγχου επιβατών και αποσκευών,

β) κατά την αναµονή επιβατών απαιτείται χώρος 1,2 τ.µ. ανά
εξυπηρετούµενο επιβάτη,

γ) υποχρεωτική ύπαρξη χώρων υγιεινής των δύο φύλων και
ατόµων µε κινητικά προβλήµατα ανάλογα µε τoν αριθµό επιβα-
τών. Αν οι χώροι αυτοί δεν βρίσκονται µέσα στο χώρο αναµονής
των επιβατών, χωροθετούνται πλησίον αυτού.

Στα υδατοδρόµια που αποτελούν πύλες εισόδου-εξόδου
υπάρχει διαχωρισµός των επιβατών εντός και εκτός Σένγκεν,
ελάχιστος χώρος για το ένστολο προσωπικό και τον αξιωµατικό
υπηρεσίας.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µπορεί να τροπο-
ποιούνται οι ελάχιστες απαιτήσεις της παραγράφου 2, και να
καθορίζονται θέµατα υποδοµών, κτιριακών και λοιπών εγκατα-
στάσεων, επιπλέον των ανωτέρω προβλεποµένων, για τα υδατο-
δρόµια εσωτερικού σε θαλάσσια περιοχή. Με απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί να τροποποιούνται
οι ελάχιστες απαιτήσεις της παραγράφου 2, και να καθορίζονται

θέµατα υποδοµών, κτιριακών και λοιπών εγκαταστάσεων, επι-
πλέον των ανωτέρω προβλεποµένων, για τα υδατοδρόµια εσω-
τερικού σε λίµνη.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών
και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µπορεί
να τροποποιούνται οι ανωτέρω ελάχιστες απαιτήσεις, και να κα-
θορίζονται θέµατα υποδοµών, κτιριακών και λοιπών εγκαταστά-
σεων, επιπλέον των ανωτέρω προβλεποµένων, για τα υδατο-
δρόµια εξωτερικού (πύλες) σε θαλάσσια περιοχή. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών
µπορεί να τροποποιούνται οι ανωτέρω ελάχιστες απαιτήσεις, και
να καθορίζονται θέµατα υποδοµών, κτιριακών και λοιπών εγκατα-
στάσεων, επιπλέον των ανωτέρω προβλεποµένων, για τα υδατο-
δρόµια εξωτερικού (πύλες) σε λίµνη.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών
και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Προ-
στασίας του Πολίτη καθορίζεται ο τύπος κάθε υδατοδροµίου ως
υδατοδροµίου εσωτερικού ή εξωτερικού / πύλη.

Άρθρο 4
Γενικές διατάξεις

1. Η άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου χορηγείται µόνο σε δηµόσιο
φορέα. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής χορηγείται άδεια
ίδρυσης υδατοδροµίου. Για υδατοδρόµιο σε λίµνη η άδεια ίδρυ-
σης χορηγείται αποκλειστικά µε απόφαση του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών. Για τις υδάτινες επιφάνειες που έχουν
υπαχθεί στο δίκτυο Natura 2000, η άδεια ίδρυσης χορηγείται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας. Σε περίπτωση άδειας ίδρυσης σε
Ο.Τ.Α. την απόφαση χορήγησης της συνυπογράφει και ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών.

2. Δεν επιτρέπεται η λειτουργία υδατοδροµίου ή η χρήση υδά-
τινου πεδίου σε θαλάσσια περιοχή η οποία:

α) έχει καθοριστεί µε Κανονισµό Λιµένα ως αγκυροβόλιο
πλοίων. Αγκυροβόλια πλοίων µπορεί να χρησιµοποιούνται σε έκτα-
κτες περιπτώσεις για την εξυπηρέτηση υδροπλάνων, εφόσον δεν
υπάρχουν σε αυτά αγκυροβοληµένα πλοία, ύστερα από σχετική
έγκριση του αρµόδιου φορέα και σύµφωνη γνώµη της τοπικής λι-
µενικής αρχής,

β) αποτελεί πεδίο ασκήσεων των Ενόπλων Δυνάµεων ή περιοχή
ανάπτυξης στρατιωτικών επιχειρήσεων και ασκήσεων ή αγκυρο-
βόλιο πλήρωσης αγωγού καυσίµων ή εγκατάσταση των Ενόπλων
Δυνάµεων εν γένει ή εγκατάσταση που εξυπηρετεί σκοπούς εθνι-
κής άµυνας και ασφάλειας κατά τα αναφερόµενα στο άρθρο 17
του      ν. 2971/2001 (Α’285) ή έχει καθοριστεί ως αµυντική περιοχή
ή ναυτικό οχυρό κατά τον α.ν. 376/1936 (Α’546)

γ) βρίσκεται πλησίον λουτρικών εγκαταστάσεων, όπως αυτές
ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 1 του  π.δ. 31/2018 (Α’61), λαµ-
βάνοντας υπόψη και τους περιορισµούς κίνησης µηχανοκίνητων
σκαφών, λόγω αντικατάστασης του π.δ. 23/2000 (Α’18), µε το π.δ.
31/2018 (Α’61).

δ) σύµφωνα µε στατιστικά στοιχεία της Εθνικής Μετεωρολογι-
κής Υπηρεσίας, αποτελεί περιοχή στην οποία οι καιρικές συνθήκες
που επικρατούν συνήθως είναι δυσµενείς και δηµιουργούν σηµαν-
τικό ύψος κύµατος, ανώτερο των δύο (2) µέτρων στην περιοχή
προσθαλάσσωσης.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη,
Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής µπορεί ένα υδατοδρόµιο να οριστεί ως σηµείο ει-
σόδου-εξόδου, ύστερα από αίτηση του φορέα λειτουργίας του
υδατοδροµίου. 

Αν ο φορέας λειτουργίας υδατοδροµίου δεν είναι και κάτοχος
της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου, η αίτηση συνυποβάλλεται και
από τον κάτοχο της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου.

4. Η λειτουργία των υδατοδροµίων και η χρήση των υδάτινων
πεδίων επιτρέπεται µόνο κατά τη διάρκεια της αεροπορικής ηµέ-
ρας.

5. Για τα υδατοδρόµια και τα υδάτινα πεδία εφαρµόζονται οι
διατάξεις του Εθνικού Προγράµµατος Ασφαλείας Πολιτικής Αε-
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ροπορίας στους τοµείς που τα αφορούν. Η εκτέλεση δηµόσιων
µεταφορών από αεροµεταφορείς προϋποθέτει την έγκριση του
προγράµµατος ασφάλειας αεροµεταφορέα που προβλέπεται από
τον Εθνικό Κανονισµό Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας. Για υδα-
τοδρόµια στα οποία η αστυνόµευση διενεργείται από το Λιµενικό
Σώµα – Ελληνική Ακτοφυλακή, όπου στον Εθνικό Κανονισµό
Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας αναφέρεται η Ελληνική Αστυ-
νοµία, νοείται το Λιµενικό Σώµα – Ελληνική Ακτοφυλακή. Για την
έγκριση του προγράµµατος ασφαλείας του υδατοδροµίου απαι-
τείται η σύµφωνη γνώµη του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτο-
φυλακής ή της Ελληνικής Αστυνοµίας, ανάλογα µε τη λειτουργία
του υδατοδροµίου σε θαλάσσια περιοχή ή λίµνη αντίστοιχα.

6. Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται ειδικά στο Μέρος Α’εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, όπως του Κώδικα
Αεροπορικού Δικαίου (ν. 1815/1988, Α’250) και του Κεφαλαίου
Α’του ν. 4014/2011 (Α’209).

7. Ο φορέας λειτουργίας υδατοδροµίου είναι υπεύθυνος για τη
διοίκηση, τη διαχείριση και λειτουργία των υποδοµών και υπηρε-
σιών του υδατοδροµίου. Επιπλέον, ο φορέας λειτουργίας υδατο-
δροµίου φέρει την ευθύνη για το συντονισµό και τον έλεγχο των
δραστηριοποιούµενων επιχειρήσεων οι οποίες λειτουργούν µέσα
στα όρια του υδατοδροµίου.

8. Για τα υδατοδρόµια εξωτερικού επιτρέπεται η πραγµατοποί-
ηση πτήσεων εσωτερικού, και απευθείας πτήσεων προς και από
χώρες που έχουν κυρώσει και εφαρµόζουν τη Συνθήκη Σένγκεν
(Schengen), εφόσον έχει διασφαλιστεί η δυνατότητα της διενέρ-
γειας των προβλεπόµενων ελέγχων. Πτήσεις από και προς χώρες
που δεν έχουν κυρώσει τη Συνθήκη Σένγκεν πραγµατοποιούνται
µέσω διεθνούς αερολιµένα ή αερολιµένα ή λιµένα ή υδατοδροµίου
που έχει χαρακτηριστεί ως νοµοθετηµένο σηµείο (πύλη) εισόδου-
εξόδου για τη χώρα.

9. Στη σύµβαση παραχώρησης αναφέρονται λεπτοµερώς οι αρ-
µοδιότητες και οι υποχρεώσεις των δύο συµβαλλόµενων µερών
για την τήρηση των όρων που προβλέπονται στον παρόντα νόµο.

10. Αν σε περιοχή ελιγµών υδατοδροµίου περιλαµβάνεται πε-
ριοχή λιµένα, η χρήση της περιοχής ελιγµών επιτρέπεται ύστερα
από έγκριση της οικείας Λιµενικής Αρχής και µε ευθύνη του χειρι-
στή του υδροπλάνου.

11. Η άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου δεν επιτρέπει τη λειτουργία
του υδατοδροµίου χωρίς την έκδοση άδειας λειτουργίας.

Άρθρο 5
Χρηµατοδότηση επένδυσης υδατοδροµίων

Η δηµιουργία υδατοδροµίων µπορεί να υπαχθεί στο πλαίσιο των
στρατηγικών επενδύσεων, εφόσον τηρούνται οι προϋποθέσεις του
άρθρου 1 του ν. 3894/2010 (Α’204). Η δηµιουργία υδατοδροµίων
µπορεί να υπαχθεί στο πλαίσιο των συµπράξεων δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα.

Άρθρο 6
Προϋποθέσεις κατόχου Άδειας Λειτουργίας 

Υδατοδροµίου

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής χορηγείται άδεια λειτουρ-
γίας υδατοδροµίου. Για υδατοδρόµιο σε λίµνη η άδεια λειτουργίας
χορηγείται αποκλειστικά µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών
και Μεταφορών. Για τις υδάτινες επιφάνειες που έχουν υπαχθεί
στο δίκτυο Natura 2000, η άδεια λειτουργίας χορηγείται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας.

2. Άδεια λειτουργίας υδατοδροµίου χορηγείται µόνο σε φορείς
που έχουν την έδρα τους στην Ελλάδα ή στην Ε.Ε ή σε φυσικά
πρόσωπα, που έχουν την κατοικία τους στην Ελλάδα ή στην Ε.Ε..
Στην περίπτωση αυτή εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 2 του άρ-
θρου 18 του ν. 1815/1988 (Α’250). 

Σε περίπτωση αίτησης για άδεια λειτουργίας από πρόσωπο που
έχει την κατοικία ή την έδρα του σε χώρα εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε την αίτηση ορίζεται αντίκλητος και αναπληρωτής του,
που κατοικεί ή εδρεύει στη χώρα, και δηλώνονται τα εξής στοιχεία:

ονοµατεπώνυµο/επωνυµία, Α.Δ.Τ., Α.Φ.Μ., Δ.Ο.Υ., διεύθυνση και
τηλέφωνα επικοινωνίας. Σε περίπτωση θανάτου του αντικλήτου,
αυτός αντικαθίσταται µέσα σε δύο (2) µήνες. 

3. Άδεια λειτουργίας υδατοδροµίου χορηγείται σε δηµόσιο ή
ιδιωτικό φορέα. Σε περίπτωση χορήγησης άδειας λειτουργίας σε
ανώνυµη εταιρεία, Ε.Π.Ε., Ο.Ε., Ε.Ε. ή σε ιδιωτική κεφαλαιουχική
εταιρεία (Ι.Κ.Ε.), ο διευθύνων σύµβουλος και κάθε µέλος του διοι-
κητικού συµβουλίου στην ανώνυµη εταιρεία και κάθε εταίρος και
διαχειριστής στις λοιπές πρέπει:

α) να έχει συµπληρώσει το 18ο έτος της ηλικίας του 
β) να µην έχει καταδικαστεί αµετάκλητα σε οποιαδήποτε ποινή

για τα εγκλήµατα της ανυποταξίας, της λιποταξίας, των προσβο-
λών του πολιτεύµατος, της προδοσίας της χώρας, των προσβολών
κατά της ελεύθερης άσκησης των πολιτικών δικαιωµάτων, κατά
της πολιτειακής εξουσίας, κατά της γενετήσιας ελευθερίας και της
οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής, της εγκληµατι-
κής οργάνωσης, των τροµοκρατικών πράξεων, της παραχάραξης,
της κιβδηλείας, της πλαστογραφίας, της απιστίας περί την υπη-
ρεσία, της παραβίασης του απορρήτου της τηλεφωνικής επικοι-
νωνίας και της προφορικής συνοµιλίας, της κλοπής, της
υπεξαίρεσης, της εκβίασης, της απάτης, της απιστίας, της δωρο-
δοκίας ή της δωροληψίας, της καταπίεσης, των ναρκωτικών, της
ζωοκλοπής, της λαθρεµπορίας και των εγκληµάτων περί όπλων
και εκρηκτικών υλών, ανεξάρτητα αν η καταδίκη αυτή αναγράφε-
ται ή όχι στο ποινικό µητρώο του αιτούντος,

γ) να µην έχει εκτίσει στερητική της ελευθερίας ποινή ανώτερη
των έξι (6) µηνών για έγκληµα που τελέστηκε µε δόλο,

δ) να µην κρατείται προσωρινά ή να µην έχει παραπεµφθεί αµε-
τάκλητα σε δίκη για κακούργηµα ή αδίκηµα της περίπτωσης β’ή
να µην έχει καταδικαστεί έστω και µε οριστική απόφαση για κα-
κούργηµα ή για αδίκηµα της περίπτωσης β’. Το κώλυµα αυτό
ισχύει µέχρι να εκδοθεί αµετάκλητη απαλλακτική απόφαση,

ε) να µην έχει στερηθεί των πολιτικών δικαιωµάτων του, έστω
και αν έχει λήξει ο χρόνος που ορίστηκε για τη στέρησή τους,

στ) να µην τελεί υπό δικαστική συµπαράσταση,
ζ) να µην έχει απολυθεί από δηµόσια υπηρεσία για πειθαρχικό

παράπτωµα σχετικό µε τα αδικήµατα της περίπτωσης β’,
η) να µην είναι κατασκευαστής ή έµπορος όπλων, πυροµαχικών

ή εκρηκτικών υλών.
Αν την άδεια λειτουργίας ζητά Ε.Π.Ε. ή Ι.Κ.Ε., στη σχετική σύµ-

βαση που συνάπτεται µεταξύ του κατόχου της άδειας ίδρυσης και
των παραπάνω εταιρειών υποχρεωτικά τίθεται ο όρος ότι συνυ-
πεύθυνοι για τις υποχρεώσεις των εταιρειών αυτών, που απορρέ-
ουν από την άδεια λειτουργίας, είναι και τα φυσικά πρόσωπα που
κατέχουν τις µετοχές ή τα µερίδιά τους.

4. Για την εξακρίβωση των προϋποθέσεων της παραγράφου 3
απαιτούνται τα εξής δικαιολογητικά:

α) υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 µε θεώ-
ρηση του γνησίου της υπογραφής, µε την οποία ο ενδιαφερόµε-
νος δηλώνει ότι:

αα. δεν στερείται των προϋποθέσεων που αναφέρονται στις πε-
ριπτώσεις ε’, ζ’ και η’της παραγράφου 3, 

ββ. δεν κρατείται προσωρινά ή δεν έχει παραπεµφθεί αµετά-
κλητα σε δίκη ή δεν έχει καταδικαστεί έστω και µε οριστική από-
φαση για κακούργηµα ή για αδίκηµα της περίπτωσης β’της
παραγράφου 3, 

γγ. δεν έχει καταδικαστεί αµετάκλητα σε στερητική της ελευθε-
ρίας ποινή ανώτερη των έξι (6) µηνών για έγκληµα που τελέστηκε
µε δόλο,

β) αντίγραφο Ποινικού Μητρώου για δικαστική χρήση, του
οποίου η ηµεροµηνία έκδοσης δεν απέχει πέραν του τριµήνου από
την ηµεροµηνία υποβολής του (αυτεπάγγελτη αναζήτηση), 

γ) πιστοποιητικό Πρωτοδικείου ότι δεν τελεί υπό δικαστική συµ-
παράσταση, του οποίου η ηµεροµηνία έκδοσης δεν απέχει πέραν
του τριµήνου από την ηµεροµηνία υποβολής του (αυτεπάγγελτη
αναζήτηση).

Άρθρο 7
Υπηρεσία αδειοδότησης υδατοδροµίων

1. Αρµόδια υπηρεσία για την παραλαβή της αίτησης, την προ-
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ώθηση της διαδικασίας και την εισήγηση για την έκδοση της
άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου ή της άδειας λειτουργίας υδατο-
δροµίου ορίζεται το Τµήµα Εναέριων Μεταφορών (Τ.Ε.Μ.) της
Γενικής Γραµµατείας Μεταφορών.

2. Το Τ.Ε.Μ. είναι αρµόδιο ιδίως για:
α) την παραλαβή της αίτησης και των δικαιολογητικών που

αποτελούν τον τεχνικό φάκελο, όπως αναφέρονται στα άρθρα 9,
11 και 13 ανάλογα µε την άδεια υδατοδροµίου,

β) την εξέταση της πληρότητας του τεχνικού φακέλου και τη
συµπλήρωση των αναγκαίων δικαιολογητικών από τον ενδιαφε-
ρόµενο, εφόσον ο φάκελος δεν είναι πλήρης,

γ) τη διαβίβαση αντιγράφου της αίτησης και των δικαιολογη-
τικών, συµπεριλαµβανοµένων των Εγχειριδίων Υδατοδροµίου,
στα συναρµόδια Υπουργεία και στις αρµόδιες υπηρεσίες, όπως
αυτά αναφέρονται στο άρθρο 12, 

δ) τη συγκέντρωση των απαντήσεων των υπηρεσιών και συ-
ναρµόδιων Υπουργείων,

ε) την εισήγηση υπογραφής απόφασης για τη χορήγηση
άδειας στον αιτούντα µε τις προϋποθέσεις του άρθρου 12, 

στ) τον προγραµµατισµό και την πραγµατοποίηση τακτικών και
έκτακτων επιθεωρήσεων των υδατοδροµίων, σύµφωνα µε όσα
προβλέπονται στο άρθρο 14, 

ζ) την ενηµέρωση του ενδιαφεροµένου σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα για το στάδιο στο οποίο βρίσκονται οι σχετικές διαδι-
κασίες και τους λόγους καθυστέρησης ή αδυναµίας παροχής
άδειας.

Άρθρο 8
Τεχνικός φάκελος υδατοδροµίου

1. Ο τεχνικός φάκελος, ανάλογα µε την άδεια υδατοδροµίου
(ίδρυσης ή λειτουργίας) που ζητεί ο ενδιαφερόµενος, περιέχει,
αντίστοιχα, τα κατά τα άρθρα 9 και 11 δικαιολογητικά. 

Ο τεχνικός φάκελος κατατίθεται στο σύνολό του σε ηλεκτρο-
νική µορφή σε δέκα (10) αντίγραφα. Επιπλέον κατατίθεται σε έν-
τυπη µορφή και περιλαµβάνει τα εξής:

α) πλήρη στοιχεία του ενδιαφεροµένου. Αν ο αιτών είναι νοµικό
πρόσωπο, συνυποβάλλεται κατάλογος των εγγράφων νοµιµοποί-
ησής του, όπως το έγγραφο σύστασης, καθώς και το καταστα-
τικό και οι τροποποιήσεις του, µέχρι και την ηµεροµηνία
υποβολής της αίτησης, 

β) αντίγραφο της δήλωσης έναρξης εργασιών ή της δήλωσης
µεταβολής εργασιών επιτηδεύµατος, που έχουν υποβληθεί στην
αρµόδια φορολογική αρχή, µε αντικείµενο την ίδρυση ή τη λει-
τουργία υδατοδροµίου. Εναλλακτικά, µπορεί να υποβάλλεται βε-
βαίωση του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου
(Υπηρεσία µιας στάσης για τη σύσταση εταιριών), στην οποία
αναφέρονται τα στοιχεία, οι εκπρόσωποι και οι δραστηριότητες
της εταιρείας αναφορικά µε την ίδρυση ή τη λειτουργία υδατο-
δροµίου,

γ) αποδεικτικό παραβόλου. Για την εξέταση αιτήµατος αδει-
οδότησης υδατοδροµίου καταβάλλεται παράβολο υπέρ του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, που εκ-
δίδεται ύστερα από εισήγηση του Τ.Ε.Μ., µπορεί να καθορίζεται
διαφορετικό ύψος του ανωτέρω παραβόλου ανάλογα µε τον πλη-
θυσµό και την τουριστική ανάπτυξη κάθε περιοχής, 

δ) τα στοιχεία του νόµιµου εκπροσώπου και του αντικλήτου,
εφόσον απαιτείται, 

ε) ναυτικό χάρτη της µεγαλύτερης δυνατής κλίµακας της
Υδρογραφικής Υπηρεσίας του Πολεµικού Ναυτικού (Υ.Υ.Π.Ν.),
επί του οποίου πρέπει να αποτυπώνονται ευδιάκριτα η υδάτινη
επιφάνεια την οποία επιθυµεί να χρησιµοποιήσει ως υδατοδρόµιο
ο αιτών, η περιοχή ελιγµών του υδατοδροµίου, τα σηµεία πρόσ-
δεσης των αεροσκαφών, εναλλακτικές γεωγραφικές θέσεις (γε-
ωγραφικά στίγµατα) και τα σχετικά αποσπάσµατα από τον
«Πλοηγό Ελληνικών Ακτών», έκδοσης της Υ.Υ.Π.Ν. για την αιτού-
µενη περιοχή. Υποβάλλεται σε έντεκα (11) αντίτυπα. Αντίστοιχοι
χάρτες υποβάλλονται σε επτά (7) αντίτυπα για υδατοδρόµιο επί
λίµνης, 

στ) χάρτες σε πέντε (5) αντίτυπα,της Γεωγραφικής Υπηρεσίας

Στρατού (Γ.Υ.Σ.) κλίµακας 1:5.000 και 1:50.000, επί των οποίων
πρέπει να αποτυπώνεται η περιοχή ελιγµών του υδατοδροµίου
και τα σηµεία πρόσδεσης των αεροσκαφών, καθώς και η περιοχή
γύρω από αυτήν σε ακτίνα 2.500 µέτρων µε ισοϋψείς. Κάθε ανα-
φορά στις (γεωγραφικές) συντεταγµένες της περιοχής ελιγµών
πρέπει να γίνεται στο σύστηµα W.G.S.-84.,

ζ) οριζοντιογραφία σε έξι (6) αντίτυπα του χώρου του υδατο-
δροµίου κατάλληλης κλίµακας, τουλάχιστον 1:500, ώστε να απο-
τυπώνονται ευκρινώς οι κτηριακές υποδοµές και οι λιµενικές
εγκαταστάσεις, υφιστάµενων και προτεινόµενων νέων έργων, η
περίφραξη υδατοδροµίου, καθώς και οι θέσεις ελλιµενισµού των
αεροσκαφών. Επίσης επί του σχεδίου απεικονίζεται το διά-
γραµµα ροής επιβατών, αποσκευών και φορτίου κατά την είσοδό
τους στο υδατοδρόµιο έως την επιβίβασή τους και κατά την απο-
βίβασή τους έως την έξοδό τους από το υδατοδρόµιο, 

η) κάτοψη κατάλληλης κλίµακας των υποδοµών του υδατοδρο-
µίου στην οποία αποτυπώνονται οι χώροι αναµονής επιβατών,
ελέγχου διαβατηρίων ή εγγράφων ταυτοπροσωπίας, ελέγχου
επιβατών, χειραποσκευών και παράδοσης αποσκευών και γενικά
κάθε χώρος που προορίζεται για τη διακίνηση των επιβατών,
αποσκευών και φορτίου κατά την αναχώρηση και την άφιξή τους.
Επιπλέον, επί του σχεδίου θα προβάλλονται ο εξοπλισµός ασφα-
λείας για τον έλεγχο επιβατών, χειραποσκευών, αποσκευών ή
φορτίου µε σχετική περιγραφή του. Υποβάλλεται σε έξι (6) αντί-
τυπα. Επίσης, υποβάλλεται υπεύθυνη δήλωση αρµόδιου µηχανι-
κού στην οποία περιγράφεται αναλυτικά η νοµιµότητα των
κτηριακών υποδοµών και εγκαταστάσεων του υδατοδροµίου και
η οποία συνοδεύεται από αντίγραφα των σχετικών διοικητικών
πράξεων και εγκρίσεων. Οι παραπάνω δηλώσεις ελέγχονται δειγ-
µατοληπτικά, µετά από σχετική διαβίβαση αιτήµατος της Επιτρο-
πής Υδατοδροµίων στην αρµόδια υπηρεσία.Σε περίπτωση
εγκατάστασης που βρίσκεται σε ή είναι όµορο µε περιοχή στην
οποία απαιτείται ειδική έγκριση, όπως έγκριση της αρχαιολογι-
κής υπηρεσίας ή του συµβουλίου αρχιτεκτονικής, υποβάλλεται,
επιπλέον, και η σχετική έγκριση, 

θ) απόφαση του φορέα διοίκησης, λειτουργίας και εκµετάλ-
λευσης του λιµένα σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 24 του
ν. 2971/2001 ή του αρµόδιου οργάνου για παραχώρηση χρήσης
χώρου ως υδατοδροµίου εντός της ζώνης λιµένα ή αντίστοιχη
απόφαση του αρµόδιου οργάνου για παραχώρηση χρήσης
χώρου αιγιαλού ή και συνεχόµενου ή παρακείµενου του αιγιαλού
θαλάσσιου χώρου εκτός ζώνης λιµένα ή όχθης ή και συνεχόµε-
νης της όχθης παρόχθιας ζώνης λίµνης, εφόσον απαιτείται πα-
ραχώρηση. Η παραχώρηση του δικαιώµατος χρήσης αιγιαλού,
παραλίας, συνεχόµενου ή παρακείµενου θαλάσσιου χώρου ή του
πυθµένα, καθώς η παραχώρηση όχθης ή και συνεχόµενης της
όχθης παρόχθιας ζώνης λίµνης ή του πυθµένα λίµνης για την
ανάπτυξη υδατοδροµίου γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 14 του ν.
2971/2001 σε συνδυασµό µε το άρθρο 31 του ιδίου νόµου σε πε-
ρίπτωση αίτησης στην οποία δηλώνεται η πρόθεση υποβολής αί-
τησης άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου. Η απόφαση του
προηγούµενου εδαφίου ισχύει για ένα (1) έτος και παρατείνεται
επ' αόριστον σε περίπτωση λήψης της άδειας ίδρυσης, ενώ ανα-
καλείται σε περίπτωση απόρριψης της αίτησης. Σε περίπτωση λι-
µνών όπου υπάρχει φορέας διαχείρισης αυτής, η παραχώρηση
του δικαιώµατος χρήσης για τη δηµιουργία υδατοδροµίου γίνε-
ται ως ανωτέρω από το φορέα διαχείρισης της λίµνης,

ι) σε περιοχές στις οποίες υπάρχει καθορισµένη Χερσαία Ζώνη
Λιµένα (Χ.Ζ.Λ.), τοπογραφικό διάγραµµα σε δύο (2) αντίτυπα, οι
συντεταγµένες του οποίου είναι εξαρτηµένες από το Κρατικό Δί-
κτυο (ΕΓΣΑ 87), θεωρηµένο από το φορέα διοίκησης, λειτουρ-
γίας και εκµετάλλευσης λιµένα, στο οποίο αποτυπώνονται: 

αα) οι οριογραµµές αιγιαλού-παραλίας και της Χ.Ζ.Λ., καθώς
και το Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως στο οποίο έχει
δηµοσιευτεί η απόφαση καθορισµού, το οποίο και θα αναγράφε-
ται επ’ αυτού, 

ββ) οι υφιστάµενες λιµενικές εγκαταστάσεις και τα προτεινό-
µενα νέα έργα, 

γγ) η επιφάνεια του προς παραχώρηση χώρου,
δδ) οι θέσεις αγκυροβολίας των πλοίων,εε) οι υφιστάµενες
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χρήσεις και δραστηριότητες του λιµένα, 
ια) πράξη παραχώρησης του χώρου για τη λειτουργία υδατο-

δροµίου προς τον αιτούντα, µε λεπτοµερή περιγραφή των γεω-
γραφικών συντεταγµένων των ορίων του χώρου του
υδατοδροµίου, 

ιβ) επιχειρηµατικό σχέδιο για την ίδρυση, την οργάνωση και τη
λειτουργία του υδατοδροµίου, µε περιγραφή, µεταξύ άλλων, των
επιδιωκόµενων στόχων, των αναγκαίων µέσων, των δυνατοτήτων
ανάπτυξης και των προβλέψεων χρήσης σε ετήσια βάση, του
προσδιορισµού του συνολικού κόστους και του τρόπου χρηµα-
τοδότησης των επιµέρους δράσεων, καθώς και της εκτίµησης
των χρηµατοοικονοµικών ροών σε βάθος τριετίας, υπογεγραµ-
µένο από το νόµιµο εκπρόσωπο του υδατοδροµίου,

ιγ) αποδεικτικό κατάθεσης φακέλου Μελέτης Περιβαλλοντικών
Επιπτώσεων (Μ.Π.Ε.), στο οποίο φαίνεται η αρµόδια περιβαλλον-
τική αρχή και ο αριθµός πρωτοκόλλου παραλαβής ή αντίγραφο
της Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων (Α.Ε.Π.Ο.), αν
το υδατοδρόµιο έχει ήδη αδειοδοτηθεί περιβαλλοντικά. Εάν το
υδατοδρόµιο είναι κατηγορίας Β’και υπόκειται σε Πρότυπες Πε-
ριβαλλοντικές Δεσµεύσεις (Π.Π.Δ.), ακολουθείται η ισχύουσα νο-
µοθεσία για την έγκριση των Π.Π.Δ. ,

ιδ) Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου (Water Aerodrome
Manual), στο οποίο αναφέρονται γενικά η οργανωτική δοµή και
οι διαδικασίες λειτουργίας του υδατοδροµίου. Υποβάλλεται σε
δύο (2) αντίτυπα, σύµφωνα µε το Παράρτηµα Ι,

ιε) Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου (Security Program),
στο οποίο περιγράφονται οι µέθοδοι, οι διαδικασίες, καθώς και
το απαραίτητο προσωπικό και ο εξοπλισµός για την ασφαλή λει-
τουργία του υδατοδροµίου από έκνοµες ενέργειες σύµφωνα µε
το Ε.Π.Α.Π.Α.. Υποβάλλεται σε τέσσερα (4) αντίτυπα, σύµφωνα
µε το Παράρτηµα ΙΙ, 

ιστ) «Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης»
(Emergency Plan), το οποίο περιέχει τους τρόπους δράσης του
φορέα λειτουργίας του υδατοδροµίου σε συνεργασία µε τους
εµπλεκόµενους φορείς για την αντιµετώπιση των έκτακτων κα-
ταστάσεων ανάγκης του υδατοδροµίου. Υποβάλλεται σε τρία (3)
αντίτυπα, σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙΙ,

ιζ) σχέδιο σύµβασης υδατοδροµίου, στην οποία περιλαµβά-
νονται οπωσδήποτε η συµβατική περίοδος, η οποία δεν µπορεί
να είναι µικρότερη των πέντε (5) ετών, η δυνατότητα παράτασης
και τροποποίησής της, οι όροι και οι προϋποθέσεις λειτουργίας
και συντήρησης υποδοµών, το καταβλητέο τίµηµα, οι όροι λύσης
της σύµβασης και οι δεσµεύσεις σε περίπτωση µεταβίβασης της
άδειας ίδρυσης του υδατοδροµίου. 

2. Τα ανωτέρω δικαιολογητικά συντάσσονται στην ελληνική
γλώσσα. Πιστοποιητικά που έχουν εκδοθεί στην αλλοδαπή συ-
νοδεύονται από επίσηµη µετάφραση της Μεταφραστικής Υπη-
ρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών ή από δικηγόρο στην
ελληνική γλώσσα. Αν σε κάποια χώρα δεν εκδίδονται τα δικαιο-
λογητικά που ορίζονται στο παρόν ή αυτά δεν καλύπτουν όλες
τις περιπτώσεις, αντικαθίστανται από υπεύθυνη δήλωση του αι-
τούντος, µε θεώρηση του γνησίου της υπογραφής από δηµόσια
αρχή.

3. Το Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου εγκρίνεται από τον
Διοικητή της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας (Α.Π.Α.) όταν πρόκει-
ται για άδεια λειτουργίας υδατοδροµίου. 

Το Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου εγκρίνεται από τον
Διοικητή της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας µετά τη σύµφωνη
γνώµη του Διευθυντή του Κλάδου Ασφαλείας και Αστυνόµευσης
του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής
(Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ.) ή του Προϊσταµένου του Κλάδου Ασφαλείας του
Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας για θέµατα που εµπλέκον-
ται, ανάλογα µε τη λειτουργία του υδατοδροµίου σε θαλάσσια
περιοχή ή λίµνη αντίστοιχα.

Το Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης εγ-
κρίνεται από τον Διοικητή της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας
ύστερα από τη σύµφωνη γνώµη του Αρχηγού Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ. ή
του Προϊσταµένου του Κλάδου Τάξης του Αρχηγείου της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας για θέµατα που εµπλέκονται, ανάλογα µε τη
λειτουργία του υδατοδροµίου σε θαλάσσια περιοχή ή λίµνη αν-
τίστοιχα, καθώς και του Πυροσβεστικού Σώµατος για θέµατα αρ-

µοδιότητάς του, καθώς και της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας. 

Ο φορέας λειτουργίας υποχρεούται να διατηρεί στο υδατο-
δρόµιο αντίγραφα των εγκεκριµένων Εγχειρίδιων Υδατοδροµίου,
σφραγισµένα από τις αρµόδιες υπηρεσίες της Αρχής Πολιτικής
Αεροπορίας.

Τα Εγχειρίδια Υδατοδροµίου, µετά την έγκρισή τους, τροπο-
ποιούνται µε όµοια πράξη των ανωτέρω αρµόδιων αρχών:

α) λόγω τροποποίησης των διεθνών απαιτήσεων που αφορούν
θέµατα συναφή µε τα υδατοδρόµια,

β) ύστερα από αίτηµα του νόµιµου κατόχου της άδειας λει-
τουργίας το οποίο εξετάζεται και εγκρίνεται ή µη, µέσα σε τρεις
(3) µήνες από την υποβολή του.

γ) λόγω µεταβολής των στοιχείων τους.

Άρθρο 9
Αίτηση για χορήγηση άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου 

1. Για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου ο ενδιαφε-
ρόµενος υποβάλλει αίτηση στο Τ.Ε.Μ.. Η αίτηση συνοδεύεται
από τεχνικό φάκελο, ο οποίος περιέχει σε έντυπη και σε ηλεκτρο-
νική µορφή τα δικαιολογητικά των περιπτώσεων γ’, δ’, ε’, στ’, ζ’,
η’θ’, ι’, ια’, ιγ’, ιδ’, ιε’και ιστ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 8.

2. Στο Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου (Water Aero-
drome Manual) της περίπτωσης ιδ’της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 8 περιγράφονται γενικά η οργανωτική δοµή και οι
διαδικασίες λειτουργίας του υδατοδροµίου σύµφωνα µε το Πα-
ράρτηµα Ι. Για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου απαι-
τείται προέγκριση του Εγχειριδίου Λειτουργίας από την Α.Π.Α.
µε στόχο την επιτάχυνση της οριστικής έγκρισης κατά τη διαδι-
κασία χορήγησης της άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου. 

3. Στο Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου (Security Pro-
gram) της περίπτωσης ιε’της παραγράφου 1 του άρθρου 8 περι-
γράφονται γενικά οι µέθοδοι, οι διαδικασίες το απαραίτητο
προσωπικό και ο εξοπλισµός για την ασφαλή λειτουργία του υδα-
τοδροµίου από έκνοµες ενέργειες σύµφωνα µε το Ε.Π.Α.Π.Α..
Υπόδειγµα του προγράµµατος περιλαµβάνεται στο Παράρτηµα
ΙΙ.

4. Το Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης
(Emergency Plan) της περίπτωσης ιστ’της παραγράφου 1 του
άρθρου 8 περιέχει γενικά τους τρόπους δράσης του φορέα λει-
τουργίας του υδατοδροµίου σε συνεργασία µε τους εµπλεκόµε-
νους φορείς ανά περίπτωση και κατηγορία έκτακτης ανάγκης,
σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙΙ.

Άρθρο 10
Παράβολο 

Το ύψος του παραβόλου της περίπτωσης γ’της παραγράφου
1 του άρθρου 8 ανέρχεται σε δύο χιλιάδες πεντακόσια (2.500)
ευρώ.

Άρθρο 11
Αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας

υδατοδροµίου 

1. Για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου ο ενδια-
φερόµενος υποβάλλει αίτηση στο Τ.Ε.Μ.. Η αίτηση συνοδεύεται
από τεχνικό φάκελο, ο οποίος περιέχει σε έντυπη και σε ηλεκτρο-
νική µορφή τα δικαιολογητικά των περιπτώσεων α’, β’, γ’, ιβ’, ιδ’,
ιε’, ιστ’, ιζ’και της παραγράφου 1 του άρθρου 8, καθώς και την
εγκεκριµένη Α.Ε.Π.Ο. ή τις Π.Π.Δ..

2. Στο Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου (Water Aero-
drome Manual) της περίπτωσης ιδ’της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 8 περιγράφονται αναλυτικά η οργανωτική δοµή και οι
διαδικασίες λειτουργίας του υδατοδροµίου, καθώς και το απαι-
τούµενο προσωπικό σύµφωνα µε το Παράρτηµα Ι. Για τη χορή-
γηση άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου απαιτείται έγκριση του
Εγχειριδίου Λειτουργίας από το Διοικητή της Υπηρεσίας Πολιτι-
κής Αεροπορίας.

3. Στο Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου (Security Pro-
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gram) της περίπτωσης ιε’της παραγραφου 1 του άρθρου 8 περι-
γράφονται αναλυτικά οι µέθοδοι, οι διαδικασίες, το απαραίτητο
προσωπικό και ο εξοπλισµός για την ασφαλή λειτουργία του υδα-
τοδροµίου από έκνοµες ενέργειες σύµφωνα µε το Ε.Π.Α.Π.Α..
Υπόδειγµα του προγράµµατος περιλαµβάνεται στο Παράρτηµα
ΙΙ. Για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου απαιτείται
έγκριση του Προγράµµατος Ασφαλείας, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 3 του άρθρου 8.

4. Το Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης
(Emergency Plan) της περίπτωσης ιστ’της παραγράφου 1 του
άρθρου 8 περιέχει αναλυτικά τους τρόπους δράσης του φορέα
λειτουργίας του υδατοδροµίου σε συνεργασία µε τους εµπλεκό-
µενους φορείς ανά περίπτωση και κατηγορία έκτακτης ανάγκης,
σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙΙ. Για τη χορήγηση άδειας λειτουρ-
γίας υδατοδροµίου απαιτείται έγκριση του Σχεδίου Αντιµετώπι-
σης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης σύµφωνα µε την
παράγραφο 3 του άρθρου 8.

Άρθρο 12
Διαδικασία εξέτασης αιτήσεων - έκδοση αδειών

1. Με την υποβολή της αίτησης και του τεχνικού φακέλου και
µε την προϋπόθεση ότι ο τεχνικός φάκελος είναι πλήρης, το
Τ.Ε.Μ., το οποίο αναλαµβάνει την επικοινωνία µεταξύ των ενδια-
φεροµένων και των υπηρεσιών, ελέγχει τις παρατηρήσεις και τις
χρονικές αποκρίσεις, ενηµερώνει τους αρµοδίους όλων των υπη-
ρεσιών και διαβιβάζει µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες αντί-
γραφο του φακέλου στις εξής δηµόσιες υπηρεσίες:

α) Στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας (Γ.Ε.Ε.Θ.Α.), προκει-
µένου να εξετάσει σε συνεννόηση µε τα Γενικά Επιτελεία (ΓΕ)
των Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων αν η χορήγηση της άδειας
επηρεάζει τις επιχειρησιακές λειτουργίες των Ενόπλων Δυνά-
µεων ή άλλες παραµέτρους της εθνικής άµυνας,

β) στις αρµόδιες Υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής για να εξετά-
σουν, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους, την καταλληλότητα
της θαλάσσιας περιοχής από πλευράς προστασίας του θαλάσ-
σιου περιβάλλοντος, της ασφάλειας και αστυνόµευσης, της
ασφάλειας της ναυσιπλοΐας, καθώς και το Πρόγραµµα Ασφα-
λείας και Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγ-
κης του υδατοδροµίου που έχει υποβληθεί,

γ) στις αρµόδιες Υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Λιµένων
Λιµενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, για να εξετάσουν ζη-
τήµατα παραχώρησης της εκµετάλλευσης χώρων λιµένων,
καθορισµού των λιµενικών ζωνών και συµβατότητας των προτει-
νόµενων έργων ή δραστηριοτήτων µε εγκεκριµένα Γενικά Προ-
γραµµατικά Σχέδια (master plan), αλλά και γενικότερα τη
συµβατότητά τους µε τη λειτουργία του λιµένα. Στην περίπτωση
υδατοδροµίων σε λίµνες, στις αρµόδιες υπηρεσίες διαχείρισης
της όχθης, της παρόχθιας ζώνης και των υδάτων της λίµνης, για
να εξετάσουν ζητήµατα παραχώρησης και συµβατότητας των
προτεινόµενων έργων µε άλλες δραστηριότητες της λίµνης,

δ) στις αρµόδιες Διευθύνσεις Αερολιµένων, Ασφάλειας Πολι-
τικής Αεροπορίας από Έκνοµες Ενέργειες και Κανονιστικής Υπη-
ρεσίας Αεροναυτιλίας της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας (Α.Π.Α.),
για να ορίσουν, µε βάση τις απαιτήσεις (Πρότυπα και Συνιστώ-
µενες Πρακτικές) του Παραρτήµατος 14 του ICAO, Τόµος Ι, κα-
τάλληλα προσαρµοσµένες για να ανταποκρίνονται σε
υδατοδρόµια, τα φυσικά χαρακτηριστικά του διαδρόµου, να χω-
ροθετήσουν το διάδροµο, να ελέγξουν τα επίπεδα απελευθέρω-
σης εµποδίων, να καθορίσουν τις διαδικασίες αντιµετώπισης
έκτακτων καταστάσεων ανάγκης, να διαπιστώσουν ή να ορίσουν
τις ελεγχόµενες περιοχές και τις διαδικασίες ελέγχου ασφαλείας
από έκνοµες ενέργειες, να εξετάσουν τη δυνατότητα διαχείρισης
της κυκλοφορίας των υδροπλάνων στην αιτούµενη περιοχή δη-
µιουργίας υδατοδροµίου, να καθορίσουν τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις εκτέλεσης των πτήσεων, καθώς και να εξετάσουν τα
εγχειρίδια του υδατοδροµίου που έχουν υποβληθεί, δηλαδή το
Εγχειρίδιο Λειτουργίας Υδατοδροµίου (Water Aerodrome Ma-
nual), το Πρόγραµµα Ασφαλείας Υδατοδροµίου (Security Pro-

gram) και το Σχέδιο Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων
Ανάγκης (Emergency Plan),

ε) στις αρµόδιες για θέµατα προστασίας του πολίτη υπηρεσίες
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, για να εξετάσουν: 

αα) την καταλληλότητα της περιοχής από πλευράς τάξης και
ασφάλειας, 

ββ) θέµατα που άπτονται της Συνθήκης του Σένγκεν (Schen-
gen). Ειδικότερα αρµόδια για θέµατα διαβατηριακού ελέγχου
είναι η Διεύθυνση Προστασίας Συνόρων και αρµόδια για θέµατα
του συστήµατος πληροφοριών Σένγκεν είναι η Διεύθυνση Διε-
θνούς Αστυνοµικής Συνεργασίας, 

γγ) το Πρόγραµµα Ασφαλείας (Security Program) και το Σχέδιο
Αντιµετώπισης Έκτακτων Καταστάσεων Ανάγκης (Emergency
Plan) σε περίπτωση υδατοδροµίου σε λίµνη.

2. Οι Υπηρεσίες της παραγράφου 1 µετά την εξέταση του φα-
κέλου για τα θέµατα της αρµοδιότητάς τους και µέσα σε προθε-
σµία σαράντα πέντε (45) εργάσιµων ηµερών: 

α) αποστέλλουν στο Τ.Ε.Μ., αιτιολογηµένη γνωµοδότηση απο-
δοχής ή απόρριψης του φακέλου ή υποδείξεις και περιορισµούς
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους,

β) το Τ.Ε.Μ. διαβιβάζει έγγραφο στον ενδιαφερόµενο σε περί-
πτωση υποδείξεων και περιορισµών από τις υπηρεσίες της παρα-
γράφου 1. Ο ενδιαφερόµενος, για τη συνέχιση της διαδικασίας
οφείλει να προβεί στις απαραίτητες τροποποιήσεις και να επανυ-
ποβάλει στο Τ.Ε.Μ. τα σχετικά δικαιολογητικά του φακέλου τρο-
ποποιηµένα ή συµπληρωµένα σύµφωνα µε τις υποδείξεις και τους
περιορισµούς. Στην περίπτωση αυτή, ακολουθείται εκ νέου η δια-
δικασία και µε την ίδια χρονική προθεσµία της παραγράφου 1
µέχρι την αποστολή της τελικής αιτιολογηµένης γνωµοδότησης
αποδοχής ή απόρριψης του φακέλου.

3. Με την υποβολή της αίτησης και του τεχνικού φακέλου, το
Τ.Ε.Μ. διαβιβάζει µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες αντίγραφο
του φακέλου στην αρµόδια περιβαλλοντική αρχή, µόνο αν το
έργο διαθέτει Α.Ε.Π.Ο., για να ελέγξει τη συµβατότητα των προ-
βλέψεων της σχετικής Α.Ε.Π.Ο. µε το περιεχόµενο του τεχνικού
φακέλου βάσει της θέσης, των υποδοµών και των χαρακτηριστι-
κών του υδατοδροµίου, µέσα σε προθεσµία είκοσι πέντε (25) ερ-
γάσιµων ηµερών. 

4.α) Αν το υδατοδρόµιο δεν έχει ήδη αδειοδοτηθεί περιβαλ-
λοντικά, παράλληλα µε τη διαδικασία αξιολόγησης του φακέλου,
προωθείται και η διαδικασία αξιολόγησης της Μ.Π.Ε. για έκδοση
Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων (Α.Ε.Π.Ο.), αυτο-
τελώς για το υδατοδρόµιο και ανεξάρτητα από το λιµένα, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 4014/2011 και της ΔΙΠΑ/οικ.
37674/2016 απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας (Β’2471), όπως εκάστοτε ισχύει.

β) Για τη λειτουργία υδατοδροµίου σε λιµένα που διαθέτει
Α.Ε.Π.Ο., ο ενδιαφερόµενος, µέσω του φορέα διοίκησης, λει-
τουργίας και εκµετάλλευσης του λιµένα, υποβάλλει αίτηση για
τροποποίηση της Α.Ε.Π.Ο. του λιµένα, για να ενσωµατωθούν σε
αυτήν οι όροι, οι περιορισµοί και οι προϋποθέσεις για την ίδρυση
των εγκαταστάσεων και τη λειτουργία του υδατοδροµίου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 6 του ν. 4014/2011.

γ) Σε κάθε περίπτωση, ο ενδιαφερόµενος οφείλει να ενηµερώ-
νει το Τ.Ε.Μ. και το Τ.Ε.Μ. οφείλει αντίστοιχα να ενηµερώνει την
αρµόδια περιβαλλοντική αρχή για οποιαδήποτε τροποποίηση
των υποδοµών και χαρακτηριστικών του υδατοδροµίου κατά τη
διάρκεια εξέτασης του τεχνικού φακέλου από τις υπηρεσίες της
παραγράφου 1, προκειµένου η αρµόδια περιβαλλοντική αρχή να
εξετάζει τον εκάστοτε επικαιροποιηµένο φάκελο για την περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση του υδατοδροµίου. 

Η περιβαλλοντική αρχή οφείλει να ενηµερώνει το Τ.Ε.Μ. για
οποιαδήποτε τροποποίηση των υποδοµών και των χαρακτηριστι-
κών του υδατοδροµίου, προκειµένου οι συναρµόδιες υπηρεσίες
της παραγράφου 1 να εξετάζουν τον εκάστοτε επικαιροποιηµένο
φάκελο επισηµαίνοντας µε ακρίβεια, πληρότητα και εποπτικό
τρόπο το σύνολο των αλλαγών σε σχέση µε την αρχική αίτηση.

δ) Η έκδοση της Α.Ε.Π.Ο. συνιστά προϋπόθεση της αδειοδό-
τησης και κοινοποιείται στο Τ.Ε.Μ. από την αρµόδια περιβαλλον-
τική αρχή. 

ε) Σε περίπτωση που το έργο ανήκει στην Β κατηγορία και δεν
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είναι περιβαλλοντικά αδειοδοτηµένο, οι Πρότυπες Περιβαλλον-
τικές Δεσµεύσεις (Π.Π.Δ.) ενσωµατώνονται στην άδεια λειτουρ-
γίας του. Εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος,
µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
των συναρµόδιων υπουργών καθορίζονται οι προβλεπόµενες
Π.Π.Δ., καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή τους. Μέχρι την έκδοση απόφασης για τις ΠΠΔ ακο-
λουθείται η διαδικασία του άρθρου 8 του  ν. 4014/2011, όπως
ισχύει. 

5. Με βάση τις αιτιολογηµένες γνωµοδοτήσεις αποδοχής ή
απόρριψης του φακέλου των υπηρεσιών της παραγράφου 1, το
Τ.Ε.Μ. µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες από το πέρας της
προθεσµίας της παραγράφου 2 χορηγεί βεβαίωση αποδοχής του
φακέλου ή απορρίπτει αιτιολογηµένα το φάκελο ενηµερώνοντας
τον ενδιαφερόµενο και την αρµόδια περιβαλλοντική αρχή, στην
περίπτωση που το έργο δεν έχει ήδη αδειοδοτηθεί περιβαλλον-
τικά. Σε περίπτωση απόρριψης, η αρµόδια αρχή διακόπτει την
αξιολόγηση της Μ.Π.Ε. και την επιστρέφει στον ενδιαφερόµενο. 

6. α) Μετά την έκδοση της βεβαίωσης αποδοχής φακέλου για
τη χορήγηση της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου ή άδειας λει-
τουργίας υδατοδροµίου, ο ενδιαφερόµενος υποχρεούται να µε-
ριµνήσει για την ικανοποίηση των απαιτήσεων εξοπλισµού του
άρθρου 16 ώστε το υδατοδρόµιο να είναι έτοιµο προς λειτουργία
και να πληροί τις προϋποθέσεις του παρόντος, και ενηµερώνει
εγγράφως το Τ.Ε.Μ. για τα ανωτέρω. Το Τ.Ε.Μ. ειδοποιεί την Επι-
τροπή Υδατοδροµίων του άρθρου 14, η οποία προβαίνει σε επι-
θεώρηση του υδατοδροµίου µέσα σε είκοσι (20) εργάσιµες
ηµέρες.

β) Αν διαπιστωθεί µε την επιθεώρηση ότι:
αα) το υδατοδρόµιο πληροί όλες τις νόµιµες προϋποθέσεις, η

Επιτροπή αποστέλλει το πόρισµά της στο Τ.Ε.Μ.. Εφόσον το
υδατοδρόµιο έχει αδειοδοτηθεί σύµφωνα µε την περιβαλλοντική
νοµοθεσία, το Τ.Ε.Μ. εισηγείται µέσα σε επτά (7) εργάσιµες ηµέ-
ρες από τη λήψη του πορίσµατος για την έκδοση απόφασης
άδειας υδατοδροµίου της παραγράφου 1 του άρθρου 7, 

ββ) το υδατοδρόµιο δεν πληροί τις νόµιµες προϋποθέσεις, η
Επιτροπή αποστέλλει το πόρισµά της στο Τ.Ε.Μ., το οποίο εκδί-
δει χωρίς καθυστέρηση αιτιολογηµένη αρνητική διοικητική
πράξη.

γ) Ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει νέα επιθεώρηση µετά
την ολοκλήρωση διορθωτικών παρεµβάσεων επί των ευρηµάτων
της αρνητικής διοικητικής πράξης. Κατά την κατάθεση αίτησης
διεξαγωγής νέας επιθεώρησης και για το παραδεκτό αυτής, κα-
ταβάλλεται ποσό παραβόλου στο λογαριασµό του άρθρου 8
υπέρ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών το ύψος του
οποίου ανέρχεται σε πεντακόσια (500) ευρώ. Με την υποβολή
του αιτήµατος, υποβάλλεται και το αποδεικτικό καταβολής του
παραβόλου. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Υποδοµών και Μεταφορών, µπορεί να τροποποιείται το ανωτέρω
ύψος του παραβόλου.

7. Κατά την επιθεώρηση και ανάλογα µε το είδος της άδειας
υδατοδροµίου ελέγχεται ιδίως:

α) η τήρηση των Εγχειριδίων Υδατοδροµίου που προβλέπονται
στο άρθρο 8, όπως αυτά αναφέρονται και έχουν προεγκριθεί ή
εγκριθεί ανάλογα µε την άδεια στο άρθρο 9 ή 11, 

β) η υποδοµή σε εγκαταστάσεις, 
γ) η ύπαρξη και άρτια λειτουργική κατάσταση του εξοπλισµού

που προβλέπεται στο άρθρο 16, συµπεριλαµβανοµένου του εξο-
πλισµού ασφαλείας από έκνοµες ενέργειες για τη διασφάλιση
της εφαρµογής των προβλεπόµενων διαδικασιών ασφαλείας που
περιγράφονται στο Πρόγραµµα Ασφαλείας του υδατοδροµίου,

δ) η αρτιότητα των εγκαταστάσεων που απαιτούνται για την
ασφάλεια και τη λειτουργικότητά τους.

8. Μετά την αποστολή στο Τ.Ε.Μ. θετικού πορίσµατος της επι-
τροπής για ίδρυση ή και λειτουργία του υδατοδροµίου και εφό-
σον αυτό έχει αδειοδοτηθεί περιβαλλοντικά, το Τ.Ε.Μ. εισηγείται
µέσα σε προθεσµία επτά (7) εργάσιµων ηµερών την απόφαση
της παραγράφου1 του άρθρου 7 για έκδοση άδειας.

Μετά την έκδοση της απόφασης της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 7 (άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου) επιτρέπεται η έναρξη
πτήσεων από και προς το αδειοδοτηθέν υδατοδρόµιο. Ο φορέας

λειτουργίας ενηµερώνει το Τ.Ε.Μ. δεκαπέντε (15) τουλάχιστον
ηµέρες πριν από την έναρξη πτήσεων.

9. Αρµόδιοι υπάλληλοι οι οποίοι παραβιάζουν τις προθεσµίες
των παραγράφων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 8, ελέγχονται πειθαρχικά. Η
µη έγκαιρη διεκπεραίωση µέσα στις παραπάνω προθεσµίες, συ-
νιστά αυτοτελές πειθαρχικό παράπτωµα κατά των υπαίτιων προ-
ϊσταµένων και υπαλλήλων, το οποίο επιφέρει πειθαρχική ποινή
προστίµου ποσού ίσου µε τις αποδοχές δύο (2) µηνών.

Άρθρο 13
Διάρκεια ισχύος άδειας – τροποποίηση 

στοιχείων αδειών

1. Η άδεια ίδρυσης υδατοδροµίου είναι αόριστης διάρκειας.
2. Η άδεια λειτουργίας ανακαλείται, αν για δυόµιση (2,5) συ-

νεχόµενα έτη το υδατοδρόµιο δεν παρουσιάζει πτητικό έργο.
3. Η διάρκεια της άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου καθορί-

ζεται από τη σύµβαση µεταξύ του κατόχου της άδειας ίδρυσης
και εκείνου που, ύστερα από διαγωνιστική διαδικασία, σύµφωνα
µε τους κανόνες ανάθεσης του        ν. 4412/2016 (Α’147) ή του ν.
4413/2016 (Α’148) κατά περίπτωση, η οποία υποχρεωτικά εµπε-
ριέχει τη λειτουργία υδατοδροµίου και όχι µόνο τη µίσθωση
χώρου, λαµβάνει την άδεια λειτουργίας, όπως αναφέρεται στην
προκήρυξη. Δεν µπορεί να ορίζεται διάρκεια µικρότερη των
πέντε (5) ετών.

4. Ανεξάρτητα από τη διάρκεια ισχύος της άδειας, ο ενδιαφε-
ρόµενος δεν απαλλάσσεται από την υποχρέωση αµελλητί ανα-
νέωσης επιµέρους πιστοποιητικών µε µικρότερη χρονική
διάρκεια ισχύος από αυτήν της άδειας υδατοδροµίου, τα οποία
πρέπει πάντα να διατηρούνται σε ισχύ.

5. Για κάθε µεταβολή στο πρόσωπο του δικαιούχου ή για οποι-
αδήποτε τροποποίηση των χαρακτηριστικών του υδατοδροµίου,
συµπεριλαµβανοµένων του εξοπλισµού και των εγχειριδίων υδα-
τοδροµίου, απαιτείται αίτηση προς το Τ.Ε.Μ. και έγκριση από τις
αρµόδιες υπηρεσίες πριν από τη µεταβολή, την υλοποίηση ή την
εφαρµογή τους.

6. Για κάθε αλλαγή της νοµικής µορφής της εταιρείας ή του
φυσικού προσώπου κατόχου άδειας υδατοδροµίου απαιτείται έκ-
δοση νέας άδειας µε την προσκόµιση µόνο των µεταβαλλόµενων
δικαιολογητικών.

7. Κάθε αρµόδια υπηρεσία οφείλει να ενηµερώνει χωρίς καθυ-
στέρηση το Τ.Ε.Μ. για την ανανέωση επιµέρους πιστοποιητικών
και να αποστέλλει τα σχετικά δικαιολογητικά σε περίπτωση τρο-
ποποίησής τους, ώστε να επικαιροποιείται ο τεχνικός φάκελος
της άδειας κάθε υδατοδροµίου.

8. Ο φορέας λειτουργίας, σε περίπτωση παύσης της λειτουρ-
γίας υδατοδροµίου, ενηµερώνει προηγουµένως εγγράφως το
Τ.Ε.Μ. είκοσι πέντε (25) τουλάχιστον εργάσιµες ηµέρες πριν από
την προγραµµατισµένη ηµεροµηνία παύσης της λειτουργίας του
υδατοδροµίου.

Άρθρο 14
Επιτροπή Υδατοδροµίων – επιθεωρήσεις

υδατοδροµίων

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών Επι-
τροπή Υδατοδροµίων, στην οποία µετέχουν:

α) ένας (1) υπάλληλος της Διεύθυνσης Αερολιµένων της Υπη-
ρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, ως πρόεδρος, µε τον αναπληρωτή
του,

β) ένας (1) υπάλληλος της Διεύθυνσης Ασφάλειας Πολιτικής
Αεροπορίας από Έκνοµες Ενέργειες της Α.Π.Α. (ν. 4427/2016,
Α’188), µε τον αναπληρωτή του,

γ) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, µε τον αναπληρωτή του,

δ) ένας (1) αξιωµατικός της Διεύθυνσης Προστασίας Συνόρων,
ε) ένας (1) εκπρόσωπος του Πυροσβεστικού Σώµατος,
στ) ένας (1) εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής

Προστασίας, 
ζ) ένας (1) αξιωµατικός της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης

Αθήνας ή Θεσσαλονίκης ή της αρµόδιας Διεύθυνσης Αστυνο-
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µίας, ως εκπρόσωπος του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη για
ελέγχους της περίπτωσης ε’της παραγράφου 1 του άρθρου 12
για τις επιθεωρήσεις υδατοδροµίων που θα λειτουργήσουν απο-
κλειστικά σε λίµνες, και πέραν των αρµοδιοτήτων του Λιµενικού
Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής (Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ.), µε τον ανα-
πληρωτή του.

Σε περιπτώσεις συναρµοδιότητας για την αδειοδότηση υδατο-
δροµίου σε ζώνη ή περιοχή σηµαντική για την ασφάλεια της
χώρας ή τη δηµόσια ασφάλεια στην Επιτροπή Υδατοδροµίων µπο-
ρεί να συµµετέχει και ένας (1) εκπρόσωπος της Διεύθυνσης Κρα-
τικής Ασφάλειας του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας καθώς
και ένας (1) εκπρόσωπος του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας
και σε επιθεωρήσεις σε θαλάσσιες περιοχές, ύστερα από ενδοϋ-
πηρεσιακή συνεννόηση µε το Λιµενικό Σώµα – Ελληνική Ακτοφυ-
λακή και το Τ.Ε.Μ.,

η) επιτρέπεται η συµµετοχή στην Επιτροπή Υδατοδροµίων και
ενός (1) εκπροσώπου της αρµόδιας µονάδας εναέριας κυκλοφο-
ρίας στην περιοχή ευθύνης της οποίας θα ιδρυθεί το υδατοδρόµιο
ύστερα από εισήγηση της Διεύθυνσης Κανονισµών Αεροναυτιλίας
της Ανεξάρτητης Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας.

Για τη γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής ορίζεται από
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών υπάλληλος του Τ.Ε.Μ..

Η επιτροπή Υδατοδροµίων συγκροτείται µε απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής.

2. α) Έργο της Επιτροπής είναι ο έλεγχος και η επιθεώρηση των
υδατοδροµίων, καθώς και κάθε άλλη αρµοδιότητα όπως αυτή
προκύπτει από τις κείµενες διατάξεις. 

β) Σε περίπτωση νέας επιθεώρησης κατά την περίπτωση γ’της
παραγράφου 6 του άρθρου 12, καθώς και οποιασδήποτε εκ νέου
επιθεώρησης ύστερα από διεξαγωγή έκτακτης ή τακτικής επιθε-
ώρησης κατά την οποία διαπιστώθηκε µη συµµόρφωση όρων και
προϋποθέσεων λειτουργίας περιορισµένης κλίµακας, στην επι-
τροπή µπορεί να συµµετέχουν µόνο τα µέλη αυτής που λόγω της
ειδικότητάς τους θα διαπιστώσουν την ολοκλήρωση των διορθω-
τικών παρεµβάσεων. Τα µέλη αυτά καθορίζονται µε οµόφωνη από-
φαση όλων των µελών της Επιτροπής στο πόρισµα της αρχικής
επιθεώρησης και σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί να είναι λιγότερα
από τρία (3). 

3. Με απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη, Υποδο-
µών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ρυθ-
µίζεται επιπλέον κάθε θέµα σχετικό µε τη λειτουργία, τη
συγκρότηση, τη θητεία και τις αρµοδιότητες της Επιτροπής, την
αναπλήρωση των µελών της, τον τρόπο διενέργειας των ελέγχων
και επιθεωρήσεων.

4. Για τη συµµετοχή των µελών στην Επιτροπή Υδατοδροµίων
δεν προβλέπεται πρόσθετη αµοιβή.

5. Τα έξοδα µετακίνησης και διαµονής των µελών της Επιτροπής
βαρύνουν τις υπηρεσίες από τις οποίες προέρχονται για τις απαι-
τούµενες επιθεωρήσεις πριν από την αδειοδότηση και για τις τα-
κτικές επιθεωρήσεις που προβλέπονται, καθώς και αν ο κάτοχος
άδειας υδατοδροµίου ζητεί αλλαγή επί των δικαιολογητικών του
τεχνικού φακέλου του άρθρου 8 ή και του εξοπλισµού του άρθρου
16, για την οποία κρίνεται αναγκαία η διεξαγωγή επιθεώρησης από
τις αρµόδιες υπηρεσίες.

6. Η Επιτροπή Υδατοδροµίων προβαίνει σε τακτικές και έκτα-
κτες επιθεωρήσεις των υδατοδροµίων για διαπίστωση της τήρη-
σης των όρων λειτουργίας και ασφάλειάς τους. Το Τ.Ε.Μ.
καθορίζει τις ηµεροµηνίες των τακτικών επιθεωρήσεων για την
Επιτροπή Υδατοδροµίων, µε κριτήρια επιχειρησιακής σκοπιµότη-
τας και γεωγραφικής αντιπροσωπευτικότητας του δικτύου µετα-
φορών. 

7. Σε κάθε τακτική επιθεώρηση, το Τ.Ε.Μ. οφείλει να ενηµερώνει
το φορέα λειτουργίας ένα (1) τουλάχιστον µήνα πριν από τη µε-
τάβαση της Επιτροπής. Έκτακτη επιθεώρηση γίνεται οποτεδήποτε
χωρίς προηγούµενη προειδοποίηση του φορέα λειτουργίας. 

8. Εκτός από τις επιθεωρήσεις που διενεργεί η Επιτροπή Υδα-
τοδροµίων, η αρµόδια Διεύθυνση Ασφαλείας Πολιτικής Αεροπο-
ρίας από έκνοµες ενέργειες της Α.Π.Α. διατηρεί αυτοτελώς το
δικαίωµα άσκησης δραστηριοτήτων παρακολούθησης της συµ-
µόρφωσης στις απαιτήσεις ασφαλείας στο πλαίσιο όσων προβλέ-

πονται στο Εθνικό Πρόγραµµα Ποιοτικού Ελέγχου της Ασφάλειας
Πολιτικής Αεροπορίας.

9. Ο φορέας λειτουργίας του υδατοδροµίου υποχρεούται να
παρέχει κάθε πληροφορία παρέχοντας ακώλυτη πρόσβαση στις
εγκαταστάσεις και υποδοµές για τη διενέργεια της επιθεώρησης.
Σε περίπτωση παράβασης της υποχρέωσης αυτής, µε απόφαση
του Τ.Ε.Μ., ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής και ακρόαση του
φορέα λειτουργίας, επιβάλλεται πρόστιµο από το πενταπλάσιο
έως το δεκαπλάσιο του ύψους του παραβόλου. Σε περίπτωση
υποτροπής το πρόστιµο διπλασιάζεται.

Άρθρο 15
Μεταβίβαση άδειας - παραχώρηση λειτουργίας

1. α) Ο κάτοχος της άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου µπορεί να
µεταβιβάσει την άδειά του σε άλλο δηµόσιο φορέα. Για κάθε µε-
ταβίβαση άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου σε θαλάσσια περιοχή
απαιτείται κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Εθνικής Άµυνας,
ύστερα από εισήγηση του Τ.Ε.Μ.. Για τη µεταβίβαση άδειας ίδρυ-
σης υδατοδροµίου σε λίµνη, απαιτείται απόφαση αποκλειστικώς
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και Εθνικής Άµυνας. Σε
περίπτωση άδειας ίδρυσης σε Ο.Τ.Α. την απόφαση για τη µεταβί-
βασή της τη συνυπογράφει και ο Υπουργός Εσωτερικών.

β) Με την επιφύλαξη της περίπτωσης δ’ο κάτοχος της άδειας
λειτουργίας υδατοδροµίου µπορεί να µεταβιβάσει την άδειά του
σε φορέα που πληροί τις προϋποθέσεις του άρθρου 6. Για κάθε
µεταβίβαση άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου σε θαλάσσια πε-
ριοχή, απαιτείται κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Με-
ταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ύστερα από
εισήγηση του Τ.Ε.Μ.. Για µεταβίβαση άδειας λειτουργίας υδατο-
δροµίου σε λίµνη, απαιτείται απόφαση αποκλειστικώς του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών.

γ) Η µεταβίβαση της άδειας συντελείται µετά την ολοκλήρωση
της διαδικασίας υποβολής νέας αίτησης παροχής άδειας από τον
ενδιαφερόµενο. Στην αίτηση συµπεριλαµβάνονται τα δικαιολογη-
τικά του τεχνικού φακέλου που τροποποιούνται, καθώς και υπεύ-
θυνη δήλωση του αιτούντα για την τήρηση και µη τροποποίηση
των υπολοίπων δικαιολογητικών του τεχνικού φακέλου που δεν
περιέχονται στην αίτηση. Για την εξέταση της αίτησης ακολουθεί-
ται η διαδικασία του άρθρου 12, για τη διαβίβαση µόνο των τρο-
ποποιούµενων δικαιολογητικών στις αρµόδιες υπηρεσίες. 

δ) Η άδεια λειτουργίας υδατοδροµίου είναι αµεταβίβαστη και
δεν εκχωρείται για οποιαδήποτε αιτία µέσα σε διάστηµα τριών (3)
ετών και πριν από την ολοκλήρωση όλων των εργασιών. Απαγο-
ρεύεται η µεταβίβαση των µετοχών αν ο δικαιούχος της άδειας
λειτουργίας είναι νοµικό πρόσωπο, εκτός από τη µεταβίβαση λόγω
κληρονοµικής διαδοχής. Οι απαγορεύσεις των παραπάνω εδα-
φίων δεν ισχύουν στην περίπτωση που η άδεια λειτουργίας έχει
ληφθεί από δηµόσιο φορέα σύµφωνα µε τις προϊσχύουσες διατά-
ξεις.

2. Ο κάτοχος της άδειας ίδρυσης µπορεί να παραχωρήσει σε
φορέα που δικαιούται να λάβει άδεια ίδρυσης τη διοίκηση, τη δια-
χείριση, τη λειτουργία και την εκµετάλλευση των υποδοµών και
υπηρεσιών του υδατοδροµίου, διατηρώντας ο ίδιος εποπτικό και
ελεγκτικό ρόλο προς το φορέα λειτουργίας του υδατοδροµίου,
όπως θα προβλέπεται από τη σύµβαση παραχώρησης. 

Για κάθε παραχώρηση της διοίκησης, της διαχείρισης, της λει-
τουργίας και της εκµετάλλευσης των υποδοµών και υπηρεσιών
του υδατοδροµίου απαιτείται κοινή απόφαση των Υπουργών Υπο-
δοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
ύστερα από εισήγηση του Τ.Ε.Μ.. Αν οι υποδοµές ανήκουν σε
Ο.Τ.Α. την παραπάνω απόφαση συνυπογράφει και ο Υπουργός
Εσωτερικών. Για παραχώρηση σε λίµνη, απαιτείται απόφαση απο-
κλειστικώς του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.

Για την παραχώρηση της διοίκησης, της διαχείρισης, της λει-
τουργίας και της εκµετάλλευσης των υποδοµών και υπηρεσιών
του υδατοδροµίου απαιτείται η υποβολή αίτησης του κατόχου
άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου ή του κατόχου της άδειας λειτουρ-
γίας για παραχώρηση σε νέο φορέα λειτουργίας και κατάθεση της
σύµβασης παραχώρησης και των απαιτούµενων τροποποιηµένων
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δικαιολογητικών του τεχνικού φακέλου από το νέο φορέα λειτουρ-
γίας. Για την εξέταση της αίτησης ακολουθείται η διαδικασία του
άρθρου 12 για τη διαβίβαση µόνο των τροποποιούµενων δικαιο-
λογητικών στις αρµόδιες υπηρεσίες.

3. Για οποιαδήποτε µεταβίβαση ή παραχώρηση καταβάλλεται
παράβολο υπέρ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, το
ύψος του οποίου ανέρχεται σε δύο χιλιάδες πεντακόσια (2.500)
ευρώ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του
Τ.Ε.Μ., µπορεί να τροποποιείται το ανωτέρω ύψος του παραβό-
λου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να διενεργείται διαγωνιστική διαδικασία για τη λειτουργία ή
για την κατασκευή εγκαταστάσεων και υποδοµών και τη λειτουρ-
γία οµάδας υδατοδροµίων. Η οµάδα περιλαµβάνει υδατοδρόµια
για τα οποία έχει εκδοθεί άδεια ίδρυσης και έχει υλοποιηθεί η κα-
τασκευή εγκαταστάσεών τους µε δαπάνες δηµοσίων φορέων ή
υδατοδροµία για τα οποία έχει εκδοθεί άδεια λειτουργίας στο
όνοµα δηµόσιου φορέα.

Άρθρο 16
Υποχρεώσεις φορέα λειτουργίας υδατοδροµίου

Ο φορέας λειτουργίας υδατοδροµίου υποχρεούται να:
α) εφαρµόζει τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας και να πα-

ρέχει τις υπηρεσίες του υδατοδροµίου µε ίσους όρους σε οποι-
οδήποτε αεροσκάφος,

β) ακολουθεί τις υποδείξεις των αεροπορικών και λιµενικών
αρχών, καθώς και να προβαίνει έγκαιρα στις απαραίτητες ενέρ-
γειες για την αποκατάσταση ευρηµάτων κατά τις επιθεωρήσεις
ασφαλείας,

γ) εφαρµόζει τα Εγχειρίδια Υδατοδροµίου που έχουν εγκριθεί
από την Α.Π.Α., να τα ενηµερώνει και να τα τροποποιεί σύµφωνα
µε τις υποδείξεις των αρµόδιων κατά περίπτωση υπηρεσιών,

δ) εποπτεύει µε κατάλληλα ηλεκτρονικά µέσα (κάµερες) την
υδάτινη περιοχή του υδατοδροµίου και διατηρεί την περιοχή κίνη-
σης των αεροσκαφών ύδατος ελεύθερη από κάθε εµπόδιο. Τα
ηλεκτρονικά µέσα είναι συνδεδεµένα σε πραγµατικό χρόνο µε το
Κέντρο Παρακολούθησης, το οποίο δηµιουργείται µε απόφαση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών στην αρµόδια υπηρεσία
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Στην απόφαση αυτή
ρυθµίζονται οι όροι, τα δικαιώµατα πρόσβασης και άλλων δηµό-
σιων υπηρεσιών, όπως η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας ή το Λι-
µενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή και τα Γενικά Επιτελεία των
Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λει-
τουργία του Κέντρου Παρακολούθησης. Ειδικά, το υδατοδρόµιο
πρέπει να διαπλέεται µε µέριµνα του φορέα λειτουργίας του υδα-
τοδροµίου κάθε φορά τριάντα (30) τουλάχιστον λεπτά της ώρας
πριν από κάθε προσθαλάσσωση ή αποθαλάσσωση για την αποµά-
κρυνση αντικειµένων, εµποδίων, θαλάσσιων µέσων αναψυχής,
λεµβών, σκαφών, πλοίων και κολυµβητών που συνιστούν κίνδυνο
για την κίνηση των αεροσκαφών,

ε) τηρεί και παρέχει στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, στην
αρµόδια λιµενική αρχή και σε άλλες αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες,
ύστερα από έγγραφη πράξη των τελευταίων, λεπτοµερή στοιχεία
αεροπορικής κίνησης, καθώς και αναλυτικά στοιχεία αναφορικά
µε τα εξυπηρετούµενα αεροσκάφη, τα πληρώµατα, τους επιβάτες,
το φορτίο και το ταχυδροµείο. Οι αρµόδιες υπηρεσίες ενηµερώ-
νουν το φορέα λειτουργίας υδατοδροµίου για τα απαιτούµενα έν-
τυπα, τα οποία υποβάλλονται πριν από την έναρξη της πτήσης,
καθώς και για τη διαδικασία υποβολής τους,

στ) διακόπτει τη λειτουργία του υδατοδροµίου και να µην επι-
τρέπει τη χρησιµοποίησή του, αν διαπιστώσει την ύπαρξη κινδύ-
νου για την ασφάλεια των πτήσεων ή αν δεν είναι δυνατή η παροχή
όλων των απαραίτητων υπηρεσιών, µέσων, προσωπικού και εξο-
πλισµού για την ασφαλή λειτουργία του υδατοδροµίου, ενηµερώ-
νοντας αµέσως και µε κάθε πρόσφορο µέσο την Επιτροπή
Διερεύνησης Ατυχηµάτων και Ασφάλειας των Πτήσεων
(Ε.Δ.Α.Α.Π.), τις αρµόδιες υπηρεσίες της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας, την Επιτροπή Αναφοράς Περιστατικών Ασφαλείας
(Ε.Α.Π.Α.) και την αρµόδια λιµενική αρχή για το πρόβληµα ασφα-

λείας που εντοπίστηκε. Το υδατοδρόµιο µπορεί να επαναλειτουρ-
γήσει, αφού διαπιστωθεί η αποδεδειγµένη άρση των προβληµά-
των που επέβαλαν τη διακοπή λειτουργίας του. Για την ανωτέρω
διακοπή λειτουργίας και για την επαναλειτουργία ενηµερώνονται
η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, η Υδρογραφική Υπηρεσία του
Πολεµικού Ναυτικού, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και η αρµόδια λιµενική αρχή για την έκδοση των σχετικών
οδηγιών,

ζ) ενηµερώνει αµέσως και µε κάθε πρόσφορο µέσο την
Ε.Δ.Α.Α.Π., τις αρµόδιες υπηρεσίες της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας, την Ε.Α.Π.Α. και την αρµόδια λιµενική αρχή για κάθε αε-
ροπορικό ατύχηµα ή συµβάν,

η) αποστέλλει στην Υ.Π.Α. τις προβλεπόµενες αεροναυτικές
πληροφορίες για τη δηµοσίευσή τους στο Εγχειρίδιο Αεροναυτι-
κών Πληροφοριών Ελλάδος (A.I.P. - GREECE) και στην Υδρογρα-
φική Υπηρεσία του Πολεµικού Ναυτικού για την έκδοση σχετικής
οδηγίας,

θ) συµµορφώνεται µε τους ισχύοντες περιβαλλοντικούς όρους
ή Π.Π.Δ.,

ι) µεριµνά για τη συντήρηση των εγκαταστάσεων, των υποδο-
µών και του εξοπλισµού ασφαλείας του υδατοδροµίου και των λι-
µενικών εγκαταστάσεων που χρησιµοποιεί, φέροντας ευθύνη για
την καλή κατάσταση και ασφαλή λειτουργία τους,

ια) παρέχει τις υπηρεσίες του εφαρµόζοντας τις διατάξεις της
κείµενης εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας περί ανταγωνισµού,

ιβ) διατηρεί σε καλή κατάσταση και να χρησιµοποιεί τον απαι-
τούµενο εξοπλισµό ως εξής:

αα) σήµα οπτικής αναγνώρισης: το σήµα αυτό σε σχήµα άγκυ-
ρας, διαστάσεων από τέσσερα (4) µέτρα µήκος και δυόµισι (2,5)
µέτρα πλάτος έως δέκα (10) µέτρα µήκος και έξι (6) µέτρα πλάτος,
απαιτείται να είναι τοποθετηµένο σε κατάλληλη περιοχή στο έδα-
φος ή άλλη επίπεδη επιφάνεια, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, ώστε να είναι εύκολα ορατό
από αέρος,

ββ) φανό ειδοποίησης αεροπορικής δραστηριότητας: τήλε -
ενεργοποιούµενος φανός ο οποίος είναι διαθέσιµος προς χρήση
πριν από κάθε προσθαλάσσωση ή αποθαλάσσωση αεροσκάφους,
προς ειδοποίηση παρακείµενων πλωτών µέσων για έναρξη αερο-
πορικής δραστηριότητας (άφιξη ή αναχώρηση αεροσκάφους). Ο
φανός πρέπει να είναι τοποθετηµένος σε τέτοια θέση στο χώρο
του υδατοδροµίου σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της Α.Π.Α. και της
λιµενικής αρχής ώστε να είναι εύκολα ορατός,

γγ) ανεµούριο ή σηµείο «Τ»: ανεµούριο κατάλληλων διαστά-
σεων, το οποίο πρέπει να είναι τοποθετηµένο σε τέτοια θέση στο
χώρο του υδατοδροµίου σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της Υπηρε-
σίας Πολιτικής Αεροπορίας και της λιµενικής αρχής, ώστε να είναι
εύκολα ορατό, ακόµα και σε περίπτωση µειωµένης ορατότητας.
Αντί για ανεµούριο είναι δυνατόν να τοποθετηθεί ένας ανεµοδεί-
κτης σε σχήµα «Τ»,

δδ) σηµεία πρόσδεσης: αρµοδίως και προσηκόντως πιστοποι-
ηµένα σηµεία για την πρόσδεση των αεροσκαφών ύδατος (δέ-
στρες) επί της πλωτής προβλήτας αποβίβασης -επιβίβασης
επιβατών, ως προς τη σταθερότητά τους και την αντοχή τους σε
σχέση µε τη χρήση για την οποία προορίζονται, λαµβάνοντας
υπόψη τις δυσµενέστερες των καιρικών συνθηκών που συνήθως
επικρατούν στη συγκεκριµένη περιοχή,

εε) σωσίβια άµεσης χρήσης: παραπλεύρως του σηµείου πρόσ-
δεσης και παραµονής του αεροσκάφους απαιτείται η ύπαρξη σε
κατάλληλη θέση τριών (3) κυκλικών σωσιβίων µη φουσκωτού
τύπου, µε σχοινί πρόσδεσης µήκους τριάντα (30) µέτρων, έτοιµων
για χρήση οποιαδήποτε στιγµή,

στστ) σκάφος υπηρεσίας: η ύπαρξη και διαρκής διαθεσιµότητα
ταχύπλοου σκάφους ολικού µήκους έξι (6) τουλάχιστον µέτρων
µε εξωλέµβια µηχανή, επαρκούς ιπποδύναµης ώστε να διαθέτει
ικανή ταχύτητα πλεύσης για τη διασφάλιση του αναφερόµενου µέ-
γιστου χρόνου απόκρισης 15 λεπτών σε οποιοδήποτε σηµείο της
περιοχής κίνησης, εφοδιασµένου µε τις προβλεπόµενες άδειες και
εξοπλισµό, έτοιµο προς χρήση ανά πάσα στιγµή.

Επιπλέον των ανωτέρω, το σκάφος υπηρεσίας πρέπει να δια-
θέτει και επαρκή εξοπλισµό διάσωσης για το σύνολο των επιβαι-
νόντων ατόµων του υδροπλάνου, ως εξής:
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i) φορητή αυτόµατα αναδιπλούµενη σχεδία 12 ατόµων,
ii) αναπνευστικές συσκευές (10 τεµάχια κατ’ ελάχιστον),
iii) ισοθερµικές κουβέρτες για παροχή πρώτων βοηθειών (24 τε-

µάχια),
iv)πυροσβεστήρες αφρού 6 κιλών φορητούς (2 τεµάχια),
v) κυκλικά σωσίβια (4 τεµάχια),
ζζ) φορητά µέσα πυρόσβεσης: δίπλα ακριβώς από το σηµείο

στάθµευσης του αεροσκάφους ύδατος πρέπει να υπάρχουν πυ-
ροσβεστήρες χειρός εγκεκριµένου τύπου, κατάλληλοι για χρήση
σε πυρκαγιά υγρών καυσίµων και ηλεκτρολογικού υλικού, τρεις
(3) τουλάχιστον ανά κατηγορία, χωρητικότητας δώδεκα (12) του-
λάχιστον κιλών ξηράς κόνεως για τα υγρά καύσιµα και έξι (6) κιλών
διοξειδίου του άνθρακα (CO2) ή δώδεκα (12) κιλών κόνεως για το
ηλεκτρολογικό υλικό,

ηη) µέσα περιορισµού θαλάσσιας ρύπανσης: πρόσβαση σε κα-
τάλληλα πλωτά φράγµατα, εγκεκριµένου τύπου σύµφωνα µε την
3221/2.1.1999 απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής (Β’76), για τον περιορισµό διαρροής καυσίµου ή λαδιού
στο νερό και, σε κατάλληλα απορροφητικά υλικά αντιµετώπισης
ρύπανσης, εγκεκριµένου τύπου, σύµφωνα µε την 1218.91/1997
κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
Δηµοσίων Έργων, Υγείας και Πρόνοιας και Εµπορικής Ναυτιλίας
(Β’951),

θθ) µαγνητική πύλη (WTMD) για τον έλεγχο ασφαλείας των επι-
βατών και ακτινοσκοπική συσκευή (X-Ray) για έλεγχο ασφάλειας
αποσκευών και χειραποσκευών ή ότι καθορίζεται σχετικά από την
Α.Π.Α. ύστερα από αξιολόγηση επικινδυνότητας σύµφωνα µε όσα
προβλέπονται στο Ε.Π.Α.Π.Α. και ανάλογα µε τον τύπο του υδα-
τοδροµίου.

Άρθρο 17
Όροι εκτέλεσης πτήσεων

Η προσθαλάσσωση και αποθαλάσσωση αεροσκαφών στα υδα-
τοδρόµια επιτρέπεται µε τους εξής όρους:

α) οι πτήσεις πραγµατοποιούνται υπό κανόνες πτήσεως εξ
όψεως (VFR) κατά τη διάρκεια της αεροπορικής ηµέρας και υπό
µετεωρολογικές συνθήκες εξ όψεως (VMC), µε την προϋπόθεση
ότι τα αναχωρούντα αεροσκάφη έχουν υποβάλει το σχέδιο πτήσης
που προβλέπεται από τους κανονισµούς. Αµέσως µετά την προ-
σθαλάσσωση κλείνουν το σχέδιο πτήσης, σύµφωνα µε όσα δια-
λαµβάνονται στο εγχειρίδιο Αεροναυτικών Πληροφοριών
Ελλάδος. Η παροχή εξυπηρέτησης πληροφοριών πτήσης και συ-
νέγερσης από την αποθαλάσσωση του αεροσκάφους µέχρι την
προσθαλάσσωσή του ασκείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας και διέπεται από τη νοµοθεσία
που αφορά την Πολιτική Αεροπορία,

β) αν το υδατοδρόµιο βρίσκεται εντός Τερµατικής Περιοχής
(ΤΜΑ) ή Ζώνης Ελέγχου (CTR) αεροδροµίου της Επικράτειας τότε:

αα) το αεροσκάφος, πριν από την είσοδό του στην Τερµατική
Περιοχή ή Ζώνη Ελέγχου, έρχεται σε επικοινωνία µε τον αρµόδιο
φορέα παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας για την εξασφάλιση
της σχετικής προς τούτο άδειας και τη λήψη πληροφοριών και
οδηγιών για την εντός αυτής πτήση του, 

ββ) πριν από την αναχώρηση του αεροσκάφους λαµβάνει τη
σχετική προς τούτο έγκριση από τον αρµόδιο φορέα παροχής
υπηρεσιών αεροναυτιλίας της αντίστοιχης Τερµατικής Περιοχής
ή Ζώνης Ελέγχου, καθώς και τις σχετικές πληροφορίες για τη δια-
δροµή που πρέπει να ακολουθήσει,

γγ) οι υπηρεσίες ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας είναι υπεύθυνες για την παροχή πληροφο-
ριών πτήσης µόνο σε σχέση µε την υπάρχουσα εντός της Τερµα-
τικής Περιοχής ή Ζώνης Ελέγχου γνωστής εναέριας κυκλοφορίας
και όχι σε σχέση µε τα πλωτά µέσα, τα οποία ενδεχοµένως επιχει-
ρούν στην περιοχή του υδατοδροµίου.

Άρθρο 18
Κίνηση στην επιφάνεια του ύδατος και επικοινωνίες

1. Η κίνηση του αεροσκάφους στην επιφάνεια του ύδατος πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τις διατάξεις των Δ.Κ.Α.Σ. και των κατά

περίπτωση Κανονισµών Λιµένων.
2. Οι τηλεπικοινωνίες µεταξύ του κυβερνήτη του αεροσκάφους

και της αντίστοιχης κατά περίπτωση αρχής ή υπηρεσίας, το προ-
σωπικό της οποίας είναι κατάλληλα εκπαιδευµένο, πραγµατοποι-
ούνται µέσω αµφίδροµης ραδιοτηλεφωνικής ζεύξης
(ναυτιλιακό-αεροπορικές Πολύ Υψηλές Συχνότητες - VHF).

Άρθρο 19
Απαγορεύσεις – περιορισµοί

Στην περιοχή ελιγµών κάθε υδατοδροµίου απαγορεύεται χωρίς
την άδεια της αρµόδιας λιµενικής αρχής σε θαλάσσια περιοχή ή
της αρµόδιας αρχής διαχείρισης υδάτων σε λίµνη η:

α) ναυσιπλοΐα κατά τη διάρκεια της αεροπορικής δραστηριότη-
τας,

β) αγκυροβόληση πλοίων και κάθε είδους πλωτών µέσων κατά
τη διάρκεια της αεροπορικής ηµέρας,

γ) αλιεία και η πόντιση αλιευτικών εργαλείων σε απόσταση µι-
κρότερη των πεντακοσίων (500) µέτρων κατά τη διάρκεια της αε-
ροπορικής ηµέρας,

δ) κολύµβηση και κάθε είδους υποβρύχια δραστηριότητα,
ε) προσθαλάσσωση και η αποθαλάσσωση χωρίς προηγούµενη

έγκριση από την οικεία λιµενική αρχή,
στ) παρενόχληση µε οποιονδήποτε τρόπο ή µέσο, όπως φωτι-

στικά ή οπτικά σήµατα, παρεµβολές ή παρεµβάσεις στις ραδιοσυ-
χνότητες και επικοινωνίες που χρησιµοποιούνται µεταξύ του
αρµόδιου φορέα παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας και των αε-
ροσκαφών, τηλεκατεύθυνση µη επανδρωµένων αεροσκαφών ή
άλλων πτητικών µηχανών και αντικειµένων ή µη επανδρωµένων
πλωτών σκαφών και αντικειµένων, της αποθαλάσσωσης, προσθα-
λάσσωσης και εν γένει της κίνησης και κυκλοφορίας των αερο-
σκαφών, καθώς και της οµαλής λειτουργίας του υδατοδροµίου.

Άρθρο 20
Ασφάλιση

1. Ο φορέας λειτουργίας υποχρεούται πριν από την έναρξη
του πτυτικού του έργου, η οποία διαπιστώνεται µε την έκδοση
σχετικής απόφασης από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, να προσκοµίζει στο Τ.Ε.Μ. βεβαίωση ασφαλιστικής κάλυ-
ψης αναγνωρισµένου φορέα που λειτουργεί νόµιµα στην Ελλάδα
ή στον ΕΟΧ των κινδύνων  από έκνοµες ενέργειες, σύµφωνα µε
τον ΕΚΑΠΑ.

2. O φορέας λειτουργίας υδατοδροµίου υποχρεούται να κα-
λύπτει µε ιδιωτική ασφάλιση αναγνωρισµένου φορέα που λει-
τουργεί νόµιµα στην Ελλάδα ή στον ΕΟΧ τους κινδύνους της
αστικής ευθύνης του ιδίου και των προστηθέντων του για βλάβες
ή ζηµίες σε τρίτους από τη λειτουργία του. Στη βεβαίωση ασφα-
λιστικής κάλυψης αναγράφονται τα ελάχιστα επιµέρους και συ-
νολικά ασφαλιστικά ποσά. Αν φορέας λειτουργίας διαχειρίζεται
περισσότερα από ένα υδατοδρόµια, µπορεί να εκδώσει ένα συ-
νολικό ασφαλιστήριο που να συµπεριλαµβάνει όλα τα υδατοδρό-
µια που παρουσιάζουν πτητικό έργο και να το τροποποιεί, σε
περίπτωση εισαγωγής νέου ή διαγραφής κάποιου από τα ήδη
υπάρχοντα. 

3. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 8 του     ν.
2912/2001 (Α’94), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 2 του
άρθρου 46 του ν. 4146/2013 (Α’90), αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση ατυχήµατος ή σοβαρού συµβάντος συνδεόµε-
νου µε τη χρησιµοποίηση αεροσκάφους ύδατος εντός των ορίων
τοπικής αρµοδιότητας του Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., στην οµάδα διερεύνη-
σης µπορεί να µετέχει και στέλεχος της Ελληνικής Υπηρεσίας
Διερεύνησης Ναυτικών Ατυχηµάτων και Συµβάντων (ΕΛ.Υ.Δ.Ν.Α.)
που έχει συσταθεί µε το ν. 4033/2011 (Α’264), το οποίο ορίζεται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.»

Άρθρο 21
Τιµολόγια υπηρεσιών υδατοδροµίων

Ο φορέας λειτουργίας υδατοδροµίου καθορίζει τα τιµολόγια

124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



των υπηρεσιών που παρέχονται από αυτόν για τις υπηρεσίες εξυ-
πηρέτησης υδροπλάνων και επιβατών.

Ο σχετικός τιµοκατάλογος υπηρεσιών κοινοποιείται στο
Τ.Ε.Μ., στην εποπτική αρχή τελών αερολιµένων της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας στη Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων (Ρ.Α.Λ.), στη
Δηµόσια Αρχή Λιµένων (Δ.Α.Λ.) και στην αρµόδια Διεύθυνση του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Άρθρο 22
Τέλη λειτουργίας υδατοδροµίου

1. Για κάθε επιβάτη που αναχωρεί από υδατοδρόµιο η εταιρεία
υδροπλάνων η οποία πραγµατοποιεί τις πτήσεις καταβάλλει
τέλος υπέρ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ίσο µε το
πέντε τοις εκατό (5%) του καθαρού ναύλου που αντιστοιχεί στο
συγκεκριµένο δροµολόγιο. Το ίδιο ποσό καταβάλλεται για κάθε
επιβάτη και στην περίπτωση ολικής ναύλωσης αεροσκάφους,
ανεξάρτητα από το ποσό που έχει καταβληθεί.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών και
Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής καθορίζον-
ται ο τρόπος και ο χρόνος απόδοσης του τέλους, καθώς και οι
κυρώσεις σε περίπτωση εκπρόθεσµης, ανακριβούς ή µη απόδο-
σης του τέλους.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών θε-
σπίζεται τέλος ανά σκέλος πτήσης, υπέρ του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών και καθορίζονται οι υπόχρεοι απόδοσης
του τέλους, ο τρόπος και ο χρόνος απόδοσής του, οι απαλλαγές
από το τέλος, καθώς και οι κυρώσεις σε περίπτωση εκπρόθε-
σµης, ανακριβούς ή µη απόδοσης του τέλους.  

3. Τα έσοδα από τα τέλη των παραγράφων 1 και 2, καθώς και
από τα παράβολα διατίθενται για την κατασκευή υδατοδροµίων,
τα ηλεκτρονικά συστήµατα, την κάλυψη των εξόδων της Επιτρο-
πής Υδατοδροµίων και τον εξοπλισµό των υπηρεσιών που παρέ-
χουν συνδροµή στη λειτουργία των υδατοδροµίων, καθώς και
την επιδότηση γραµµών υδροπλάνων σε προορισµούς αποµα-
κρυσµένων νησιών ή περιορισµένης επιβατικής κίνησης.

Άρθρο 23
Εκπαίδευση προσωπικού υδατοδροµίου

Το προσωπικό του υδατοδροµίου υποχρεούται να έχει κατάλ-
ληλη εκπαίδευση για να µπορεί να ασκεί µε ασφάλεια τα καθή-
κοντά του, όπως αυτά περιγράφονται στην κείµενη νοµοθεσία
και στα εγχειρίδια του υδατοδροµίου. 

Η εκπαίδευση για το προσωπικό λειτουργίας του υδατοδρο-
µίου παρέχεται από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Η εκ-
παίδευση δύναται να παρέχεται και σε αεροδρόµια εκτός
Αθήνας, µε απόφαση της Α.Π.Α..

Η ύλη της εκπαίδευσης καθορίζεται από την οικεία Διεύθυνση
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας σε συνεννόηση µε τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής.

Άρθρο 24
Εφοδιασµός αεροσκαφών µε καύσιµα

1. Οι προδιαγραφές των εγκαταστάσεων καυσίµων στα υδα-
τοδρόµια, καθώς και οι αντίστοιχες διαδικασίες εφοδιασµού των
αεροσκαφών µε καύσιµα, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, ύστερα από συνεργασία των αρµόδιων υπηρε-
σιών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, της Γενικής Γραµµα-
τείας Λιµένων Λιµενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών Επενδύσεων
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής πολιτικής και της Υπη-
ρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, αφού ληφθούν υπόψη οι κανονι-
σµοί πυρασφάλειας και ανεφοδιασµού αεροσκαφών και οι
σχετικές διατάξεις των κανονισµών λιµένων.

2. Με µέριµνα και δαπάνες του φορέα λειτουργίας του υδατο-
δροµίου, τηρουµένων των κανονισµών πυρασφάλειας και ανεφο-

διασµού αεροσκαφών της Α.Π.Α., καθώς και των κανόνων προ-
στασίας του περιβάλλοντος και των σχετικών διατάξεων των κα-
νονισµών λιµένων, ο εφοδιασµός αεροσκαφών µε καύσιµα
γίνεται:

α) είτε από εγκαταστάσεις καυσίµων στα υδατοδρόµια, 
β) είτε µε κινητά µέσα αποθήκευσης από πιστοποιηµένη εται-

ρεία ανεφοδιασµού αεροσκαφών ή µε ευθύνη του χειριστή κατά
τις κείµενες διατάξεις, όπως ο Δ3/Γ/12041/2861/3.6.2011 Κανο-
νισµός Ανεφοδιασµού αεροσκαφών µε καύσιµα σε αεροδρόµια
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας (Β’1109).

3. Ο εφοδιασµός των αεροσκαφών µε καύσιµα που υπόκεινται
σε Ε.Φ.Κ. και Φ.Π.Α. διέπεται από τις διατάξεις της ενωσιακής,
εθνικής τελωνειακής και περί Φ.Π.Α. νοµοθεσίας. Η τελωνειακή
διαδικασία εφοδιασµού αεροσκαφών µε καύσιµα καθορίζεται
από το ισχύον κανονιστικό πλαίσιο.

Άρθρο 25
Απαγόρευση πτήσεων και ανάκληση

άδειας λειτουργίας υδατοδροµίου

1. Σε περίπτωση παραβίασης των όρων λειτουργίας υδατο-
δροµίου και των θεµάτων αερολιµενικού ελέγχου, ελέγχου ενα-
έριας κυκλοφορίας, ασφάλειας πτήσεων και ασφάλειας
πολιτικής αεροπορίας από έκνοµες ενέργειες, δηµόσιας ασφά-
λειας, τελωνειακού και δασµολογικού ελέγχου και εθνικής άµυ-
νας, καθώς και των άρθρων 6 και 16 µπορεί να επιβάλλεται η
απαγόρευση πτήσεων µε απόφαση του λιµενάρχη ή της αερο-
πορικής αρχής ή του Διοικητή της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπο-
ρίας, ανάλογα µε την αιτία επιβολής της απαγόρευσης πτήσεων,
ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας που διαπιστώνει
την παράβαση ή του Τ.Ε.Μ., ύστερα από εισήγηση της επιτροπής
υδατοδροµίων.

Αν, µέσα σε ένα τρίµηνο από την έναρξη απαγόρευσης πτή-
σεων, δεν έχει εκλείψει ο λόγος που οδήγησε στην απαγόρευση
των πτήσεων, η άδεια υδατοδροµίου ανακαλείται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής σε θαλάσσια περιοχή και µε απόφαση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών σε λίµνη. Η ανάκληση
της άδειας πραγµατοποιείται ύστερα από εισήγηση του Τ.Ε.Μ.
και αφού προηγηθεί ενηµέρωση για µη συµµόρφωση από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες που διαπιστώνουν την παράβαση ή από την
επιτροπή των υδατοδροµίων ύστερα από επιθεώρηση. 

2. Σε περίπτωση παραβίασης όρων που σχετίζονται µε θέµατα
ασφαλείας και παράλληλα µε την απαγόρευση πτήσεων, η άδεια
λειτουργίας ανακαλείται αµέσως µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής σε θαλάσσια περιοχή και µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών σε λίµνη, ύστερα από εισήγηση των
αρµόδιων υπηρεσιών της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας ή
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ή οποιασ-
δήποτε αρµόδιας αρχής η οποία διαπιστώνει την παράβαση.

3. Αν ο κάτοχος της άδειας λειτουργίας επιθυµεί την ανάκλησή
της, η άδεια υδατοδροµίου ανακαλείται, ύστερα από την υπο-
βολή σχετικής έγγραφης αίτησής του προς το Τ.Ε.Μ. µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής σε θαλάσσια περιοχή και µε από-
φαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών σε λίµνη. Για
λίµνες που έχουν υπαχθεί στο δίκτυο Natura 2000, η άδεια ανα-
καλείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μετα-
φορών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Η ανάκληση ισχύει στο
εξής.

4. Σε κάθε περίπτωση ανάκλησης της άδειας υδατοδροµίου
πρέπει να ενηµερώνονται πάραυτα η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας, καθώς και οι εµπλεκόµενες στρατιωτικές, αστυνοµικές,
λιµενικές, πυροσβεστικές ή άλλες αρχές.

5. Σε περίπτωση ανάκλησης της άδειας ίδρυσης υδατοδρο-
µίου αναστέλλεται αυτοδίκαια και η άδεια λειτουργίας του.

6. Οι δηµόσιοι φορείς κάτοχοι άδειας ίδρυσης υδατοδροµίου
µπορούν να ζητήσουν ανάκληση της άδειας ίδρυσης υδατοδρο-
µίου µόνο αν έχει ανακληθεί η άδεια λειτουργίας του υδατοδρο-
µίου.
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Άρθρο 26
Κυρώσεις

Σε περίπτωση παραβίασης της νοµοθεσίας για την αποφυγή
συγκρούσεων στη θάλασσα επιβάλλονται κυρώσεις σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν.δ. 93/1974 (Α’293), που έχει τεθεί σε ισχύ µε το
π.δ. 94/1977 (Α’30).

Σε περίπτωση παραβίασης της νοµοθεσίας για την προστασία
του θαλάσσιου περιβάλλοντος, κυρώσεις επιβάλλονται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του π.δ. 55/1998 (Α’58). 

Άρθρο 27
Υδάτινα πεδία

1. Η περιοχή των υδάτινων πεδίων καθορίζεται από την αρµόδια
Διεύθυνση του Πολεµικού Ναυτικού, ύστερα από αίτηση του εν-
διαφερόµενου φορέα της άδειας λειτουργίας του υδατοδροµίου
που υποβάλλεται µέσω του Τ.Ε.Μ.. Η περιοχή αυτή αποτυπώνεται
στους σχετικούς ναυτικούς χάρτες και σηµαίνεται µε τα κατάλ-
ληλα µέσα µε ευθύνη του φορέα λειτουργίας. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται τα τεχνικά και δια-
δικαστικά θέµατα, ιδίως οι προδιαγραφές και η διαδικασία
ενηµέρωσης των χαρτών, τα µέσα σήµανσης, οι διαδικασίες επι-
κοινωνίας µε τις αρµόδιες αρχές και κάθε άλλο σχετικό µε αυτά
θέµα. 

2. Η χρήση υδάτινων πεδίων επιτρέπεται µε τις εξής προϋποθέ-
σεις:

α) εφόσον τηρούνται απολύτως οι διατάξεις του άρθρου 19 του
ν. 1650/1986 (Α’160) για τις περιοχές που ορίζονται σε αυτό σχε-
τικά µε την προστασία της φύσης και του τοπίου,

β) το αεροσκάφος δεν προέρχεται απευθείας από άλλη χώρα ή
δεν κατευθύνεται απευθείας σε άλλη χώρα,

γ) το αεροσκάφος δεν προέρχεται από άλλο υδάτινο πεδίο
παρά µόνο από αδειοδοτηµένο υδατοδρόµιο ή αεροδρόµιο,

δ) η πτήση να εκτελείται κατά τη διάρκεια της αεροπορικής ηµέ-
ρας,

ε) ο κυβερνήτης του αεροσκάφους έχει ενηµερώσει την αρµό-
δια Λιµενική Αρχή µε οποιοδήποτε πρόσφορο µέσο, δύο (2) του-
λάχιστον ώρες πριν από την άφιξή του, για την πρόθεση
προσέγγισης στην περιοχή δικαιοδοσίας της και η ανωτέρω Λιµε-
νική Αρχή έχει εγκρίνει την ακριβή περιοχή αποθαλάσσωσης/ προ-
σθαλάσσωσης του αεροσκάφους εκ των προκαθορισµένων
υδάτινων πεδίων της παραγράφου 1. Περαιτέρω, ο κυβερνήτης
του αεροσκάφους µε δική του ευθύνη και µέριµνα ενηµερώνεται
εκ των προτέρων από όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες για τις ιδιο-
µορφίες και τους κινδύνους που πιθανόν να υπάρχουν στη θαλάσ-
σια περιοχή, συµµορφούµενος πλήρως µε τους κανονισµούς και
τις διατάξεις ασφαλείας πτήσεων και ναυσιπλοΐας. Για πτήσεις
έκτακτης ανάγκης, όπως αεροδιακοµιδές, πτήσεις πυρόσβεσης ή
απορρύπανσης και πτήσεις πολιτικής προστασίας, η ενηµέρωση
στην αρµόδια λιµενική αρχή µπορεί να γίνει και µε βραχύτερη προ-
θεσµία πρότερης ειδοποίησης, πάντως όµως έγκαιρα, ώστε να
µην υπάρχει κίνδυνος ατυχήµατος,

στ) υπάρχει συνεχής ανοικτή επικοινωνία, µέσω αµφίδροµης ρα-
διοτηλεφωνικής ζεύξης (ναυτιλιακό-αεροπορικές Πολύ Υψηλές
Συχνότητες - Ν/ΗΡ), του κυβερνήτη του αεροσκάφους µε την αρ-
µόδια λιµενική αρχή κατά τη διάρκεια της προσθαλάσσωσης και
αποθαλάσσωσης του αεροσκάφους, ο οποίος υποχρεούται να
συµµορφώνεται µε τις οδηγίες του αρµόδιου λιµενάρχη ή, αν
αυτός απουσιάζει, του αρµόδιου λιµενικού υπαλλήλου υπηρεσίας,

ζ) κατά την προσθαλάσσωση και αποθαλάσσωση του αεροσκά-
φους δεν επιχειρείται πτήση πάνω από ανθρώπινο πληθυσµό,
πλωτά σκάφη και λοιπά πλεούµενα κάτω από το ελάχιστο επιτρε-
πόµενο ύψος των πεντακοσίων (500) ποδών,

η) κατά τη διενέργεια ελιγµών επί της υδάτινης επιφάνειας, το
αεροσκάφος κινείται σε απόσταση ασφαλείας από ανθρώπους,
πλωτά σκάφη και λοιπά πλεούµενα, τηρώντας τις διατάξεις του
Δ.Κ.Α.Σ. και των κατά περίπτωση Κανονισµών Λιµένων,

θ) υφίσταται πλησίον του υδάτινου πεδίου κατάλληλη υποδοµή

ή πλωτό σκάφος για την ασφαλή επιβίβαση και αποβίβαση των
επιβατών του αεροσκάφους. Το πλωτό σκάφος διενεργεί µία (1)
ώρα πριν από την προσθαλάσσωση και την αποθαλάσσωση
έλεγχο ασφάλειας του υδάτινου πεδίου. Με ευθύνη του κυβερ-
νήτη του αεροσκάφους διενεργούνται οι προβλεπόµενες διαδικα-
σίες σχετικά µε τους ελέγχους ασφαλείας επιβατών, αποσκευών
και φορτίου, µε χρήση φορητών συσκευών,

ι) ο κυβερνήτης του αεροσκάφους γνωστοποιεί αµέσως στην
πλησιέστερη υπηρεσία εξυπηρέτησης εναέριας κυκλοφορίας το
κλείσιµο του σχεδίου πτήσης.

3. α) Ο συνολικός αριθµός κινήσεων αεροσκαφών σε υδάτινο
πεδίο δεν µπορεί να υπερβαίνει τα έξι (6) ζεύγη, δηλαδή προσθα-
λάσσωση και αποθαλάσσωση, κατά τη διάρκεια της ίδιας αερο-
πορικής ηµέρας.

β) Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να τροποποιείται ο ανωτέρω αριθµός κινήσεων αεροσκαφών
σε υδάτινο πεδίο. 

4. Ο κυβερνήτης του αεροσκάφους είναι υπεύθυνος για τη λει-
τουργία του αεροσκάφους σε όλες τις φάσεις της πτήσης. Ειδι-
κότερα, ο κυβερνήτης του αεροσκάφους είναι υπεύθυνος για να
διαπιστώσει την καταλληλότητα του υδάτινου πεδίου, υπολογίζον-
τας τη διαθέσιµη απόσταση προσθαλάσσωσης ή αποθαλάσσω-
σης, τις θέσεις και το ύψος εµποδίων στο υδάτινο πεδίο και στις
γειτονικές επιφάνειες, καθώς και να λαµβάνει κάθε πρόνοια για
την προστασία της ανθρώπινης ζωής και περιουσίας.

5. Ο κυβερνήτης του αεροσκάφους είναι υπεύθυνος για την
ασφαλή διακίνηση του αεροσκάφους σε όλες τις φάσεις της πτή-
σης από ή προς υδάτινο πεδίο. Ειδικότερα, ο κυβερνήτης του αε-
ροσκάφους είναι υπεύθυνος για τον έλεγχο των επιβιβαζόµενων
επιβατών, χειραποσκευών ή και αποσκευών τους, καθώς και τον
έλεγχο των χώρων του αεροσκάφους µετά την αποβίβαση των επι-
βατών για τη διαπίστωση της µη ύπαρξης απαγορευµένων αντι-
κειµένων, σύµφωνα µε το Παράρτηµα 4Γ της ΤΟΑ1 του Ε.Π.Α.Π.Α.
και όσα προβλέπονται στο πρόγραµµα ασφάλειας του αεροµετα-
φορέα που έχει εγκριθεί από την Α.Π.Α..

6. Στις ανωτέρω περιπτώσεις προσθαλάσσωσης, αποθαλάσσω-
σης και υδατοδρόµησης αεροσκαφών σε υδάτινα πεδία, ο χειρι-
στής και ο εκµεταλλευόµενος το αεροσκάφος είναι συνυπεύθυνοι
για:

α) την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος, 
β) οποιαδήποτε ζηµιά προκληθεί σε πρόσωπα ή πράγµατα,
γ) παράβαση των όρων και περιορισµών σε θέµατα εναέριας

κυκλοφορίας, ασφάλειας πολιτικής αεροπορίας από έκνοµες
ενέργειες, ασφάλειας πτήσεων, τελωνειακού και δασµολογικού
ελέγχου, δηµόσιας ασφάλειας, εθνικής άµυνας και για κάθε άλλη
µη σύννοµη χρησιµοποίηση του υδάτινου πεδίου, εφαρµοζοµένων
των κυρώσεων του άρθρου 26.

Άρθρο 28
Προσωρινή απαγόρευση λειτουργίας

υδατοδροµίου ή υδάτινου πεδίου

Ο κατά τόπον αρµόδιος Λιµενάρχης µπορεί να απαγορεύσει
χρήση του υδατοδροµίου ή του υδάτινου πεδίου αν, λόγω ιδιαίτε-
ρων και απρόβλεπτων συνθηκών που έχουν προκύψει προσωρι-
νώς, διαπιστώνεται κίνδυνος για τη ναυσιπλοΐα και την αεροπλοΐα
επί ύδατος, για όσο διάστηµα διαρκούν οι συνθήκες αυτές.

Άρθρο 29
Ίδρυση και λειτουργία υδατοδροµίου 

από δηµόσιους φορείς 

Εφόσον δεν έχει υποβληθεί αίτηση από κάποιον άλλο ενδιαφε-
ρόµενο φορέα για την ίδρυση και τη λειτουργία υδατοδροµίου το
Δηµόσιο, όπως εκπροσωπείται από τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µπορεί να ιδρύει και λειτουργεί υδατοδρόµια ή για
το σκοπό αυτό να συστήνει νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου, στα οποία την πλειοψηφία των µετοχών θα κατέχει το Δη-
µόσιο και τα οποία θα διέπονται από τις διατάξεις του ν. 3429/2005
(Α’314).

126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 30
Ηλεκτρονικό Σύστηµα Παρακολούθησης

Αδειών Υδατοδροµίων (Η.Σ.Π.Α.Υ.)

1. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται Ηλε-
κτρονικό Σύστηµα Παρακολούθησης Αδειών Υδατοδροµίου
(Η.Σ.Π.Α.Υ.), το οποίο περιλαµβάνει το σύνολο των πληροφοριών
που αφορούν τη διαδικασία υποβολής αίτησης για έκδοση άδειας,
την ανανέωση ή τροποποίησή της και εν γένει τη συνολική παρα-
κολούθηση κάθε σχετικού εγγράφου υδατοδροµίου τόσο πριν
όσο και µετά την έκδοση της άδειάς του. Με το Η.Σ.Π.Α.Υ. τηρείται
πάντοτε ο πλήρης και επικαιροποιηµένος τεχνικός φάκελος του
υδατοδροµίου.

2. α) Στο ηλεκτρονικό σύστηµα καταχωρίζονται η αίτηση και όλα
τα δικαιολογητικά του τεχνικού φακέλου του υδατοδροµίου, συµ-
περιλαµβανοµένων όλων των εγγράφων κατά τη διαδικασία εξέ-
τασης του φακέλου, σύµφωνα µε το άρθρο 12, έως την έκδοση
της σχετικής απόφασης αδειοδότησης. Με την υποβολή της αίτη-
σης για χορήγηση άδειας υδατοδροµίου καταχωρίζονται στο
Η.Σ.Π.Α.Υ., ιδίως, όλα τα στοιχεία του αιτούµενου άδειας και το
σύνολο των στοιχείων που συνθέτουν τον τεχνικό φάκελο του υδα-
τοδροµίου, σύµφωνα µε το άρθρο 8, όπως τα πλήρη στοιχεία του
αιτούµενου άδειας, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την εξα-
κρίβωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6, τα χαρακτηριστικά
του υδατοδροµίου, ο ναυτικός χάρτης, οι χάρτες της Γεωγραφι-
κής Υπηρεσίας Στρατού, η οριζοντιογραφία του χώρου υδατοδρο-
µίου, η κάτοψη των κτηριακών υποδοµών, το «Εγχειρίδιο
Λειτουργίας», το «Πρόγραµµα Ασφαλείας», το «Σχέδιο Αντιµετώ-
πισης Εκτάκτων Καταστάσεων Ανάγκης», η σύµβαση υδατοδρο-
µίου και η σύµβαση παραχώρησης όπου απαιτείται, τα στοιχεία
που αφορούν τις επιθεωρήσεις της Επιτροπής Υδατοδροµίων και
των µελών της, καθώς και το πόρισµα αυτής. 

β) Μετά την έκδοση της άδειας υδατοδροµίου, στο Η.Σ.Π.Α.Υ.
καταχωρίζεται κάθε µεταβολή στο πρόσωπο του δικαιούχου ή
οποιαδήποτε τροποποίηση των δικαιολογητικών του τεχνικού φα-
κέλου, συµπεριλαµβανοµένων, ιδίως, του εξοπλισµού, των εγχει-
ριδίων υδατοδροµίου, της ανανέωσης της άδειάς του, τις
απαγορεύσεις πτήσεων, τις κυρώσεις ή τις αποφάσεις επιβολής
προστίµου, καθώς και το πόρισµα κάθε τακτικής ή έκτακτης επι-
θεώρησης της Επιτροπής Υδατοδροµίων. Επίσης καταχωρίζεται
η βεβαίωση ασφαλιστικής κάλυψης πριν από την έναρξη του πτη-
τικού έργου.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να προσδιορίζονται, εκτός των όσων αναφέρονται στις περι-
πτώσεις α’και β’, επιπλέον στοιχεία για κάθε αδειοδοτηθέν ή προς
αδειοδότηση υδατοδρόµιο, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
την καταχώριση αυτών στο Η.Σ.Π.Α.Υ..

3.α) Η καταχώριση στοιχείων στο Η.Σ.Π.Α.Υ. γίνεται µε ευθύνη
του ενδιαφεροµένου και της αρµόδιας υπηρεσίας του άρθρου 12. 

β) Η έναρξη της διαδικασίας εξέτασης των αιτήσεων που έχουν
υποβληθεί για άδεια υδατοδροµίου γίνεται µόνο εφόσον έχουν κα-
ταχωρισθεί πλήρως τα δικαιολογητικά του τεχνικού φακέλου, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του Μέρους Α’του παρόντος νόµου. 

4. Το Η.Σ.Π.Α.Υ., για την αποτελεσµατικότερη παρακολούθηση
του φακέλου κάθε υδατοδροµίου, µπορεί να διασυνδέεται λει-
τουργικά µε ηλεκτρονικά µητρώα / συστήµατα άλλων φορέων του
δηµόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όταν είναι διαθέσιµα.
Μέχρι την ενεργοποίηση της δυνατότητας αυτής, το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών δύναται να παραχωρήσει δικαιώµατα
πρόσβασης σε εγκεκριµένους φορείς που υπεισέρχονται στην δια-
δικασία αδειοδότησης, µε σκοπό την παρακολούθηση κα την
άµεση διεκπεραίωση αυτής. Με κοινή απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών και των κατά περίπτωση αρµόδιων
Υπουργών ρυθµίζονται τα ειδικότερα τεχνικά ζητήµατα που αφο-
ρούν την οργάνωση, την υλοποίηση, τη λειτουργία και τη διαχεί-
ριση του Η.Σ.Π.Α.Υ. και συγκεκριµένα οι όροι και οι τεχνικές
λεπτοµέρειες διασύνδεσής του µε άλλες εφαρµογές, οι όροι και
οι προϋποθέσεις ηλεκτρονικής πρόσβασης και χρήσης µέρους ή
του συνόλου των πληροφοριών από δηµόσιες υπηρεσίες, καθώς
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τα ανωτέρω. 

5. α) Το Η.Σ.Π.Α.Υ. τίθεται σε λειτουργία µέσα σε ένα (1) έτος

από τη δηµοσίευση της απόφασης που αναφέρεται στην παρά-
γραφο 4. 

β) Μέσα σε διάστηµα έξι (6) µηνών από την έναρξη λειτουργίας
του Η.Σ.Π.Α.Υ. καταχωρίζονται: 

αα. Κατά προτεραιότητα οι εν εξελίξει αιτήσεις έκδοσης άδειας
υδατοδροµίου,

ββ. τα δικαιολογητικά του επικαιροποιηµένου τεχνικού φακέλου
από τον κάτοχο άδειας για τα ήδη αδειοδοτηµένα υδατοδρόµια,
τα οποία ελέγχονται για την ορθότητά τους από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες,

γγ. οποιαδήποτε νέα στοιχεία ή έγγραφα εκδίδονται από την
έναρξη λειτουργίας του Η.Σ.Π.Α.Υ. για τα ήδη αδειοδοτηµένα υδα-
τοδρόµια.

6. Μέχρι τη θέση σε λειτουργία του Η.Σ.Π.Α.Υ. δεν κωλύεται η
υποβολή και διεκπεραίωση αιτήσεων για τη λήψη αδειών για την
ίδρυση και λειτουργία υδατοδροµίων.

Άρθρο 31
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι κάτοχοι αδειών λειτουργίας υδατοδροµίων, που έχουν χο-
ρηγηθεί µε τις διατάξεις του ν. 4146/2013 (Α’90), µέσα σε έξι (6)
µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος, πρέπει να πληρούν
τις απαιτήσεις του άρθρου 3 για τις υποδοµές και του άρθρου 16
για τον εξοπλισµό και να υποβάλουν τα απαραίτητα τροποποι-
ηµένα δικαιολογητικά στο Τ.Ε.Μ., το οποίο εκδίδει σχετική διαπι-
στωτική πράξη. Σε αντίθετη περίπτωση αναστέλλονται όλες οι
πτήσεις.

2. Επιτρέπεται η εγκατάσταση λυόµενων οικίσκων ως υποδοµή
των υδατοδροµίων. Για την εγκατάστασή τους ακολουθείται η
κοινή διαδικασία αδειοδότησης και λήψης εγκρίσεων.

3. Για όσα υδατοδρόµια έχει υποβληθεί η αίτηση και ο τεχνικός
φάκελος και µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν έχουν εκ-
δοθεί οι τελικές άδειες, µε αίτηση του δηµόσιου φορέα και συναί-
νεση του ιδιωτικού φορέα, εφόσον ο τελευταίος έχει υποβάλει την
αίτηση και τον τεχνικό φάκελο, η άδεια ίδρυσης εκδίδεται στο
όνοµα του δηµόσιου φορέα και οι επιµέρους εγκρίσεις επανεκδί-
δονται στο όνοµα του δηµόσιου φορέα, ενώ η άδεια λειτουργίας
στο όνοµα του φορέα που έχει υποβάλει την αίτηση. Σε αυτήν την
περίπτωση, για την έκδοση της άδειας λειτουργίας στο όνοµα του
ιδιώτη πρέπει να έχει προηγηθεί διαγωνιστική διαδικασία, σύµ-
φωνα µε τους κανόνες ανάθεσης του ν. 4412/2016 (Α’147) ή του
ν. 4413/2016 (Α’148) ή των προϊσχυουσών αυτών διατάξεων κατά
περίπτωση που υποχρεωτικά εµπεριέχει τη λειτουργία υδατοδρο-
µίου και όχι µόνο τη µίσθωση του χώρου.

4. Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, οι µη Δηµόσιοι Φορείς που κατέχουν άδειες λειτουργίας
που έχουν εκδοθεί µε τις προϊσχύουσες διατάξεις και για τις
οποίες έχει προηγηθεί διαγωνιστική διαδικασία, σύµφωνα µε τους
κανόνες ανάθεσης του ν. 4412/2016 ή του ν. 4413/2016 ή των προ-
ϊσχυουσών αυτών διατάξεων, κατά περίπτωση, υποβάλλουν στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δήλωση ότι αποδέχονται τη
µετατροπή της άδειας σε άδεια ίδρυσης στο όνοµα Δηµόσιου
Φορέα, του οποίου προσκοµίζουν σχετική δήλωση αποδοχής, και
σε άδεια λειτουργίας στο όνοµά τους.  Στην περίπτωση αυτή η
άδεια µετατρέπεται εντός τριών (3) µηνών µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Σε διαφορετική περίπτωση
η άδεια ανακαλείται.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται για
υδατοδρόµια που δηµιουργούνται σε λίµνες, µετά την έγκριση των
όρων περιβαλλοντικών επιπτώσεων, οι περιοχές ελιγµών και κίνη-
σης του υδατοδροµίου, καθώς και οι θέσεις των αναγκαίων πλω-
τών και χερσαίων εγκαταστάσεων, ύστερα από µελέτη που
υποβάλλει ο φορέας που ζητά την άδεια ίδρυσης.

Άρθρο 32
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α. τα άρθρα 32 έως και 57 του ν. 4146/2013 (Α’90), 
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β. η παρ. 4 του άρθρου 24 του ν.δ. 714/1970 (Α’238), η οποία
έχει προστεθεί µε την παρ. 1 του άρθρου 2 του      ν. 3333/2005
(Α’91), 

γ. η παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 3333/2005, 
δ. κάθε άλλη διάταξη που αντίκειται στις ρυθµίσεις του Μέ-

ρους Α’του παρόντος. 

ΜEΡΟΣ Β’
ΘΕΜΑΤΑ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 33
Πεδίο εφαρµογής

1. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται σε κάθε περίπτωση αστικής
οδικής µεταφοράς, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2.

2. Οι διατάξεις που περιλαµβάνονται στο παρόν κεφάλαιο δεν
έχουν εφαρµογή:

α) στις υπεραστικές δηµόσιες οδικές µεταφορές επιβατών,
β) στις µεταφορές επιβατών µε τουριστικά ή ιδιωτικής χρήσης

λεωφορεία, οι οποίες δεν προσφέρονται σε συνεχή βάση στο επι-
βατικό κοινό, 

γ) στις κατ’ επάγγελµα µεταφορές επιβατών µε µισθωµένα
οχήµατα εκτός του δικτύου αστικών ή υπεραστικών γραµµών,

δ) στις δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών που
εκτελούνται µέσα στα όρια της Περιφέρειας Αττικής, όπως αυτή
ορίζεται στο ν. 3852/2010 (Α’87), εκτός από τις νήσους, 

ε) στις δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών που
εκτελούνται µέσα στα όρια των Περιφερειακών Ενοτήτων Θεσ-
σαλονίκης, Ρόδου και Κω.

Άρθρο 34
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος ισχύουν οι εξής ορισµοί:
α. «Δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών»: οι µετα-

φορές επιβατών που εκτελούνται µε κατάλληλα λεωφορεία αστι-
κού ή ηµιαστικού τύπου, εντός περιοχών που έχουν
χαρακτηριστεί ως αστικές ή περιλαµβάνουν γραµµές που έχουν
χαρακτηριστεί ως αστικές, ακόµα και αν εκτείνονται πέραν των
αστικών περιοχών.

β. «Δίκτυο δηµόσιων αστικών οδικών µεταφορών»: το σύνολο
των προκαθορισµένων αστικών γραµµών εντός περιοχών που
έχουν χαρακτηριστεί ως αστικές, περιλαµβανοµένων των γραµ-
µών που έχουν χαρακτηριστεί ως αστικές, ακόµα και αν εκτείνον-
ται πέραν των αστικών περιοχών.

γ. «Αστική γραµµή»: η προκαθορισµένη διαδροµή την οποία
ακολουθούν τα λεωφορεία που εκτελούν δηµόσιες αστικές µε-
ταφορές επιβατών και η οποία περιλαµβάνει την αφετηρία, τις
ενδιάµεσες στάσεις και το τέρµα.

Άρθρο 35
Διασφάλιση της συνεχούς παροχής 

αστικών µεταφορών επιβατών

1. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών έχει υποχρέωση να
διασφαλίζει τη συνεχή και οµαλή µεταφορά επιβατών σε όλο το
δίκτυο των δηµόσιων αστικών οδικών µεταφορών επιβατών.

2. Σε περίπτωση διακοπής της παροχής των υπηρεσιών αστι-
κών οδικών µεταφορών επιβατών ή επικείµενου κινδύνου διακο-
πής τους, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών έχει την
αρµοδιότητα να λαµβάνει έκτακτα µέτρα σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 5 του άρθρου 5 του Κανονισµού 1370/2007 (L 35), και τις
διατάξεις του παρόντος.

Άρθρο 36
Δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών

Οι δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών προσφέρον-

ται στο κοινό χωρίς διακρίσεις και σε συνεχή βάση, αποτελούν
Υπηρεσίες Γενικού Οικονοµικού Συµφέροντος (Υ.Γ.Ο.Σ.), σύµ-
φωνα µε το άρθρο 14 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και διέπονται από τις διατάξεις του
Κανονισµού 1370/2007 και του παρόντος.

Άρθρο 37
Δίκτυο αστικών οδικών µεταφορών επιβατών

1. Το δίκτυο των δηµόσιων αστικών οδικών µεταφορών επιβα-
τών εξυπηρετεί τις διαρκείς ανάγκες µετακινήσεων του επιβατι-
κού κοινού µε προγραµµατισµένα δροµολόγια, στα οποία
καθένας έχει πρόσβαση έναντι του καθορισµένου κοµίστρου.

2. Οι αστικές γραµµές οδικών µεταφορών επιβατών που υφί-
στανται πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος διατηρούν το
χαρακτηρισµό τους µέχρις ότου καταργηθούν ή τροποποιηθούν,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

3. Περιοχές οι οποίες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
έχουν χαρακτηριστεί ως αστικές διατηρούν το χαρακτηρισµό
αυτό.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται µε βάση κοινωνικοοικονοµικά κριτήρια οι ανώτατες
τιµές χρέωσης των επιβατών λαµβανοµένης υπόψη της ανάγκης
πρόσβασης στο δίκτυο έναντι εύλογου κοµίστρου.

Άρθρο 38
Αρµόδιες αρχές

1. Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών είναι η αρµόδια
αρχή, σύµφωνα µε την περίπτωση β’του άρθρου 2 του Κανονι-
σµού 1370/2007, η οποία έχει την αρµοδιότητα να επεµβαίνει
στις δηµόσιες αστικές οδικές επιβατικές µεταφορές σε όλη την
επικράτεια, προκειµένου να διασφαλιστεί η προσφορά στο κοινό
δηµόσιων επιβατικών µεταφορών χωρίς διακρίσεις και σε συνεχή
βάση.

2. Οι Δήµοι και αντί των Δήµων, που υπάγονται σε αυτές, οι
περιφέρειες Νοτίου Αιγαίου, Βορείου Αιγαίου και Ιονίων Νήσων,
είναι οι αρµόδιες τοπικές αρχές, σύµφωνα µε την περίπτωση
γ’του άρθρου 2 του Κανονισµού 1370/2007, και έχουν τις εξής
αρµοδιότητες εντός της περιοχής ευθύνης τους:

α) υποβάλλουν προτάσεις στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών σχετικά µε:

αα) τον καθορισµό των αστικών γραµµών λεωφορείων,
ββ) τον καθορισµό εντός των ορίων τους, ολοκληρωµένων δη-

µόσιων επιβατικών µεταφορών, σύµφωνα µε την περίπτωση
ιγ’του άρθρου 2 του ανωτέρω Κανονισµού,

β) προτείνουν στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών την
ανάθεση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας αστικών επιβατικών µε-
ταφορών χωρίς διαγωνισµό, όπου αυτό επιτρέπεται από τον εν
λόγω Κανονισµό και τον παρόντα,

γ) συλλέγουν στοιχεία για τη λειτουργία των αστικών γραµ-
µών, σύµφωνα µε την τυποποίηση και τη συχνότητα που καθορί-
ζεται από την Διεύθυνση Επιβατικών Μεταφορών,

δ) συλλέγουν στοιχεία για τη µεταφορά των µαθητών, σε συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες για την υλοποίηση του έργου της µε-
ταφοράς µαθητών περιφέρειες,

ε) εισηγούνται στην Διεύθυνση Επιβατικών Μεταφορών τρο-
ποποιήσεις στην λειτουργία των αστικών οδικών επιβατικών µε-
ταφορών, καθώς και µέτρα για τη βελτίωση των παρεχόµενων
υπηρεσιών.

3. Οι κατά τον παρόντα νόµο φορείς εκτέλεσης αστικού οδικού
µεταφορικού έργου ενεργούν ως φορείς δηµόσιας υπηρεσίας,
κατά την έννοια της περίπτωσης δ’του άρθρου 2 του Κανονισµού
1370/2007.

Άρθρο 39
Εκτέλεση των δηµόσιων αστικών 

επιβατικών µεταφορών

1. Η εκτέλεση των δηµόσιων αστικών επιβατικών µεταφορών
γίνεται αποκλειστικά από πρόσωπα ή ενώσεις προσώπων που
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εκτελούν κατ’ επάγγελµα οδικές µεταφορές επιβατών µε λεωφο-
ρεία αστικού ή ηµιαστικού τύπου κάθε κατηγορίας, πληρούν τις
τεχνικές προδιαγραφές της νοµοθεσίας και έχουν λάβει σχετική
έγκριση τύπου λεωφορείου από τις αρµόδιες αρχές.

2. Τα ειδικά προσόντα που πρέπει να διαθέτει κάθε φορέας
(νοµικό ή φυσικό πρόσωπο, ιδιωτικού ή δηµόσιου δικαίου) προς
τον οποίο παραχωρείται µε σύµβαση η εκτέλεση υπηρεσιών αστι-
κών οδικών µεταφορών, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο, όσον
αφορά: α) την οικονοµική και χρηµατοοικονοµική επάρκεια και
β) την τεχνική και επαγγελµατική ικανότητα, προκειµένου οι φο-
ρείς αυτοί να είναι σε θέση να εκτελούν συνεχώς το συγκοινω-
νιακό έργο που αναλαµβάνουν, µε ασφάλεια κατά την
κυκλοφορία, ιδίως για τους επιβάτες, µε την αναγκαία ποιότητα
και εν γένει για την εξασφάλιση του ελάχιστου επιπέδου υπηρε-
σιών που απαιτείται για την εκπλήρωση του σχετικού σκοπού δη-
µόσιου ενδιαφέροντος, καθορίζονται σύµφωνα µε το ν.
4412/2016. 

Άρθρο 40
Όροι χορήγησης αποκλειστικών δικαιωµάτων

1. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί να αναθέτει
τις δηµόσιες αστικές οδικές µεταφορές επιβατών χορηγώντας
αποκλειστικό δικαίωµα παροχής των υπηρεσιών αυτών ή και απο-
ζηµίωση, αν αυτό είναι αναγκαίο για την εξασφάλιση της συνε-
χούς προσφοράς δηµόσιων οδικών αστικών µεταφορών
επιβατών στο καθοριζόµενο επίπεδο ελάχιστων απαιτήσεων.

2. Η ανάθεση της παροχής δηµόσιων αστικών µεταφορών επι-
βατών µε χορήγηση αποκλειστικού δικαιώµατος ή και αποζη-
µίωση γίνεται µε τη διενέργεια διαγωνισµού, κατ’ εξαίρεση δε µε
απευθείας ανάθεση, σύµφωνα µε τον Κανονισµό 1370/2007, την
ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία για την ανάθεση συµβάσεων πα-
ραχώρησης, καθώς και τον παρόντα νόµο λαµβανοµένης ιδίως
υπόψη της ανάγκης απρόσκοπτης και συνεχούς προσφοράς δη-
µόσιων οδικών αστικών µεταφορών επιβατών σε µικρούς νησιω-
τικούς δήµους, σύµφωνα µε το ν. 4555/2018          (Α’133), στους
οποίους ο ανάδοχος επιτρέπεται να είναι και ο οικείος Δήµος.

Άρθρο 41
Καθορισµός αστικών γραµµών
οδικών µεταφορών επιβατών

1. Για τον καθορισµό των αστικών γραµµών δηµόσιων οδικών
µεταφορών επιβατών λαµβάνονται υπόψη οι προτάσεις των
δήµων και όλα τα πληθυσµιακά και γεωγραφικά δεδοµένα, οι υφι-
στάµενες οδικές συνδέσεις, οι κοινωνικές και επιβατικές ανάγ-
κες, αλλά και η επιβατική κίνηση, καθώς και τα διαθέσιµα
οικονοµικά στοιχεία.

2. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών ορίζει τα κριτήρια,
τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις για τον καθορισµό των αστι-
κών γραµµών δηµόσιων οδικών µεταφορών επιβατών, καθώς και
των αφετηριών, των δροµολογίων, των ενδιάµεσων στάσεων και
των τερµάτων.

Άρθρο 42
Δικαιώµατα των επιβατών

Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών είναι αρµόδιο για τον
έλεγχο εφαρµογής των διατάξεων του Κανονισµού 181/2011 (L
55) σχετικά µε τα δικαιώµατα των επιβατών αστικών οδικών µε-
ταφορών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

Άρθρο 43
Αναθέτουσα αρχή

Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών προκηρύσσει τους
διαγωνισµούς για τη σύναψη των συµβάσεων παραχώρησης δη-

µόσιων αστικών οδικών µεταφορών επιβατών µε τη χορήγηση
του αποκλειστικού δικαιώµατος εκµετάλλευσης ή και αποζηµίω-
σης και συνάπτει τις σχετικές συµβάσεις µε τους παραχωρησι-
ούχους.

Άρθρο 44
Δηµοσίευση πληροφοριών 

για επικείµενους διαγωνισµούς

1. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών υποχρεούται να
προβαίνει στη δηµοσίευση των πληροφοριών που ορίζει η παρά-
γραφος 2 του άρθρου 7 του Κανονισµού 1370/2007 στην Επί-
σηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα (1) τουλάχιστον
έτος πριν από την προκήρυξη του αντίστοιχου διαγωνισµού.

2. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών δηµοσιοποιεί τις
ίδιες πληροφορίες και µε κάθε άλλο πρόσφορο τρόπο, όπως
ανάρτηση στην ιστοσελίδα του Υπουργείου ή δηµοσιεύσεις στον
τύπο.

Άρθρο 45
Προκήρυξη διαγωνισµών

1. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών προκηρύσσει δια-
γωνισµούς για γεωγραφική περιοχή που περιλαµβάνει αστικές
περιοχές περισσότερων δήµων, όµορων ή µη, της αυτής ή άλλων
Περιφερειών, αν αυτό κρίνεται κατάλληλο για την παροχή υπη-
ρεσιών υψηλής ποιότητας και συγχρόνως για τη βιωσιµότητα του
παραχωρησιούχου, ή αν η παροχή αυτοτελούς συγκοινωνίας στα
πλαίσια κάποιας γεωγραφικής περιοχής κρίνεται ασύµφορη. Ως
κριτήρια για τον καθορισµό της γεωγραφικής περιοχής, που απο-
τελεί αντικείµενο του εκάστοτε προκηρυσσόµενου διαγωνισµού,
λαµβάνονται, ιδίως, τα προεκτιµώµενα προς εκτέλεση χιλιόµε-
τρα, ο απαιτούµενος για την εκτέλεσή τους αριθµός λεωφορείων
και τα ακαθάριστα έσοδα του παραχωρησιούχου, ως και η εξα-
σφάλιση των βέλτιστων δυνατών αστικών συγκοινωνιακών υπη-
ρεσιών προς τους εξυπηρετούµενους πολίτες, η οικονοµική
βιωσιµότητα των επιχειρήσεων και το ελάχιστο δυνατό κόστος
µετακίνησης.

2. Στην προκήρυξη του διαγωνισµού προσδιορίζονται τα όρια
της γεωγραφικής περιοχής που αποτελεί αντικείµενο της σύµ-
βασης παραχώρησης, καθώς και όλες οι καθορισµένες αστικές
γραµµές που αποτελούν το δίκτυο των δηµόσιων αστικών γραµ-
µών αυτής της γεωγραφικής περιοχής. Επίσης, καθορίζονται οι
όροι παρακολούθησης της εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώ-
ρησης, της διαπίστωσης των παραβάσεων και των επιβαλλόµε-
νων µέτρων άρσης των παραβάσεων, τα είδη και ο τρόπος
εκτέλεσης των κυρώσεων, οι όροι και η διαδικασία της επιβολής
κυρώσεων, της υποβολής αντιρρήσεων των ενδιαφεροµένων
κατά των κυρώσεων που έχουν επιβληθεί, η διαδικασία έρευνας
ικανοποίησης των επιβατών και των ποιοτικών παραµέτρων του
προσφερόµενου µεταφορικού έργου.

3. Στο δίκτυο των αστικών γραµµών κάθε γεωγραφικής περιο-
χής περιλαµβάνονται και οι γραµµές που έχουν χαρακτηριστεί
ως αστικές, ακόµα και αν εκτείνονται πέραν των αστικών περιο-
χών.

4. Οι διαγωνιζόµενοι κατά την ηµεροµηνία διενέργειας των δια-
γωνισµών, πρέπει να διαθέτουν: α) τον προβλεπόµενο αριθµό λε-
ωφορείων, β) τα τυπικά και λοιπά ουσιαστικά στοιχεία που
καθορίζονται από τα τεύχη των διαγωνιστικών διαδικασιών, όπως
ενδεικτικά, εµπειρία στην εκτέλεση των αστικών οδικών επιβατι-
κών µεταφορών ως ποσοστό στο ζητούµενο από τον αντίστοιχο
διαγωνισµό έργο, επαρκή στελέχωση για την παροχή των ανατι-
θέµενων υπηρεσιών, υποδοµές και εγκαταστάσεις, εξοπλισµό τη-
λεµατικής σύµφωνα µε το άρθρο 4 του Κανονισµού 1370/2007
ΕΚ.

5. Στις προκηρύξεις των διαγωνισµών αναφέρονται µε σαφή-
νεια και πληρότητα οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στο
διαγωνισµό των ενδιαφερόµενων επιχειρήσεων.

6. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ορί-
ζεται, ανάλογα µε τις γεωγραφικές περιοχές που καλύπτει κάθε
διαγωνιστική διαδικασία, ο ελάχιστος αριθµός εργαζοµένων, ανά
ειδικότητα, που απασχολούνται στον πάροχο  υπηρεσίας αστικής
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µεταφοράς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος και οι οποίοι
πρέπει να µεταφέρονται µε την ίδια εργασιακή σχέση και µε τα
ίδια δικαιώµατα στον ανάδοχο που επιλέγεται, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος.

7. Για κάθε γεωγραφική περιοχή ανακηρύσσεται ένας παρα-
χωρησιούχος.

Άρθρο 46
Παρακολούθηση της εκτέλεσης 
των συµβάσεων παραχώρησης

1. Η παρακολούθηση της εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώ-
ρησης του παρόντος Κεφαλαίου γίνεται από Επιτροπές Παρα-
κολούθησης που συγκροτούνται µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών (µία για κάθε σύµβαση), οι οποίες
αποτελούνται από:

α) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών, ως πρόεδρο µε τον αναπληρωτή του,

β) έναν (1) εκπρόσωπο της Τροχαίας µε τον αναπληρωτή του,
γ) έναν (1) εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος µε

τον αναπληρωτή του,
δ) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων µε τον

αναπληρωτή του και 
ε) έναν (1) υπάλληλο της αρµόδιας Υπηρεσίας Μεταφορών και

Επικοινωνιών της Περιφέρειας µε τον αναπληρωτή του.
Χρέη γραµµατειακής υποστήριξης εκτελεί υπάλληλος του

Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, που ορίζεται µε την
πράξη συγκρότησης.

2. Οι αρµόδιες υπηρεσίες του κατά τόπον αρµόδιου δήµου πα-
ρακολουθούν και ελέγχουν αν ο παραχωρησιούχος συµµορφώ-
νεται µε τις συµβατικές υποχρεώσεις του και µε τις διατάξεις της
κείµενης νοµοθεσίας, διαπιστώνουν παραβάσεις και διαβιβάζουν
σχετικές αναφορές στην Επιτροπή Παρακολούθησης της παρα-
γράφου 1.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ ‘
ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΑΣΤΙΚΩΝ

ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΒΑΤΩΝ 
ΧΩΡΙΣ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟ

Άρθρο 47
Απευθείας ανάθεση ως έκτακτο µέτρο

1. Σε περίπτωση διακοπής των δηµόσιων αστικών οδικών µε-
ταφορών επιβατών ή επικείµενου κινδύνου διακοπής τους σε µία
ή περισσότερες γεωγραφικές περιοχές, ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών µπορεί να λάβει έκτακτα µέτρα για τη διασφά-
λιση της συνέχειας των παρεχόµενων υπηρεσιών, που συνίσταν-
ται είτε στην ανάθεση σε τρίτο του έργου των δηµόσιων αστικών
µεταφορών επιβατών χωρίς την προκήρυξη διαγωνισµού είτε
στην παράταση της διάρκειας της σύµβασης µε τον ανάδοχο
πέραν των προβλεπόµενων ορίων χωρίς τη διενέργεια διαγωνι-
σµού.

2. Η διάρκεια της απευθείας ανάθεσης ή παράτασης της σύµ-
βασης πέραν του συµβατικά προβλεπόµενου χρόνου δεν επιτρέ-
πεται να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη.

3. Αν δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί η κατάσταση µε τα έκτακτα
µέτρα των παραγράφων 1 και 2, µε απόφαση του Υπουργού Υπο-
δοµών και Μεταφορών µπορεί να επιβάλλεται η παροχή δηµό-
σιων αστικών οδικών µεταφορών επιβατών σε φορείς που είναι
σε θέση να ανταποκριθούν εν όλω ή εν µέρει, µε όρους ανάλο-
γους µε αυτούς που ισχύουν για παραχωρησιούχους ή αναδό-
χους παρόµοιων υπηρεσιών, ώστε να διασφαλιστεί κατά το
δυνατόν η συνεχής εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού. Η επι-
βολή της εν λόγω υποχρέωσης δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα
δύο (2) έτη.

Άρθρο 48
Συλλογή στοιχείων και δεδοµένων 

για το σχεδιασµό του δικτύου

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και του
αρµόδιου ανά φορέα Υπουργού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες
και ο τρόπος συλλογής στοιχείων και δεδοµένων που είναι ανα-
γκαία για το σχεδιασµό των αστικών γραµµών, καθώς και οι φο-
ρείς που έχουν υποχρέωση να παρέχουν πληροφορίες και
στοιχεία για τις εκτελούµενες αστικές επιβατικές µεταφορές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 49
Ισχύς διατάξεων για τις αστικές επιβατικές µεταφορές

Μέχρι την ανάληψη, ανά περιοχή, του µεταφορικού έργου
κατά τις διατάξεις του παρόντος, εξακολουθούν να ισχύουν οι
διατάξεις που αφορούν την οργάνωση και τη λειτουργία των δη-
µόσιων αστικών οδικών µεταφορών επιβατών.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 50

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 20 του ν.
4530/2018 (Α’59) η φράση «καταστρατήγηση των διατάξεων του
άρθρου 19» αντικαθίσταται από τη φράση «καταστρατήγηση των
διατάξεων του άρθρου 219 Α του ν. 4512/2018 (Α’5)».

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 87 του ν. 4530/2018 η φράση «του
άρθρου 18 του ν. 2190/1994» αντικαθίσταται από τη φράση «της
παρ. 18 του άρθρου 32 του   ν. 2190/1994».

Άρθρο 51
Ρυθµίσεις θεµάτων Εθνικής Αρχής 

Συντονισµού Πτήσεων

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4233/2014 (Α’22 ) η φράση
«τα Σπάτα» αντικαθίστανται από τη φράση «εντός του νοµού».

2. Το άρθρο 3 του ν. 4233/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Σύνθεση και συγκρότηση της Αρχής

1. Η Αρχή απαρτίζεται από πέντε (5) µέλη, συµπεριλαµβανο-
µένου του Προέδρου και του εκτελεστικού Αντιπροέδρου της, τα
οποία διακρίνονται για την επιστηµονική τους κατάρτιση, την
επαγγελµατική τους ικανότητα, τη γνώση και την εξειδικευµένη
εµπειρία στο επιχειρησιακό έργο της Αρχής ή στο ευρύτερο αε-
ροπορικό αντικείµενο και διαθέτουν εχέγγυα ανεξαρτησίας και
αµεροληψίας.

2. Τα µέλη της Αρχής, συµπεριλαµβανοµένων του Προέδρου
και του Αντιπροέδρου της, διορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών . 

3. Η θητεία των µελών της Αρχής είναι πενταετής. Τα µέλη της
Αρχής δεν επιτρέπεται να επιλέγονται για περισσότερες από δύο
(2) θητείες, διαδοχικές ή µη, ούτε να ανακαλούνται κατά τη διάρ-
κεια της θητείας, µε την επιφύλαξη των διατάξεων των άρθρων
4 και 5 του παρόντος. Σε περίπτωση παραίτησης των 3/5 των
µελών της Αρχής πλην του Προέδρου της ή του Αντιπροέδρου
της, όλες οι εκ του παρόντος νόµου αρµοδιότητες της Αρχής
ασκούνται από τον Πρόεδρο ή τον Αντιπρόεδρό της αντίστοιχα,
από τον χρόνο παραίτησης των µελών µέχρι τoν διορισµό νέων.
Εάν κενωθεί η θέση οποιουδήποτε µέλους της Αρχής κατά τη
διάρκεια της θητείας του, διορίζεται νέο µέλος για το υπόλοιπο
της θητείας του µέλους του οποίου η θέση κενώθηκε. Σε περί-
πτωση ανανέωσης της θητείας µέλους που διορίστηκε για περιο-
ρισµένη θητεία σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, η
ανανέωση χωρεί άπαξ για πλήρη θητεία πέντε (5) ετών.

4. Η θητεία των µελών παρατείνεται µέχρι τον διορισµό νέων,
υπό την επιφύλαξη της παραίτησης των 3/5 των µελών της προ-
ηγούµενης παραγράφου. Ο χρόνος παράτασης της θητείας δεν
µπορεί να υπερβεί τους έξι (6) µήνες. Εάν κάποια από τα µέλη
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της, πλην του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου, για οποιονδήποτε
λόγο εκλείψουν ή αποχωρήσουν, η Αρχή εξακολουθεί να λει-
τουργεί πέραν του εξαµήνου.

5. Η Αρχή συνέρχεται σε πρώτη συνεδρίαση, µέσα σε ένα (1)
µήνα από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της
απόφασης διορισµού των µελών της.

6. Κάθε θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, αναπλήρωση και λει-
τουργία της Αρχής προσδιορίζεται µε τον Κανονισµό Εσωτερικής
Λειτουργίας και Διαχείρισης του άρθρου 8, καθώς και τα οριζό-
µενα στο άρθρο 9.»

3. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 4233/2014 προ-
στίθεται η φράση «του παρόντος νόµου».

4. Στην περίπτωση Α’της παρ. 1 του άρθρου 6 του         ν.
4233/2014 διαγράφεται η φράση «εφάπαξ ή ετησίως».

5. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4233/2014 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής «Το εκάστοτε ύψος των ΤΣΠΠ εξακο-
λουθεί να ισχύει µέχρι την έκδοση νέας απόφασης».

6. Οι περιπτώσεις α’και β’της παρ. 4 του άρθρου 6 του ν.
4233/2014 αντικαθίστανται ως εξής: 

«α) Για τις υπηρεσίες συντονισµού (κατανοµής διαθέσιµου
χρόνου χρήσης) της Αρχής στους Συντονισµένους ελληνικούς
αερολιµένες και στους αεροµεταφορείς, καταβάλλεται ανά
φορέα διαχείρισης αερολιµένα, καθώς και ανά αεροµεταφορέα
τέλος, ύψους 1,60 ευρώ για κάθε προγραµµατισµένη απογείωση
αεροσκάφους και τέλος ύψους 1,60 ευρώ για κάθε προγραµµα-
τισµένη προσγείωση αεροσκάφους. 

β) Για τις υπηρεσίες προγραµµατισµού της Αρχής στους ελ-
ληνικούς αερολιµένες µε ευκολίες προγραµµατισµού και στους
αεροµεταφορείς, καταβάλλεται ανά φορέα διαχείρισης αερολι-
µένα, καθώς και ανά αεροµεταφορέα τέλος, ύψους 1,10 ευρώ
για κάθε προγραµµατισµένη απογείωση αεροσκάφους και τέλος
ύψους 1,10 ευρώ για κάθε προγραµµατισµένη προσγείωση αε-
ροσκάφους.»

7.α) Μετά την παρ. 5 του άρθρου 6 του ν. 4233/2014 προστί-
θεται παράγραφος 6 ως εξής: 

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών , ύστερα από εισήγηση της Αρχής, καθορί-
ζονται τα κριτήρια και το ύψος τυχόν επιβαλλόµενων προστίµων,
τα όργανα, ο τρόπος και η διαδικασία είσπραξης ληξιπρόθεσµων
οφειλών από πληµµελή ή εκπρόθεσµη καταβολή ανταποδοτικών
τελών στην Αρχή. Οι διατάξεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµο-
σίων Εσόδων (ν.δ. 356/1974, Α’90) εφαρµόζονται, για την εί-
σπραξη ληξιπρόθεσµων οφειλών από ανταποδοτικά τέλη υπέρ
της Αρχής. Κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
διαδικασίας του προηγούµενου εδαφίου ρυθµίζεται µε όµοια
απόφαση.» 

β) Οι επόµενες παράγραφοι του ιδίου άρθρου αναριθµούνται
σε 7, 8 και 9 αντίστοιχα.

8. Το άρθρο 7 του ν. 4233/2014 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Η Αρχή, για την κάλυψη τακτικών ή έκτακτων αναγκών της,

µπορεί να συνάπτει συµβάσεις εκτέλεσης έργων, παροχής υπη-
ρεσιών, µελετών και προµηθειών για θέµατα που άπτονται των
σκοπών και της λειτουργίας της, µε νοµικά ή φυσικά πρόσωπα,
επιστήµονες ή τεχνικούς µε ειδικές γνώσεις και εξειδικευµένη
εµπειρία στα θέµατα της Αρχής, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της
κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 8. Για τις συµβάσεις που συνάπτει
η Αρχή µε φυσικά πρόσωπα και η σχετική δαπάνη βαρύνει και
καλύπτεται αποκλειστικά και µόνο από τον προϋπολογισµό της,
δεν ισχύουν οι περιορισµοί του π.δ. 164/2004 όπως εκάστοτε
ισχύουν.» 

9. Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4233/2014 προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Μετά τη δηµοσίευση του Κανονισµού Εσωτερικής Οργάνω-
σης και Λειτουργίας, η Αρχή αποφασίζει για την ανάθεση προ-
µήθειας υπηρεσιών και αγαθών σύµφωνα µε τα οριζόµενα σε
αυτόν, υπό την επιφύλαξη των οριζοµένων στο άρθρο 7».

10.α) Μετά την περίπτωση α’της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν.
4233/2014 προστίθεται περίπτωση β’ως εξής: 

«β) την διαδικασία και τον τρόπο χρέωσης των ΤΣΠΠ, καθώς
και κάθε σχετικό ζήτηµα που δεν ρυθµίζεται µε τον παρόντα
νόµο,» 

β) Οι επόµενες περιπτώσεις αναριθµούνται σε γ’, δ’, ε’και ζ’αν-
τίστοιχα.

11. Η περίπτωση γ’της παρ. 2 του άρθρου 8 του       ν.
4233/2014, που µετά την αναρίθµηση γίνεται δ’, αντικαθίσταται
ως εξής: 

«δ) την εσωτερική διάρθρωση, οργάνωση, στελέχωση και λει-
τουργία των υπηρεσιών της, κάθε θέµα του προσωπικού της και
τυχόν πρόσθετης απασχόλησής του µε αιτιολογηµένη εισήγηση
της Αρχής, καθώς και κάθε θέµα που αφορά τη συµµετοχή της
στα Εθνικά, Ευρωπαϊκά και Διεθνή όργανα.»

12. Η παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 4233/2014 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«1. Ο Πρόεδρος και ο εκτελεστικός Αντιπρόεδρος της Αρχής
είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης.»

13. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 9 προστίθεται
εδάφιο ως εξής: 

«Ο Αντιπρόεδρος της Αρχής είναι εκτελεστικός και αναπληρώ-
νει τον Πρόεδρο πλήρως στα καθήκοντά του όταν εκείνος ελλεί-
πει, απουσιάζει ή κωλύεται.» 

14. Το άρθρο 10 του ν. 4233/2014 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 10 
Προσωπικό

1. Στην Αρχή απασχολούνται έως είκοσι τρεις (23) εργαζόµενοι
µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου καθώς και έως δύο (2) Νοµικοί Σύµβουλοι. Η πρόσληψη
του προσωπικού ΙΔΑΧ γίνεται σύµφωνα µε το ν. 2190/1994 (Α’28).
Η πρόσληψη των Νοµικών Συµβούλων γίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 43 του ν. 4194/2013. Κάθε άλλο θέµα για
την πρόσληψη και εξέλιξη του προσωπικού της Αρχής ρυθµίζεται
στον Κανονισµό Εσωτερικής Λειτουργίας και Διαχείρισης. 

2. Για το βαθµολογικό και µισθολογικό καθεστώς του προσω-
πικού της Αρχής εφαρµόζονται οι διατάξεις που εκάστοτε
ισχύουν για τις Ανεξάρτητες Διοικητικές Αρχές. Η δαπάνη µισθο-
δοσίας του προσωπικού της Αρχής βαρύνει αποκλειστικά τον
προϋπολογισµό της.

3. Για το προσωπικό της Αρχής εφαρµόζονται αναλόγως τα
κωλύµατα, τα ασυµβίβαστα διορισµού, η απαγόρευση ανάληψης
θέσης για ένα (1) χρόνο µετά τη λήξη της θητείας των µελών της
Αρχής και οι προβλεπόµενες γι’ αυτό κυρώσεις, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 4 του ν. 4233/2014.

4. Το προσωπικό της Αρχής οφείλει να τηρεί εχεµύθεια για θέ-
µατα που χαρακτηρίζονται ως απόρρητα από τις κείµενες διατά-
ξεις, καθώς και για γεγονότα ή πληροφορίες, των οποίων
λαµβάνει γνώση κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του ή επ’
ευκαιρία αυτών.»

15. Το προσωπικό που απασχολείται στην Αρχή κατά την
έναρξη του παρόντος νόµου κατατάσσεται αυτοδικαίως στις θέ-
σεις απασχόλησης που προβλέπονται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 10 του ν. 4233/2014.

Άρθρο 52

Προσαρτώνται και αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του παρόν-
τος νόµου τα Παραρτήµατα Ι, ΙΙ και ΙΙΙ.

Άρθρο 53
Απαλλαγή από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. ακινήτων

σε πυρόπληκτες περιοχές

1. Η παρ. 7 του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 (Α’287), η οποία
προστέθηκε µε το άρθρο τρίτο της πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου της 10ης Αυγούστου 2018          (Α’149), αντικαθίσταται,
από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«7. Ειδικά για το έτος 2018 απαλλάσσονται τα ακίνητα που βρί-
σκονται σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής τις οποίες έπληξαν
οι πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018, εφόσον οι ιδιοκτή-
τες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών που εκδόθηκε µέχρι τις 27 Σεπτεµ-
βρίου 2018 και κατά τον κρίσιµο χρόνο, η κυριότητα ή τα λοιπά
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εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε
φόρο για το έτος αυτό.»

2. Το άρθρο τρίτο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου της
10ης Αυγούστου 2018 καταργείται.

Άρθρο 54
Ρυθµίσεις θεµάτων Οργανισµού Αστικών 
Συγκοινωνιών Αθηνών Ανώνυµη Εταιρεία 

(Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε.), Οργανισµού Συγκοινωνιακού Έργου 
Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρεία (Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.)

και Κοινών Ταµείων Είσπραξης Λεωφορείων
Ανωνύµων Εταιρειών (Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε.)

1.α. Η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 3920/2011 (Α’33), όπως
ισχύει, αναριθµείται σε παρ. 5.

β. Μετά την παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 3920/2011 (Α’33), προ-
στίθεται νέα παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Οι εταιρίες του Οµίλου Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. µπορούν να αναλαµ-
βάνουν αυτοτελώς, ή συµµετέχοντας σε κοινοπρακτικά σχήµατα
ή σε άλλες κατά νόµο µορφές ενώσεις προσώπων, την επίβλεψη,
τη σύνταξη ή την υλοποίηση συγκοινωνιακών ή κυκλοφοριακών
µελετών και έργων, σχετικά µε τη µελέτη, κατασκευή, εγκατά-
σταση, ανάπτυξη, επέκταση και λειτουργία οδικών δικτύων και
σταθερών συγκοινωνιών και σε άλλες όµορες µε την Περιφέρεια
Αττικής περιφέρειες ή στο εξωτερικό.»

2. Μετά το άρθρο 5 του ν. 3920/2011 προστίθεται άρθρο 5Α
ως εξής:

«Άρθρο 5Α

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών επιβάλλεται πρόστιµο στις εταιρείες Οδικές Συγ-
κοινωνίες Ανώνυµη Εταιρεία         (Ο.ΣΥ. Α.Ε.) ή Σταθερές Συγ-
κοινωνίες Ανώνυµη Εταιρεία (ΣΤΑ.ΣΥ. Α.Ε.) ή Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε. όταν
δεν εκτελούν καθορισµένο δροµολόγιο, ποσού δύο χιλιάδων
(2.000) ευρώ και σε περίπτωση υποτροπής πρόστιµο ποσού τεσ-
σάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ. Τα πρόστιµα αυτά επιβάλλονται
µετά από προηγούµενη ακρόαση των ως άνω εταιρειών.»

3. Στις περιοχές αρµοδιότητας Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.,
επιτρέπεται να εκτελούνται αστικά και υπεραστικά δροµολόγια
από τα Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε. ή από τους O.T.A. Α’ή Β’βαθµού ή από οδικό
µεταφορέα επιβατών µε την υπογραφή σύµβασης µεταξύ αφε-
νός του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. ή του Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και αφετέρου του
φορέα εκτέλεσης. Τα δροµολόγια προτείνονται από τον Ο.Α.Σ.Α.
Α.Ε. ή τον Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών.

4. Στις περιοχές αρµοδιότητας του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και του
Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. επιτρέπεται να καθορίζονται ειδικά δροµολόγια το-
πικού χαρακτήρα για την εκτέλεση των οποίων καταρτίζονται
συµβάσεις µεταξύ αφενός του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. ή του Ο.Σ.Ε.Θ .Α.Ε.
και αφετέρου του κατά τόπον αρµόδιου Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε. Στις συµ-
βάσεις αυτές καθορίζεται ο τρόπος σύµπραξης και διάθεσης των
υλικών και ανθρώπινων πόρων από τους συµβαλλοµένους. Τα
παραπάνω δροµολόγια προτείνονται από τον Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. ή τον
Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών. Σε περίπτωση µη κατάρτισης της σύµβασης
µε το κατά τόπον αρµόδιο Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε., αυτή µπορεί να καταρ-
τίζεται µε άλλους οδικούς µεταφορείς επιβατών.

5. α. Στο άρθρο 12 του ν. 2963/2001 (Α' 268) προστίθεται πα-
ράγραφος 10 ως εξής:

«10. Οι εταιρείες Κ.Τ.Ε.Λ. Αττικής Α.Ε. και Κ.Τ.Ε.Λ. Θεσσαλο-
νίκης Α.Ε. υποχρεούνται να εγκαταστήσουν συστήµατα τηλεµα-
τικής και συστήµατα για τη λειτουργία ηλεκτρονικού εισιτηρίου,
συµβατά µε τα αντίστοιχα συστήµατα του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και του
Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε..»

β. Η εγκατάσταση τηλεµατικής και συστηµάτων λειτουργίας
ηλεκτρονικού εισιτηρίου της παρ. 10 του            ν. 2963/2001,
όπως αυτή προστίθεται µε την περίπτωση α’της παρούσας, ολο-
κληρώνεται εντός τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσίευση του

παρόντος.
6. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 24 του       ν.

2963/2001 αντικαθίσταται ως εξής:
«Στις συνεδριάσεις των γενικών συνελεύσεων των εταιρειών

Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε. µε θέµατα: α) την εκλογή οργάνων διοίκησης, β) τη
διενέργεια οικονοµικού ή άλλου ελέγχου και την εκλογή των
ελεγκτικών οργάνων, ή γ) την έγκριση του προϋπολογισµού ή
του ισολογισµού ή του απολογισµού, απαγορεύεται η συµµετοχή
των µετόχων διά πληρεξουσίου ή διά αντιπροσώπου.»

7. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 26 του  ν. 4482/2017
(Α’102) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

« Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί, πριν την έκδοση των αποφάσεων των προηγούµενων εδα-
φίων, να ανατίθενται στην Α.ΣΥ.Θ. συγκεκριµένα τµήµατα του
συγκοινωνιακού έργου και να µεταβιβάζονται για την εκτέλεσή
του τα αναγκαία µέσα.»

Άρθρο 55
Συµπλήρωση της παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 2638/1998 - Κά-

λυψη θέσης Αναπληρωτή Διευθυντή στις Α.Ε.Ν.

Στην περίπτωση δ’της παρ. 3 του άρθρου 8 του   ν. 2638/1998
(Α’204) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Αν δεν υποβληθεί αίτηση προτίµησης, είναι δυνατή η από-
σπαση µόνιµου εκπαιδευτικού της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης, υπαγοµένου στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, εφόσον κατέχει πτυχίο ή δίπλωµα ναυτικής σχο-
λής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή ισότιµο της αλλοδαπής και Απο-
δεικτικό Ναυτικής Ικανότητας (Α.Ν.Ι.) ή δίπλωµα, ειδικότητας
Πλοιάρχου ή Μηχανικού ή Ραδιοτηλεγραφητή Α’ή Β’τάξης Ε.Ν.
ή είναι κάτοχος τίτλου σπουδών Ανώτατης Εκπαίδευσης, ειδικό-
τητας Φυσικού ή Μαθηµατικού ή Αγγλικής Φιλολογίας ή Νοµικού
ή Κοινωνιολόγου ή Ναυτιλιακού Οικονοµολόγου ή Ναυπηγού Μη-
χανολόγου Μηχανικού ή Μηχανολόγου Μηχανικού ή Χηµικού ή
Χηµικού Μηχανικού ή Πληροφορικής ή Ηλεκτρολόγου Μηχανι-
κού ή Ηλεκτρονικού Μηχανικού ή Αυτοµατιστή Μηχανικού.

Στην περίπτωση αυτή, είναι δυνατή η ανάθεση καθηκόντων
αναπληρωτή Διευθυντή στον αποσπασµένο εκπαιδευτικό, µε
απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, κα-
τόπιν εισήγησης του Διοικητή της οικείας Α.Ε.Ν..

Η απόσπαση πραγµατοποιείται κατά παρέκκλιση των κειµένων
διατάξεων, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, για
χρονικό διάστηµα έως δύο (2) ακαδηµαϊκά έτη, κατόπιν αίτησης
που υποβάλλεται, µετά από πρόσκληση του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, η οποία κοινοποιείται δια του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σε όλες τις
εκπαιδευτικές µονάδες Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.

Για την κάλυψη δαπάνης µισθοδοσίας του αποσπασµένου εκ-
παιδευτικού εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 23 του ν.
4354/2015 (Α’176).»

Άρθρο 56
Τροποποίηση των άρθρων 106 και 109 του ν. 4504/2017

1. Αντικαθίσταται το άρθρο 106 του ν. 4504/2017 (Α’184) ως
εξής:

«Άρθρο 106
Μετασχηµατισµός του Κλάδου Ελέγχου Πλοίων 

και των Τοπικών Κλιµακίων Ελέγχου Πλοίων 
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής

1. Από την 1η.2.2019, και µόνο για τα καθήκοντα και τις αρµο-
διότητες που έχουν εκχωρηθεί στους εξουσιοδοτηµένους από
το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής οργανισµούς
(νηογνώµονες), σύµφωνα µε την απόφαση του Υφυπουργού Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας 4113.297/01/2012
(Β’334), καθώς και την απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Αι-
γαίου 4113.311/01/2013 (Β’3049), παύει η έκδοση των προβλε-
πόµενων από την εθνική, ενωσιακή και διεθνή νοµοθεσία
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πιστοποιητικών των ελληνικών πλοίων από τον Κλάδο Ελέγχου
Πλοίων (Κ.Ε.Π.), τις Λιµενικές Αρχές, καθώς και τα Τοπικά Κλι-
µάκια Επιθεώρησης Πλοίων (Τ.Κ.Ε.Π.) και από την 1η.2.2019, εκ-
δίδονται από τους εξουσιοδοτηµένους οργανισµούς
(νηογνώµονες) της παρούσας παραγράφου υπό την επιφύλαξη
της παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου.

Από το πεδίο αρµοδιοτήτων του προηγούµενου εδαφίου εξαι-
ρούνται: 

α) ο έλεγχος των ναυτιλιακών εταιρειών στον τοµέα ασφαλούς
διαχείρισης, σύµφωνα µε τον Διεθνή Κώδικα Ασφαλούς Διαχεί-
ρισης (ISM Code) και τον Κανονισµό 336/2006/ΕΚ, και η έκδοση
των σχετικών εγγράφων συµµόρφωσης, 

β) ο έλεγχος των πλοίων στον τοµέα ασφαλούς διαχείρισης,
στο πλαίσιο του Διεθνούς Κώδικα Ασφαλούς Διαχείρισης (ISM
Code) και του Κανονισµού 336/2006/ΕΚ, και η έκδοση των σχετι-
κών πιστοποιητικών ασφαλούς διαχείρισης, 

γ) η επιθεώρηση των πλοίων, σύµφωνα µε τη Σύµβαση Ναυτι-
κής Εργασίας 2006, και η έκδοση των σχετικών πιστοποιητικών, 

δ) ο έλεγχος των πλοίων, ο έλεγχος της αξιολόγησης, η έγ-
κριση των σχεδίων ασφάλειας, σύµφωνα µε τον Κώδικα ISPS και
τον Κανονισµό 725/2004/ΕΚ, και η έκδοση των σχετικών πιστο-
ποιητικών. Οι αρµοδιότητες του προηγούµενου εδαφίου εξακο-
λουθούν να ασκούνται από τον Κ.Ε.Π. και τους νηογνώµονες.

2. Τα πιστοποιητικά που εκδίδονται από τις αρχές του πρώτου
εδαφίου της παραγράφου 1 πριν την 1η.2.2019 εξακολουθούν
να ισχύουν µέχρι την ηµεροµηνία λήξης τους ή την προβλεπό-
µενη θεώρησή τους. Πιστοποιητικά στα οποία δεν ορίζεται ηµε-
ροµηνία λήξης ισχύουν µετά την 1η.2.2019, εφόσον πληρούνται
οι όροι και προϋποθέσεις έκδοσής τους. Οι εξουσιοδοτηµένοι
από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής οργανι-
σµοί (νηογνώµονες) του παρόντος άρθρου εκδίδουν εκ νέου τα
παραπάνω πιστοποιητικά που εµπίπτουν στο πεδίο αρµοδιότητάς
τους για τα οποία υφίσταται υποχρέωση θεώρησής τους µετά
την 1η.2.2019. Η εκ νέου έκδοση πιστοποιητικών γίνεται βάσει
των σε ισχύ πιστοποιητικών που έχουν εκδοθεί από τον Κ.Ε.Π.,
τις Λιµενικές Αρχές και τα Τ.Κ.Ε.Π., µε τη διενέργεια της προβλε-
πόµενης ετήσιας ή ενδιάµεσης κατά περίπτωση επιθεώρησης.
Επί των πιστοποιητικών του προηγούµενου εδαφίου διατηρείται
η υφιστάµενη ηµεροµηνία λήξης τους και καταχωρούνται επί
αυτών τυχόν προηγούµενες θεωρήσεις µε βάση τα στοιχεία που
αναγράφονται σε αυτές. Για τις λοιπές περιπτώσεις έκδοσης πι-
στοποιητικών από εξουσιοδοτηµένους οργανισµούς (νηογνώµο-
νες), ισχύουν τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 1 του
παρόντος.

3. Ο Κ.Ε.Π., κατ’ εξαίρεση των προβλέψεων της παραγράφου
1, προβαίνει και µετά την 1η.2.2019 σε κάθε αναγκαία ενέργεια
που αφορά στη διαπίστωση ισχύος των πιστοποιητικών της πα-
ραγράφου 2.

4. Ο Κ.Ε.Π. διατηρεί το δικαίωµα να διαπιστώνει κατά πόσον ο
εξουσιοδοτηµένος οργανισµός εκπληρώνει πράγµατι, κατά
τρόπο ικανοποιητικό, τα καθήκοντα που προβλέπει η αντίστοιχη
πρότυπη συµφωνία, σύµφωνα µε τα αναλυτικά οριζόµενα σε
αυτήν, καθώς και το άρθρο 26 του π.δ. 13/2018 (Α’26). Εντός δύο
(2) µηνών από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, εκδίδεται απόφαση
του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε την οποία
καθορίζεται και ρυθµίζεται το ύψος των επιβαλλόµενων τελών
για τις υπηρεσίες του προηγούµενου εδαφίου, καθώς και η δια-
δικασία είσπραξης αυτών.

5. Οι Λιµενικές Αρχές και τα Τ.Κ.Ε.Π. ασκούν, κατά παρέκκλιση
των διατάξεων του παρόντος άρθρου, και µετά την 1η.2.2019 τις
αρµοδιότητες που προβλέπονται στο π.δ. 345/2000 (Α’298), που
αφορούν: α) σε διενέργεια αρχικών, περιοδικών και έκτακτων επι-
θεωρήσεων και στην έκδοση των αντίστοιχων πιστοποιητικών
αξιοπλοΐας και σχετικών βεβαιώσεων, β) σε έλεγχο, έγκριση και
θεώρηση σχεδίων και µελετών, σε εκτέλεση πειραµάτων ευστα-
θείας και λοιπών δοκιµών πλοίων, εξαρτισµού και εξοπλισµού, γ)
σε έκδοση αδειών ναυπήγησης και µετασκευής, δ) σε έγκριση
υλικών και εξοπλισµού, καθώς και στην ανάληψη κάθε σχετιζό-
µενης µε τα ανωτέρω ενέργειας.

Οι αρµοδιότητες του προηγούµενου εδαφίου αφορούν στις
κάτωθι κατηγορίες πλοίων υπό ελληνική σηµαία:

α) Φορτηγών πλοίων, όπως ορίζονται στο άρθρο 1 του β.δ.
542/1968 (Α’181), µε ολικό µήκος µέχρι και δεκαπέντε (15) µέτρα,
ανεξαρτήτως των πλόων που εκτελούν,

β) αλιευτικών πλοίων, όπως ορίζονται στο άρθρο 1 του π.δ.
1337/1981 (Α’333), µε ολικό µήκος µέχρι και δώδεκα (12) µέτρα,
ανεξαρτήτως των πλόων που εκτελούν και

γ) επιβατηγών πλοίων, όπως ορίζονται στο άρθρο 1 του β.δ.
542/1968 (Α’181), µη υπαγόµενα στο πεδίο εφαρµογής της Οδη-
γίας 2009/45/ΕΚ, µε ολικό µήκος µέχρι και δεκαπέντε (15) µέτρα,
τα οποία δύνανται να παραλαµβάνουν µέχρι και σαράντα εννέα
(49) επιβάτες για την εκτέλεση θαλάσσιων πλόων µικρής από-
στασης και πλόων εσωτερικής ναυσιπλοΐας, όπως ορίζονται στο
άρθρο 1 του π.δ. 270/1988 (Α’120).

Για την εφαρµογή της παρούσας παραγράφου, ως ολικό
µήκος πλοίου νοείται το µήκος, σε µέτρα, µεταξύ των πλέον εξω-
τερικών άκρων της πρώρας και πρύµνης του σκάφους, χωρίς να
λαµβάνεται υπόψη το µήκος του τυχόν προεξέχοντος πηδαλίου,
προβόλου ή περιζώµατος, µετρούµενου επί ευθείας παράλληλης
προς την τρόπιδα.

6. Οι επιθεωρητές Τ.Κ.Ε.Π. πρέπει να διαθέτουν τα ελάχιστα
προσόντα που απαιτούνται βάσει του άρθρου 3 του π.δ.
345/2000 (Α’298) για κάθε είδος επιθεώρησης πλοίου. Για τις πε-
ριπτώσεις της παραγράφου 5 που δεν αναφέρονται στο π.δ.
345/2000, ως απαιτούµενα προσόντα επιθεωρητών Τ.Κ.Ε.Π. νο-
ούνται αυτά που ορίζονται στο άρθρο 3 του π.δ. 345/2000 για τη
διενέργεια αρχικών επιθεωρήσεων ανά κατηγορία πλοίου και
εκτελούµενων πλόων.

7. Όλες οι προβλεπόµενες στο π.δ. 345/2000 αρµοδιότητες
του Κ.Ε.Π. καταργούνται µετά την 1η.2.2019. Από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, οι ατοµικοί φάκελοι των πλοίων τηρούνται
από τη Λιµενική Αρχή στην οποία υπάγεται το Τ.Κ.Ε.Π. από το
οποίο εκδίδεται το Πρωτόκολλο Γενικής Επιθεώρησης (Π.Γ.Ε.)
κάθε πλοίου.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 109 του ν. 4504/2017 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Οι οργανισµοί που έχουν εξουσιοδοτηθεί, δυνάµει της από-
φασης 4113.297/01/2012, υποχρεούνται να υποβάλουν φάκελο
τεκµηρίωσης για τη συµµόρφωση µε τα αναφερόµενα στην πα-
ράγραφο 2 του παρόντος το αργότερο µέχρι 30.9.2018, εξαιρου-
µένου του ειδικού ελάχιστου κριτηρίου µε αριθµό 16 που
προβλέπεται στην παράγραφο 2 του παρόντος. Για τη συµµόρ-
φωση του προηγούµενου εδαφίου, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη
του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µέχρι την
31η.1.2019. Η παράβαση της υποχρέωσης για υποβολή φακέλου
τεκµηρίωσης ή η µη έκδοση διαπιστωτικής πράξης επιφέρει ανά-
κληση της εξουσιοδότησης προς τον οργανισµό (νηογνώµονα),
η οποία επιβάλλεται µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής.»

3. Αντικαθίσταται το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου
109 του ν. 4504/2017 ως εξής:

«Η παρούσα παράγραφος τίθεται σε ισχύ από 1.2.2019.»
4. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από 30.9.2018.

Άρθρο 57
Τροποποίηση του ν. 4412/2016 (Α’147)

και λοιπές διατάξεις

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν.
4412/2016 (Α’147) η φράση «128 έως» διαγράφεται.

2. α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 128 του ν.
4412/2016 µετά τη φράση «Όταν πρόκειται να εκτελεστούν δη-
µόσια έργα ή συµβάσεις παραχώρησης έργων» προστίθεται η
φράση «ή συµβάσεις έργων που υλοποιούνται ως Συµπράξεις
Δηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ) εκτιµώµενης αξίας σύµβα-
σης» και η φράση «προβλεπόµενου συνολικού κόστους» διαγρά-
φεται.

β) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 128 του      ν.
4412/2016 µετά τη φράση «Όταν πρόκειται να εκτελεστούν δη-
µόσια έργα ή συµβάσεις παραχώρησης έργων» προστίθεται η
φράση «ή συµβάσεις έργων που υλοποιούνται ως Συµπράξεις
Δηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ).»
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3. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης (40) της παρ. 1 του άρ-
θρου 377 του ν. 4412/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«(40) του ν. 3316/2005 (Α’42), πλην των άρθρων 2Α, της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 11, της παραγράφου 1 του άρθρου 42 και
των άρθρων 39 και 40, τα οποία παραµένουν σε ισχύ µέχρι την
έκδοση του προεδρικού διατάγµατος του άρθρου 83.»

4. Στην περίπτωση β’της παρ. 2 του άρθρου 49 του   ν.
4412/2016 προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Αν κατά την κατασκευή, ανακατασκευή ή συντήρηση των
έργων οποιασδήποτε κατηγορίας, που εκτελούνται ως δηµόσιες
συµβάσεις, συµβάσεις παραχώρησης, έργα ΣΔΙΤ ή µε αυτεπιστα-
σία, απαιτείται η µετατόπιση ή οποιαδήποτε άλλη εργασία επί του
δικτύου ή των εγκαταστάσεων ύδρευσης, αποχέτευσης λυµάτων
και όµβριων υδάτων, ενέργειας, τηλεθέρµανσης, τηλεπικοινωνιών,
πυρόσβεσης, οδοφωτισµού, φωτεινής σηµατοδότησης και κάθε
είδους παρόµοιων δικτύων ή εγκαταστάσεων ή εργασίες για την
πρόβλεψη διελεύσεων τέτοιων δικτύων, οι δαπάνες των εργασιών
αυτών, που απαιτούνται για την αποκατάσταση της υφιστάµενης
κατάστασης πριν την εκτέλεση των έργων, βαρύνουν τις πιστώ-
σεις του υπό εκτέλεση έργου και δύνανται να εκτελούνται από την
αναθέτουσα αρχή, τον αναθέτοντα φορέα ή τον κύριο του έργου,
κατά τις κείµενες διατάξεις υπό την επίβλεψη του κυρίου ή φορέα
εκµετάλλευσης του δικτύου, όπου απαιτείται. Σε διαφορετική πε-
ρίπτωση, η αναθέτουσα αρχή, ο αναθέτων φορέας ή ο κύριος του
έργου προκαταβάλλει στον κύριο ή φορέα εκµετάλλευσης του δι-
κτύου τη δαπάνη εκτελέσεως των εργασιών, η οποία επίσης βα-
ρύνει τις πιστώσεις του υπό εκτέλεση έργου, βάσει του
προϋπολογισµού που συντάσσεται από τον φορέα εκµετάλλευσης
ή τον κύριο του δικτύου, ο οποίος εν συνεχεία εγκρίνεται από την
αναθέτουσα αρχή ή τον αναθέτοντα φορέα ή τον κύριο του έργου.
Αν για οποιοδήποτε λόγο ο τελευταίος δεν συντάσσει προϋπολο-
γισµό, η αναθέτουσα αρχή, ο αναθέτων φορέας ή ο κύριος του
έργου δύναται να συντάξει προϋπολογισµό και να προκαταβάλλει
το ποσό, οπότε ο κύριος ή ο φορέας εκµετάλλευσης υποχρεούται
αµελλητί να προβεί στην εκτέλεση των εργασιών. Στις περιπτώσεις
αυτές οριστικό δικαιολογητικό της δαπάνης αποτελεί για µεν την
προκαταβολή ο εγκεκριµένος προϋπολογισµός και για δε την τε-
λική εξόφληση ο συντασσόµενος απολογισµός που συνοδεύεται
από αναλυτικά στοιχεία κόστους, τα οποία κατ’ ελάχιστον περι-
λαµβάνουν τις συναφθείσες συµβάσεις, τα τιµολόγια των αναδο-
χών, των υπεργολάβων, των προµηθευτών και τις επιµετρήσεις,
οπότε και τυχόν επιστρέφεται ή αποδίδεται ανάλογα η διαφορά
που τυχόν προκύπτει.»

5. Το άρθρον µόνον του α.ν. 351/1968 (Α’75) καταργείται.
6. Στην παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 999/1979 (Α’293) διαγρά-

φονται οι λέξεις «δαπάναις των».
7. Το άρθρο 6 και η παρ. 2 του άρθρου 7 του   ν. 999/1979

(Α’293) καταργούνται.
8. Οι καταβολές που πραγµατοποιούνται µέχρι την έναρξη

ισχύος του παρόντος για την πληρωµή δαπανών για τις αναφε-
ρόµενες στο άρθρο µόνο του α.ν. 351/1968 εργασίες, οι οποίες
βάρυναν τις πιστώσεις έργων ή τον προϋπολογισµό αναθετου-
σών αρχών ή αναθετόντων φορέων των άρθρων 2 και 224 του ν.
4412/2016 αντίστοιχα, στις περιοχές Μείζονος Πρωτευούσης και
Μείζονος Θεσσαλονίκης δεν πάσχουν εξ αυτού του λόγου και
παράγουν όλα τα έννοµα αποτελέσµατά τους.

9. Οι πράξεις για έργα, µελέτες, τεχνικές και λοιπές συναφείς
επιστηµονικές υπηρεσίες και γενικές υπηρεσίες, που εκδίδονται
µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος και είναι καταχωρητέες
στο ΚΗΜΔΗΣ κατ’ άρθρο 38 παρ. 7 του ν. 4412/2016, παράγουν
τα έννοµα αποτελέσµατά τους από το χρόνο έκδοσής τους, εφό-
σον καταχωρήθηκαν στο ΚΗΜΔΗΣ µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος.

Άρθρο 58
Ρυθµίσεις ΕΔΧ οχηµάτων

1. Η περίπτωση δ’της παρ. 1 του άρθρου 89 του                   ν.
4070/2012 (Α’82) αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. τα βενζινοκίνητα να έχουν κυβισµό µηχανής τουλάχιστον
1.550 κυβικά εκατοστά και άνω, τα πετρελαιοκίνητα κυβισµό µη-

χανής τουλάχιστον 1.450 κυβικά εκατοστά και άνω, τα υβριδικά,
τα υγραεριοκίνητα και τα φυσικού αερίου 1.200 κυβικά εκατοστά
και άνω, τα αµιγώς ηλεκτρικά να έχουν ηλεκτροκινητήρα ισχύος
τουλάχιστον πενήντα (50 kw) κιλοβάτ  και µπαταρία χωρητικότη-
τας τουλάχιστον τριάντα (30 kWh) κιλοβατώρων, µπορούν δε να
είναι οποιουδήποτε τύπου και παντός εδάφους.»

2. Η περίπτωση δ’της παρ. 1 του άρθρου 92 του  ν. 4070/2012
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. Να έχουν ενιαίο χρωµατισµό σε ολόκληρη την Επικράτεια,
ο οποίος καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών. Ειδικά για την υποκατηγορία ΕΙΔΜΙΣΘ ΑΜΕΑ επι-
τρέπεται να διατηρήσουν το λευκό χρώµα, που ορίστηκε µε το
άρθρο 3 της µε αριθµό 21336/462/1997 (Β’623) απόφασης του
Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών «Διαδικασία χορήγησης
αδειών κυκλοφορίας Επιβατηγών Δηµόσιας Χρήσης αυτοκινήτων
για τη µεταφορά Ατόµων Με Ειδικές Ανάγκες (ΕΔΧ-ΑΜΕΑ), προ-
διαγραφές ειδικού σήµατος και άλλες ρυθµίσεις για την εφαρ-
µογή των διατάξεων της παρ. 12 του άρθρου 16 του ν. 2465/1997
(Α’28), εφόσον υποβληθεί από τον ιδιοκτήτη του οχήµατος, σχε-
τική υπεύθυνη δήλωση ότι επιθυµεί τη διατήρηση του λευκού
χρώµατος, στην υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οι-
κείας Περιφέρειας, εντός ενός (1) µηνός από τη θέση σε ισχύ
του παρόντος.»

Άρθρο 59

1. Στην παρ. 32 του άρθρου 43 του π.δ. 84/2018 (Α’156) δια-
γράφεται η περίπτωση γ’.

2. Στην παρ. 20 του άρθρου 53 του π.δ. 85/2018 (Α’157) δια-
γράφεται η περίπτωση δ’.

Άρθρο 60
Ρυθµίσεις θεµάτων αδειών οδήγησης

1. Αντικαθίσταται η περίπτωση α’της παρ. 2 του άρθρου 94 του
ν. 2696/1999 «Κύρωση Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας» (Α’57),
όπως ισχύει, ως εξής:

«α. Από πρόσωπα τα οποία δεν κατέχουν ισχύουσα ελληνική
άδεια οδήγησης της κατάλληλης κατηγορίας. Η απαγόρευση
αυτή δεν ισχύει για τα πρόσωπα, τα οποία εκπαιδεύονται ή εξε-
τάζονται προκειµένου να αποκτήσουν ή ανανεώσουν συγκεκρι-
µένης κατηγορίας άδεια οδήγησης, εφόσον είναι εφοδιασµένα
µε τα κατά νόµο προβλεπόµενα έγγραφα για τον σκοπό αυτόν.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 7 του π.δ. 51/2012 (Α’101) η φράση
«1. Η ανανέωση κάθε κατηγορίας άδειας οδήγησης επιτρέπεται
να γίνει οποτεδήποτε, εφόσον ο κάτοχος της άδειας:» αντικαθί-
σταται ως εξής: «1. Η ανανέωση κάθε κατηγορίας άδειας οδή-
γησης επιτρέπεται να γίνεται οποτεδήποτε πριν την ηµεροµηνία
λήξης της, εφόσον ο κάτοχος της άδειας:.»

3.  Άδειες οδήγησης των κατόχων που έχουν συµπληρώσει το
εβδοµηκοστό τέταρτο (74ο) έτος της ηλικίας τους και υποβάλ-
λουν στις Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περι-
φερειακών Ενοτήτων της χώρας µετά τις 30.8.2018, αίτηση και
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την ανανέωση της άδειας
οδήγησης σε εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 7 του π.δ.
51/2012 (Α’101) µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2018, εξακολουθούν
να ισχύουν µέχρι την ηµεροµηνία προγραµµατισµού της δοκιµα-
σίας προσόντων και συµπεριφοράς. Η ηµεροµηνία αυτή δεν µπο-
ρεί να απέχει περισσότερο από τρεις (3) µήνες από την
ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης και των απαιτούµενων δικαιο-
λογητικών. Για την ως άνω παράταση ισχύος χορηγείται σχετική
βεβαίωση από την οικεία Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινω-
νιών που κατατέθηκε η αίτηση.

Άρθρο 61

Επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού 22/2Γ/2001 του ΑΣΕΠ,
υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ Ελεγκτών Εναερίου Κυκλοφορίας, των
οποίων ο διορισµός ακυρώθηκε λόγω εσφαλµένης εκτίµησης ει-
δικού προσόντος διορισµού διατηρούνται στην υπηρεσία κατά
αναλογική εφαρµογή της παρ. 17 του άρθρου 17 του ν.
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2190/1994 (Α’28),  όπως αυτή προστέθηκε µε το άρθρο 2 παρ.
12 του ν. 2527/1997 (Α’206), σε  κενή οργανική θέση του κλάδου
τους.

Άρθρο 62

Στην παρ. 3 του άρθρου 70 του ν. 4530/2018 (Α’59) προστίθε-
ται εδάφιο γ’ως εξής: 

«γ. Ειδικά για τα Αστικά ΚΤΕΛ και Αστικά ΚΤΕΛ Α.Ε. και τις δη-
µοτικές επιχειρήσεις Κω και Ρόδου η προθεσµία του εδαφίου
β’παρατείνεται έως τις 31 Δεκεµβρίου 2018.»

Άρθρο 63
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Kυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.......................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.00’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 4 Οκτωβρίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ι) Κεντρικά Αποθετήρια
Τίτλων, ΙΙ) Προσαρµογή της Ελληνικής Νοµοθεσίας στις διατά-
ξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2258 και άλλες διατάξεις και ΙΙΙ) Λοι-
πές διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών».
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7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ

ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ».

9. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

14. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


